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Do powszechnoci. M
j[Jzielko niniejsze jest dorywczym wycigiem latami nagromadzo-

nych w rekopimie bada i dociecze, z których autor zamyli trzech

dziel dokona: w jednem zoy zupena wyrozumoioan teorye je-

yka polskiego, dla jego badaczów i mioników powiecon;
w drugiem czyste tylko rezultaty bada dydaktycznem wysowie-
niem zastosowa do uytku szkó wyszych, jak gimnazyalne i tech-

niczne; nareszcie rzeczy najistotniejsze jdrnym cign wyka-
dem ku poytkowi szkó pocztkowych.

A i jeyk narodowy w biecym roku szkolnym wprowadzi
sie ma w szkoy: autor, chcc nagej zaradzi potrzebie, j si
by pierwej wypracowania gramatyki polskiej dla szkó wyszych;
atoli czonkowie rady szkolnej, tudzie inni o narodow owiat
gorliwi mowie odwiedli go od rozpocztej pracy, wystawiwszy

nagi* pz potrzeb ksiki pod rk nauczycielów i uczniów szkó
poeziL . wych. Wanie tego porozumienia sie skutkiem wychodzi

na jawr gramatyka niniejsza.

Gdy przeto rzeczy zbyt szczegóowe, lub do umysu poczt-
kujcej modzi mniej przystpne powiksza objtoci tego dzie-

ka nie powinny; owo wiele uzupeniajcych nauk zasad, wiele

wywiecajcych prawida przykadów, wiele zbocze, odstpów,
przewana nauka o sowach pochodnych, a w skadni wszystko to,

w czem lepiej wychowany Polak nie tak atwo chybi, zostao do
pomieszczenia w innej gramatyce.

Ju z tego czytelnik wniesie, e ta czstka obszerniejszych

prac, wcale nie jest zborem ostatecznych rezultatów, do jakich

autor doszed; a poniewa mowy ojczystej bada nie przestaje,

Kade póniejsze dzieo od tego wiele róni sie musi, zwaszcza
gdy wysza jeyka nauka innego wykadu, innej metody wymaga.

Aczkolwiek od dawna ju daje si czu pisarzom potrzeba

ejak?ch zmian w ortografii, co dowodz ich rozmaite próby; jed-

nake autor nie odstpi w tern dzieku od powszechniejszego



I

si dotychczas na powadze warszawskiej

wyznaczonej do ustalenia pisowni. Uczyni on to, mi-

Linn wniosków z nowych doeieczeii wynikajcych, nie dla lego,

BKtv sam potrzeby onej nie uznawa, ale w przekonaniu, e bez

NV \i, mych uprzednio gruntownie powodów i wszechstron-

nvch dowodów nik nic powinien si powaa gwatowne zapro-

zmiany w mowie ojczystej, owj duszy narodu yjcego*,

a witej spucinie dziadów. Nie wolno kademu piszcemu tar-

lekkomylnie i samowadnie za lada jaki«'in widzimisie

ah rod/ime dwiki, sowa i zwroty jzyka. Tyczy si to nawet

powieciarzy, historyków, poetów, gazeciarzy i literatów wszelkie-

ii, nie mniej nauczyciclów jzyka, których zawodem nie

Przed wyrzeczeniem samego tylko zdania o potrzebie jako-

wcjs zmiany w jzyku, trzeba go zgbi nu wylot. Kto nie wy-
zi przyczyn w zjawiskach jzykowych, kto hipotez od prawd

< nie limit', tak mao jest uprawniony wyrokowa o jzy-

ku, ile poeta o filozofii, lekarz o prawnictwie, lub historyk o ti-

Wszelako ju osnowa tej gramatyki, jako i przypiski, drob-

nym odciskane drukiem, zwracaj uwag mylcych hadaezów, e
w dwóch szczególnie tylko punktach zmiana ortograficzna byaby
krokiem po$tep<hvym na drodze wydoskonalenia jzyka naszego,

;« mianowicie:

1 Spobzoconym sowom obcym na ia, io nadawszy jedno-

stajny krój polski kocówk yja ija, np, parhjja, Azt/ja, oract/ja,

ja. lilijn, Danija, najwicej zbliymy ich pisanie do wymowy,
w deklinacyach i konjugacyach podcigniemy je pod ogólne pra-

wida innych sów, a przez to wyrugujemy z gramatyki zbyteczne

I, dodatki lub wyjajki od zasad powszechnych.

Ikie mne sposoby pisania, jak Francy-a, par-tja, utopia

itp. sa albo i wymow, albo /. natura jzyka polskiego mniej

gramatykach mno wyjtki, bacznego czytelnika

przewiadcz juz poniekd teorya t«'j gramatyki. Wyczerpujcym

ykadem przekonywa o tóm póniej autor niezaniedba,

ni odsy/a ciekawszych do swój rozprawy, umieszczonej

ciach Iwowikich idnk I o i 22 lutego l^<

l Odro nianie rodzaju mzkiego i nijakiego na przymiotfti-

edniku i mijicownikM liczby pojedynczo], kidziei w na-
1

v mnogij, zaprowadzone samowadnie przei grama-
tyka zwichniciem (ad u polsZOZyzny, w kto-

rodzajc e.» do przypadków odmiennych wszdzieged-



nakowe cechy maj; baczc bowiem brzmienia a nie litery jeyk
polski wymawia np, dobrym ojcem i dobrym sowem.

Taka pisownia jest zgodna z duchem nie tylko jzyka pol-

skiego, ale caej sawiaszczyzny, zgodna z dawrnym pisania spo-

sobem, zgodna z wymow centralnej polszczyzny na rozgraniczu

Rusi od Mazurów, gdzie podug zda znakomitych pisarzów na-

szych najpikniejsza jest wymowa. Taka pisownia odrónia cecha-

mi przymiotniki od rzeczowników, uatwia dzieciom i cudzoziem-

com nauk o odmianach, jest wygodna, i chroni na przyszo taki

literatów jak kadego piszcego od pomyek ortograficznych

,

w tym' wzgldzie gsto popenianych. Autor odnosi si tu do roz-

prawy, wydrukowanej w zeszycie II. Biblioteki zakadu naukowego

imienia Ossoliskich, str. 155, r. 1848.

Gdybymy sie na powysze dwie poprawy zgodzili, mielibymy

jednostajna^ pisownie, która jest potrzeb i zaleta kadego jeyka

pimiennego, i któr sie ju chlubi Niemcy, Francuzi itp.

e to dzieko nie jest zbieranin z dzie innych autorów, lub

naladowaniem teoryj ju znanych, ale samodzielnem opracowa-
niem polszczyzny, przyzna kady znawca tak jzyka jak grama-
tyków jego. Szczególn czytelników uwag zwraca autor na swój

ukad gosek, deklinacyj i konjugacyj, jako najtrudniejszych ust-
pów z gramatyki polskiej, w których nowe pomysy rzecz upra-

szczaj.

Pominwszy przypadkow jak pomyk, któraby zaj moga
dla pospiechu, z jakim rekopism si gotowa, podczas gdy ska-
dacz arkusz poprzedni trzcionkami wysadza, autor rzeczy istotne

pod surowy byle zdrowy sd znawców stawi wcale si nie kaja.

Nowe odkrycia w obrbie budowy polszczyzny, oryginal-
no pomysów w teoryi, tre ciwo w wykadzie, uogólnianie
pojedynczych wypadków i staranno w wydaniu: tychto za-

let chociaby tylko czstkowego przyznania, spodziewa si autor

od wspózawodników, krytyków i od narodu w najwaciwsz nad-
grode za mudne mozoy, bez których zabierajcy sie do zbada-
nia polskiego jzyka, niczego dokaza nie zdoa.

Lwów, 1 listopada 1848,

Autor,



Do naiiczycielów.

'\\ [ - lej, dla szkól pocztkowych waciwie przezna-

i trzy kurs, z których pierwszy skada sic z rze-

opntrzonych yrubkrsa < i t boku, drugi z rtiiejsc

nych kreska ciernia
t

( ), a trzeci z ustpów wca-

takrlonycb.

kurs, stanowicy Bani w sobie cao, obejmuje

najpotrzebniejsze i najatwiejsze wiadomoci z nauki jzyka pol-

;i wykad ich jest prosty i przystpny do pojcia dzieci;

drugi, skadajc) cao z pierwszym, szczegóowiej rozwija zasa-

prawida polszczyzny wysowieniem cokolwiek wieedij echnicz-

!. stanowi z pierwszym i z drugim jeden system, a

dalsz teory, waniejsze uzupenienia, odstpy i niesta-

I

j
atoli w r. 1*18 nie zmieniony jeszcze plan szkó w ogól-

szkoy tak zwane normalne w Galicyi podzielone sa na

klas prócz elementarnej cztery: zatem nauczyciele dzieko to za-

do nich mog po nastpujcej myli autora:

h/ie«i i |sz< j klasy uczy sic maj tylko ustpów grub kresa

ku naznaczonych, któro do ich pojcia zupenie zastosowano.

ttiom / llgiej klasy przez wzgld, e tego roku tak pra-

jak adnych wiadomoci jzyka ojczystego nie posiadaj, wy-
kada wypada te samo, co \\ I. klasie. Wasnemu przecie osa-
dze niejszych nauczycielów zostawia sic, niektóre atwiej-

i potrzebniejsze zasady, cienka kreska opatrzone, zastosowy-

do pojtnoci swych uczniów.

Z uczniami lllciej klasy przej nalciy wszystkie rzeczy uruha

\\ • pozaznaczane, me kadc wszake tamy nauczy-
iii zawodzie bieglejszym, izby nie mogli wykada

miejsc wcale niezakrlonych.

niów lYtrj klasy przeznaczona jest caa osnowa tej

iatyki, wyju i, drobnym drukiem u dou wytoczone,
• s.im\iii iiaur/ycirjnm Iul> badaczom je/\ka.

«rie! Waszórato jesl wysokim powoaniem ju
obudza i rozwija wrodzone czowiekowi wadze du-

' m\ do Was, abj z nauki



jzyka, która jest dla dzieci istn loik, nie robi rzeczy pamici;

aby nie dawa uczniom wbija sobie w gowy sów bez myli,

bez zrozumienia. Lepiej, aby si niczego nie uczyli, anieli tak

zabija ich zdolnoci i czas!

Tylko nauczyciel, który naprzód sam gruntownie zrozumie

rzecz, jakiej ma uczniom udziela, i przejmie si zasadami adnej

i porzdnej budowy jzyka, jakie to dzieko wykada, potrafi je,

do pojcia swych uczniów tumaczy. Lecz take od uzmyso-
wienia ile monoci wszelkiego wykadu zawis jego skutek. Otó
kade ugjcie gramatyczne, kad zmian, odmian lub przemian

osobliwie gosek okazywa uczniom radz kred na tablicy.

W celu jak najwikszego uatwienia nauki polszczyzny autor

nie szczdzi mozou w wydaniu tej ksiki. Ju rozmaito
trzcionek uzmysawia tre; osnowa bowiem zasad wysadzona jest

i Cyceronem, przykady lezczk, a gruba w nich trzcionka tam bije

w oczy, gdzie szczegóowa zachodzi zmiana. Prócz tego wiele

tablic uwidocznia systematyczne zestawienia adu, jaki w jzyku

i

Panuie -

Jeeliby za mimo tych usiowa którykolwiek nauczyciel pra-

gn bliszego, jeszcze wyjanienia jakich zasad lub metody, zaci-

gn go moe albo osobicie, albo frankowanym listem wprost

od autora, który owiadcza, i przy nieograniczonej prawie chpi
suenia ogóowi, gotów jest w biecym roku szkolnym odpo-

i wiada na podobne dania.
Pomnie w kocu naley, e Polacy, ani nawet dzieci polskie,

nie tyle maj si uczy gramatyki, eby si nauczyli po polsku,

bo to ich jzyk rodowity; ale osobliwie dla tego, aby, poznawszy

budow jzyka swego, jego charakterystyczne cechy i zalety, nie

psuli go potem w yciu praktycznem poprawkami, lada miakim
dowcipem wymarzonemi, lub z niewaciwej mu jakiej doktryny

wyrozumowanemi.

Nadto gramatyka w uciech zrcznego nauczyciela pierwszym

jest przedmiotem, który uczy porzdnie myli, bo ju w dzie-

ciach cuci uwag, roznieca myli, nakania do rozwagi, wyrabia

s d y^ i uczy wnioskowa; sowem jest ona pod wzgldem roz-

wijajcego si ducha tern dla podrostka, czem matematyka dla

modzieca, a filozofia dla ma. O ile tedy gramatyka atw,
poyteczn a nawet przyjemn nauk si staje w rku zdatnych

nauczycielów, o tyle bywa trudn i zgubn w reku niezgrabnych,

którzy, kac si jej uczy na pami bez myli, przytumiaj zdol-

noci i' chci modziey.
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Mowaiest cl|jawienierft myli i uczu; np.

Wszystkie nasze dzienne sprawy

Przyjm litonie, I>oze prawy!

A gdy bedziem zasypiali,

Niech Cie nawet sen nasz chwali.

% (Franciszek Karpiski.)

Dwojako mozem tok mowy prowadzi: ustnie i pi-

semnie.
Mow ustna tyloma^jzykami oddawa mona, ile lu-

dów na ziemi.

M o w |
pis l na, do której take druk naley, w zgo-

dzie z ustn by, i w nauce na odpowiednich prawach po-

lega w7inna.
|

Mowa skada si z rónych sów, powizanych w z d a-

nia; np.

Dobreó jest bogactwro , dobra jesf uroda , dobre s kszta-

ty, ubiory i inne przypadki wed* wiata tego ; ale gdzie to

wszystko rozumem a cnot nie bdzie %dobione, tedy to wszyst-

ko jest, jako malowana ód, przyprawiona a dziurawa.

^ ". (Mikoaj Rej z Nagowic.)

Sowo skada si z $ o s e k fliterJ ,
poczonych

w zgoski (sylaby); np.

Dom, li-pa, u-bo-gi, spra-wie-dli-wo.

i



g/oski, sfo w a i zdania sa pier-

wocinami mowy.

,i jcsi kade brzmienie, w naczyniach mownych
sdzi mownych wydano; np. a, i, r, s.

iyi\ mownych mamy dwa: gba, wktórj si go-;

BOW6 dwiki wyrabiaj; np. e, o, li, I, p, t, r, i ujcia
e, w których brzmi odgosy nosowo; np. r, , m, n.

zdzia mowno s dwa ruchome: jzyk i w ar-

ii, a dwa nieruchome: gardo i podniebienie.

Znak pisemny goski nazywa #sio kro ta.

Trzcionki za salo odpowiednie odlewki kruszcowe,

nu osnowa rokopismu w drukarni sio wysadza.

Zgoska jest ustne brzmienie, jednym obrotem tchu

wymówione; np. moo-ny, nie-Jo-sa. Brzmienie tedy zgo-

ski nie ma w jzyku pewnego znaczenia.

Sio w o jes! ustnym wyrazom jakiego wyobraenia

;

np. drzewo, czarny, dwa, pisa, piknie, jeieli, ach\

llrziniciiic tedy sowa ma juz w mowie jakowe znaczenie.

Zdanie jesl sownm wyraeniem sdu o jakim przed-

; np. Czowiek ma rozum. Wadysaw jestoby-

;v. Soce owieca ziemio.

Jzyk jesl jednostajny, zwyczajem narodowym uwi-
b uywania wszystkich pierwocin mowy (tj.go-

lek, , sów i zda) ku wynurzeniu myli i uczu.

Gramatyka, czyli nauka jakowego jzyka, jest ukad i

Wykfad zasad, podug klórych pierwociny mowy powslaja,

Obów, jakimi sio w mowie u/ywaja.

n:il\k:i uczy dokadnie rn z n m i o c , nale/ycio

KDÓwiiS i poprawnie p i s a o jakowym jzykiem. Dzieli

i wykad o goskach, zgoskach, Bowach
i / J | n i ;i c h.

Do tych ezci przycza Bi pisownia [orl

oprawhie pi-.i<
: jzykitm,



Cz pierwsza.

RZECZ GIOSKAC

Goski dziel si na samogoski i spógoski,
a w obcych jzykach jeszcze i na dwu gos ki; np.

a, e; s, t; aa, eu.

Samogoska jest brzmienie, przy pewnym skadzie

ruchomych narzdzi mownych , ale bez poruszenia ta-

li 3wyeh wyrobione w przestrzeni gby; np. a, e, i, o, u.

Spógoska jest brzmieniem, wycinionem za pomo-

c ruchomych narzdzi mownych; np. t, s, r, eh, p,

f,
m, n, , r.

Tak i jest samogoska, bo si wymawia midzy pod-

niebieniem a jzykiem bez poruszenia tego
;
/*) jest prze-

ciwnie spógosk, gdy si jzykiem na podniebieniu wy-

ciska.

*) Spógoska j nazywa si wpolskim: je, nie z grecka: jota.



v krbtel s a m og fos k o w y c h Wymawiaj si

gamom brzmieniem samogoski; np. a, e, y, o, u.*) Na-

krote spógoskowych przy pomoy sa-

k wymawiamy; np. fe, es, ka, urn, itd.

Dwugoka nie jesl nic inszego, tylko zgoska, z dwóch

zwarta, z których pierwsza waciwa jesl samó-

i». ul. limie jakby spógoska, na niej sic opió-

i;i ; np. au, eu, "i, et, oi
f

ui

I. ' amogoski u, i zespógoskowac si dajg wodpo-

Inic ir, j. Dlatego le w polszczynie zdwugosek: ai,

;t, itd. statecznie jui siay si zgoski: aj, ej, yj, ij, c'j,

,ij, nj
; podobnie zamiast z ruska: zauszc, mówi si

:,'. Ogólnie nie cirpi jzyk polski dwugosek wswoj-

h, chyba tylko w obcych lub zwierzcych wyrazach; np.

Auslrya, miauczy, Europa, eu/bnia.

W jzyku polskim mamy lo gosek, a mianowieie 1U

samogosek i 35 spógosek.

samogoskach.

Samogoski sa dwojakie: pierwotne a, e, i, o, u,

i pochodne i ibiituone, ó Ucinione,
c, , y.

Wywód samogosek pochodnych:

Od: pochodzi

i

o

<• teintone

c (nosowe)

y grube

U monr
i) no

które si pisze: a wymawia sio:

/. kivska jak // lub i

precz 6 / ogonkiem jak b preei nos

/ kr< jak n

niekonsekwentnie:

przez n z ogonkiem jak " przez qqs,

W !.|N,|\\ |,j /

przez o ' likiem

ka i psy] ii poje

i -w
( li . ly, i \ ii ilp.
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Ukad samogosek.

a e

e

e

i

y

ó

C

u. Pierwotne:

(cinione

Pochodne : (nosowe

(grube

Nadto: a, y, o, u, s tgie, e za wietkie; y gru-
be, i cienkie; c, , y, /, o, ó bywaj wy lotne,
a stale; e, o, e swobodne, , ó, odpowiednie ci-
nione.

O spógoskach.

Spógoski dziea si take na pierwotne i pochod-
ne; pierwsze twarde mi, drugie mikkimi inaczej

nazywane.

Pierwotnych jest 16, pochodnych 19.

Pierwotne spógoski sa trojakie:

1. Podniebienne

t, s.

cl, z.

n, I, r.

2. Gardowe

k, cli.*)

3. Wargowe

p, f.

b, w.
m.

A. mocne
B. sabe
G. pynne

Pochodne powstaj ze zlewu pierwotnych z brzmie-

niem a go dzcem.

Brzmie agodzcych, jest trzy w budowie je-

yka polskiego; tj.

I. Syk dwojaki: mocny s i saby z;

II. Szum i;

III. Cienkie brzmienie//")

Trojakie tedy utworzyy sio pochodne czyli mikkie
spógoski: syczliwe, szumne i cienkie.

*) Spógoska eh, dwoma znakami c, h pisana, nazywa sio che, nie cecha.
**) Brzmienia s, z, , j. iip, nie mona lu nazywa es, zet, el ittl., ale po waciwych

im gosach.



W v w ód s p óg o 8 e k p o c li o d n y c li :

Pierwotne

z fago-

dza-

tworzy

pocho-

dne :

III

sabe

<

(1

+ 8 =
+ z =

V

di

~ sabe (1

+ * =
+ * =

cz

di

~ mocne

g, sabe
5" pynne

s

Z

r

+ =
+ i =
+ i =

HZ

Z

rt

~_ nocne
sabe

t

ii

+8+j=
di

mocne s

z
+ J =
+ J =

^ mocne
ibc

I»

b
+ J =
+ J =

p
b

z mocne
ibe

i + j =
4- .i =

r
w1

P/miii

III

II

1

+
+

J

j

.i

III

II

I

Nazywa si:

cc

dze
I. Syczliwc.

eze
(Ize

sze

ze

er//i

II. Szumne.

ci lub cie

dzi

si

z i

lub

luli ziet

hi

fi

w i

1111

ni lub cii

el

III. Cienkie.

Dziewitnasta spógoska pochodna j powstaa zzespóf-

goskowania samogoski i.

>ski pierwotne, syczliwe i szumne zwa-

ne raeni grubmi, w przeciwnoci do cienkich.
Po iskach grubych kadzie si zawsze grub~o y,

ienkich <•
i e a k i e i ; np.

pracy adnym U\< wyr' chopy
kroci tanim bid w u chopi

i brzmienia U, di, ri, itp, <>1mt s;i jzykowi polskie-

nu . n|».

Ij ; I] N rj '. nie partia, Irian irio.

dowych /.. V nigdy grube //, ale zawsze cienkie
} W\i ii:i\\i.ini\

; np. utrll\, RMOgi, \\\i'i/l. gnilni :.i/iun.

ui< wymów i.



Po eh, h raczej y, ni i kadziemy; np.

Sowa i ugjcia polskie

lub spolszczone: ; chyy, chyba, muchy, monarchy; ohyda, hydra

Sowa obce: Chiny, monarchia, chimera; Hiszpan, hisorya

Czasown. czstotliwej raczej : wydmuchiwa, ni: wydmuchywad, ftp.

Na odznaczenie spógosek pochodnych uywamy trzech

znamion: kroty z, kropki(-) i kreski (); nip.dz, i,

Lecz skoro spógoska cienka przed samogosk stoi,

wtedy z n a k i em c i e c z e n i a jest i zamiast kreski ; np.

miara, ci, ziele; ko koci koci, karp karpia, Radom' Radomia*)

Ukad spógosek.

Wedle

naczy

i

narzdzi

mownych.

Wedle

mocy

brzmienia.

Pierwotne
czyli

twarde.

Pochodne
czyli

mikkie.

Grut> e. |

Cienkie.
.

syczliwe szumne

Ghwilowe.Trwale. Chwilowe. Chwilowe. Trwae,
i

Cbwilowe.Trwale.

CD- q_

g 2.
CD

<J>

Mocne
Sabe

Mocne
Sabe

t

A
C
dz

CZ
d d

s

z

sz 8
r

Z

O
4
CD

Mocne
Sabe

k
8

Mocne
Sabe

eh
h

3

O

CD

Mocne
Sabe

Mocne
Sabe

P
b

w
f

f
w'

CD

ni ni

CD Q_

§ 2.
CD <j>

n
I

r rz

r

ii

1

j

*) Owo i: tiul, diak, Madiar, nie tj ul, djak, Madiar, bo i innym dyalektom
jest znakiem miekczenia.



Ifowc /., //, eh, li, nie mogc utworzyd sobie od-

fckich, od podniebiennych je bior lak:

GanU k § oh

ircl :

i . ei, <'•

sz,

dz. (Iz, <1 sz

h

fc, 7 w polszczynic zawsze przed samogoskami
ki /, ri tylko w niektórych obcych sowach

wwaciwem swm brzmieniu cieczej; np.

lvi. rogi, Li y, giermek, giermaski itp.; titttiiffi, dio, 4fii-

<li : leci l<'i»i«
:

j
po polsku: tyto, dziak, Madziar.

ZASADY DWICZNOCI.
4

Budowa, rozwój i udoskonalenie jeyka polskiego po-

i /. a s a d a c h d i w i e c zno c i feufonii, harmonii i.

Polacy, na niemiy, przytwardy, lub szorstki zbiej

czulsi od Greków, najwicej spomidzy Slawian wyrobili i

wypiecili swój jzyk.

asada dwicznoci jest: Unikaj szorstkiego

brzmie.*

trstkio brzmienie jzyk polski znosi:

L /• i'1'i u
J»

(1 b ii i 6 n i a Lr/mie.

przemian goski ; np.

/.\v w gosek ; np.

II
/'

ni i :i n y [ Fowa.

iski; bp.

wyrzul goski \ np.

gowa niig one
gów niegu ora

brat-ski / -B/wo

bracki liwo

za koci

/c:. koi h
j

(

*

D

III. / !m.i samogoski

kc, i ii. i odwrol ; np. i All{ in
\<lr tfd :i\
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III. ZASADA PRZEOBRAENIA SAMOGOSKI.

1. Samogoski i (lub y) , u ze spógosko w a si

claja, a wtedy wstpuj podgosy e, , ij, i, o.

ob-i bi my Padn czstuje wskazuje
1

wysuchuj
obej b\j myje . Padew czstowa wskazywa wysuchiwa *)

2. Samogoska nosowa przeobraa si w spógoski

nosowe m, n w kilku Czasownikach ; np.

d, dm; j, im; z; zn; ci, tn.

B. Prawa na spógoski.

ZASADA UPODOBNIENIA BRZMIE.

Przemiana spógosek

1." Spógoska mocna przed saba, a nawet i pynna,

w jedne zgosk cignita, przemienia si w saba ; np.

Od : kiedy ku woli ku-j ku-rzcczny

zamiast: kdy kwoli kj krzeczy

mówimy: gdy gwoli gj grzeczny

Odwrotnie, saba przed mocna, w jednej zgosce i

wjednem sowie bdca, mocnieje; np.

Od: dech eh ztopi zpi zpali zkupi zcina
dwicznie : tchu epek stopi spi spali skupi cina

zchowa zkona
schowa skona itd.

A zamiast: zku zcapi zpod zpomidzy ztad zkd
lepiej : sku scapi spod spomidzy std skd

I 2. Spógoska twarda miknie. Jestto najczstsza prze-

miana w budowie jzyka polskiego.

*) W lad tj samej myli, w -budowie jzyka polskiego dopatrzonej, sowom obcym na:
i a , i o

,
jak : religia, India, r a t i o , nadamy, w celu uywania ich po swojemu, szczero

polski krój przez z esp ó I go sko wanie samogoski i w j, i przez oparcie jej o stosowny
podgóg y lub i, wedle poprzedzajcego grubego czy cienkiego przegubu; np. relig-ij-a,

liid-yj-a/rae-yj-a, wymawiajc dak t y 1 icz nie': rcli-gi-ja, In-dy-ja, ra-cy-ja, po-
dobnie jak inno obce sowa: Cyc ero, Arystoteles itd. Piszc za dawnym sposobem,
gdy i przed samogoska nie stanowi w polszczynie osobnej zgoski, ale jesl^ylko zna-
kiem cieczenia, wypadaoby konsekwentnie gubi jedne, sylab, i czyta np. .Olim-
pia, 'Ar a-bia, Z o - f i a", O k t a - w i a , M e z o p o t a - m i a , 1 f t a-n i a , Fr a"n-c ia , R o - s i a ,

zupenie tak, jak zie-mia, ka-nia, itp. Wyjtek za gramatyczny, e w sowach obcych
i a rozcza trzeba we dwie zgoski; nie wystarcza; bo znajdziem sowa obce,

jak np. imi wasne: . Wa-nia, w których wanie obie* samogoski i a w Jednej zgosce
sio wymawiaj. Przeciwnie, zupenie spolszczone sowo, np. chrzecijanin^ gdy napi-
szesz: chrz e-cia-ni n, uronisz jedne sylab, i psujesz miary wierszów poetów naszych
od najdawniejszych do dzisiejszych.



W ogólnoci z dwóch po sobie nastpujcych pod-

1 1 i
, <

:

i, pierwsza stosuje si do nastpujcej tak, ze

Lir de lub syczliwe, albo szumne, al-

b.» <•
i e n kie; np.

stu piastowa jazda morze

miejsce pieszcz jezdiq morski

mi<S7A'Ze j)ievl : jeiil/AC

mieci

W 6 z c z e gól no ci

:

;i Mikcza si twarde pod wpywem nastpujcego

w ietk i e go c, c.

brat gród nios kota sroka noga mucha braha lipa

ci grodzie niesie kozie sroce noiYzc musze braze lipie

bra luta rw wezm godny nuty por
bi \ lo[\e rwiecie wemiesz godniejszy mile powiemy

Ale e niewielkie, lecz w kocówce stae, nic

miekczy poprzedzajcej spógoski; np. dobre, latem.

b Pynne n, / przed syczacemi cieAczej; np.

pan bioty

paski bielszy

c Syki .v, :• przed cienkimi pynami //, / cieczej; np.

gasn bielizna niós zl//

ganie bieUinie nieli le

Odwrotnie, spógoski mikkie twardn, skoro pray-

czyna zmikczenia ustaje; np.

kocio jedi Ui<t wgie chopiec marzec
kota jaile k/a wga chopca marca

ZUw spógosek.

Jeeli !"• podniebiennych /, <l. s9
;< lub po gardowych /.,

h lub \r) po ich pochodnych oastnpi p <> <l <l i w i

c k ') *,

wtedy tamte ztym w jedno brzmienie klsn, podug na-

stepu wzorca (szemato .
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t, c, cz, , k]d, dz, c,d,g| s ?
sz, , eh

|
z, , , h

z poddz wiekiem s stapiaj si razem w jedno brzmienie

:

c
I

<i*
!

« *

brat-\-ski smad-|-s/wo Sas-|-s&i Francuz-\-ski

bracki ssiedzko sas/ii francuzki

Niemiec-{-ski Sierdz-|-sAi

niemiecki Sieradzki

Buczacz-\-ski Aaft/sz-j-sH Paryz-\-ski

buczacki Kauski paryzki

Pokuci(e)-\-ski Zmudz-ski Przemy(\)-\-ski Switez-ski
pokucki zmudzki przemyski witezki

prorok-f-S/tt/0 Kaczug(a)-ski Wooch-\-&ki Boh(rzeka)-f-sAi

proroctwo kaczudzki wooski boki *)

Naóg zatar pochodzenie w sowach: boski, ubóstwo,

mnóstwo, ochdóshuo, od: Bóg, ubogi, mnogi, chdogi

Miana wasne na berg i burg wyrzucaj g, wirtem-

berfgjski, petersburfgjski itd.

Dla wywodu snadniejszego pisa mona bez zlewu:

mdrytski , erfurtski , koryntski , saguntski , kopenhagski
,

efezski itp.

II. ZASADA ZMIANY SOWA.

Wstawa spógoski.

4. Najrozmaitsze w jeyku polskim sprawy ma spógo-
ska /, jako najpynniejsza, najagodniejsza i

najciesza.

*) Ju z tej przedziwnej systematycznoci jzyka polskiego jasna, jak ciko grzesz ci

przeciwko jego logicznej budowie, którzy, nie zgbiwszy jej, zacieraj etymologi , a dla

p oddwiku zatracaj przegub, dla' rzeczy podrzdnej rzecz i sto Tn,
piszc: mski, niski, wski, grzski, zawiska (Trent.)

zamiast: mzki, nizki, wazki, grzzki, zawizka itp.

od : m, ni, wez-ej, grzz-n, zawiz-a.
W obd ten popadli, faszywie dzielc sowo na zgoski: me-ski, francu-ski, mia-

sto: mc z- ki, francuz -ki itd.



li

Przybywa na kocu trzona w wasnoci przegubu,

do którego kocówki Ignac maja; np.

szy- gni- da-t kocha- Mathias Anin

jj gnij daj kocha} Madei Jdrzej

}c gnij deja kochaj Macieja Iedrzcja*\

I. Staje w miejsce gincych w trzonie spógosek, oso-i

bliwic w zastpstwie syczcych s, s, c, r, di, i.

> si o)-sk\ irtc-\-slt't Zamn&-^ski ociec zdradzi

j
/./ jski zamcjski ojcu zdrajca pojrze.

1. Syk 8, * znajdujem wstawiony jako poddiwick na-

t, r, lii, hen; np.

I&kie, wzi&, lwowski, akomstwo
dawnij toszytkie, za: wzi

Wyrzut spógoski.

1. Narose t
}

d spomidzy dwóch innych spógosek
znikaj;

np. za . miestski serdce izha
mówi s:.*: miejski %erce

\ wracaj w pochodnych: mieszczanin serdeczny izdebk.

2. Pyny n, ; A, I tudzie g ze rodka ipnyoh spó-

ek g i u a ; np.

garnek Przemyl Grefenh g
garki przemyski grefenbe[

3. Cienkiej przed cienka samogoska i dotychcz;

np,

j lajimek jich jinny jistota stpji nSóji

-

;
. ich innu istota stoi moi ihl.

10. ZASADA PRZEOBRAENIA SPÓGI

a e ///. n przcohraajg si w samo

ske no p.dach kilku Czasowniki

me iiiic nr tn
•) fu

.
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Cz druga.

RZECZ O ZGIOSKAC

Dwojakie s zgoski, na które sowo dzieli mona:
zgoski rozbioru i zgoski luymowy.

Zgoski rozbioru sa te , na które sie sowo roz-

kad wedle gramatycznej budowy jego, a kocz sie zwy-

kle na spógoski; zgoski za wymowy s te, po których

si sowo wygasza w mowie lub piewie, a kocz sie

zwykej na samogoski; np.

Zgoski wymowy

:

Zgoski rozbioru

:

ucz-en

z-d(o)-j
^

o-b-ycz-aj-e

z-ka-it-el-n-o

u-czen

zdj
o-by-cza-je

sha-zi-tel-no.

O zgoskach rozbioru.

Zgoski rozbioru sato pierwiastki sowa, a bywaj takie

:

1. albo samogoska sama jedna; np.

u-wa; o-bud, zab-Sk. an-i,

2. albo spógoska sama jedna; np.

d-a, jf'-i, y, i-y.

3. albo spógoska oparta o poprzedzajc samogo-
sk, która sie jej p o dg o s e m nazywa ; np.

og-e/i, oko, z-d-at-n-y,

4. albo dwie lub wicej spógosek samych lub o-

sadzonych na rodkujcej samogosce, r o d o g o s e m zwa-
nej ; np.

pt-aA, Iz-a, br-a, zn-an-y, pstr-y; las, lew, rob'-,
chrzszcz.



li

lei rozbioru czyli pierwiastki, z jakich

zbudowane, mog by nastpujce:

1. lid ze (Wurzel, radhj, w którym np.

tkwi piórwszy zaród do znaczenia sowa tw

Przyrós jest zgoska, przydana dla

utworzenia tuowia (korpusu) sowa

polskiego twór

5. Pie fStammJ jestto rdze z przy-

rosa twór

Zr o siki (Yorsilben ,
prae/ixaj sa

zgoski przydatnie, osadzajce sio po

lewicy pnia ztworzzsiwur

X a r o 8 1 k i (Nachsilben , Huffwa)

,

tj. zgoski przydatnie, przylegajce do

pnia po prawicy jego swonyi-el

.">. Trzon fhemaj sowa jest pie, oto-

czony zrostkami i narostkami, lul> bez

nich, do którego lgn juz cechy u-

gjcó gramatycznych stworzyciel

(lec li a ttgjcia gramatycznego . . stworzycielow

Wy -los (AuslautJ samogoskowy . stworzycielowi

Kocówka jest cecha z wygosem
lub sam wygos stworzycielowi

TrzOIl l kocówka stanowi cakowite

MOWO stworzycielowi.

Niekiedy na kocu sowa dodaje sio

priyciepka jaki

Inno iowo, w skad przybrane, na przodzie staje; np
'itmrodawny, niejaki, wspódziaa.

Rzadko które sowo wszystkie owo pierwiastki zawióra;

Mjwaniejsze trzo n ftematj i kocówka.
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Ukad pierwiastków. .

w

Trzon
Ko-
cówka

Zrostki
Pie

Narostki
O)
o
P3rdze

|

przyrós

las . i

wod , # ,.

tak . . ., . .

pis ** -orz

pr -ed
L

-k-i . -*9

na- rod . -ow -osc

0- b . -yw -at -el -stw .

po- ob- syp -yw -at

po- prze- rab' • m • • -ana-

-i

-o

zgoskach wymowy.

Na zgoski wymowy rozdzielamy sowo, kiedy w
pimie na kocu wiersza zmiecie sowa caego nie mona.
Kada samogoska skada jedne tylko i osobn zgosk

wymowy ; otó tyle w sowie zgosek, ile samogo-
sek; np. dom, chmu-ra, po-wia-da-my.

m

Gdy i przed samogosk nie jest samogosk, ale zna-
kiem ciecznia poprzedzajcej spógoski, nie stano-

wi wic osobnej zgoski w sowach polskich, chyba w
obcych ; np.

pia-na, mie-li, wie-zy, pió-ro; ale : re-li-gi-a, Da-nl-d, chrze-ci-

a-stwo.*)

Dla dzielenia sów na zgoski wymowy suy na-

stpujca jedna zasada: » Ile spógosek, przed samo-

gosk obok siebie stojcych, do jednej zgoski ro-

*) Takim stówom obcym krój polski lem nada mona, e i od nastpujcej samogo-
ski spógosk j crzegrodzim; np. Da-ni-ja, chrzes'-ci-ja-slwo , iby obie samogoski nie
wymawia w jednej zgosce: Da-nia, chrze-cia-nin itp.
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Ihiorn tyle tylko razem sie bierze do nastepu
.'•j, inne do poprzedzajcej samogoski; np.

ski rozbioru: pin-a woA-a zysk-i miej-sk-i passei-4

Zgoski wymowy: pi-BO wo-da zyski miejski paszcza

<skr-/r irs'1-i/st-ck król-eatW-0 adny ylad-ki

l-Skri wszystek kró-lestwo ad~\\y gad-ki

w-ski Za-wadz-ki niz-ki mez-ki fran-c-uz-ki

hmw-ski Za-wadz-ki niz-ki mez-ki fran-euz-ki

priy-j-d wie-ni-ac-ki pahsk-i %-jet-ki

pru/j-de wie-niac-ki pahski gjt-ki

. nad-u-z-y bez-\)ievz-ny roz-dziel-i

nad-u-zy bez-yiecz-uy roz-dzie-li itp. *)

Cz trzecia.

RZECZ SOWACH.

WIEORAKO SÓW.
A. 2e Wlgldu na jzyk mamy gowa:
1i polskie, czyli swojskie; np. cze, uczelnia, ostoja, woinica,

pegndimka, gweeda, miejsee, dziedziniec;

obce, tj. z innego jzyka wzite; np. honor, s:koa, p<>r(,

furman, konwersacya, plac ilp.

B. Cu <!<» iloci Igo 8 6 k sa :

Foskowe; Bóg, to, zig, da, sam, trzy, tak, gdy,

- wielotgoskowe: nie-bo, roi4in-ka
t
po-nad-kra-wy-wac

I

J
" w pifail d/icli Iowi fcifll na Ifotkj
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C. Przez wzgld na wywód bywaj sowa:

1) pierwotne czyli pierwotniki, tj. same pnie, nagie lub

z kocówka; np. las, noc, mar-a, z-y, sz-y, pis-a.

2) pochodne czyli pochodniki, wzrose z pierwotników do-
braniem zrostków lub aarostków; np. las-ek, noc-ny, marz-y, z-o,
zaszy, prze-pisa.

W zdolnos'ci wyrb
ko jzyka. W tej

nym znamienicie ; np. od pierw ot nika:

iania wielu pochodników ley gib-

wlasnoci jzyk polski przodkuje in-

o
p-

0>

I—I •

*&

O
o
J3-

o
p-

3

pan

pan
pan
pan
pan
pan-
pan
pa-
pa-
paii-

pa
pan-
pan-
pan-
pan
pan
pan
pan
pan
pan-
pan-

po pa
z pa-

^ span-

K-0

-ek

ish-o

•ów

-tez

icz-yk

icz-y

stw-o

sk-i

sk-o
szcz-yzn-a

i

n-a

ien-k-a

ien-ecz-k-a

ie-sk-i

ie-stw-o

ie
L

•it-k-o

iat-ecz-k-o

e-k-o

-sk-u

sk-a

osz-y-si

gr-ac

gr-a

gier-k-a

gr-acz

gY-ani-e

za-gY-a
po-gY-a
do-gY-a
wy-gY-a
o-gr-a
z-gr-a

prze-gY-a

ode-gY-a
gr-ywa-
gv-yw-ani-e

za-gY-yw-a
wy-gr-yw-u
do-gr-yw-a
o-gt-yw-a
z-gY-yw-a

prze-gY-yw-a

i-gY-a
i-gr-asz-k-a

i-grz-ysk-o

bial-y

bial

bial
7i«-bial

pod-hial

Bial
Bial
bial

biel

biel

biel-

biel-

tt/y-biel-

o-biel-

w-biel-

z-biel

po-biel-

rfo-biel

nie-do-biel-

po-do-biel

iVa-biel-

biel

Biel

biel-

o

o
(ziele)

-a (miasto)

-k-a (rzeka)

k-o

(bia!os')

id-b

izn-na

i
i
i
i
i sie

i
i
i
a
ak

(soninka)

sk

m-o itd.

D. Wzgldem skadu slow rozróniamy:

1. pojedyncze: pó beczka, nie do pierze, jest li, wada sawa,

2. zoone: póbeczek, niedopierz, jeli, Wadysaw.



lem rónoci znaczenia dzid;] ai 6lo-

wiciorak*ie rzdy, które sio cz ocia-
mi mowy nazywaj; te s§:

1. Rzeczownik G. Przysówek

2. Przymiotnik 7. Przyimek

3. Liczbownik 8. Spójnik

i. Zaimek 9. Wykrzyknik

5. Czasownik

Rzeczownik jestto sowo, które mianuje jaki

przedmiot; np.

ttoce, czowiek, ko, nó, rozum, mdro, pilno.

Przymiotnik jest sowem , które wyraa p r z y-

mio lub, waciwo przedmiotu; np.

wieczny Ekjg, ogromne soce, rozmny czowiek, wrony ko, tejiy

n«./, wielka mdro, jesienne polowanie.

Liczbownik oznacza i io przedmiotów; np.

jeden Bóg, dwu pola, trzy osoby, tfuzo sów, mao treci, itp.

Zaimek jest sowo, które zastopuje miejsce
Rzeczownika; np.

ja, ty, on, ona, ono; ten, ta, to; który, która, które.

Czasownik jestto sowo, które oznacza objaw
przedmiotu w pewnym czasie; np.

byt
<>rar. kwitn itp.

Bo gdy kto jest
, to objawia swój byt w czasie feraniej-

gdj rolnik ora, to objawia! tm dziaaniem byt

BWÓj W cza.Me piv.e>/fyni, a gdy róa zakwitnie, to

takie byl swój objawi stanem kwiatu w czasie przyszym.

Przysówek stay do okrelenia waciwoci albo

I wnika, a|bo Przymiotnika albo innego Przysówka; np.

zbyt wielki, bardzo dobrze.

Przyiniek iriaczy jaki wzgld; którego przez sa-

rn Rzeczownika odmian wyrazi me mona; np.

na stole, pod stoem, to|em, ca stoem! koo stou Ud.
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Spójnik jest sowo , które sowa lub zdania pola

cza w jeden stosunek; np.

Rozum i cnota nas zdobi. Trzeba si uczy, bo nauka czyni nas

wiatymi.

Wykrzyknik jestto sowo, które wyraa uczucie,
albo naladowanie gosu lub dwiku; np.

ach! o! biada! — kra! ahu! — bec! paf!

UGINANIE SÓW.
Uginanie sów jest trojakie : zmiana, odmiana i

przemiana.
Zmiana sowa dzieje si zapomoc zgosek przy-

datni eh lub przez skad z innem w celu zmiany zna-

czenia; np.

da, 2a-d-a, prze-d-a, w-d-aw-a, zakono-dawca.

Odmiana sowa odbywa si przez kocówki, dla

wyraenia pewnych wzgldów; np.

'ak-a, lk-ami; dóbr-?/, dobr-ego; koch-ae, koch-a/-my.

Przemiana sowa jest wtedy, gdy to za dobraniem

pewnych zgosek lub bez nich w inny rzd sów wst-
puje; np.

Rzeczownik: saw-a Czasownik: czyn-i Przymiotnik: mnog-i

Czasownik: slaw-i Rzeczownik: czyn Rzeczownik: mnó-stw-o

Przymiotnik: slaw-ny inny: czyn-n-o Czasownik: mnoz-y
Przysówek: slaw-nic Przymiotnik* u-czyn-n-y Rzeczownik: mnoz-n-ik

Przez zmian i przemian sów powstaj sowa p o-

chodne i skadane.
Wicej sów jest zmiennych i przemiennych,

anieli odmiennych, otó:

Wszystkie czci mowy dziea na odmienne i nie-

odmienne.
Odmienne s te, które rozmaite wzgldy przez ko-

cówki wyraa mog. Takowe s pierwsze piec, tj. Rze-

czownik, Przymiotnik, Liczbownik, Zaimek i Czasownik ; np.

ko posuszn-y dw-a t-en chwal-i

koni-owi posuszn-ego dw-óch t-ym chwa-imy.
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Nieodmienne sa takie, które kocówek dobiera

; t t,'iin sa ostatnie cztóry, Ij. Przysówek, P*zyi-

inrk, Spójnik j Wykrzyknik; np.

wytol albo4 ackl

We ws/clkirin sów uginaniu gówn odgrywa role

przegub (litera characteristicaj*)

Przegub jestto ostatnia spógoska w trzonie so-

w.i, do którj narostek lub kocówka przylega; np.

b paik-i dof>v-y m-y ez-u h-y h'-i

KiU-rl; ]>fii\i-a dobr-ych lll-//; C'£-u h-di h-ij.

Przegub, na którym sio sowo przcgiba, podpada sam

rónym zmianom; np.

o[i-n wiirt-y jilemicm-a jagnicl-a mil-y ca-ow-a
9#3Z-Jto wzietirt plemion jagnit mil-i ca-uj.

Odmienno czci mowy.

I. ROZDZIA.
RZECZOWNIKU.

Rzeczownik jesl sowo wyraajce przedmiot, o którym

pomylód i wyrzóc mona-; np.

Duckj swnit, li$, powietrze, cneta, rbanie,

* polticiyana, n | u b a ftj lid m.i.

I.ijr (u, j,\ u. i o.I|h.\\ i. ,| m ;i spógoska
\k.i poUkii

k, ii- w ..
| y, i) dobior s i<; ; np.

.i
. pali miaiaterj-u

I l i I, ni mi i -
1 «t- yj - u m

1

'
"- mu |-"l-ki krój ni< i. >t p --/a ;* w powszechnym utywaniu.
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Najatwiej pozna Rzeczowniki po tern, ze odpowiadaj

na pytanie kto? co? np.

Kto stworzy wiat? Bóg. — Kto Boga wielbi? Czowiek. Co daje

wen? Owca. — Co wieje na dworze? Wiater. — Co uszczli-

wia? Cnota. — Co gubi zgod? Upór. — Co wzmacnia siy?

Praca.

WIELLORAKO RZECZOWNIKÓW.

C. Pod wzgldem pojmowania przedmiotu bywa

Rzeczownik

:

1. Najawny (concretnm) , którego przedmiot si znaj-

duje na jawie czyli w naturze ; np.

król, dzieci, rak, motyl, elazo, drzewo, wiato,

2. Mylny fabstractumj , którego przedmiot nie jest

na jawie, ale go tylko myl pojc moemy; np.

bogini, czart, mdro, chluba, siejba, wygoda, czytanie, spanie.

Tak np. siejby, czytania, spania widzie nie mona, ale tylko

czowieka siejcego, czytajcego, picego.

A. Co do istnienia przedmiotu:

1. ywotny, którego przedmiot jest yciem obdarzo-

ny; np.

czowiek, ucze, siostra wó, ryba, glista.

2. Nieywotny, którego przedmiot martwy lub bez-

wadny; np.

ksiyc, kamie, góra, dab, wlrk, tulipan.

B. Ze wzgldu na warto przedmiotu Rzeczownik

bywa

;

1. Osobowy, którego przedmiot jest osob; np.

Bóg, anio, duch, rolnik, matka, niemowie.

2. Rzeczowy, którego przedmiot jest rzecz, bd
ywotn, bd nieywotn; np.

ko, baran, zajc, mucha, ziemia, gwiazda, stó, pióro.

D. Rozróniamy jeszcze miana wasne i pospolite.

1. Miano wasne jestto nazwa pojedynczej jednostki

(indywiduum); tu nale:



i nazwiska ludzi, tudzie nazwy bogów
i /.w i <

; r/:if pojedynczych; np.

/ Wand*, Jadwiga, Sawenna; Jan Zamojski, Karol

ttkodkin Tadeusz Kociuszko, Piotr Skarga, Adam Mickiewicz,

Bronisaw Trentowski, Joachim Lelewel; Homer, Sokrates, Cycero,

i, w Jo isZt Minerwa; Perkun, Sawa. Zagraj (pies go-
Uoloi (chart).

b) nazwy narodów; np.

Polak, Czech, Niemiec, Francuz, Woch,

nazwy kraj (3 w, gór i wód; np.

Europa, Polska, Szkjzk, Serbsk, Wooszczyzna, Wochu, Anglia;

Tatry, Babiagóra, Alpy, Pireneje, Kaukaz, Wezuw;
Batyk, Wisa, Dniepr, Wiar, Petew , Hipokrena.

w
2. Miano pospolite jest nazwa wielu podobnych

albo rónorodnych przedmiotów; np.

rybek, wilk, koció, yto, joda.

Pomidzy mianami pospolitymi odróni trzeba jeszcze

miana zbioru i miana steku.

Miano zbiorowe jest nazwa przedmiotu, którego

ci skadowe inn nazwo nosz, niz cao; np.

naród skada sir z ludzi, gromada i wocian, trzoda z bydlt, sta-

du /. koni, las z drzew, dziatwa z dzieci.

Miano sic ku sluiy przedmiotowi, który w najmniej-

-wrj czstce nazwo caoci nosi; np.

rfotO, pszenica, ziemia, mka, cukier, pi

ZMIANY RZECZOWNIKÓW.

Ze wszystkich zmian rzeczownikowych najliczniejsi

którórai mówicy w myli swojej zeszczupla naturalni

urod czyli istot przedmioty

Naturalna urod przedmiotu np. chap, zuplamy,

w\..|.|-;i/;imy, ze ten/e jest ;dk<> SZCZUplejSZÓj

wzuplejszój treci) alko szczuplejszej postaci,

tj. kibici i treci garaem.
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A. Kibi przedmiotu jest szczuplejsza, gdy ten jest:

I. Mniejszy; cecha k w ko-
cówkach: ek

y
ka, ko, np.

w 1 . stopniu : chwil(-a)-lia chop-ek son-lio

w 2. stopniu: chwil-eczka chopaczek son-eczko

Lub mniejszy ale udzielny;

cecha k z podgosem y(i), np. ha(k)cz-^k koAk.

Rzeczowniki tych odcieni nazywaj si zmniejszae (diminutwa).

II. Przyjemniejszy, bo ma-
. ,

lenki, a nadobny; cecha lik

w kocówkach eko, eka, np. chop-eiiko ryb(-a)-ehka *)

III. Od-raniejszy, bo cho
duy, ale szpetny; cecha sk
w kocówce sko(ysko,isko),r\ip. chopAsko ziel(-e)-sko noz-y&ko

Te Rzeczowniki zw sie zgrubiaemi.

B. Tre jest szczuplejsza, kiedy przedmiot jest:

I. Lichszy, bo niby may, a

ndzny; cecha n w kocówce
yna (ind), np chop-ina twarz-yna dziec-ina

a do tego jeszcze i mniejszy
w 1. stopniu np. chop inka dziec-inka

w 2. stopniu . chop-ineczka dziec-ineczka

II. Modszy, bo:

Albo 1) w wieku podrostka
sprawny; cecha c w ko-
cówkach ec, ca, ce, np. . . chop-i-ec soh-ce

i mniejszy . . chop-ezyk

podrostek lichszy . . . chop-czyua dziew-czyna

i mniejszy w 1. st. chop-czynka dziew-czynka

w 2. st. chop-czyneczka dzieio-czyneezka

A wyrostek udzielny; cecha

c z podgosem yft) np. . . wojewo(d-a)dz-ic siostrz-yca

i mniejszy . siostrz-yczka

Albo 2) w wieku dziecicia
wty; znami wygos , ce-

cha: t(), np. . . . . . chop-i- reb-i-
i mniejszy w 1. st. chop-i-ajko reb-i-tko .

w 2. st. chop-i-teezko reb-i-teczko

*) Ten odcie w sawiaskich dyalektach wicej uywany ni w polskim.
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,l/i, nr, y i li clisz v . . . rlitop-i-ecina (I:.'u
; )i'c:.-oc\i\a

i mniejszy w l.st. chlop-i-ecinka dzicwcz-erinka

w 2.st. ehop-i-ecineczka dziewcz-cincczka

III. Junackie ij. cho tgi, dziar-

ski, ale ttie dojrzay wiekiem,

dowiadczeniem lub rozwag;

cecha k z podgfosein a, np. chop-nk rf:./>c-/-ak

i mniejszy . chop-aczck dzicc-i-aczck

junacki a lichszy. . . . chop-aczyna

i niniejszy . cJiop-aczynka

junacki a dziecicy. . . chop-acz
i mniejszy . chop-acztko

Niemal kazden odcie zcszczuplonej treci przyjmuje

jeszcze odcienia zcszczuplonej kibici; np.

chop-i~ec kurcz-e irub-ak

chup-czysko kurcz-ecisko rub-aczysko

C. Cala posta przedmiotu bywa szczuplejsza, albo na

naturalnej jego wielkoci, a wyraa sio na caiko-
w i tym trzonie Rzeczownika, np.

Piotr, Pietr-ek, Pidr-u, Pietr-unio itd.

Albo radzij na jego zdrobniaej wielkoci, a wyraa

si samym rdzeniem Rzeczownika; np.

Mirosaw, drobniejszy: Mir-ek, jeszcze niniejszy: Mir-eczck;

a przyjemniejszy: Wir-cko.

Zeszczuplana jest posta przedmiotu, gdy tenze:

I. Dp i eszczony; cecha e lub

fcieficzony przegub, np. . . Mir-eio mam-eia ko-vio

II. ('miowany; cecha z pod-
iami Oj y i , o, u, np. . Mir-u J-u /-osia Mar-yi

i niniejszy w 1 .
s(. Mir-uairk k

'

w 1. st. Mir-usicczrk / I vika

umiowany i u pieszczony. Mir-clu / ilzi-z/s lid

III. Ukochany; cecha w ko
Akach: unio9 unia, i

t

j >. np. Mir-nnio ./-mim

i m n i ej s z y w I. sl. Mir-unirk Wil-unirk

w 2. st. Mir-unieczcU Mar-ynirvzka

ukochany
j upj ny . Mir-^luuo -v'.uma

7S
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IV) Ulubiony (luby); cecha I

w kocówkach ulo, ula. itp. np. Mir-ulo Mar-yla

i mniejszy w 1. st. Mir-uleh Mar-ylka

w 2. st. Mr-w/eczek Mar-yleczlia

ulubiony i upieszczony . Mir-ciuo itd.

Rzeczowniki wszystkich czterech powyszych odcieni

zwane s zdrobniaymi.

Odcienia zeszczuplonej postaci dopuszczaj znowu odcie-

nia zeszczuplonej, kibici i treci; np.

fflir-mo Wil-unio Ed-ulo Wadz-i-o

Mir-ciak Wil-unieko Ed-ideko Wadz-ina
Mir-ciaczek Wil-unisko Ed-idisko Wadz-i-atko itp.

Wszelka jednake cecha tych slow pochodnych suy moe
do wyraenia rónych innych poj; np.

ek, ka, ko: dudek, ryzojdek (ptak), ogórek, zamek, rysunek;

kowalka, kukuka, sójka, ciesielka, posyka; ziarko.

yk (ik): '.matematyk, grzesznik, puszczyk, sowik, grzechotniklyjzi), licznik.

ysko (isko): pszeniczysko, biczysko, ognisko, pobojowisko.

3
T

iia (ina): jarzyna, buczyna, dbina, woowina, dolina.

ec, ca, ce: mdrzec, krogidec, palec, proporzec, dworzec, owca, serce.

ic, iea: szlachcic, dziedzic, klucznica, ostryznica (ptak morski),

stranica, kaplica, piwnica, cierniczka (rybka).

ak: Polak, szpak, szczupak, krzyak (pajk), burak, wiatrak, czerpak.

Nader gibki jeyk polski wyrabia daleko wicej jeszcze

jednego sowa zmian, np.

szewcz-uk , dziec-i-uch , krawcz-ycha , kocur , Niemcz-ura

,

których znaczenie obszerniejsza nauka wyoy.

aden atoli Rzeczownik nie da si ugjc do wszystkich

zmian i ich odcieni. Nie ma za Rzeczownika wcale nie-

zmiennego; najczciej zwyklimy Rzeczowniki zmniejsza

i zgrubia, a imiona chrzestne zdrabnia.

ODMIANA RZECZOWNIKÓW.

| Rzeczowniki odmieniaj si przez liczby i przypadki.
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O liczbach.

Lir xl> a jesl wzgld na Uoió przedmiotów; np.

/; /, iwie reje, pi zmysów, sto tysicy wojska.

Trzy liczby znajdujemy w mowie polskiej: pojedyncza,

podwójna i mnoga*

Liczi) a pojedyncza uywa sic, gdy o jednym tyl-

ko przedmiocie jest mowa; np.

obywatel, ko, pszczoa, ksik, sowo, morze.

Liczba podwójna, w starej polszczynie czsto u-

/ywana, teraz w niektórych tylko pozostaa sowach; np.

"'"'• oczy, uszy; zamiast: reki, oka, ucha. Dwiecie za: dwa sta.

Ta liczba znajduje sie po dzieach pisarzów zotego wie-

;u, a jeszcze ges'ciej dawniejszych; yje ona podzidzie

•Micie w uciech gminu, który sie nia nawet miasto mno-
;ij posuguje.

Licz I) a m noga uywa sie, kiedy o wielu jednakich

przedmiotach mówimy; np.

obywatele, kunie pszczoy, ksiki, sowa, morza.

Ze wzgldem na liczby wiaze sie wzgld na rodzaj Rze-

czownika,

O rodzajach.

Rodzaj Rzeczownika jest wzgld na kocówkowa z nim

d<j innego sowa; np.

i pilny czyta, siostra pilna czytaa, dzieci pilim czytao.

I. Ilodzajc ir in-zbic pojedynczej*

ITi/\ :i rodzaje Rzeczowników w liczbie pojedynczej:

iki i nijaki,

Rodzaj Rzeczowników polskich pozna<5 mona z pci
przedmiotu, i z zakoczenia Rzeczownika.

IV Ogólnie Rzeczownik jest rodzaju mzkiego,
i przedmiot pci mczkkjf, albo gdy ma zakon-
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czenie mzkie, tj. spógoski twarde; i niektóre mikkie, np.

Jagieo, Batory, Polak, Uran; wojewoda, poeta, wuj, syn, wó, ba-

ran, kogut ; znak, groeh, sup, duch ; zajc, klucz, orez, pacierz, kraj,

wgiel,

W szczególnoci zas' dla zakoczenia s rodzaju mezkie-

go Rzeczowniki na spógoski grubo mikkie, tudzie na /, /.

dz
cz

d
sz
9

z

rz

1

j

Na przykad:

piec, palec, paac, kobierzec, ma-
rzec, guszec.

rydz, pienidz, mosidz.

bicz, miecz, leszcz, barszcz, paszcz,

obrcz, porcz, sandacz.

dezdz.

kosz, paasz, kapelusz.

nóz, ryz, waz, czyi, krzy, jar-

mu.
kurz, tchórz, zwierz, wejorz

, pis-

korz, pancerz, pcherz.

ból, mól, motyl, dyszel, magiel,

chruciel, zuzel, kkol.

raj, maj, gaj, rój, pokój, olej.

Lecz rodzaju eskiego s:

noc, moc.

ciecz, tucz, krocz, dzicz, smycz,

gorycz, sodycz, zdobycz, u-

bocz, odsiecz.

wesz, rozkosz.

modzie , grabie , kradzie

,

skaz, obróz, podró,

szerz, twarz, potwarz.

kolej.

stal, sól, kdziel, kpiel, myl,

gejl, zarosi, latorol itp.

B. Ogólnie Rzeczownik jest rodzaju eskiego,
kiedy oznacza przedmiot pci eskiej, albo gdy ma za-

koczenie eskie, tj. samogoski a, i, lub spógoski cien-

kie; np.

Wanda, Jadwiga, Cerera, bogini, pani, owca, kokosz, mysz, woda,

rzecz, sie, dobro*)

*) Gdy greckie mzkie Rzeczowniki kometa, planeta maj zakoczenie eskie a,

a bdc rzeczami nieywotnemi, pici mczkiej oznacza nie mog: przeto, przechodzc w
polszczyn, z jej ducha s rodzaju eskiego, i mówimy ta kVmeta^ ta pa n eta, a nie
ten kometa, ten planeta, jak pedantyzm gramatyczny wprowadzi w jzyk usiowa.
Przeciwnie Francuzki, eski wyraz: adresse itp. w polskim przechodzi na rodzaj mezki,
i mówi si adres nie adresa, bo kady jzyk rodzaje swoim duchem stanowi.
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W szczególnoci atoli rodzaju eskiego dla zakoczenia

M Rzeczowniki na spógoski cienkie.

Na przykad: Wszake s rodzaju mezkiego:

(1/

r

8
»

I

P
b

W'

lll

llftf, s/W, nirf; piecz, o, pie,
kn, ilo, lito, mio, dobro,

papro itp.

1 rzrki: Afo&tf, Prype.

mud, mietli, kadi, pid, czelad,

gooledi, kraweit.

pier, ge, przycie,

muz, gaa i.

ko nap', czap

.

U lab ', zob'.

krew', konew
, panew', stgiew',

chorgiew', rzodkiew , marchew',

brukiew' itp.

krom'.

wo, bro, do, skro, jabo, po-

go, da, dar, cier, krta,

otcha, gole, piecze, kiesze,

rwien, przestrzi, pie, ple,
pi l/i, ba, wa, baja iii, i(|).

li, okie, dziegie', kykie
pole, kope, pype, wieche,

paznokie.

1 miasta: Brze, Zamo,
led , niediwiedi , abd i

,

gwód,
o, ry, bry, stru, oso.

fon ta i.

karp', drop',

drób'
,
gob'

,
jastrzb' , Za

orzeb'.

now
,
paw , zow , zoraw , o-

ow, modrzew', szczaw'.

I miasta: Wrocaw'
, &

saw', Jarosaw', Dracaw'.

Miasta: Radom', Owicim',
Wesprzym'.

ko, so, cie, dzie, pie,

ogie , kamie
,

promie
,

jczmie, piercie, itp.

1 miesice: stycze, sierpie,

wrzesie.

S;i Rzeczowniki pici obojrj, a zatm i rodzaju
o b oj e ga wedle znaczenia ; np.

tUrola, suga, wuczega, niedocjja, gadua, papla, beksa, plak<a.

CL Rzeczownik jest rodzaju nijakiego, gdy nie jesl ani

rodzaju mezkiego, ani eskiego, albo gdy ma zakocze-

nie nijakie, tj. na samogoski o, c, e, i obce urn; np.

doWO, pole, -ebie, piskl, imir, gnnnuiyum.

ludzie! nazwy gto$ek i kade sowo lub %dantt za Rze-

czownik uwalane ; na
i, i. !•'; twoje <i!c, dawne niepozwolan^
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2. Rodzaje iv liczbie podwójnej.

W tej liczbie pozostay lady trzech rodzajów

:

aj Rodzaj spoy, dla sów, które w liczbie pojedynczej

s rodzaju mzkiego lub nijakiego; np.

dwa, oba, obydwa ucznie, stoy, lub okna.

bj Rodzaj eski; np.

dwie, obie, obydwie dziewczynki.

ej Rodzaj znamienity, który jeno mczyznom, przy-

dajemy i to wtedy tylko, gdy ich spomidzy innych przed-

miotów wyszczególni chcemy; np.

dwaj, obaj, obydwaj uczniowie, bracia.

3. Rodzaje w liczbie mnogiej.

W liczbie mnogiej nie rozrónia Polak adnych ro-

dzajów, czyli:

W liczbie mnogiej jeden tylko jest rodzaj , ale w
kilku zawodach; szczególniejsze s:

1. Zawód pospolity nadajemy Rzeczownikom wszel-

kiego rodzaju, bo mówimy; np.

te Prusaki, te nauczyciele, te liny, te matki, te pióra, te okrty. .

2. Zawód znamienity przypisujemy tylko mczyz-
nom, jeeli ich spomidzy innych przedmiotów wyszczególni

chcemy; np.

ci Prusacy, ci nauczycielowie, ci uczeni, ci bracia.

Dawniej nawet zwierztom zawód znamienity nadawali

Polacy; np.

ptaszkowie piewali, motylkowie latali, gohbkowie gruchotali, psi

szczekali.

O przypadkach.

Przypadek jest wzgld na stosunek przedmiotu; np.

Rodzice daj dzieciom wychowanie.
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Po riedm jesl przypadków w obu liczbach.

Po p y t a 11 i a c li poznajemy, w jakim przypadku Rze-

na pytanie: kto? co?*)
• kogo? czego?*)

.2

'

lub : czyj ? czyja ? czyj e ?
"

« « komu? czemu?
ij « « kogo? co?*)
pg wzywajc lub woajc.
M

na pytanie: kim? czem?
po piciu Przyimkach:

w, o, po, na, przy,

na pytania: w kim? tuczem? o kim? o czem? itp.

Przykady

:

czownik stoi.

U/y :-, Mianownik

iv
%

Posiadacz

3ci M Celownik

4ty
|!

Biernik

Sty Wolacz

6ty c^ Narzdnik
Tiny Miejscownik

;
~~

M

P.

Dolmk orze. — A7o, co o;^e? Rolnik.

Drzewo kwitnie. — Kto, co kwitnie? Drzewo.

Dzieci suchaj starszych.— Kogo, czego suchaj dzieci? Starszych.

Mdry szuka prawdy. — Kogo, czego szuka mdry? Prawdy.

Stan wieniaka jest szanowny. — Czyj stan? Wieniaka.

Dobro Doga przenika wiat cay. — Czyja dobro? Doga.

Zycie czowieka jest krótkie. — Czyje ycie? Czowieka.

C. Daruj bratu win. — Komu daruj win? Drutu.

Przypisz lenistwu niedole, swoje. — Czemu j>rzypisz niedole?

Lenistwu.

D Kocham bliiniego. — Kogo, co kocham? Dliiniego.

Mam ochot uczy sie. — Kogo, co mam? Ochot.

W* Modziecze l badi pilny.

Cna modzi! ucz sie jeyka rodowitego.

\ tisiudcm sie wiadcz. — Kim sie wiadcz? Ssiadem.

Nit lud: my sie nadzieja. -- Ciem sie nic udmy'? Nadziej.

Mj. W Bogu miej ufno. --- W kim mie\ ufno'.' W Dogu.

Gdatk leiy przy morzy, — Przy czem ley Gdaiekt Dry morzu.

Próci tego bez pyta poznaj) sir przypadki po Przy-

imkach, /. których kaden pewnego przypadku wymaga; np.

ki minki; iP.i, ku Warsiawie {(].), przez las (U.\, miedzy ludmi (Ni.

n Mi ino* nika i -

. i k a Lepiej bl int-
irj Miaaowniki Biernika Biorniki otoboweg* Mi rozróni.



33

I

Odmienia Rzeczownik w obu liczbach wedug pyta
siedmiu przypadków znaczy przypadko wac go.

Przypadki: Mianownik, Biernik i Wotacz nie zawsze
s odmienne, bo nie maj osobnych dla siebie cech

przypadkowych, i bez nich nawet bywaj; np.

M. Pawe ko sól dzieci

B. na ko sól dzieci

W. Pawe! (lub Pawle!) sól! dzieci!

Przypadki za : Posiadacz, Celownik, Narzdnik i Miej-

scoiunik zawsze s odmienne, i kaden z nich osobn
dla siebie miewa cech; np.

P. Paw-n koni-a sol-i dziecieci-a
L

C. Paw-owi komi-owi solA dziecicci-u

N. Paw-em koni-em sol- dzieciciem
Mj. o Pawl-e na koni-u w sol-i przy dziecici-u

PRZYPADKOWANIE RZECZOWNIKÓW

w liczbie pojedynczej.

Dla przypadkowania Rzeczowników w liczbie poje-
dynczej zebra je naley we dwie tylko odmiany
fdeklinacyej.

Kocówki przypadków odmiennych doczaj sie do

przegubu trzona; np.

syn córk(-a) nieh(-o) goah' lito bogiii{-i)

syn-a córk- nieh-a gohi-SL litoci- bogini-

PIERWOTNE TO
wszech odmian rzeczownikowych

w liczbie pojedynczej.

Przypadki

zawsze odmienne
Isza odmiana lisa odmiana

PR. ma kocówk:

I

-a (dawniejsza -w)

-U
-cm

-y (lub-i)

-y (lub-i)
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Na przykad:

Trzon Rzeczownika
|
bral pol -

]
rzecz os

<:.

N.

.Mj.

braf-n l»>!-<\ -V os- i

briil-u pol-\l r:f<:.-\ m- i

brat~e>m l><)l-vm :- os-i-

Lecz W rozwijaniu sio pomysów jeyk i przypadkom

nic zawsze odmiennym wyrobi osobne ceeby, lub

nadal cechy przypadków odmiennych; np.

M. ///vi/, W. braói-e! B. brat-i\, ijak w Posiadaczu);

Al. chmura, B. chmur-, \Y. chmur-o!

Po rodzaju Rzeczownika poznajemy, do której od-

ni i a n y on naley, a mianowicie

:

Do Iszej odmiany naleza Rzeczowniki rodzaju mez-
kiegd i nijakiego; wyjwszy mezkie, koczce sio

na a ; n[i.

pot, raj, siano, zboe, pisanie, bydle, dziadzio, sycio, usio ; nie nie:

mczyzna, ciela, dawca itp.

Do Dgjói odmiany naleza Rzeczowniki rodzaju ze-.
Bkiego i mezkie na a\ np.

matka, pani, mysz, dobro, stwórca.

Przypadkowanic Rzeczowników odbywa sio za (rojaka

sprawa: przyborem kocówek dla oddania wzgl-
• l'»w, i zmiana trzon a pod wpywom kocówek dla

dzwiee/noei.

ka/den przypadek odmienny przybiera waciwa sobie

kocówk, rozmaita wedle odmiany.

/miana li/una za w przypadknwaniu zaebodzie moe
cpujca

:

w |» ri e g u b i e I r z n a ; np.

I U %q farba wrikwo przyjaciel /< h
i i cy wailzc farbie trSbne przyjaciy jecznuoiila

w podgfoaic le-o/ Ir/ona; np.

U\tn bt /o

w lvcic bdzie /o
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ej w przegubie pnia; np.

dzie okie chopiec

dnia okcia chopca

dj przez naro niecie trzona; np.

dzieci- imi- pogan nieb-o
.

dzieci-e-cia imi-on-a poganAn niebi-os-a

We wszystkich przypadkach odmiennych
jzyk polski czyni nastpujce ogólne zmiany w trzonie

Rzeczowników.

Zmiana podgosu.

r

1. S ci nione podglosy e, ó, , swobodniej na

e; o, ; np.

nieg rów zb . kolej sól ga
niegu w rowie zby kolej soli gaziami.

Lecz w wielu Rzeczownikach nie swobodniej, ale sci-

nione zostaj; np.

papie, dezdz, zer, sie, mól, rót, mózg, ów', wójt, róz, Jakób,

ó.
Mezkie: kat, kabat, sad, lad, prd, wielbd, ws, wiz, zwi,

pawz, baji, pajk, obok, sa
Lg, drag, pstrg, ivasg, szelg, posag,

dziwolg, tysic, miesic, zajc, pcz, mosidz, Odrow, i eski:
ci; np. wsa,wsy, wsami itd.

Wedle znaczenia swobodniej lub nie w Rzeczownikach

:

rzd (wadza rzdzca) , rzdu I rzd (szereg
,
porzdek) , rzdu

trd (owad), trdu
J

trd (wysypka skórna), trdul

2. Wy lotne podglosy e, o dla eufonii wstawione, gi-

n; np.

sen eb bez dech dzie pies wesz brzytew

snu ba bzu tchu dnia psa wszy brzytwy

Osobliwie spod nar ostko w t, s, k, c, c
i
w \ n, ,

I, h r; np.

ocet owies lasek starzec pe krew' roen ucze wze
octu owsy lasku starca pci krwi rona ucznia wza
kocio dyszel wider
kota dyszla widra.

Cze zamiast czci gubi take i poddwiek : czci
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Lecz ustalony podgos c nie znika; np.

czowick-a, fenomen-u, ogicr-a, promie-a, Wawel -u ; kpiel-i, mo-

iziei-y, cicez-y, macierz-y, przycie-i, kicsze-i, itd.

Zmiana przegubu pnia.

Cienkie przeguby pnia i rz twardna po wylocie eufo-

nicmyci e, o; np.

tydzie kozio skpiec karze wie ókiew' chorgiew'

tytlnia koza skpca kara wsi ókwi chorgwi.

Lecz cienkie przeguby c, di, , l przed narost-

kiem te i grube (prócz rz) nie twardna; np.

Rozsochowaeiec (wie) ociec udziec koniec

Hozsochowaca zamiast: occa utlica koca
ojca

ocet peiizcl stycze kruszec nosoroec

octu peAzla stycznia kruszec nosoroca.

Tudzie: wrzesie wizie chrzest

wrzenia wieinia chrztu (za: chrzstu).

Isza czyli MEZKA ODANA.

Rzeczowniki tej odmiany mezkie kocz sio w Mia-

nowniku na spógoski, nijakie na samogoski o, e, r; np

stryj, zegar, leszcz, czou, sumienie, kurcz.

Chcc przypdkowa Rzeczowniki tej odmiany szcze-

gólnie baczy naley:

Najprzód na przegub trzon a, czy len

jesl twardy; np. dah, rak, lin, stó

< zy mikki; np. palec, fonia, Koomyja, wzie^cie.

Potfm na rodzaj Rzeczownika
c/.y mezki; np. wuj, naród, jawor,

CZy nijaki; np. zoto, wyhrzeie, wiezienie.

Nakoniec na iatot przedmiotu, a mianowicie:
1. < -zy pnedmiol ma l>yt ywotny; np. chop, karp'.

CS] iii n n'/.v\\ ot ny; mj). $HOp, n<

- ezj przedaliol jesl pojciem stacoiytntfn, a przeto i wy-
raz d i * negd al wora; np.

'/. aUek, kiii, OCteC, syn, piet, d:\en, ogie,

poioiejSZegO utworu; 1

1

1 »

.

król, urzdnik, okrej, ul, stó, zhior, umys.
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3. czy przedmiotu stan jest dzielny, tj. kiedy go

za jednolita, najawn*cao (osobnik, indywiduum)

uwaamy; np.

anio, lis, nóz, paszcz, was, kij,

czy bierny, tj. gdy on tylko zbiorem, stekiem,
rzecz skadan lub my In fabstractumj; np.

mak, bób, góg;— ogród, pot, lud, puk;—ród, lub, rozum, dowcip,

czyn, grzech.

Przez wzgld na przegub Miejscownik i Woacz
Rzeczowników Iszej odmiany rozstepuj sie w przypadko-

waniu na dwa rzdy.

Ze wzgldu na rodzaj mae tylko zachodz w odmia-

nie rónice.

Pod wzgldem istoty przedmiotu niemal kady przy-

padek ma dwojak kocówk.

Kocówki wszystkich przypadków odmiennych, przyle-

gajce do przegubu, w Iszej odmianie s nastpujce

:

PRAWIDO Iszej ODMIANY.

Przypadki

Gdy przegub jest twar-

dy* wyjwszy gardowe

:

k/g, eh, h.

Zawsze

:

Gdy przegub
jest mikki lub

twardy gardo-

wy: k,g,ch,h.

p (mezkich

(nijakich

B.

v^ (mezkich
* (nijakich

N.

Mj.

-e, miekczce przegub

-e, miekczce przegub

-a (u)

-owi (u)

-u

jak M.

jak M.

-em

-U

u
7V
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P r 7. v k l a (1 v.

M.

P.

(',.

B.

W.
\.

Mj.

kos llot-0

kos- a zlot- a
kos- owi ifo- ii

fcfog :7ot-o

/.A/s-i-o zot-o

kto- era :A>t- cm
o Wbs-t-e w zoc-i-e

kamieh

kamiei\-i-il

kamie\\-i-i)W\

kam ich

kfimieil-i-u

kamici\-i-v\n

po kamien-i-u

soc-e
stue-i\

sone-u
sloc-e

$toc-e
stoc-vm

na oc-U

D o w p r a w y.

/.77/, foto, wos, fjuz
y
snop, niebo,

drzewo, fiisto, zimno, zwiercia-

do, jawor, Lwów, Gniezno.

mleko, pug, licho, rjoraco, pie-

nidz, miecz, kapelusz, krzf/,

pacierz, fon tai, ycie, Wrocta\q\

Radom', jczmie, pole, jajo.

OGÓLNE UZUPENIENIA PRAWIDA.

li. W Rieczowrtikacfc ywotnych Biernik równy jefel

Posiadaczowi, ale nic Mianownikowi; np.

król-a, ijospodarz-a, lis-a, kartp';pi-a, moh/l-a.

2. Wiole Rzeczowników nieywotnych w Posiadaczu

wyczn ma kocówk u zamiast a; np.

sad-n, strach-a, kraj-u, fpij-u, roir-t/, iri/lcic-u, oó W* Wl-U itd.

7). W Celowniku zachowuje sio czoslókro pierwotne

U zamiast kocówki owi; np.

hral-u, pan-a, chop-U, itpj

N a r oni e c i <

%

i r i <> n a.

I. Rzeczowniki m r w przypadkach odmifennyck przf-

(|[ii/;i;;i sir o n ;i r I ; Ij. Z y W O t n O nal*oSl 6 / |mmJ-

gfosetn r ic,, nieywotne <> narol n z podffosciii c

N i przykad.

M B. i W imi-c

P CC-t-a imi-vi\-i-i\

CC /-U /m/-t»il-/-ll

N <( cm imt-n-t-eni
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Do wprawy
dzieci, pachole, chopie, dziew-

cz, niemowie, bliniej bydh,

rebi, osie, ciek, jagni, pro-

sie, piskh, kurcze, gsie, orle itp.

2. Pie Rzeczowników

ramie, strzemi, brzemi,

wymi, ciernie^, siemi,

plemi , szlemie (drzewo po-

przeczne).

o narostku -an narasta

jeszcze o naros'l fepenthesisj -in; w Mianowniku
zawsze, winnych przypadkach za dwojako sie mówi,

z narol lub bez niej ; np.

Z narol.
Ameryk-an-\n

lub Ameryk-n-in-a
Ameryk-an-h\-owi

Ameryk-an-hi-i-e

Ameryk-an-in-em

Do wprawy.
Warszawianin , Lwowianin , Woynianin, Podolanin, Rzijmianin,

dworzanin, mieszczanin, wocianin, chrzecianin.

3. Rzeczownik ksize-, dawniej rodzaju nijakiego, dzi

ju mzkiego, dwojako sie ugina. Albo a do samego

rdzenia ks, albo do przyroli -a w przypadkach od-

miennych narol - przed kocówkami przybywa; np.

Bez naroli.
M. zawsze

P. i B. Ameryk-an-a

C.

W.
N.

Ameryk-an-owi

i Mj. Ameryk-an-i-e

Ameryk-an-em

Bdze ks ks
Pie ks -i-i
Trzon naroniety króts zy: ks-i-c duszy: ks i-b-

M. i W. ksiaze
L

P. i B. ksie
L
C-i-n ksiazec-i-a

C. i Mj. ksic-i-u ksize
L
C-i-u

N. ksiec-i-em
L

ksiazec-i-em

SZCZEGÓOWY WYWÓD PRAWIDA.

O Posiadaczu.

Posiadacz w Rzeczownikach rodzaju nijakiego ma
kocówk a; np.

nieb(-o)a, morz(-e)a, zyci(-e)a.

Posiadacz Rzeczowników rodzaju mezkiego jest

d wojaki:
z kocówk -a; np. snop, snopa; miecz, miecza; go, gocia
z kocówk -u; np. mur, muru; kurz, kurzu; szczaw', szczawiu.
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Skutkiem swobody jzyka polskiego wiele Rzeczow-

ników mzkioh obydwóch Posiadaczów uywa, stosownie

do myli i woli mówicego Polaka; zwyczajem zas',

wiekami ustalonym, pewne Rzeczowniki wycznie a, inne

wycznie // przybray , stosownie do treci i kibici
sowa.

Zasada naczelna,

która duch i dno jzyka stanowi, jest:

Je/cli w przedmiocie znajdu-
jemy I uh upatrujemy dziel-

niejszy stan, a zatem pewniejsze

usposobienie do posiadania czy

obejmowania innego przedmiotu,

kadziemy w Posiadaczu a.

Atoli dla jasnoci nauki

w szczegóowe prawa.

/.

Kiedy za przedmiot rzeczy-
wicie ma lub niby ma tylko

bierny stan, a przeto zawodniej-

sze usposobienie ku posiadaniu

lub zawieraniu innego przedmio-

tu, natenczas mówimy u.

te zasad rozwie wypada

Wycznie jedna kocówka

Prawo powszechne.

Posiadacz z kocówka -a luzy

wszystkim Rzeczownikom ywot-
nym, ezyto w d u e li u czy w z y-

t i U , czy w urojeniu.
Otó a bez wyjtku maja:

I. Osoby, tj. duchy i lu-

dzie; np. lloya, anioa, czarta,

stworzyciela.

2. Wszelkie zy WOC i ny; nj>.

twiirza, ssuwen
, bobra, dziobaka,

delfina, ptaka, gryfa, sowika, p-

morodka, pawia, legwana, wda,

\twia , rykami
,
jesiotra,

kabtonia, szczupaka, pstrga, pt#-

pajakn , niedwiadka, raka,

• la, moti/la, didouiiika,

nika, (limaka, tasiemca, wgra,
turbana, korala, polipa, wymo<:ka,

ka.

Posiadacz na u przypada po-

wszechnie Rzeczownikom myl-
ntym, (abstracta).

A wiec u zawsze przybieraj:

1. Przedmioty mylne; np.

losu, braku, poytku, wdziku.

2. W ladze i o z y n n o e i d u-

szy; np. rozumu, rozsdku, dowci-

pu, umysu, nawysu , rozmysu,

pomysu, zamysu, przemysu, wy-

mysu, zmysu, talentu, yieniuszu.
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3, Nibyywotne
a) Przedmioty niby wtpli-

wej m a r t w o c i ; np. upiora,

trupa.

1>) Boki i pienidze; np.

Saturna , Perkuna , Bawana
,

grosza, dukata, franka, plastra.

c) Karty, gry i tace; np.

tuza, fila, panfila, wyznika, nizni-

ka, bieza (dawna gra), wista, ma-
zura.

d) Rzeczowniki urojonej
dzielnoci ywocin ; np. wy-
plata figla, zrobi psikusa, ur-n kuranta

5. P oj e c i a

a) przymiotu; np.

suchu, wchu,- smaku.

wzroku,

b) bytu; np. bytu, stanu, snu,

iywotu.

c) dziaania; np. czynu,

swaru, alu, miechu, dowodu.

d) inne od Czasowników formo-

wane Rzeczowniki ; np. boju, (od

:

bi), popochu, (od: poposzy), po-

jazdu, (od: pojecha), pawazu, od:

po-wiaz-a), pokoju, (od: pokoi),

Przeciwnie za Rzeczowniki n a j a wr n e n i e z y w o t n c

jedne -a drugie -m przybieraj ; tu stanowi przegub (ki-

bic stówa) przy wzgldzie na znaczenie (tre sowa).

Prawo ogólne wedug przegubu.

1. Najawne a nieywotne
o przegubie mikkim lub k, g,

eh, h bior -a; np. palca, rydza,

kosza, klucza, krzya, dyszla, li-

cia, gwodzia, pniaka, puga, o-

rzecha, poroha.

Szczególnie z narostkami
e, ek, yk (lub ik); np. kamienia,

ogródka, promyka, sownika.

. Najawne a nieywotne
z przegubem twardym, wyjwszy
k, g, eh, h, przybieraj -li; np.

szczytu, miodu, kwasu, bzu, ukro-

pu, schabu, torfu, stawu, domu,

chrzanu, wau, szuwaru, agrestu,

wodorodu, bursztynu, rozmarynu,

antymonu, tomu, paragrafu, bile-

lu> dyliansu, planu, teleskopu,

barometru.

A i czstokro odwrotnie bywa , tj. przegub twardy
kocówk -a, mikki za Tu przyjmuj; tedy take z n a-

ezenia baczy trzeba.

Uzupenienia szczegóowe ze znaczenia.

tl maj przedmioty ponisze,

cbocia sie na przegub mikki
-a maj nastpujce Rzeczow-

niki, lubo na przegub twardy
zakoczone

:

lub k, g, eh, h kocz

:

6
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i. Roliny dziel niej szuj

istoty, CZytO rzeczywicie, czy do-

myalowo ,
a w szczególnoci

drzewa, krzewy, zioa, tra-

wy, owoce i grzyby tgie z

twardo lub ogromu, dzielne ko-

rzeniem, odyg lub liciem, z plo-

nu , barwjf, zapachu, smaku lub

poywnoci ; np. r/efcfl, graba, se-

lera, owsa, tulipana, astra, narcy-

za , migdaa, kasztana, ananasa,

harbuza, melona, kawona, grzyba,

muchomora.

2. Wszelkie jednoci, tj.

miary czasu
,
przestrzeni , rzeczy

sypnych i ciekych, ciarów, itp.;

np. listopada, preja, sznura, asz-

ta, cetnara
, funta, tuta, karata,

grana, litra, decymetra, tuzina.

7). Caoci z natury utworzo-

ne, jako czonki, wymiary gieo-

metryczne ; tudzie caoci z

wyrobu ludzkiego, jak narzdzia,

sprzty , naczynia, ywnoci, o-

dziee itp.; np. ba, nosa, wsa,
zebu

f
ka, pazura, guza, czuba,

strupa, trzonu, kata, trójkta, wry-

a; sierpa, topora, bata, klina,

cepu, fleta, kufra, wora, cebra,

chleba, suchara; iupuna, kaftana,

uelimunu, rkawa, buta, dywanu,

komina itp.

Miana wasne gi e o g ra fi

polski e lub obce, ale dobrze

bior kocówk -a
;

i. Kraje, okolice, góry,
do Szlzka, Woyniu, lludzia-

mta , klepaku ; \iemnu,
Dun ; Buga, Suchowcu, Wie-

Let mówi si:
do Sun-u, Ihucstr-u, Dnicpr-u.*

1. Roliny watlejszej istoty,

czytO w rzeczy samej, czy tylko

domylnie ; a mianowicie sab-
szycb lub nijakich przymiotów, i

zagraniczne mniej znane; np.

bluszczu, powoju, szczawiu, chmie-

lu, tytoniu, jarmuu, kakolu, pe-

rzu, gwajaku, sumaku, kauczuku.

2. Rzeczy skadane, jako

to : rozcigoci czasu i prze-

strzeni , budowle, towary, np.

wieku, roku, kwartau, poniedzia-

ku, wtorku, itd. np. brzegu, oboku,

progu, bruku, pieprzu, laku, wosku.

7). Zbiór lub stek tak z na-

tury, jak z wyrobu ludzkiego; np.

rokoszu, puku, drobiu, bielu, kwa-

piu, szpiku, grochu, maku, mchu,

gaju, gszczu, moszczu, soku, ku-

rzu, piasku, dezdzu, zdroju, nie-

gu; metalu, kruszcu, oo-

wiu, mosidzu, kwarcu, margielu,

sulmiuku, oleju, rozcieku, arszeni-

ku, cynku, jabeczniku, winiuku,

araku, ugu, róu, tuszu, barszczu,

ki taju, perkalu, adamaszku, itp.

c z n e

:

o b cc za mniej nam znane

|

maja -u ;

rzeki; np.

do Meksyku, Algieru, Tuni

su, llakanu, Kaukazu, Cralu, Li

banu, Tauru, Olimpu, Donu, Du

naju, Renu, Tgbru, Tagu, Padu

Silu, Eufratu, Jordanu.
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2. Wsie i miasta; np.

do Pradnika,Krakowa, Poznania,

Gdaska, Królewca, Kijowa, Wro-

cawia, Torunia, Grudzidza, Kwi-

dzyna, Pocka, Potocka, Mcisa-
wia, Czerniechowa , Nowogródka,

Tam opola , Wiednia , Berlina

,

Mnichowa, Trawnika, Zagrzebia,

Parya, Hamburga, Petersburga.

do [Grefenbergu , Marymontu,

Londynu, Nowego Jorku, Wa-
syngtonu, Pekingu, Kantonu, Nea-

polu, Bambergu , Amsterdamu,

Sztokholmu, Lugdunu, Orleanu.

Kocówk -u maj take zo-
one na -gród, -dwór, -sad, -stok;

np. do Nowogrodu, Biaogrodu,

Carogrodu, Nowegodworu, Nowe-
gosadu, -Biaegostoku,

II. Obie kocówki ivedle znaczenia.

Bardzo wiele Rzeczowników dobiera moe obie ko-
cówki : -a lub -u wedle znaczenia.

1. Gdy Rzeczownik oznacza przed-

miot ywotny, w Posiadaczu przyj-

muje kocówk -a; np.

Bez serc bez ducha tu szkieletów

ludy! (Mickiewicz.)

Przyczyny powoda (pozywajce-

go) bywaj suszne.

Schwytanie zbiega.

Postaci gieniusza (ducha opie-

kuczego) nikt nie widywa.
Trójzb Merkuryusza (boka).

Lot krzyka, pociga (ptaków).

ywot pogroma (ryby morskiej),

trada (jednego owada).

Go tu luda! (zgraja ruchawa). Co
tu naroda! (zgromadzona w pew-
nym celu czes' spoeczestwa).
Mówi sie o ywych przed-

miotach : rogi woa, bawoa, sko-

pa; skrzyda smoka; petwy sztok-

fisza (kabonia).

Ale ten sam Rzeczownik w
znaczeniu jakiego zbioru, ste-

ku lub pojcia mysinego bierze

-u ; np.

Ju w ani mao duchu (ciepa,

pary).

Bez powodu (przyczyny) nie ma
oburzenia.

Wiele zaley od zbiegu okolicz-

noci.

Wielkos' gieniuszu (daru umy-
sowego) unies'miertelnia.

Lekarze! obejdcie sie bez mer-
kuryuszu (rtci, ywego srebra).

Unika krzyku (haasu), pocigu
(pogoni).

Ba sie pogromu (napadu, ciosu),

trdu (zbioru, roju tych owadów),

trdu (wysypki skórnej).

Bez ludu nie ma narodu (spo-

eczestwo cae w pojciu myl-
nem).

Mówimy przeciwnie : miso
(nieywego) wou, bawou, skopu;

funt sztokfiszu.



u
Poywienie czoga (reptyla)

,

gada, paza (np. aby), owada (np.

chrzszcza), maHa (np. tak rwa-

nego dyugienesa), skrzeku (mi-
czaka w konsze), czerwia, pawa
(morskij ywocirty)*)

2. Drzewa i krzewy
,

gtly o rosncych mówimy, maja

-a np.

Konary jawom, Jasiona, brzo-

sta, kaszlano, hebana, wiaza, klo-

na, wawrzyna; wysoko tego sak-

laka, jaowca")

7). ZioJa,

w znaczeniu osobnych caych ro-

lin (indywidua) przybieraj w Po-

siadaczu -a ; np.

Prócz szalenia, blekota, tajada,

sa inne zioa szkodliwe,

\. .M a r t w i n v,

dobieraj -a, L,
rdy o pewnej bryle

jako osobniku (indywiduum) mo-
wa; np.

Twardo karpackiego piaskow-

ca dj. caego grzbieta kamien-

nego, tworzcego pasmo gór

karpackich).

[toków krzytzlaa solnego zaw-

ile jest S/r

Podobnie! : rubin, brylant, yra

upek) mydewiec ilp.

Namnoyo si na wiecie

czogu, gadu, pazu, owadu, mau,
skrzeku, czerwiu i plawu.

Jeeli za o drzewach citych

o ich soju, liciu lub owocach

mowa, hierze si -\\
; np.

Robi sprzty z jaworu, jasio-

nu, kasztanu, hebanu, wizu; ko-

a z brzostu, yki z klonu, wie-

niec z wawrzynu; cybuchy z sa-

kaku, ja tow cu.

Kiedy za Rzeczownik ma zna-

czy k o r z e , odygo, li lub

wywar (herbat) z ziela pewne-
go na lekarstwo lub trucizn, mó-
wi si -u; np.

Skosztowawszy szaleniu, ble-

kotu, tojadu itp , chorowa, a na-

wet umrze mona.

przeciwnie kocówka -U jest im

waciwa, kiedy je bierzemy ja-

ko stek lub czeciowp; np,

Z piasków, 'u ciosowy kamie.

Przeliczne wyroby zkrzyszta-

u (szka) znajdziesz w zielonym

sklepie drezdeskim,

nat , labrador, turkus, szafir, opu!
f

| m Mudlll, • w mn/yro,
m - -u. Róinic? lokft w

|b, buk, grab'; /.iw-/.- iiln dba, buko, feraba; bo na

lciyk wyrobi pochodniki : abina, b K r a-
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4. Inne rzeczy najawne,
z kocówk -a; np.

Dorób nog do stoa (sprzt pe-

wnej postaci).

Przyjdzie koza do looza. (Przy-

sowie.)

Kolo pota (caego ogrodzenia).

z kocówk -u; np.

Siadaj do stou (gdzie zastawa

potraw).

Zaprzgaj do wozu.

Trzeba koów do potu (nazbie-

ranego chrustu majcego by
plecionym).

Z tomiku pierwszego wypisa ustp.

Z lasu drzewo wioz.

Jad do Konstantynopolu (u, bo

go nie widziaem jeszcze).

Podobnie wiele innych Rzeczowników dwojako uywa
mona wedle zasad, jak: ogród, dwór, kos, zegar, ywot itd.

S Rzeczowniki, które za róna kocówk zupenie róne
znaczenie maj; np.

maja )

czerwca

)

)

Z caego tomika wypisa tre.
Cignie natura wilka do asa.

Wracam z Konstantynopola (a,bom

go pozna).

miesice.

lipca
)

skoka (zajczej nogi). -

pasa (do ubioru).

iuiata (skadu stworzenia).

soja (naczynia).

raza (ciecia).

bata (batoga).

rodka (centrum).
,

adunka (do nabijania).

maju (zbioru gazi z liciem).

czerwcu(zhioru poczwarek pszczel-

nych).
lipcu (steku miodu).

skoku (od: skoczy).

pasu (przesmyku miedzy górami).

wiatu (zbioru ludzi).

soju (fladru drzewa).

razu (np. jednego razu).

batu (statku na wodzie).

rodku (sposobu).

adunku (np. na okrcie).

O Celowniku.

I Celownik jest dwojaki: na -owi, i na -w.

Powszechnie Rzeczowniki maj Celownika na -owi, któ-

re powstao przez zespógioskowanie samogoski u na w
z podglosem o a wygosem /,\np.

czowiek-o>vi, gusz(e)c-owi, czas-owi, topor-owi.

Celownik na -u suy tylko:

1. Wszystkim Rzeczownikom nijakim; np.

dobru, pytaniu, kaczciu.
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Rzadkie jesi w rodzaju nijakim -owi; np.

Bogosaw, duszo moja! Panu, bogosaw imicniowi jeijo

witemu. (Jan Kochanowski. Psalm 151).

2, W rodzaju mczkim pierwotne -u zostaje jeszcze:

aj W Rzeczownikach staroytnego utworu, i które

D a j (1 a w n i e j s z e pojci a wyraaj , a mianowicie :

% 1) W j ed nozgosk owych z wylotnyin podgJosem

W Mianowniku; np.

son, snu, dzie, dniu, ogie, ogniu, mech, mchu, bez, bzu. Podo-
bniei : palec, owies, ocet, itp.

2) W ywotnych:
Bogu, ksidzu, ojcu, bratu, swalu

,
panu, chopu, chopcu, czurtn,

diabu, czeku, psu, itp.

5) W n i e z y w o t n y c h :

wiatu, wiatru, kwiatu, wzroku, roku, krzyku, wrzasku, bólu, strachu,

dziwu, godu, itp.

bj Z Przy im ki cm ku: ku kocu, ku Krakowu,

W myl. swobody jzyka dwojako mie mog, wedle

wikszej lub mniejszej przedmiotu dzielnoci
ku odebraniu tego, co mu nada chcemy; np.

Umrze starcu przyjdzie w mar-

ni. tSzrzen.)

1emu wolu (zabitemu) nie brak

oju.

Praw ostu, capu (czowiekowi

przenonie), on ci nie rozumie.

Daj go katu! (W przysowiu.)

Starcowi kij podpora.

Wdowi i ywemu) zao jarzmo.

Osowi, capowi (bydltom) daj

siana.

Nie zwiesz rak katowi (w rze-

nniele jego).

O Hierniku.

Biernik, jako przypadek nie zawsze odmienny, nie ma
!>nrj dla siebie kocówki, ale jest równy albo II i a-

nownikowi albo Posiadaczowi, aprzetpi trojaki:

l. równj Posiadaczowi na -a; np. wól, woo (fywego).

iwny Posiadaczowi na -u; np. wó, wou (nieiywego).

>wnj Mianownikowi np. tamek, zamek

Powszechnie Biernik równy jest Mianownikowi ; np. M. i B.
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Biernika równego Posiadaczowi maj tylko:

1. Przedmioty bytu ywotnego; np.

Boga, anioa, Belzebuba, czowieka, Polaka, Niemca, ucznia, zwierza,

czworonoga, owada, robaka, soiuika, krokodyla, lina, limaka.

Przeciwnie Biernik pierwiastkow posta dochowuje:

aj W imionach witych, kiedy nie osob, ale dzie
lub koció oznaczy chcemy ; np.

po . Jan, na . Marcin (lub na . Marcina), w sam . Bartomiej,

poszed pod . Piotr (tj. pod koció . Piotra).

bj W wyraeniach np.

i za maj, pozwala sobie brat za brat, za pan brat postpowa
z kim, siada na ko, i na zwierz.

cj W Rzeczownikach zbiorowych ; np.

naród, lud, gmin, tum, dobytek, drób'.

2. Nazwy gier, zabaw, taców, kart, futer,

drzew, zió, owoców, poj nauk 3 wy eh, jeeli

im indywidualn dzielno przenonie przysdzi wypa-

da ; inaczej Biernik równy jest Mianownikowi ; np.

gra wika, druzbarta, maryasza; magn kozioka; wypata figla;

taczy polonesa, krakoiuiaka, mazura, kozaka, houbca; zada tuza,

króla, fila, niznika, asa, waleta; kupi sobola, lisa, barana, nied-

wiedzia; ci dba, buka, graba, modrzewia; wyrwa bodaka, bu-

raka, rzepaka; zje ogórka, harbuza, melona, kawona; ka rze-

czownika, przymiotnika, mianownika, licznika.

Lecz powie si przeciwnie; np.

Poka mi, chopcze, ten kozioek (bo go jeszcze nie magn). Uo-
y polones na fortepian. Wykop ten spruchniay db. Napisz jaki

rzeczownik (bez wzgldu na znaczenie, rodzaj itp.)

3. Po Czasownikach jednotliwych, oraz po prze-
czeniu (niej .. kadzie si Biernik równy Posiadaczowi,

dla silniejszego usposobienia podmiotu do przedmiotu, ni
przedmiotu do podmiotu. Ten Biernik czstkowym
zwany; np.

^

Popuci pasa, dosta guza, da kaaka , ukroi chleba, napi sie

wody, goln wina, nie lubi miasta.

Przeciwnie rzeknie sie:

Schowa pas, zgoi guz, zwin kuak, kraje chleb, pije wod, yka
wino, lubi miasto.
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O Wolaezu i Miejscowniku.

Wolacz, jako przypadek hic zawsze odmieniaj, nie ma
psobnej kocówki, albowiem

:

W o F a c z Rzeczowników n i j i k i c h powszechnie równy

jesl Mianownikowi; np. M. i W. dziecir, zbawienie.

WoJacz za Rzeczowników mczkieb równy jesl

M i e j sco w n i k o wi; np.

Mj. przy Wacie, o rolniku, w strusiu.

W. bracie! rolniku! strusiu!

Miejscownik i jemu równy Wofacz mezki sn

dwojakie;

1) na -e, gdy przegub jest twardy; a wtedy tai spó-
gl o s I; a p r z e g u b n a t w a r d a

,
wyjwszy gardowe k,

g, ch
t
h, zamienia sio na odpowiednia jak n aj ni i o k s z a ; np.

ploi trzos Fili]} Arab traf kum tal mur;

pocie trzo&ie Filipie drabie (rufie tumie kale mutrze;

£yt(-o) ud(-o) nieh(-o) zelzf-o) drzew(-o) witK-oi jad ->>

ycie udzie niebie elazie drzewie //w
:

nir. jodle

2) na -//, gdy przegub jest mikki lub gardowe A, ;/,

cli, h ; np. gracz-u, pa(i)zi-u, maj-u, zak-u, s/og-u, </(/fli-ii.

Nawet dwa Rzeczowniki o przegubie Iwardym dochowuj

p i e r w o ( n ej kocówki -//

:

syn, lud; Mj. i W. synu, ludu,

W samym tylko Miejscowniku dochowuje sio -«, mimo

twardego przegubu w Rzeczownikach:

pan, dom; W. panie, dumie; .Mj. przy panu, w domu.

Rzeczowniki o narostku c; ludzie/, Bóg i ksidz W Wo-
taczu mikrza przeguby SWOJe tylko na odpowiednie s z u m n o

:, np.

M. Bóz kiiil we krami e c oci i c - c

W. Boe Lsici.e tieweze krawcze ojvis starcze

Mj ti' Bo§U o ksidzu na szewcu o kraweii /m ojcu przy stanu.

Dwojaki Wolce: czek, czeku! i cz
'

' wieku! \

\ wedle /.ii.ie/eiiii : dzia<l, Mj. i W. dziadu\ (OJOZC

. dziadzie ' (stary iebrakut).

Rano woajc, nawet miana e^<»bowe wasne wymawiamy
w Wofaczu najwtlej bei kocówki; np. Karoli Wadysaw

l

I Min.ist
: hor,da! Wadysawie I Muhasiu!
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Dla dwicznoci.
L

>*Stone podgosy a, o, ó, kiedy midzy dwie cienkie

spógoski stan, przemieniaj si na pierwotne wietkie e

w Rzeczownikach: ssiad las anio koció miasto lato

saedzie lesie aniele kociele miecie lecie

)odg!os a racz-ej dzi wietczeje, ni nie, w Rzeczownikach

:

ciasto, gniazdo, wiato; ciecie, gniedzie, wietle.

Raczej tgi zostaje : w rozdziale; o rzemiole.

Dwojako wedle znaczenia: wiatr, czoo; w wiatrze, na czole (w

wlaciwem znaczeniu); na wietrze, (na wolnern powietrzu), na
- czele, (na przodzie).

O Narzdniku.

Narzdnik jest tylko jeden z kocówk -em; np.

pan-em, tkacz-em, gwód, gwodzi-em, myd(-o)em, grani(-e)em,

Dla dwicznoci gardowe k, g cieczej na ki,

gi; np.

czowie(k)kiem, pu(g)giem, piór(k-o)kiem, indy(g-o)giem.

MIMOPRAWIDOWE ODMIANY.

1. Zamiast: tym, pierwszym,.... ostatnim razem mówi
si odmian esk: t, pierwsz.... ostatni ra.

2. Dorna jest Miejscownik bez Przyimka za : w domu.

i

liga czyli ZENSKA ODMIANA.

Rzeczowniki drugiej odmiany kocz si w Mianowmiku

na samogoski a, i, albo na spógoski mikkie; np.

matka, gwiazda, obroca, gospodyni;—twarz, o, myl.

W celu przypadkowania Rzeczowników tej odmiany

zwaa trzeba:

Najprzód na przegub trzona,
czy on twardy; np. ochota, waga, liwa, skala, wiara,

czy mikki; np. psze?iiea, gorycz, grusza, siec, krew', wozów-

Ilia, kula, mija.

7
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Powtdre na zakoczenie Rzeczownika, czy trzon jest

pokryty wygosom; np. wron-*, pan i, cegielni-*,

czy tó nagi; np. moc, ye, kapie!, kolej.

Pierwotne trzony nagie:

klatew, brzytew, przytZew, podlew; kann', <]hi}>\ ciai
,
piecze, wy-

robiony jzyk skania si sakmeca wygosem -a: kltwa, brzytwa,

przyszwa, pochwa; karmi, gbi*, cieia, pieczenia, Oói doktryna

gramatyków, jakoby Rceczowniki wygoszone na -a j>in \v<>tni**jsze

byy, odwrotna jest prawdzie.

Ze wzgldu na przegub Miejscownik i Celownik Rze-

czowników llgiej odmiany rozdzielaj si w przypadkowa-

niu na dwa rzdy.

Kocówki wszystkich przypadków odmiennych, czce
si z przegubem, w Ngiój odmianie s nastpujce:

PRAWIDO %i,j ODMIANY.

Przypadki Gdy przegub jest twardy Zaw
(idy przegub

jest mikki

P. -y dub -t

c. -e, miekezace przegub -y dub -

1'.. -c

w. -0

\. 1
Mj.

M
1'.

C.

B.

w.

\.

Mj.

-e, mikeccce przegub

Przykady.

woA - a
wod - y
wódz -i -v

wad - v
woil - O
wotl -

ir woili-i -e

-y dub -//

twórc-m
tworv-y

twórc-y

lworv-o

i -
c-y



51

poeta, rada, kosa, koza, matka,

noga, mucha, Sapieha, Europa,

ryba, szafa, mowa, jama, m-
czyzna, iga, kara.

Do wprawy.
praca, rzdca, mówca, twierdza,

tcza, msza, róa, ciocia, Kasia,

Rózia, kania, ciela, rola, burza,

szyja.

OGÓLNE UZUPENIENIA PRAWIDA.

1. W Rzeczownikach na - jeszcze i W o! acz bierze

kocówk -f zamiast -o; np.

M. P. G. W. i Mj.

B.

N.

gospody- i

gospodyn-i-
gospodyn-i-

Do wprawy.
bogini, ksieni, monarchini, prorokini, zbawczyni, wadczyni.

2. W Rzeczownikach na spógosk Biernik równy

jest Mianownikowi, aWolacz ma kocówk -y (lub -i)

zamiast -o; np.

M. i B.

P. G W. i Mj.

N.

twarz mdro stal

twarz-y mdro - i stal-i

twarz- madroc-i- stal-

Do wprawy.
\moc, dzicz, mysz, modzie, szerz; nic, mied, g, mai, czap,

\zob', przyja, myl.

SZCZEGÓOWY WYWÓD PRAWIDA.

Wszelka samogoska, w sowach obcych trzon zakocza-

jca, uwaan by ma za przegub cienki, po którym i nie

y nastpuje; np.

ide-a Rosy-&)
i Mj. ide-i Rosy-i

ide- Rosy- lili- Aa/m-
ide-o Rosy-o lili-o Kapu-o
ide- Rosy- lili- Kapu-

O Posiadaczu.

Tylko Posiadacz na -y (lub -t) dzisiaj w uywaniu ; np.

cnota praca ko toola

cnoty pracy koci woli

M.

P. G
B.

W.
N.

lili-a) Kapn-sk

///i—i Kapu-i

*) Skoro sie zgodzimy na to, aby obce Rzeczowniki na -ia pisa krojem polskim na -yja,
-i ja, nalee bd pod kategory i prawido mikkiego przegubu, a wtedy po gramatyce nie
potrzeba dla nich osobnych uwagi przestróg.
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Kiedy przegub j przed i stanie, zwyczaj go wyrzuca; np.

szyj-a zmij-a

szy-i zmi-i*)

Wty Posiadacz na e, ej w dawnych jeno pismach

znajdujem ; np.

dusze hrwie wolej panie}

zamiast: duszy krwi woli pani.

O Celowniku i Miejscowniku.

Celownik i Miejscownik sa sobie równe. Ich kocówka
ji ->( dwojaka:

1. na -e mirkazace, gdy poprzedzajcy przegub jest

twardy; np.

starosta luojcwo&a kred skaza apa osoha arfa

starocie wojewodzie kredzie skazie apie osobie arfie

//Y/wa wrona j>iln siostra

trawie wronie pile siostrze

2. na -// (lub -/), gdy przegub jest mikki; np.

praca twierdza tcza mysz odzie lito z-utadi wie
pracy twierdzy tczy myszy odziey litoci zaledzi wsi

mai yab' marchew* karm czytelnia eiela burza kolej

mazi gbi marchwi karmi czytelni cieli burzy kolei**)

Gardowe k, gt
eh, h mikcza si w Celowniku i Mrej-

acowaiku Ilgiój odmiany na odpowiednie grube: c, dz
f

$Z, :; np.

melia wargfk pycha Sapieha

mce wardze pyszr Sajtiee

*) Zwyczaj inomalicznie wyrzuca w Posiad •
•'

wbrew porzdnej budowie jzyka polskiego, jakoby t< dwa brzmienia I-Wy jedno
•

W izakte l lam spógosk j najpink imera lu/m
u. i wymawia organ polski w alowi I l. mc

;
i

i

i Wymowa ii

sdna budów .i jei) u.\
;

mii \i\ . w i w i '\\;n. Przewor-
m Bielski itp. ' ownJ u Bil

lyl III. id
U

poi zadnie . np.

iikriji, Arkedjrji, .( nie tworzy wyjtków po grami

NN /.tfctwic kolej i i przok-ubciu i.
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Dla dwicznoci.

Tgie podgosy a, o, 6 wracaj w pierwotne wiet-
k i e e w Rzeczownikach

:

wiara, wierze; ofiara, ofierze.

Dawniejszy jeyk gciej przemawia wietkiem e; np.

miasto: zonie, sianie, siostrze, bywao: zenie, sienie, siestrze.

Dwojako mówi si podug znaczenia

:

Przenonie:

W tej mierze (w tej rzeczy).

W pewnej mierze (w pewnym
punkcie).

Po/ska w Celowniku i Miejscowniku eufonicznie ma: Polszcze.\

Waciwie:
W tej lub pewnej miarze (do

mierzenia).

O Bierniku. ;

Gdy trzon Rzeczownika zakoczony wygosem
(-a lub -i)

}
Biernik ma kocówk : -c ;

gdy za trzon jest

nagi, Biernik równa si Mianownikowi; np.

ochota monarcha oiuca wola dawczyni

ochot monarch owc wol dawczyni
M. i B. moc, smycz, kokosz, stra, pottuarz, mier, pid, o, ga-, krew, pie, zarosi, kolej.

Wta, bo przymiotnikowa kocówka -a w Rzeczowni-

kach, co przed -a mikki przegub maja, coraz wicej z u-

ywania susznie ju wychodzi; np.

Zamiast wtle: msz[-a), sakni(-a), ksieni(~a), Mary(-a), bibli(-a),

lepiej silnie: msz, sukni, ksieni, Mary, bibli.

O Woaczu.

Woacz bywa czworaki:

1. Rzeczowniki na -a maj Woacza na -o; np.

matka monarcha dozorca religia ciela

matko monarcho dozorco religio cielo

*) Na najwyszej zasadzie dwicznoci wieki zbudoway ten Celownik i Miejscownik,
czego gramatycy (Miillenheim, Kopczyski, Muczkowski, Deszkiewicz) i pisarze , co za pe-
dantyzmem gramatykalnym, anie za zwyczajem narodowym id, piszc : Polsce, na wzór:
aska, asce, niedopatrzyli, — bo niedopatrzyli przed s stojcej cienkiej spógoski 1.

Co innego jest zbiorowy Rzeczownik: Polszcz (Ru i Litwa z*Polsk), majcy Celowni-
ka: Polszczy, jak lud w rónych okolicach mawia. »

ii
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2. Rzeczowniki na spógosk kocz go na -y (lub -/); np.

noc sodycz moAz pieh gel

nocy sodyczy modzi pieni gli
3. Rzeczowniki zdrobnia/e maja kocówko -?/; np.

Józio Józia dziadzio babunia tato mamcia gosposia

Józiu Józiu dziadziu babuniu talu mamciu gosposiu.

Ah k eskie na -k zmniejszone zachowuj -o; np.

córeczk(-a)ot siostrzyczkf* «)o.

i. W mianach osobowych wasnych, woajc rano, Wo-
aez równy jest Mianownikowi ; np.

Karolina! Hanusia! lub bez wygosu: Marysi Jagu! miasto: Karo-

lino!.... Marysiu!....

O .\arzc(lirikii.

Narzdnik koczy sic zawsze na -q ; np.

prob(-a) ,wojewod(-a), rozkosz-, broijni, myl-.

NIKSTATF.CZNOCI W ODMIANIE.

Rzeczowniki osobowe mezkie na -o, jeeli stoj w natu-

ralnej postaci, ida podug Hgiej odmiany; jeli za sa zdro-
bniae, podug Iszej; np.

Odm. II. Odm. I.

Kociuszko Wadzio
Koci usiki Wadzia
Koci u s zre Wadziowi
Kociuszk Wazim
Kociuszko Wadziu
Kociuszk Wadziem

o Kociuszce przy Wadziu
Tak: Ilenrynio, dziadzio, wujcio, tatko

f tatunio, tatecio it|>.

Lecz niektóre obu odmian kocówki dochowuj ; pp.

Dga odmiana Isza odmiana [Iga odmiana N/a odmiana

M tato tato Jagieo Jagieo

5
taty to/a Jagiey JagieKm

tacit tatowi Jagielle Jagieowi
i: hiti* talii Jagie iefa

W tulu Jagieo Jagieo
N toin (atom Jagie jieem
Mj. przy tacie po tacit i Jagielle w Jagielle

Tak; Dcdro, Tarto, abich itp.
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PRZYPADKOWANIE RZECZOWNIKÓW

w liczbie mnogiej.

Rzeczowniki wszystkich trzech rodzajów dadz si przy-

padkowac w liczbie mnogiej podug jednej odmiany
fdeklinacyij

.

Chcc przypadkowa Rzeczowniki w liczbie mnogiej

,

trzeba mie wzgld

:

Najprzód na przegub trzona,
czy twardy; np. baran, dach, ryha, pika
czy mikki; np. klucz, zóraw', owca, sól.

Nastpnie na zakoczenie Rzecz dwnika w Mianowni-

ku liczby pojedynczej,

czy trzon jest nagi; np.

kos, kolej, jastrzb'
',
guszec; — gorycz, stgiew* (bassin).

czy tez ma wygos; np.

chmura, gospodyni, pismo, miejsce, zwierz.

Potem na rodzaj Rzeczownika w liczbie pojedynczej,

czy on jest osobowo mzki; np.

Polak, pisarz, obywatel, starzec, anio,

czy tez nijaki; np.

proso, morze, kurcze
L
, brzemi^,

czy inny; np.

pies, ów', cie, okrt, raj; — rada, krowa, twarz.

Dalej na zawód osób mzkich, czy one s wzite

w zawodzie pospolitym; np.

bogi, króle, Karole, Szlzaki, Francuzy,

czy tez w znamienitym; np.

bogowie, królowie, Karolowie, Szlzacy, Francuzi.

Na ostathl na rozmaite znaczenie przedmiotów.

Przez wzgld na przegub Mianownik i Posiadacz liczby

mnogiej rozchodz si w przypadkowaniu na dwa rzdy.

Kocówki przypadków, lgnce do przegubu, w liczbie

mnogiej s nastpujce:



PRAWIDO ODMIANY LICZBY MNOGIEJ.

Przypadki.

Gdy przegub

jesf

twardy
Zawsze

Gdy przegub

jest

mikki

M. Uzków nijakich

li/.kw innych -y (lub -i)

-a
-e

P. Uzków na samogosk
Uzków innych -ów

trzon odkryty

-om

-y (lub -ii

c.

B, jak M.

W. jak M
K -anii

Mj. -ach

M.

P.

G.

B.

W.
N.

Mj.

his dolin(-a)

lasy doliny

lasów dolin

lasom dolinom
lasy doliny

lasy doliny

latami dolinami

w (alach o dolinach

Przykad)

miast(-o)

miasta

miast

miastom
miasta

miasta

miastami
po miastach

twarz ijnhib'

twarze gobie
twarzy gobi
twarzom gobiom
twarze gobie
twarze goMie
twarzami gobiami

na twarzach przy gobiach

Do wprawy.

kwiat, sad, kos, wóz,p\ah, tóg, dach,

dziob, staw, myn, wot, mar,

olcha, ryba, trawa, skala, gór,
matka, trzoda, warga, apa,

pitmo, ciao, jezioro, pióro,

.tarko, lato, ttno, ciao,

li, gwod, ko, sfo, cie, stru-

mie, karp', gob', zoraw',

bogini, praca, chwila, szgja, roi-

kosz, chorgiew', konop, do,
miejsc,', tboie, pole, pojci,', /<//-

tanie, wiezienie, morz jaja.

oóói.m: i /i ni mima ci; wyii.j.a

I. W Rzeczownikach osobowych mskich Bjer
ink równy jr-sl Posiadaczowi zamiasl Mianowni-

kowi
;

np.

PI i B. urzdników, mecigzn, ludzi.
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2. Te Rzeczowniki w Mianowniku i Woaczu
dwojak mie mog kocówk: albo pospolit, albo zna-

mienit.

Pospolita jest zwyka podug prawida; -y (lub 4)

albo -e;

Tatary, domy, pugi, gór(-a)y, pa(w')wie, wiec(-a)e.

Znamienita suy do wyszczególnienia osoby mz-
kiej od innych przedmiotów, i bywa dwojaka: albo du-
sza -owie, albo krótsza -y (lub -/), mikczca poprzedzajcy

przegub twardy; np.

Bóg-\, -owie student-y, -ci

niol-y, -owie Szwed-y, -dzi

król-e, -owie Woch-y, -si

nauczyciel-^, -owie biskup-y, -pi

dziad-y, -owie Francuz-y, -zi

ncz(e)ni-e, -owie Polak-i, -cy

Naroniecie trzona.

\. Nijakie na -£ w caej liczbie mnogiej zachowuj twar-

de przeguby na narolach; ywotne z nich opieraj na-

rol -£ o podgos -£ [-t, w Posiadaczu -qt), nieywotne
narol -n o stony podgos o (-on); np.

niemowl-e

M. B. i W. niemoivl-t-a

P. niemowl-t

C. niemowl-t-om

N.

'

niemowl-t-ami

Mj. o niemowl-t-ach

-on-a

-on
-on-ow
-on-ami

plem-i-

plem-i-

plem-i

plem-

plem-i

w plem-i-on-ach

»
:W naronitych Rzeczownikach: jczm-i-eh, nas-i-e-i-e, przy-

jac-i-el, z-i-el-e, podobne stwardzenia przegubów -iirl na -n,-I

i stenie podglosu e na o zachodzi we wszystkich przypadkach;

np. jeczmiona , nasiona, przyjacioly, zioa; jeczmion, nasion,

przyjació, zió, itd.

Przyjaciel ma w Mianowniku 1. m. take i przyjaciele.

Rzeczownik ksi tylko z przyros -qi uywa si ; np.

M. ksita, P. ksiazat, itd.

8
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2. RzeczQWnilti na -an w I. nm. zwykle bez naroli -//?

odmieniaj si ; np.

%zczanhk, M. I. nm. mieszczanie, P. mieszczan, C. mieszczanom itd,

3. Rzeczownik »feo w 1. nm. z narol -o.*; np.

M. nich-i-as-a, P. nieb-i-os, C. nicb-i-os-om, itd.

znaczy: przybytek w niebie; o nagim pniu: nieb-a, znaczy

tyle co $<yi.

SZCZEGÓOWY WYWÓD PRAWIDA.

O Mianowniku.

Rzeczowniki w Mianowniku liczby mnogiej wystpuj
w dwojakim zawodzie: pospolitym i zn a mieni-
l y id.

Zawód pospolity luzy wszelkim przedmiotom; np.

syny, strzay, yowy, obywatele, konie, kamiennice, dobrodziejstwa.

Zawód znamienity suy do wyszczególnienia osoby

mzkij od innych przedmiotów; np.

Zawód pospolity: pany nauczyciele Polaki Rusiny Sawiony

Zawód znamienity: panowie nauczycielowie Polacy Rusini Stawianie

I. Zawód pospolity jest wedle dwojakiej kocówki
Iwojaki : zwyky i spoty.

1. Zawód pospolity zwyky podug prawida ma w
Rzeczownikach mzkich i eskich kocówko -y (lub -i',

gdy przegub jest twardy; kocówk za -e gdy przegub

mikki] np.

chop sad matka climuru przyjaciel pokó} praca do
chopy sady matki chmury przyjaciele pokoje praco donie

Kocówk -// (lub -/), jako pierwotniejsz dochowuje j-
zyk oawel po przegubie mikkim w Rzeczownikach sta-

i Q i y I u y C li pOJCCJ ; np.

//, niysz-y, W esz sz-y. I>r ew\w-, pte n n-i. mysl-i, o\s)s-i,

i, Mfc^e-i, • i
i i . | t(a •

->.
i h i ic-i . i wszystkie

mj np. ///'/Sc/, koci, '

j jui dzisiaj mówimy; wsie, nue, sicie, nacie, (otydzie,

tnie, ni/ po dawnemu: wsi, mszy, iotfdzi itd,
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Niektóre Rzeczowniki z Liczbownikarni bior 4, inaczej

*e; np.

dnie, noce, postach; ale: trzy dni, dwie nocy, cztery postaci.

2. Zawód pospolity spoly o kocówce -a uywa si,

kiedy pojedyncze przedmioty liczby mnogiej nie wystpuj
samodzielnie z osobna, ale si spoem, zawisie, ra-

zem lub przy kupie objawiaj; tu nale:
aj Wiele Rzeczowników mzkich; np.

Zawód pospolity zwyky.

okrty (osobno pywajce, kaden
Zawód pospolity spoy.

okreta (razem eglujce, w wspól-

nym celu, np. wojennym, han-

dlowym).

fakia (gdy jeden jest skutkiem

drugiego np. w historyi).

akta (spoem co dowodzce, lub

razem uoone).
instrumentu (razem sie znajduj-

ce, lub grajce w harmonii).

gdzieindziej).

fakty (pojedyncze, nie zawise od

siebie zdarzenia).

akty (pojedyncze pisma osobnej

treci, albo w dramacie).

instrumenty (kaden osobno si
znajdujcy, lub grajcy).

Podobnie: cuda, dziwa, ywota, grunta, punkta, koszta, talenta,

! fundamenta itp.

bj Wszystkie Rzeczowniki rodzaju nijakiego maj
kocówk -,a

}
bo jzyk je uwaa za takie przedmioty, któ-

re si samodzielnie objawia nie zdoaj ; np.

sowa, pola, panita, ramiona.

II. Zawód znamienity jest wedug czworakich cech

czworaki: czynny, dzielny, tuspóczynny i tuspódzielny.

1. Zawód znamienity czynny z kocówk -owi; np.

Zaw. posp. zwyky: anioy syny pany Araby

Zaw. znam. czynny: anioowie synowie panowie Arabowie

Lachy Wilhelmy dziady nauczyciele ucznie

Lachowie Wilhelmowie dziadowie nauczycielowie uczniowie

2. Zawód znamienity dzielny ocesze: mikczcem -y

(lub -/); np.

Zaw. posp. zwyky: Polaki Greki Szwedy Litwiny Rusiny

Zaw. znam. dzielny: Polacy Grecy Szwedzi Litwini Rusini

Wochy sasiady studenty chopy diaby Warszawiaki

Wosi ssiedzi studenci chopi diabli Warszawiacy
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Tak te od nieuywanego pnia: dziet, pochodzi liczba

mnoga: dzieci.

3. Zawód znamienity wspóczynny, czyli gromad-
ny, którego cech miekczce -e; np.

ludy Stawiany dworzany Warszawiany

lm\zie Stawianie dworzanie Warzawianie.

A. Zawód znamienity wspó dzielny ma cecha miek-

czce -a; np.

hrat ksidz wójt

bracia ksicM wójein.

Rzeczowniki te skaniaj sio do eskiej odmiany liczby

pojedynczej ; np.

Odm. mezka. Odm. eska.
M. i W. hsiez-a

P. i B. ksiez-y

C. ksiez-on\

N. kitfi-umi

Mj. o ksiez-nch

Odm. mezka.

brac-i-a

brac-i-o\n

bra - mi
w brac-i-mch

Odm. eska.

bra - i

lub bra - i

lub brac-i-(\

lub bra - i

W nadawaniu osobom mezkim wnet zawodu pospoli-
tego, wnet znamienitego panuje w polskim jzyku
taka swoboda, jak w myli czowieka:

Przykady trojakiej kocówki.

Zaw. ]><>s[>. zwyky.

K&rtagiczykl (osada

fenicka w Afryce).

Zaw. znam. rzynny.

Kartagiczykowle
(znamienici kultura

,

handlem).

fikeetowfo

filozofowi*

hetmanowie

Zaw. znam. dzielny.

A'a rtarj i

c

;.;/cy (dzielni

obrocy ojczyzn

\

Czesi

filozoU

hetmani

hy

fihzofji

hetmnny

Dwojaku kocówko.

I. rróci pospolitej maja tylko kocówk znamienita czynna
9Wt€

i Wszystkie Rzeczowniki o przegubie mikkim; np. nauczy-

>ii-c,-<>n'ic , stnj]-c,-owc, l'\rlrj-r r nw\e,

Ch<><;
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2. O przegubie twardym:
a) na -ek z wylotnem e; np. ziom(ek)k~i,-owic

;

b) Nazwy powinowactwa, imiona i nazwiska mczyzn i stade;

np. kum-yrowie, Mieczysaw-y,-owie, Radziwi-y-owie.

Nazwy narodów i dostojestw maj prócz kocówki po-

spolitej raczej -owie ni -y (lub -i) mikczce; np. Pers-y,-owiet
*

Serb-y,-oiuie, Bótgar-y,-owie, kasztelan-y,-owie, gubernator-y-owie.

II. Prócz pospolitej uywaj tylko kocówki znamicnitej dziel- I

nej na mikczce -y flub -i):

1. Wszystkie na -ak; np. Slowak-i,-cy , chopak-i,-cy , Kra- i

kowiak-ircy ;

2. Grek i Turek: Grek-ircy, Turk-i,-cy.

3. Obce na -t i -ga; np. adjutant-y,-ci , kamrat-y,-ci , kole(ga)-

gi,-dzy.

Lecz Rzeczowniki o polskich narostkach: -yk(-ik), -ym(ini),
f

-yii(-in), -ach, -ech, -och, -ich, -an, -er, -el przyjmuj i

raczej -y (lub-i) mikczce ni -owie; np. Chiczyk-i,-cy, naczel-

nik-i,-cy, olbrzym-yr i, Litwin-y 4, murzyn-y,-i, Lach-y,si, Czech-y,-si,

Woch-y,-si, mnich-y,-si, sutan-y,-i, We
L
g(ie)r-y,-rzy, ka(rzet)r-y,-li.

Tudzie o niby polskich narostkach : -ot, -ad, -ed, -yd, -as,
*

-uz, -ok, -eg, -op, -up,, -ab, -ub, -ar; np. zkot-y,-ci,

ssiad-y t-edzi , Szwed-yrdzi , yd-y,-dzi , Sas-y,-si , Francuz-y-zi , \

prorok-i,-cy, Wareg-i,-zi pop-y,-i, biskup-y,-i, Szwab-y,-i, Kaszub-y,-i,

huzar-y,-rzy.

Dwojako wedle sprawnoci rzecze sie takie: posac-e,-y

$

goc-e,-y, itp.

Jedna kocówka,

1. Wycznie pospolita kocówka -ij (lub -/), -e w
uywaniu

:

a) Po przegubach: c
y

cz, sz, z, rz; np.

dziedzic-e, królewicz-e, towarzysz-e, papiei-e, mocarze.

bj W osobach jedynie tylko pospolitego zawodu

zdolnych; np.

kolodziej-e, cukiernika, mularz-e, szewc-y, mfock-i, szpieg-i, drab-y,

leniuch-y, hycl-e, chepnisi-e.

2. Wycznie zawód znamienity czynny nadajemy

Rzeczownikom kroju przymiotnikowego; np.

Jacent(y)-owic, chorai(y)-owie} podstol(i)-owie.
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3. Wycznie w zawodzie znamienitym dzielnym bie-

rzemy:

a) Istno polskie nazwiska rodowe na -ski f-cki); np.

Tarnow$(ki)q/t Górnicfkijcy, Krasiakijcy.

b) Rzeczowniki na -ta ; np.

poeilaici, arh/sfta/ci, wajdelofta/ci, Sarma(ta)ci.

O Posiadaczu.

Posiadacz liczby mnogiej w trojakim wystpuje kroju:

1. Jako trzon odkryty, tj. bez wygosu samogos-

kowego; np. kobidt-a kobiet, drzew-o drzew.

2. jako trzon przyduony narol -ów. sad-w.

5. jako trzon z a k o c z o n y w y g o s e m -y (lub -/)

;

rzecz-y, waciciel-i.

I. Trzon odkryty bierze si ogólnie w Rzeczownikach

na samogosk, która sie odrzuca; tu nale:

aj Wszystkie Rzeczowniki n i j akie; np.

ducl-o} poI/-a zadani(-ej (jubernuj-umi

dziel pol zada guberni]

i

b) eskie na -a (lub -/); np.

matkf-aj pan(-i) owc(-a) szyj(-a) reliyii-jaj

matek pa owiec szyj religi]*)

c) Mao nizkich na -r/ ; np.

meiiiyi.nt-a) $ug -<h

y;// ntug.

Jednozgtoskowe bez rodogosu wcigaj \\ siebie pod-

t dla dwicznoci; np.

krf-a), kier; h(-a)
t tez; yr-u., gier; c(-o)

t
cel; txktf-o)t tzkie;

dm.

*l W 1l/rr/n\viiikf It ipolSICIOnydl M > ••
. i.i \v Poiiadaf /i

i I. m \\\r./np' fTJStC]

. h j .
kióry u innych priypadkach iw

leniu tvo wszystkich priypadkach; np. Gracyja, A " •

praegubti j . pta; . 1
1 ;i

,

istnienia u Posiadaczu I. ni ypadkn
luli i' j.*'^

)
>\ t n i .i i podli M marzenia

mo inajdiga, prakt;
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dj Nazwy krajów w kroju liczby mnogiej ; np.

Kujawy, Kaszuby Prusy Inflanty Niemcy*) Czechy Rakuzy

Kujaw Kaszub Prus Inflant Niemiec Czech Rakuz
Tak: Multanfy), Korutan(tj), Chorwat(y), Woch(y), Chin(y), Indyj(e).

ej Rzeczowniki eskie, które w M. 1. poj. nawet bez

wygosu si przechoway ; np.

M. ]. poj. brzytew przyszew pochew klatew

czyli brzytwa przyszwa pochwa kltwa

P. 1. m. brzytew przyszew pochew klatew

f) Ogólnie takie mzkie i nijakie, których trzon ju w
pojedynczej liczbie przyduony jest pewn narol lub na-

rostkiem; np.

pachol(-eJ-ci-a rami(-ej-ei\i-a jczmi-eh Sawian-in przyjaci-el

pacholajt ramion jeczmion Saioian przyjació.

II. Trzon przydua si narol -ow ogólnie, gdy prze-

gub jest twardy:

CA. Wszystkie Rzeczowniki mzkie o przegubie twar-
dym; np.

rolnik wojewod(-a) dug Izraelit{-a) Fredr(~o)

rolników wojewodów dugów Izraelitów Fredrów.

Lecz take wielu Rzeczownikom osobowym mzkim o

przegubie mikkim nadaje si stale kocówka -ów; np.

Wszystkim na -ec,-/c, -ca, jak: md(rzec)rców, dziedziców, radc(-a)ów;

tudzie innym, jak: cesarzewicz-ów, w(ódz)odz-ów
,
przybysz-ów,

m(a
L
z)-ów, mistrz-ów, zie()ciów, Sta()siów, pa()ziów, przy-

cho(dzie)dniówf dobrodzi(ej)ejów
, ga(p)piów, hrabi(-a)ów.

Nawet nieosobowym; np.

pal(ec)cówf miecz-ów, rydz-ów, lemiesz-ów t w{z)iów , ko-

nierzowy po(e)ciów , sfru()siów
, fonta()ziów , dysz(el)lów

,

rodzaj-ów.

B. Je dn oz gosko we eskie i nijakie bez samogos-

ki w trzonie, dla dwicznoci i wyrazistoci ; np.

cm(-a)ów, pch(-a)ów, mg(-a)ów, t(-o)ów.

*) Nie: Niemce, bo le nazwiska s waciwie nazwami narodów, a tylko przeniesione
na nazwy krajów. Z analogii nawet wszystkich innych takich nazew wykazuje si, ie nie

naley p*isa Niemce. Co innego Indyje, bo w tern sowie ju jest przydluenie pnia
o naroslek -yj dla nazwania kraju, a do* tga na cienkie j koczy si;.
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C. Nijaki e zgrubia e na -sko
,

pochodzce od ro-

dzaju mzkiego ; np.

wilk, wilczysk(-o)ó\V. Ale powie sie: dziewczysk, zielsk, dziecisk.

Dla uniknienia dwuznacznoci nawet niektóre nija-

kie na -e maja w Posiadaczu -ów; np.

oblicz(-e)ó\V, bezpraivi(-e)ów.

III. Kocówka -y (lub -/) lgnie do przegubu mik-
kiego nie majcego adnego wygosu ; najszczególniej w
Rzeczownikach eskich, np.

moc-y, rzecz~y, twarz-y, mysz-y, straz-y, wier{)c-\, ic(ie)s-\,

ga()ez-i, pane(w')w-\, pie()n-i, myl-i. kol(ej)e(j)~i.

To samo i w Rzeczownikach mzkich; np.

ko()n-i, (dzic)dn-\, promie()n-i , ok(ie)c-i, ludz(ie)-\, go()c-i,

rub(el)l-i, wrób{el)l-\.

Nawet w nijakich: narzdz(ie)-\, nozdrz(e)-y.

Dwojaka kocówka wedle znaczenia.

Swoboda jzyka polskiego dozwala i tego przypadku

dwojako uywa stosownie do myli mówicego lub we-

dle znaczenia przedmiotu. Otó

;

aj W Rzeczownikach osobowych mzkich o przegu-

bach : /, r
t j, ó, cecha -ów, uyje sie, kiedy ju Mianow-

nika w zawodzie z n a ni i o n i t y m pojmujemy ; kocówka
za -y (lub -/) wemie sic, gdy ju Mianownik bran tylko

w zawodzie p o sp o I i t y iii ; ii]).

<>h)/u>(itcl(-(>u>i(')-i\\v (czynnych, dostojnych), obywatelce)-! (przymio-

tów pospolitych), wiell>'u'iel-uw,-\ , <'iel-ów,-i, pisari-uw,-y, zodiiej-

otr.-l 'i, Lmit'<i-uw,-\.

Powtiecbniejtty Dtl6a?Disit tioforomiiioi iodtie*i. po ko- i, itaaioii portajdnit
kodtie-i, pokój -i. Goi dwi i obok liebii wynówM s i«; daj, n P roltajil, lód

I
l/iij \\ \iiiuwi afa ipófflotkt j (

i". • Ii4 »ii\ iii j • / > k i « ni \ uluik samogoski
i, boi ruchu jzyka wydawanej. Ci, co -i unnrnie /:» wyrzulcm spógoski przecuDoj j

|

i. ida wbrew naturze > budowie jeyka nietylko }>..iAi« r " tli Ktwiili-
Li.i>yi-/n.i t.,.i\.) uIms.Ii u uh idyomów, j

.* k a^ocki i loeiAtkL wktd-
"k ciebie : la ooi wbrew njdawoiojtioj, /-i branaieaieifl

ii. i BiAlekiego , odkd rgubny na klttycysm
i/.i/; wbrow upominaniom nowszych bada ,

j.ik MroziftskJJ
ki, /orliowaki. Wszakio jul wiole many nowazj u po^*

| j i, Dtlijl, BOJI, >"loji itp.
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bj Zwierzce mzkie przyjmuj : -ów, gdy wicej po-

jedynczoci przedmiotów baczymy ; -y (lub -), skoro przed-

mioty ogólniej uwaamy; np.

zajac-ów zajcy , wgorz-ów,-y, niedwiedzi-ów,-i , kar(p')pi-ów,-i

,

cietrze(w')wi-ów,-i, so()ni-ów,-i, motyl-ów,-i,

ej Nieywotne po kocówkach -ów, albo -y (lub -i) prócz

tego wicej pewnoci albo niepewnoci zawodu swe-

go oznajmiaj; np.

omiu tysiców
.

gtów (tych stosów po 1000), om' tysicy woj-

ska (razem wzitych); koaczów nam nie stao (pewnych, poje-

dynczych), bez pracy nie bdzie koaczy (przysowie mówi ogólnie

o korzyciach); kapelusz-ów,-y, ekivipaz-ówry, gwodzi-ów,-i, pni-ów,-i,

modrzewi-ów,-i.

Raczej -ów ni -y (lub -i) uywamy ogólnie na Rze-

czownikach osobowych; np.

badaczów, towarzyszów, tokarzów, kowalów; tudzie: palców, owo-

ców, krzyzóuj, pcherzów.

Raczej -y (lub -i) ni -ów: górali, Moskali, jeleni, cietrzewi,

egzemplarzy itp.

Dla dwicznoci.
L

r

1. Srodoglosy swobodne o, e cieniaj si na ó, ; np.

sowa droga jagoda czoo dobro rka wito
sów dróg jagód czó dóbr rk wit
Acz w wielu Rzeczownikach jzyk swobodne o, zo-

stawia; np.

zon, wron, kos, zbrój, komor, srok, hoot, szpon,

piet, zib, grzd, mit, wed, tcz, pont, potg, pet.

2. Scinione przed zgosk -cy w Posiadaczu swo-

bodnieje; np.

zajce miesice tysice pienidze

JaJC cy miesicy tysicy pienidzy.

3. Przyrose pynne i narostek
r
-& w Posiadaczu 1. m.

opieraj si o eufoniczny podgos e ; np.

Aam-m(-a) woj-n(-a) miot-\(-a) ivios-l(-o) krop-\(-a) kod-r(-a)

karczem wojen miote wiose kropel koder

wiad-v(-o) mat-k(-a) ziar-k(-o)

wiader matek ziarek

9
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i. Rzeczowniki na -la, -nia z poprzedzaj spógoska

(byle nie r, l,J tworz Posiadacza najdwiczntój na -i; np.

-(i)i , druml(-a)i , drewutn(i-u)i ; zbrodn(i-a)i ,
warown(i-a)i

,

woczn(i-a)it
wyobrani i-a)i, kan(i-a)i.

Dwojako: gorzel [gorzelni; latar i lalami, spiar \ spiami.

o. Niektóro Rzeczowniki eskie na -nia twardz na-

rostek -, oparszy go o podgos e; np.

stajnia ania gownia
stajen azien goiuicn.

Dwojako: studnia, studzien i studni. Dla rónicy: skad sukien

(od sukni), a skad sukien (od sukna).

Trojako: winia, albo wisznia, wisien (drzew), wisien, albo wi-

sze, (jagód), wini, albo wiszni, (mnóstwa jagód). Tak: luniu albo

lusznia.

O Celowniku.

Przypadek ten dorobi si staej kocówki -0W; ' M 'Z

wszelkiej rónicy Rzeczowników; np.

bogom, pniakom, kurom, gospodyniom, sercom, pytaniom, ptasztom.

O Bierniku.

Biernik nie ma udzielnej sobie kocówki; a przeto/ by-

wa równy albo Mianownikowi albo Posiadaczowi.

Ogólnie Biernik równy jest Mianownikowi; np.

M. i B, krzaki, chmury, jelenie, oci, chopita, brzemiona.

W Rzeczownikach osobowo mezkieb Biernik moe
byd równy albo Mianownikowi pospolitemu, gdy oso-

bo w zawodzie pospolitym bierzemy, albo Posiadaczo-
wi, kiedy osobo zawodem znamienitym w gólntó

chcemy; np.

K wnuki doktory króle Prusuki siepacze mieszczanie ludzie

albo wnuków doktorów królów Prusaków siepaczom mieszczan ludzi.

A kiedy Posiadacz dwojaki bywa-, lam Biernika troja-

ko wyrobid mona odnonie do znaczenia i myli; np.
}>yinitcli\ ilbo tycb obywutclów, ;ilb<> obywateli; //<<>< </Ke-ów,-y,

Lim* • -c-ów. -i.
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O Wolaczu.

Ten przydadek nie ma waciwego sobie kroju, ale Mia-

nownik za niego kadzie si; np.

panowie! Niemcy! dworzanie! oboki! siostry! pienia! ksizeja!

Owo i dwojaki moe by Woacz : pospolity i zna-

mienity; np.

bogi! Serby! Kujawiaki! uzyczany! przyjaciele!

bogowie! Serbowie! Kujawiacy! uyczanie! przyjacioy!

O Narzdniku.

Zwyka kocówka Narzdnika jest -ami, na wszelkie

Rzeczowniki; np.

baranami, noami, gaziami, miejscami, plemionami.

Silniejszy i staroytniejszy Narzdnik jest bez podgosu

a o kocówce -mi, gdy przedmioty spoem czego do-

konywaj; np.

ludmi, brami, dziemi, przyjaciómi, komi 9 pienidzmi,
ziomi.

Czem starsza polszczyzna, tern gciej znajdujemy Na-

rzdniki z kocówk -y (lub -i) ; np.

temi pany, pogany, wieki, jeyki, laty, usty, sowy, iwierzejy.

O Miejscowniku.

Kocówka -ach, suy tu wszelkim Rzeczownikom; np.

w. stawach, po toodach, o pismach, na kamieniach, przy dzie

ciach.

Staroytna cecha Miejscownika -ech o podgosie wiet-

kim e znika z polszczyzny. Dochowuj j jeszcze Miejscow-

niki: w uciech, w czasiech, to Uciechy i w pacierzu: w
niebiesicch; tudzie nazwy krajów, od mian narodów for-

mowane; np. w Prusiech, Wgrzech, Woszech, Niemczech,

Turczech, Inflanciech.
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N1ESTATECZN0SCI.

Trzon si /mienia na Rzeczowniku: Dzieci.
; 1. m. ML i

I\ dzieci, C. dzieciom, itd. Dziecko 1. ni. dziatki, dzia-

tek, itd.

W Rzeczownikach czowiek, rok, liczba mnoga zupenie

innego pnia sio bierze: ludzie, ludzi, ludziom, itd., ////,

////, to/om itd.

PRZYPADKOWANIE RZECZOWNIKÓW

w liczbie podwójnej.

Liczba podwójna w dzisiejszej polszczynie pimiennej

tylko na trzech Rzeczownikach, parzyste czonki ciaa wy-

raajcych, w zwyczaju jest: oko, ucho, rka w 1. podw.

oczy, uszy, rce.

Nawet te Rzeczowniki Wada sio w liczbie mnogiej, kie-

dy o mnogoci lub o nieparzystych rzeczach mowa; np.

Niektóre owady maj po cztery oka, inno mnóstwo ok. Poroz-

rywa fy sir oka w siei. Mam dopiero pi$<5 ók (punktów w jrtte w
karty). Dwa oka (po 3 funty) kawy. Ucha s u naczy. Mapa ma
c/.trjy reki.

Rzeczowniki oczy, uszy przeguby swoje -k , -cli we
wszystkich przypadkach mikczg na -cz, -**; Rzeczownik

za rce mirkezy -k w przypadkach nieodmiennych.

Odmiana.

M. B. i W. nriy ,/.s:.y M. B. i W. rerv

IV '"'Ml UHM Mj. w reku

N. o :ynia // :yiiia N. /'/.oma

Inne przypadki , anawel i niektóre z tych samych bio-

r jui cechy i liczby mnogij

:

IV Or:(\\\

a tepij nagim trzonem i

octom
x ami
N,

j pooezdeh w tuzach na /Wach

IIKOW
rk

//oni rekom
tuzami retami
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W przysowiach i u gminu dochowao si wiele innych

wyrae z liczby podwójnej ; np.

Mdrej gowie do dwie sowie (miasto: dwa sowa).

Gbia na dwa chopa (zamiast: na dwa chopy).

Mianowniki 1. mn. na -y f-ij po przegubach mikkich,

s take szcztkami 1. podw. np.

dni, nocy, myli, gsi, mdoci itp.

PRZYPADKOWANIE RZECZOWNIKÓW

zoonych.

Rzeczownik, z Przymiotnika w Mianowniku stojcego i

z Rzeczownika zoony, ugina obie czci skadowe wedle

waciwych im prawide; np.

M. i B. Biaystok, P. Biaegostoku, C. Biaemustoku , W. Biaysto

ku, N. Biaymstokiem, Mj. w Biaymstoku.

OwTszem dy jzyk do "szczelnego spajania czci , w
skad wchodzcych, osobliwie zapomoc spójek o, y fi); i

uwaa je w odmianie za jedne cao ; np.

Dawniej: M. biaogowa, swawola M. rzeczpospolita

P. biaogowy, swejwoli itd. B. rzeczpospolit itd.

Dzi lepiej ju: M. biaogowa, swywola M. rzeczpospolita

P. biaogowy, swywoli itd. B. rzeczpospolit itd.

Pimiennictwo przestrzega jeszcze rozcznej odmiany; np.

Pimiennie: M. Wielkanoc sztukamiesa

P. wielkiejnocy sztukimiesa itd.

Potocznie: P. Wielkanocy sztukamiesy itd.

Ty(-te)dzie w 1. poj. tydnia lub tygodnia itd w 1. mn. tygodnie,

tygodnikom, itd.

Waszmo, jegomo, jejmo, ichmo na kocu tylko przypadkuj

sie: waszmoci, jegomocia, ichmociom itd.

PRZYPADKOWANIE RZECZOWNIKÓW
• obcych.

Rzeczowniki obce przypadkujemy podug prawidef

polskich, baczc na ich rodzaj i zakoczenie, a

mianowicie:
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1. Spolszczone, lub krój polski majce, uginamy

zupenie jak polskie: np.

Mojesz, Jan, Henryk, Jerzy, Ole; Kwa, Katarzyna, Zuzia; Numa,

Abraham: Nmny, Numic.... Abrahama,-owi itd.

2. Inno, w Mianowniku albo zostawiamy z pisowni obca,

albo ich pisownie do wymowy polskij stosujemy, albo im

zgoa krój polski nadajem ; np.

Obc pisownia: Schiller Hegel Yolaire Russeau Shakespeare

Polska pisownia: Szyler Regiel Wolter Ruso Szekspir

Obc pisowni: Achilles Diomedes Diana gymnasium territorium

Polska pisownia: Achi

i

]es Dyomedes Dyan a gimnazyum tcrytoryum

Krojem polskim: Achil Dyjomed Dyjana gimnazyjum terytoryjum

Z obca: Magdalena Marya ministerium Lion Po Elba

Z polska: Magda Maryjanna ministerstwo Lugdun Pad aba itp.

Do spolszczenia sowa obcego Polak wydobywa trzon,

a nawet pie obcy, przy odrzuceniu obcej, a nadaniu swoj-

skiej kocówki; np.

Obcy Mianownik: Jupiter Juno Ceres Argolis

Spolszczony: Jo\vis)wisz Junon(-is)a Cerer[-is)a Argolid[-os)a

Obcy Mianownik: Driseis Dido Pallas

Polsk pisownia: Bryzeii Dydo Palus

P<> polsku: Brjpeida Dydona Palada

Obcy Mianownik: Horatius Yirgilitu Kugenius

Polska pisowni: Uorucifusz Wirgiliusz Kugieniusz

Po polsku Kreonem: Horacy Wirgili

« pniem: llonw Wiryil Kugien

Inne przypadki z kroju polskiego wyrabiaj sir; np.

M. Achil Ruso Junona Wirgil Cycer(-o)on egzamin

lv Achila anso Jiuinny Wirgila Cyceron* egzaminu

C Achilou Rasowi Junonic Wirgilowi Cyceronowi gwmnmem

Lecz iMiiii'| znane z obc kocówka zostawiamy; np.

I Chrystus Backui Arysh/drs Hmnulus llrutus

i - Ckry$lu$Q Bachusa Arj/stydesa Romulusa Brutusa

Obcym faskim na -ta, 4o a nijakim na -tum zwyczaj

•

i
kroju polskiego nadaje. Jul dawno hm pwe-
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rabia si na -ya przed spógosk grub, za -io na -ya

lub -ia; np.

Grecia Grecy a,, partia partya, oratio oracya, religio religia.

Obca nijaka kocówka -urn nie przemienia si na pol-

sk nijak -o , dlatego Rzeczowniki takie tylko w 1. mn.

si odmieniaj; np.

L. poj. we wszystkich przypadkach: dominium; w 1. mn. M. do-

minia, P. domiij, G. dominiom, itd. *)

RZECZOWNIKI W PRZYPADKOWANIU

uomne.

Rzeczowniki, którym pewrnych przypadków7 lub pewnej

liczby brakuje, ulomnemi si nazywaj. x

A. Co do przypadków:

4. Zupenie s nieodmienne: lele (niewies'ciuch) i obce amen.

2. W Narzedniku tylko uywane: cakiem, ukradkiem, raptem^

ryczatem, obaw.
3. Z Przyimkami tylko: do szczeju, na opak, na udry, z daleka,

z kretesem, po omacku, za bezcen; nawet w zoeniu: wci, wskro,

wprost (directe), na wskos (indirecte) , wzdu, wewntrz, zewntrz;

omackiem i po omacku, cichaczem i po cichu, sztorcem i na sztorc,

B. Co do liczby:

I. Liczby mnogiej zwykle nie maj:
a) Miana wasne; np. Jehowa, wiatowid, Bolesaw, Chrobry,

Afryka, Polska, Zaporoze, Warszawa, Racawice, Krzywa (góra w
Tatrach), marzec, pónoc, wschód itp.

b) Nazwy umiejtnoci, nauk, sztuk; np. filozofia, fizyka, malarstwo.

c) Miana steku, jak: warzywy, zboa, kruszce; np. kapusta, chrzan,

pszenica, zoto.

d) Rzeczowniki przymiotów i czasownikowe; np. lepota, ospa,

cholera, dob7*o, czytanie.

*) Wstawiajc nietylko w Rzeczowniki na -i a, ale i w Rzeczowniki na -ium spógos-
k) jako przegnb , bez którego nie masz ani polskiego kroju, .ani istno polskimi odmia-
ny, tumaczy si z teoryi jzyka polskiego, skd si bierze j w Posiadaczu liczby mno-
giej np. do min ij, bo si 'mianowicie trzon odkrywa przez odrzucenie zakoczenia -um;
powtóre, ostatnie dwie zgoski i-um , i-a, i-om nic wymówi, si razem jedne zgoska^
np, domi-nium, domi-nia, domi-niom, lecz osobno: domi-ni-jum, domi-
ni-ja, domi-ni-jom itd. dakt ylem wszake nie trocheem, jak inne obce: Cy-
ce r o, gramatyka itp.
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Mona atoli wedle potrzeby i mnogiej liczby uy; np.

Im sa krukowi/: polski nad Wisa, syrbski w uycach, obotrycki

w Meklemburgu. Wezw cie na rozumy (Mickiewicz)

II. Liczby pojedynczej nie moj:

a. Rzeczowniki o Posiadaczu na -ów: nazwy futer, np.

lisy, sobole; tudzie: czary, dsy, dzieje, dziki , kajdany, kleszcze,

korowody, kruszki, lice, towy, manatki, migi, nosze, obcgi, okowy,

okulary, skrzypce, szczypce, icizy, zwiady, zaloty, itp.

b. Posiadaczu na -y (-i):

drzwi, grabie, konopie, rupiecie, sanie, spodnie, miecie, itp.

c. nagim trzonie w Posiadaczu : miana gieogra-

ficzne na 47, -cc, -sha, -y, -yny (-my); np.

Troki, Czemiowce, Manasterzyska , Szczekociny, Ateny, Alpy, Niem-

cy; tudzie Rzeczowniki eskie: cizmy, czaty, drwiny, duby, go-

dy, jagy, jatki, kuczki, kudy, mary, noyce, otrby, pieszczoty, po-

myje, suchoty, taczki, tortury, wakacye, widy, zozy itp. a nijakie:

blinita, drwa, dzisa, krosna, puca, usta, wrota, arna, itp.

II. ROZDZIA.

PRZYMIOTNIKU

Najatwiej po/nar. Przymiotniki po tern, ze odpowiadaj

na pytanie jaki? jaka? jakie? a Rzeczownikiem poczo-
ne; np.

Jaki Ucze f pilny ucze. Jaka matka 7 troskliwa matka. Jakie

ptórof Tiranie pióro.

Przymiotniki Bfu do okrlenia waciwoci Rze-

ciownikóWi 8 zatm przy nieb sio znajduj, lub db nieb

lig odnosz; np.

/'/ c/fnwirk powinien byd I cnotliwy.
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Kady Przymiotnik moe by uywany we wszystkich

rodzajach i w obu liczbach, a mianowicie:

Jeeli Rzeczownik jest rodzaju mzkiego, Przymiot-

nik do niego si odnoszcy bierze zakoczenie mzkie
-y (lub -i); jeli Rzeczownik rodzaju eskiego,
Przymiotnik ma wygos eski ra; a gdy Rzeczownik

jest rodzaju nijakiego, Przymiotnik przybiera kocówk
nijak -e; np.

grzeczny chopczyk, grzeczna, dziewczynka, grzeczne dzieci^.

Jeeli zas' w liczbie mnogiej Rzeczownik stoi w zawo-

dzie pospolitym, Przymiotnik bierze zakoczenie po-
spolite -e ; a kiedy Rzeczownik uyty jest w zawodzie

znamienitym; wtedy i Przymiotnik ma kocówk
znamienit -y (-/), miekczace poprzedzajcy przegub

twardy; np.

pilne ucznie, blizhie ssiady, stare wodze,

pilni uczniowie, blizey ssiedzi, starzy wodzowie,

Mikki przegub Przymiotnika oczywicie nie miknie

,

w zawodzie znamienitym przed kocówk -y (4) ; np.

Zaw. posp. nauczajce kapany, wschodnie medrce

Zaw. znam. nauczajcy kapani, wschodni mdrcy.

Kiedy na Rzeczowniku zawód znamienity oznaczy si nie

daje, sam Przymiotnik go wyraa; np.

z\e ludzie, wierne towarzysze, pobratymcze Moskale.

iii ludzie, loierni towarzysze, pobratymczy Moskale.

WIELORAKO PRZYMIOTNIKÓW.

Pod wzgldem kroju s Przymiotniki dorodzajowa-
ne, o wyrobionych na rodzaje kocówkach: -y (lub -i),

-a, -e, np. dobry, -ra, -re; i niedorodzajowan e*), które

*) Takie Przymiotniki rzeczownikowego kroju zwane w sawiaszczynio
od Kopitara: adjectiwa praedicala (domiolne) , tamte concreta 'czne).
od Dobrowsklego : « indefinita (nieokrelne), tamte definita (okrelne),
od Rosyan: « apocopata (ucite), tamte integra (zupene).

10
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jeszcze rzeczownikowy krój dochoway w Mianowniku 1. poj.,

a trini sn:

1. Takie, co w rodzaju mezkim uywaj sie wcale bez

Wygosu -y, (-/), a w rodzaju nijakim z wygosem rzeczow-

nikowym -o ; nj). powinien,-nna,-nno, wart, a,-o.

2. Te, które w rod. nij. juz przymiotnikowa kocówk
-t' przybray. Tu nale Przymiotniki dzierawcze na

-w i -yn (lub -in); np.

ojców, -towa, -rowe [mafczyo, -e&yna, -c:yne

panów, -nowa, -/iowe 'ciociu, -cina, -cine

Wadysawów, -icowa, -uiawe Zosin, -sina, -sine

Firlejów, ,/owa, -jowe iaciu, -c\m\, -cine.

Pewne Przymiotniki dwojako dzi wr rod. mez. uywa-
ne: w formie rzeczownikowej bez wygosu -//, kiedy za

do inio ty [attributa] w orzeczniku {prdediatum) wzite;

z zakoczeniem za -//, gdy sa istnemi Przymiotnikami ; np.

Bd askaw.

Nam sobie wesó bd. (.1. Koch.)

Panic! nie jestem godzien.

askawy pan.

Wesofy umysjf.

Godny obywatel.

Podobnie: syt, zyw, wiadom, zdrów, gotów, — peen, wdzieezen,

wolen, rówien, winien.

Lub wedle znaczenia:

Pewny posaniec (niezawodny).

Mocny powóz (mocno zrobiony).

1'cirini podróny dyle co jeden/.

Mocni ukara (bo ma wadze, lub

upowanienie .

Imiesowy na -ony, jako do mioty W orzeczniku, Ozdob-

no' brzmi§ w u c i I ó j kibici
; np.

umeczon t wyzwole, pochwalna; w siarej polszciyiaie znajdujemy

nawet; wzit, icieL trogi bogcU iip.

ZMIANY PRZYMIOTNIKÓW.

N;ij\v;i/inrj</;i /miana Przymiotnika jesl jegO s t o p n i o-

wanie, które bywa dwojakie: I. bezwzgldne^ 2. wzgledr
nr e/Oi poruwnaw

.
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Bezwzgldne stopniowanie wyraa rón miar przy-

miotu bez porównania go na przedmiotach; np.

ty1(4), tyki; ca(-y), caki; ma(-y), malusi, maluki.

Wzgldne stopniowanie wysawia rón ilo przy-

miotu na przedmiocie w porównaniu z innemi przedmiota-
! pni ; np.

twardy orzech, twardszy orzech, najtwardszy orzech.

A. STOPNIOWANIE BEZWZGLDNE.
L

W stopniowaniu bezwzgldnym zeszczuplajc przy-

mioty, tworzymy Przymiotniki zmalwle, i zdrobniae.

Zmalae na niezupeny przymiot wskazuj cech mniej-

szoci -k; np.

cay wiat, caki las.

Duo przymiotów jedynie tylko w zmalaej kibici po-

mylanych by moe; np.

prd-ki, rzad-ki, gjet-ki , gorz-ki, sod-ki , pazki; albowiem adna
rzecz nie jest zupenie prdka, rzadka, sodka itd.

Przeciwnie tylko zupen cao przymiotu wyraa
jzyk Przymiotnikami, jak: bosy, dziki, nagi, niemy itd.

Zdrobniae Przymiotniki, prócz drobnej czstki przy-

miotu, wyraaj skonno uczucia osoby mówicej ku przy-

miotowi, uwaanemu w stosunku do rzeczy okrelonej; np.

Przymiot zupeny: ...... ma-y (braciszek)

Przymiot zdrobniay wyraa Polak:

I. Na przedmiocie nadobnym: . . . . mal-ut-y (cecha A)
« « i m n i e j s z ym : mal-ut-k-i

mal-ut-ecz-li-i

« « a umiowanym: mal-ut-eh-li-i

mal-ut-en-ecz-k~i.

II. Na przedmiocie miym: mal-us-i (cecha -j
« « i m n i e j s z ym : mal-u-K-i

mal-u-ecz-lL-i

« i a umiowanym: mal-u-eh-k-i

ma-u-en-ecz-li-i.
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BI. N* friedmioie kochania godnym: . mal-un-i (cecha -11J

« » i mniejszym: mal-u-li-i

mal-u-ecz-li-i

i « i ukochanym: mal-u-eh-k-i

7nal-u~en~eez-k-i.

IV Na przedmiocie rubaszno nadobnym: ?>^7-uch-n-y (cecha-ch)

Za pomoc cechy upieszczenia -<•

powstaje jeszcze ... . mav-e-k-i

a za pomoc cechy drobiazgowo*
ei -p: ma-up-c-k-i

ma-up-en-cez-k-i.

Do wprawy.

w/orfy, miy, drobny, pikny, liczny, wesoy, goy, atwy, gupi,

stodi-ki), led(-ki), miej(-ki), kró(-ki).

B. STOPNIOWANIE WZGLDNE.

Przymiotnik jest w równi (czyli na stopniu równoci),

-dv chcemy wyrazi równa lub podobna ilo przy-

miotu w przedmiotach porównanych, a do poczenia tych-

ie >fiiz spójniki : Jak, niby; np.

Karol jesl tak pilny j<ik Piotr. Woda bywa tak czysta niby za.

Stopie wyiszy kadzie sio, kiedy mamy wysowi
w i ok sza iln< : przedmiotu na jednym przedmiocie}, ani-

eli na innym lid) na innych z nim porównanych, a do

poczenia przedmiotów porównanych uywamy Przyimka

od ode\ i Spójników; : mi, ni iii, niir/i, aniieli, jak; np.

Kamira jesl pilniejszy nii Jan. Warszawa wiksza od Lwowa,
Lwom od Krakowa.

Stopie najun/iszy uiywa si, Bkoro chcemy wymieni
w jakim przedmiocie o aj w i § kss \\(^r przymiotu spo-

t) innych /. nim porównanych, a do poczenia przed-

m porównanych mamy Przyimki

:

midzy, po-

ty, spomidzy; np.

W/adj i najpilniejszy spomidzy braci. Róia jesl najwon-

i

kwiatami, Gniezno byo najdawniejsze u stoKc
polskich.
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Przymiotnik w równi bez porównania stojcy, jest

niestopniowany, i wyraa prosty tylko przymiot; np.

gesty las, staroytny Kraków.

Przymiotnik w kroju stopnia wyszego, ale bez po-

równania pooony, oznacza tylko spoteinion ilo przy-

miotu; np. Rozumniejszy czowiek jest szczliwszy.

Przymiotnik za w kibici najwyszego stopnia, bez 1

porównania bdcy, wysawia tylko tuielk ilo przy- i

miotu; np.

Najgodniejszy obywatel, tyle tylko znaczy, co: bardzo godny oby-

watel.

I

Stopniowa Przymiotnik znaczy zmienia go podug rónej ij

iloci przymiotu.

Wytwór stopni.

Cecha stopnia wyszego jest narostek -sz, stopnia
jj

za najwyszego zrostek naj-.

Stopie wyszy utwarza si z Przymiotnika ni es top-
|

niowanego, przyprawiajc do trzona cech -sz z za-
\

koczeniem rodzajowem -y, -a, -e, (-szy, -sza, -sze).

star(-y) dab{-y) akommy)
starszyrare ; sabszyrare ; akomszy,-ar e.

Stopie najwyszy robi si ze stopnia wyszego
przez dodanie zrostka naj- na pocztku trzona; np.

chud(-y) tan(-i) jadowil(-y) miociw(-y)

chudszy taszy jadowitszy miochoszy
naj chudszy najtaszy iwjjadowitszy najmiociwszy.

Dla dwicznoci.

Przymiotniki zmalae odrzucaj w stopniowaniu cech
zmalaoci -k, nawet z podgosami e, o (-ek, -ok) ; np.

sod(ki) szyb(ki) cien(ki) ; — dal(eki) geb(oki) szer(oki)

sodszy szybszy cieszy; — dalszy gbszy szerszy

wysoki (zamiast: wyzoki od: wy) wyszy.
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1. Mirkcza si przeguby g, n, l, przed cech -$z ; np.

dlu(l*-)Zszy, dro(fj;-i)zszy ; — ukocha(i\-y)szy ; — czu(hy)lszy,

sta(l-y)lszy.

Raczej sio nie zmieniaj gardowe cli , h , ni mikn
na odpowiednie szumne sz, i; np.

cichy, cichszy* riszszy; bahy, bahszy, bazszy.

Syki s, z przed szumnem -sz szumieja dla upodobnie-

nia; np. dziarski, dziarszs:.y ; plazki, ptazszy.

2. Twardn przeguby c, cz ; np.

gorfcyjetszy, jarzfaey)etszy, r(ezy)etszy, ocho(ezy;tszy.

5. Tgie podglosy pniowe a, o zamieniaj sic w sto-

pniowaniu na wiotkie t\ a na e\ np.

bitiifyjclszy, mi(aty)elszy; — wes(oy)e!szy , zicl(ony)vszy; —
w(zki)zszy.

Ale Przymiotniki, które przed plynnemi przegubami: n,

, , r, w jeszcze jaka spógosk maja, pomidzy prze-

gubem a cecha -5;. wsawiaj agodna (eufoniczn) zgosk
-ej, inickezaca poprzedzajcy przegub twardy; np.

pirkn(-y) pricd\\('i) nagtf-yl pstr(-y) tniwi-y).

pikniejszy przrdniejszy Mj/tejizy pstnejszy trzHwit$szy.

Tudzie; r:c zt-yi, czczi\\szy.

W innych Przymiotnikach jzyk naroli -ej pozby si

day; np.

lo|»i«'j: fnilzy, yorrjs:!/, rirpsiy, chybszy, tiorstsiy.

111/.: milejsiy, rjorarirjsiy, cicrpncjsiy, chybcicjsiy, SZOridjSZy.

W dwojakim stopniowaniu niemal zawsze dwojaki odcie

znaczenia dopatrzy mona; np.

Wtaic iwie.

profitfficUjiZy iw kierunku, ///•-

nul).

'

'v ciejtw (np. but] i.

pu I v (próiny, leet .

/ nip. woda).

ejszy (majcy tfusi

bystrzejsza (np, woda).

madr:rjs:y (np, lilo/nf ,,<! porty.

Pr:r)ionir.

v zy (pojedynczy, einftek),

iótfy s:<t mp. barwa

.

puit(y)$zy (artobliwy, pfochy).

(np. sn

ttusi y)szy (gruby, ppasj |.

bystrfy szy (np. rorum

mrdrsz.c Ipjko od kun

'
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NIESTATECZNE STOPNIOWANIE.

Z innego pnia ni równia wywodz si stopnie

:

dob-n/ zl-y wiel-Ai mai-?/

lepszy gorszy wikszy nn\(-og-i)iejszy.

PRZYMIOTNIKI W STOPNIOWANIU

uomne.

Brak równi..

Krój stopnia wyszego ma znaczenie równi w wy-

razach: jerw-szy, najpierwszy; miz-szy (gruby), najmiaiszy.

Brak stopni.

Wiele Przymiotników nie stopniuje si, gdy oznaczaj

taki przymiot, który si wzmódz nie daje; np.

prawy, lewy, martwy, ustny, pisemny, pieniny.

W szczególnoci za:

1. Zestopniowane juz a na zdrobniale; np.

zwawiutki, sodziuteki, miluni, wesoluchny.

2. Wyraajce brak lub niedoskonaoci jakie-*

go przedmiotu; np.

lepy, chromy, goy, chory, ysy, biaawy, cisawy.

3. Te, co wystawiaj, e przedmiot okrelony do okre-
lajcego naley; s to Przymiotniki bez narostków

(na same: -y -i), tudzie o narostkach -ny, -ów, -yn

(-in), -ow, -sk; np.

karpia uska, wójt gminny, wierzchowiec bratow, majtek matczyn*

kot domowy, obowizek kapaski; gdy uska naley do karpia,

wójt do gminy, kot do domu a nie przeciwnie.

4. Przymiotniki, znaczce wszcztek (materyat), z któ-

rego co powstaje, o narostkach: -ft, -an, -ow ; np.

kamienny, weniany, jasionowy.
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5. Miejsce lub czas wyraajce ; np.

leny, boczny; wiekuisty, jesienny.

STOPNIOWANO!

bez porównania.

Dla wzmoenia lub znienia przymiotu bez po-

równania, uywamy zrostków: prze-[arcyA , nad-, przy-,

ob-, po-; np.

przeliczny , arcyprzedni , nadmierny
,

przyciasny , ohrzedni

,

poduny.
STOPNIOWANIE

oniowne.

O mównic wyraamy stopnie, kadc Przymiotnik nie-

stopniowany z pewnemi Przysówkami.

I. Stopie wyszy i n a j w y s z y omawia sic : albo

(1 o (1 a j n i e za pomoc Przysówków : wicej , najwicej,

hardziej, najbardziej, kiedy przymiot wzmódz chcemy, np.

wicej szlachetny , najwicej yospodamy; albo ujemnie
Przysówkiem: mniej, najmniej, chcc przymiot zniy; np.

mniej dobry, najmniej gadatliwy.

II. Stopie wysoki wyraa sic Przysówkami: bardzo,

nader, wielce, osobliwie, szczeyóhiie, ogromnie , okropnie,

znakomicie , ziunnienicie , niezmiernie , niesychanie
t

nie-

skoczenie, nadzwyczaj, cale, wcale, cakiem, zupenie, ze

wszyslkiem; np. bardzo przyjemny, nader ayodny, nyrom-

nie wielki.

III. Stopie nizki omawiaj: trocka, nieco, dosy, nie

dosy, prawie, niemal, byle, lada; np. nie< icaty,

<los smaczny.

NATANO STOCNL

N;il»;/;iniy przyminl nicslopnin wany sówkami : ai,

:
jojt, nazbyt, ai nazbyt, nadto, al nadto, i jak

i
co — to;
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np. za grzykry, i jak gsty, co adny to adny. Stopie
wyszy Przysówkami: daleko, nierównie \ np. daleko lep-

szy; stopie najwyszy zrostkiem prze- np. pr^naj-
witszy, p^najwielebniejszy.

ODMIANA PRZYMIOTNIKÓW.

Przymiotniki zgadzaj si z Rzeczownikami , do których

si odnosz, w rodzaju, liczioie i przypadku; z tego wyni-

ka, ze si odmieniaj przez rodzaje, liczby i przy-
padki.

Wszelkie Przymiotniki , . czyto pierwotne , czy pochodne,

czy zoone, czy stopniowane, zarówno si odmieniaj.

Waciwoci jest wydoskonalonego jzyka, aby si ce-

chy odmian przymiotnikowych róniy od cech odmian

rzeczownikowych. W wyrobionej tedy polszczynie ustnej,

tudzie w pimiennej osobliwie z czasów dla literatury zo-
tych, odmiana Przymiotników, pierwotnie równa odmianie

Rzeczowników, tak si ju udzielnie wyksztacaa, i tylko

w Narzdniku i Miejscowniku licz. poj. cecha rzeczownikowa

-em dochowuje si z uszczerbkiem zalet jzykowych ; np.

ostrem dutem, iv calem yciu; zamiast: ostrym dutem, w caym zyciu.-

Tak jak Rzeczowniki, tak te z niemi zgadzajce si

Przemiotniki w liczbie pojedynczej tylko dwie, a w mno-
giej tylko jedne odmian (deklinacye) mie mog co do

przypadków zawsze odmiennych.

PRZYPADKOWANIE PRZYMIOTNIKÓW.

Podug Iszej odmiany liczby pojedynczej przypadkuj

si Przymiotniki, bdce w rodzaju mzkim lub nija-

kim; np. pikny, pikne.

Podug Ilgiej odmiany przypadkuj si Przymiotniki,

uyte w rodzaju eskim; np. pikna.

Podug odmiany liczby mnogiej przypadkujemy Przy-

miotniki, pooone w liczbie mnogiej; np.

pikne, pieknt

11
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PRAWIDO
odmian przymiotnikowych.

—

Isza 11 ^a Jedna

I) M 1 A N A

liczby pojedynczej
na rodkij

liczby mnogiej
w zawodzie

mzki i nijaki eski [pospolitym | znamienitym

-y (-*) -e -a -e -y i-i\

p.

TT

B.

-ego -*j -ycli (-im)

-emu -*j -ym {-im)

(o ywotnych jak P.

o innych jak M.
- jak P.

jak M.

W
K
Mj

jak M. jak M. jak M.

(J^l -ym (-im) iem - -yml- nu i u n'n

-yiii {-im) icm -ej -ycl\(-iclu

M.

I'-

c.

B.

W.
\.

Mj.

P

dobry dobre

dobrego

dobremu

[*J2P dobre
[dobry

dolny dobre

dobrym (dobrdm)

w dobrym (dobrom)

rzyka dy.

dobra

dobrej

dobrej

dobr

dobni

dobr
o dobrej

dobre dobrzy

dobrych
dobrym

6 dobrych
i

dobre dobrzy

dobrymi (dobremi)

przy dobrych

l)i» wprawy,
iloiij, gniady, kruchy, bahy, bosy, tpy, luby, powy, niemy, damy,
sony, maty, miy, siary.

(h.mi.m: i /i PENIENIA.

1. Jeieli Przymiotnik w liczbie pojedynczo] odnosi si
do Rzeczownika lywottugo rodzaju i ), natenczas

Biernik równy jest* Posiadaczowi nie Mianowni-
kowi; np.

M tchmocny Bóg, obyczjny chopiec, mc rak.

P. i B. wszechmocnego Boga, obyczjnego chopca, morskiego raka.
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2. Kiedy Przymiotnik w liczbie mnogiej odnosi si do

Rzeczownika osobowego rodzaju mezkiego w zawodzie zna-

mienitym, wtedy:

aj Biernik równy jest Posiadaczowi miasto

Mianownikowi ; np.

Pilnych: uczniów nagradzaj. Dobrych ludzi powaiaja
L

.

Lecz gdy osoby w zawodzie pospolitym pojmujemy, Biernik

równy by musi Mianownikowi, np.

Wytpiono sawiaskie bogi * Sobieski pobi dumne Muzumany.

b) W Mianowniku i Wolaczu przegub twardy prze-

mienia sie na odpowiedni cienki przed mikczc ko-
cówk -y (lub -i\; np.

M. zaw. posp. askawe pany, pracowite rolniki.

M. zaw. znam. askawi panowie, pracowici rolnicy.

Tak: rude yse ludzkie tej^ie poche bahe lepe sabe
rudzi ysi ludzcy te

L
dzy posi bazi lepi sabi

cnotliwe chrome adne mile stare

cnotliwi chromi adni mili starzy.

Przegub za mikki nie miknie wicej w zawodzie

znamienitym; np.

M. zaw. posp. obce. woajce cudze boe gupie
M. zaw. znam. obcy woajcy cudzy boy gupi

Tylko sz i czasem z cieczej: in(sze)$i, lep(sze)si, zioaw-

(szej&ii ho(ze)zi.

Dla dwicznoci w zawodzie znamienitym podglosy tgie

a
)

o wracaj w wietkie e ; np.

blade miae wesoe uczone stracone przeoone
biedzi mieli weseli uczeni straceni przeoeni.

3. W Na rzd niku i Miejscowniku liczby po-

jedynczej nowoczeni gramatycy pisz w rodzaju nija-

k i m -em za porad gramatyka Kopczyskiego ; np.

N. dobrem sowem, sodkiem mlekiem, tern miejscem

Nj. w dobrem sowie, w sodkiem mleku, na tern miejscu.

Niektórzy nawet rzeczownikowej kocówki -em (bez kre-
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ski nad -0) myfou? uywaj, czstokro wbrew wlasnój

swój wymowie; pisza np. niewaciwie:

suchem drzewem , Uchem zotem, a waciwie sami wymawiaj:

suchym drzewem, lichym ztotem.

Rozróni przecie naley kocówk rzeczowniko-

wa -cm od przymiotnikowej -y/n (-im); np.

Rzeczowniki: Przymiotniki :

//^/Y/ryaij

ciepym j
gazem, powietrzem

m/, 1

/ cl\ 111 )

.s7/v^//yiii j duchem, zgromadzeniem

zbóiym )

w///ym widelcem, naczyniem

oy
) ja cuchem, berem

//r//yni)

rfoftryju )

piknym ) oówkiem, piórem

ztym )

strawnym chlebem; misem
miskim) ,

, , ,

> ..
y krajem. NYniewiulztwem ihl.

ptnckim )

J J

Poniewa tedy kocówka -cm jesl rzeczownikowa} <>l<>/

brzemiehie kocówkowe -///// (-im) w ustach najwikszej

czci narodu suy Przymiotnikom nietylko m c z k i m
ale i nijakim zgodnie z porzdna budowa jeyka pol-

skiego ;
np.

\, dobrym synem, dolny iw noietn, dobrym polem

Mj. w dobrym synu, o dobrym nou, o dobrym polu')

\. Podobnie wNarzdniku liczby mnogiej, kiedy nie
obach mzkich, ale o innych przedmiotach mowa,

kocówkowe brzmienie -ymi (lub -nu

inni nawel prze/ -/tu); np.

/'^/.//rnii komi, pikn&ml mowami, etui ' w////.

gorcem <><

ctip/eni

: ijoraeo

eplo
simaem z/nuio

witem wito
wiatem wiato
zboem zboe

mytem
zotem

myto

Zlot')

Uchem licho

dobrv\\\ dobro

piknem
zem

pikno

ze

strawnym strawne

Miskivi\\ Misk
Pockiem i 'foch it<
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SZCZEGÓOWE UWAGI.

1. Brzmienie rzeczownikowe -em na Przymiotnikach w
Narzdniku i Miejscowniku 1. poj., jako zabytek czasów,

kiedy formy Przymiotników nie róniy si od form Rze-

czowników, jest jedna z niedotwTorzonych jeszcze postaci

jeyka polskiego ; a bdc podobniejsze do jzykowych zna-

mion zachodniej Europy, ni rodkowe j Polski, sy-

cha je bez wzgldu na podobne do siebie rodzaje mzki
i nijaki najwicej w zachodnich okolicach , mianowicie w
uciech Wielkopolanów, Szlzaków i Kaszubów.

W wyksztaconej atoli yciem domowym polszczynie

ustnej sycha -ym (-im)
,
bez wzgldu na rodzaj po

wszystkich stronach dawnej Polski, osobliwie na rozgrani-

czu Rusi od Mazurów, gdzie najpikniejsza wymowa.

Z tychto przyczyn znajdujemy take po wszystkich sta-

rych pismach bez wzgldu na rodzaj wnet ju rodzimo-

polskie, przymiotnikowe -ym (-im), wnet jeszcze wiatoiue,

rzeczownikowe -em naprzemian wedle upodobania ; np.

Kocówka -em nawet w rodzaju mzkim:

N. Z nieprzyjacielem jakiem (Rej.) Trojaskiem prochem (uk.Górn.)

Mj. Przy paacu królewskiem (Stan. Herakl. Lubomir.) itd.

Kocówka -ym (-im) nawet w rodzaju nijakim

:

N. Cikim skaraniem (Ps. Wal. Wr.) Wianiem swym (Grz. z ar.)

Pochlebstwem swym (Stan. Orz.) Staropolskim i onierskim y-
ciem (Skarga.) Zdrowym okiem (uk. Górn.j Swym pijastwem

(J. Koch.;
"

Mj. W czym (J. Sekl.) W wielkim ksistwie liteioshim (Bibl. brzes.)

poczciwym zachowaniu (Rej.) tym towarzystwie (uk. Góra.)

Wjednym miejscu (Andrz. Maks. Fred.) dobru publicznym

(Ign. Kras.)

To samo tyczy si Narzednika liczby mnogiej.

Kocówka -emi nawet o osobach mzkich

:

Boni ziemskiemi (Rej.) Z ludmi swemi (J. Koch.)

Gdy nie wszyscy mogli by tak czerstwemi (uk. Góra.)

Tataroiuie zostawszy niepodlegymi (Mich. Wisz.)
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Kocówka -ymi f-imij nawet o rzeczach:

Zr zami mojimi (Ps. Mafg.) Swymi ciaami (Sam. z Skrzyp.

Tw.) Paczliwymi dzidkami (Stan. Orz.) Krwawymi zami (uk.

Górn.) Za kopoty luielkimi (Skarga,).

Nawet dawniejsi przed Kopczyskim gramatycy w
deklinacych Przymiotników wcale nic kadli rzeczowniko-

wej kocówki -cni po gramatykach swoich, ale tylko szczro

polska przymiotnikowa -ym (lub -im) na rodzaj i mczki i

nijaki ; np.

W ortografii polskiej Jana Kochanowskiego, ukasza Gór-

nickiego i Jana Januszowskiego (1594) czytamy:

Mym zdaniem, w sercu swoim (. Górn.) J/ym zdaniem, w tym
sloiric (i. Koch.) — W gramatyce Franciszka Meniskigd (1649.)

stoi: N. wiejymra,-y\\\, Mj. w wiety\\\,-ejry\\\. W .Innie Men<
(172H): N. dobrym rary\\\, Mj. w dobrymrejrynk; . I. mnogiej:

dobrymi na wszystkie rodznje.

I nowsi lingwici, jak slownikarz Mongrovius ,
gramatyk Smith,

podobne naszym ezynia spostrzeenia.")

I przegldu prawida uwidacznia si<\ ie prócz Posiadacza i Celownika I. p<>j. wszyst-
ie inno ko.owki przypadków odmiennych dorobiy si juz brzmienia fzczóro poIskio«
o y (i) zamiast wiatowego <•. W lora ley jedno z charakterystycznych znamion pol-
zczyzny, przebijajcych si z historyi tworzfce^o Bi jzyka pi <'ki,

aezwszy od epoki, w której si r ogólnej sawiaszrzyzny wyama pocz. Waje ledy

ocowki -cm, -«'Mii ustpiony jui rai powinny rodzimym dwikom -y m , -ymi bez
w

r
|.<iti na rodzaj. A najgwaiowniejsza wanie teraz pozby »ic ichpor gdy liczni pow

kmatycY, którzy albo lepe ca powaga Kopczyskiego [który zreszt ju tylko do
islovi 'l/i-iyj naley) id, ulbo nie 7. historyi jeyka wszech wieków, ale tylko 1 historyi
/'•w <!.) upadku chylcej si luli upadej Polski loorvc swe wysnuwaj), 1 wdzierajce
i>; w ni -• / k 1 jzyk ojców naszych w esasach zepsucia i niewoli ink aaroda j :i k j

-

rzroienii fwiegotliwo (Ijto. pi, flaehcic ild.J i bekliwe (chleb, mleko, lem. wj
lem, robiemy, miiaiemy lid.) dzm ij i ukowe na*
ly wypada e* regua generati kocówok -em, -emi:
l i'." nie na lora zawisa doskonao jeyka, aby wyróiniai

podobne, ale aby odrólnia' Rzeczowniki nd Przymiotników nam
lis przykad) takie inne jeyki jak grecki, aciski i s/awiaskie.

• tracim) nrzei nie charakterystyczne brzmienia
•\ .i«

: naley, ab) si fczyk nu- wy rodzi-, j iK np. z greczyzay Ho-
li

, / Faciny woski itp.

prawido Kopczyskiego ieal niepotrzebnym utrudzeniem
I Boi unii m. 1 l>\.

:

ilu mone 1 1 wymow, a jak ni mówi,
Bae) wisie w nauce . pewnych

rlko okolic lub pojedj nczj rh nczoa]
Imian Przymiotników w przypadkach odmiennych obu liczb brzmi-

P 1 w nika I. poj. panuje,
.'1 nasi przodkowie*, ;i nawol luk ucjtyli ilawi

jyzyka /.• lem przomawiaj.
1 ran wadnie zaprowadzi -óm, - iwi-

rzcknnywaji mi dowodami
*• ,;

Inie.
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Lecz tak jak wymawiamy i pisujemy jeszcze starym Miej-

scownikiem: w uciech, w Uciechy zamiast wyrobion ko-
cówk: w ustach, w latach; tak te mona swobodnie i

bardzo konsekwentnie wymawia i pisywa wedle upodo-

bania lub potrzeby kocówki -em, -emi, w nastpujcych

wypadkach

:

a) W zakoczkach wierszów, gdzie tego rym wymaga; np.

N. 1. poj. / ko czujniej strzygnie uchem,

Drog sivoje
L
po mogiach

Liczy bdziesz stepem guchem. (Winc. Pol, 1845.)

I Mj. 1. poj. Narew' i z braci wnet sie
L
rozgniewaa,

A insz droga
L
pyn s\e wezbraa;

.. Wiec miejsce sdu na brzegu na lewem
Nazwano Gniewem. (Sebast. Klonowicz, 1595.)

N. 1. mn. Nie ma ten nic z umaremi,
Który brzmi saw na ziemi. (Stan. Grochowski, 1611.)

b) W zgodzie z Rzeczownikiem , uytym w formie staro-

ytnej lub niedorobionej, osobliwie gdy o Rzeczowniku ro-

dzaju nijakiego 1. poj. lub o rzeczach w 1. mn. mowa; np.

w tern wietle, rzemienie; na waszem czele; temi sowy; dawnemi

czasy, spólnemi gosy.

2. Przeguby gardowe k, g, cienkie i po sobie maj:
a) Zamiast grubego y.

h) Przed e, e na znak cieczenia ; np.

Liczba pojedyncza. Liczba mnoga.

I. odm. II. odm.

M.B.iW. nizki M. i W. nizka M. B. i W. nizkie

P. kiego P.G.iMj. klej P. i Mj. kich

C. kiemu B. i N. k C. kim
N. i Mj. kim N. kimi

Cienkie przeguby wT szdzie cienkie i po sobie maj,

to zamiast y, to przed w7szelk samogosk jako znami
cieczenia ; np.

M.B.iW. ptasi M. i W. ptasia M. B. i W. ptasie

P. siego P. C. i Mj. siej P. i Mj. sich

C. siemu B. i N. si - G. sim
N. i Mj. sim N. simi

Tak: gadki, drogi, tani, bahi, ówi, orli, gupi itp.
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PRZYMIOTNIKI W ODMIANIE

uomne.

Tylko w Mianowniki] obu liczi) uiywde:
L. poj. wart/a,-o\ rad,-a,-e; konlent,-are

L. nm. warler ci ; rader d:i; kontente,-ci.

PRZYMIOTNIKI

jako Rzeczowniki uywane.

Jak Przymiotniki uginaj sio le niektóre Rzeczowniki.

1. Imiona chrzestne na -// (-i): np.

Jerzy, Konstanty, Ksawery, Jacenty, lynacy, Antoni, Id:i.

2. 'sazwiska rodtowe na -ski (-dtó); np.

Sobieski, Czarniecki.

5. N a z w i s k a obce na -// (-i) -€ ; np.

Batory, Ipsylanty, Horacy, Wiryili , Tekieli, Pafi,

Bandkie, Bonaparte, Gite, Fichfe, Noe, Jozue, Lamennati (czy-

taj: Lamene.)

i. Inne Rzeczowniki na -7 (-«); np.

//////, leniczy, poddany, pokojowy, kocielny, (jajowy, chora

:•;/, lóhtczy, budowniczy, podstoli, wojski.

5. M i a ii a o s a <l na -r
;

np.

Zakopane, l'eie Solne, Krzywe, Kalne.

i). Innr Rzeczowniki na -r, osobliwie gbiorowe; np.

Krakowskie, Sanockie, Zapus:.c:.anskie, mostowe, drogowe,

one, irpine.

V ri y k fa (1 y o d m i a n.

Liczba pojedyncza,

M. 1 W. lynacy Krasicki Linde sl

lv csgo Wego tfego

eemii A/eniii demu
K tego kiego t/egu

Yi.Mj. cym /.im f/yni

Liczba mnoga.

Wim ' ni-
:

, Z 1 -a -//i

M, 1 W. \V//,o-///owie / > tetfhi

i'. B 1
M| tych Uch /yeh

/> 111 /.im nyni
/ynii /.inii >nii

ne :7e

nego togo
//emu /emu
//e fe

cni /eiu
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Rzeczowniki : sdzia, hrabia , margrabia, burgrabia w 1.

poj. to przymiotnikowe, to rzeczownikowe, a

najczciej mieszane kocówki maj:

Odmiana

przymiotni-

kowa

rzeczownikowa mieszana

eska j mezAa najzwyklejsza.

M.

B.

W.
N.

Mj.

hrab - i

hrab-i-ego

hrab-i-emu
hrab-i-ego

hrab - im
w hrab - im

hrab-i-a

hrab - i

hrab - i

hrab-i-

hrab-i-o(\ub-a)

hrab-i-

po hrab - i

j

o hrab-i-u

hrab-i-a

hrab-i-ego

hrab-i-emu

hrab-i-ego

hrab-i-o(\\ib-a)

hrab-i-

przy hrab-i-u

Sdzia w Woaczu najzwyklej: (panie) sdzia

!

W licz.
l

mn. id zupenie jak Rzeczowniki; np. Araiiowie,-ów,

-om,-aiiM,-ach.

Jak liga odmiana przymiotnikowa przypadkuj sie:

Przymiotniki dzierawcze osobowe eskie; np.

Wadysawowa, Hofmanowa, cesarzowa, kucharzowa, ksiezowa (tj. o-
na); tudzie nazwiska biaogów na -ska (-cka), np. Zamojska;

i niektóre miana wasne osad na -na, np. Nadworna, wyjwszy
Biernika, który sobie ju wyrobi rzeczownikow kocówk -; np.

M. Janowa stolarzowa Druzbacka Biaa
P. C. i Mj. Janowe} stolarzowi} Druzbackiej Biaej
B. Janowe stolarzow Druzback Biae
W. Janowa stolarzowa Druzbacka Biaa
N. Janow stolarzowa Druzbacka Bia

Rzeczownik: królowa prócz Biernika jeszcze iwWo-
aczu wyzwoli si ju od kibici przymiotnikowej:

B. królow, W. królowo!

W 1. mn. zupenie jak Przymiotniki ; np.

M. B. i W> królowe, P. i Mj. królowych, C. królowym. N. królowemL

Zamojskie, Zamojskich, Zamojskim, Zamojskiemu

12
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III. ROZDZIA.
O LICZROWMkl .')

S;i Lirzbowniki pytaj/te, uywane w pytaniach, i odpo-

widne, którnii na pytanie odpowiadamy; np.

ile? — tyle, wiele, kilka, piec.

iloraki? — tyloraki, wieloraki, kilkoraki, piecioraki.

ilokrotnie? —- tylokrotnidfkwielokrolnie, kilkakrotnie, stokrotnie.

Wszelaki Liczbownik ma posta

:

iilho rzeczownikowa; np.

/>ie<
:

,
sze< :

, siedm', om, sto, tysic, kilka; — dwoje, troje, picioro,

kilkoro; — pó, wier; — dziesicina; —r trocka, wiele.

albo p r z y m i o t n i k o w a ; np.

jeden-a-o , dwa-ic-aj , trzy-cj; czlery-ej; — pierwszy-a-e , wtó-

ry-a-e; — jedyny-a-e , trój-a-e , czwory-a-e; — jednokrotny

,

dwukrotny, kilkakrotny; — samojeden, sumcnclóry; — jedna trzecia;

jednaki, czworaki , kilkoraki; — pojedynczy, podwójny; — dwoisty,

troisty; —- wszystek, kady.

albo przysówkow; np,

pierwsze, druyie, trzecie; — jedynie; — raz, dwa razy, trzy razy;

jednokrotnie, stokrotnie; — w dwójnasoh; duio, mao; — samo-

wtór, samotrze; --- jednako, pieciorako; — pojedynczo, poszóstnte.

d p o w i e (I n e znowu

Liczbowniki dziel si pa oznaczone i nieoznaczone;

piórwftte wyraaj szczegóow drugie ogólna iloci; np,

jeden, dwa, trzy d: sto,

kilka, kilkanacie,.... mao, dao, wiele, tyle.

°) Nazwa: Lieteb-aik <>.! PnyaiotaAi lleiebo-y niby nn< .< pomys
I

i»
)

(• puli towo liczbow-e waciwej Licibow-ni-
k i r rn -
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I. LICZBOWMKI OZNACZONE.

Liczbowniki oznaczone podzielamy ze wzgldu na zna-

czenie trzona , z którego wyrastaj, na gówne czyli pier-

wotne, na porzdkowe i na zbiorowe.

A. LICZBOWNIKI GÓWNE.
Liczbowniki gówne, od których si inne wytwarza-

j, s liczby szeregowe na pytanie ile?

jeden, dwa, trzy, cztery, piec,.... dziesi, dwadziecia , trzydzieci......

sto, dwiecie, trzysta, tysic,.... sto tysicy, dwa kro sto tysicy,...

Pierwsze cztery s Przymiotnikami, a przeto z na-

stpujcym Rzeczownikiem zgadza si musz; np.

jeden zoty, dwa dukaty, trzy konie, cztery osoby.

Inne s Rzeczownikami, dlatego tez Rzeczownik po

! nich pooony w Posiadaczu liczby mnogiej klas' naley; np.

\sto zotych, tysic dukatów, sze koni, om osób.

Odmiana.

Jeden, jedna, jedno przypadkuje si w obu liczbach na

sposób Przymiotników. Lecz poniewa ten Liczbownik ju
wMianowniku r z e c z o w n i k o w , tj. niedorodzajowan ma
posta, bo w rodzaju mzkim trzon jest nagi, bez wygosu

-yf-ij, a w rodzaju nijakim jest wygos rzeczownikowy -o

;

otó i rodzaj eski w Bierniku dochowuje zabytek rzeczow-

nikowego kroju -e zamiast -:

Isza odm. Hffa odm.
mezka nijaka eska

M._ B. i W. jeden jedno M. i W. jedna

P. (i B. ywotny mezki) jednego P. C. i Mj. jednej

G. jednemu B. jedn
N. i Mj. jednym (-em) N. jedn

W liczbie mnogiej
posposolita znamienita

M. B. i W. jedne M. i W. jedni

P. Mj. (i B. osobowy mezki) jednych
C. jednym
N. jednymi [ (-mi).
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Jedne, jedni w 1. mn, odpowiada Lirzbownikowi: drugie',

drudzy.

Dalszo Liczbowniki gówne dwojaka maja odmian w
przypadkach odmiennych: zbiorowa i rozdzielna, wedle

tego, czy przedmioty przez nie okrelone uwaaj sie ra-

zem, cznic, czy tez osobno, rozcznie; np.

picia palcami chwytamy Jfgy wszystkiemi razem).

pieciin\\i\ zmysami pojmujemy (kadym z osobna).

Odmiana zbiorowa Liczbowników
;

równie jak Rze-

czowników, upodabnia swe kocówki do kocówek liczby

pojedynczej, rozdzielna bierze cechy z liczby mnogiej.

aj Dwa
, w stanie zbiorowym bierze kocówki z

liczby podwójny, wstanie rozdzielnym meszane.

S tan:

Zawód: pospolity

Rodzaj: mez.inij. eski.
M.B.iW. dinx

'

dwie

P.Mj.(i B. osobowo mrzki)

zbiorowy,

N.

dwu
dwu
(dwu)

znamienity

M, i W. rfw/j

rozdzielny

pospolity

mz i nij., eski

dwóch
<hnm\
tlirimifk,dwiemn

Zupefnio lak odmieniaj sio tak/r :

obti ohiV (>(>i\\ i ohijihrw ohi/ihrie <>bi/(hi'i\}/)

b) Trzy i cztery nie WYfóiniajg kocówek stanu zbio-

rpwegó

:

Zawód:
l

,os
r zn;nn. posp. znam.

M. H. i W. /r:y M. i W. tr:v
m \

c:/rr\ M . i W. r: rj

P. .Mj. (i 15. OSOb. mrz.) h:vv\i c:(<tvc\\

h:vm otfrein
N. // :cma czterem* (czerma)

ik np. o b j d w .• .
- w > w oli, Wti -i

j •!• w,
ttl«iri, nicjaijft spojeni i picknirjsiym ulworem j< li bei mej:
obariwa, swawol.,.
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ej Wszystkie inne Liczbowniki gówne, wyjwszy Rze-

czowniki sto, tysic, milion itd., i zbiorowo i roz-
dzielnie jeyk uywa ; np.

Stan: zbiorowy rozdzielny

M. B. i W. pi
P. Mj. (i B. osobowo mezki) pic-i-u

G. pic-i-u

N. pic-i-

(pic-i-óch)

pic-i-om
pic-i-oillR

UZUPENIENIA.

1. Liczbowniki od piciu a do dziesiciu w zawodzie'

znamienitym mao ju uywane: pici, szeci,.... dziesiccil

tudzie w Posiadaczu stanu rozdzielnego : picióch, dzie-

siecióch; dalsze za Liczbowniki w tych postaciach wcale[

wyszy z uywania.

2. W Liczbownikach na samogosk przeguby mik-
kie - przed kocówkami twardn; np.

jedynacie, jedynastu, jedynast, jedynastom, jedynastoma.

Tak: dwanacie, trzynacie,.... dwadziecia, trzydzieci,.... dwiecie.

3. Dwadziecia w przypadkach odmiennych nadaje take

i piórwszej skadowej czci kocówk -u:

dwudziestu, dwudziesta, dwudziestom, dwudziestoma.

A. Liczbowniki od 50ciu do 90ciu w stanie zbiorowym

odmieniaj pierwsz albo drug skadow cz, a raczej

t, ni tamte; np.

M. B. i W. pidziesit
P. C. Mj. (i B. osobowy mezki) pieciudziesiat lub pidziesiciu

N. picidziesit pidziesiciu

5. Dwiecie, trzysta, czterysta wstanie zbiorowym dru-

g, w rozdzielnym pierwsz skadow cz przy-

padkuj

:

Stan zbiorowy.

dwiestu, trzystu, czterystu,

dwiestu, trzystu, czterystu,

diiesta^, trzysta, czterysta,

Stan rozdzielny.

dwóchset, trzechset, czterechset.

dwomset, trzemset , czteremset.

dwomaset, trzemaset, czteremaseL



6. Liczbowniki od 500 do 900 tylko pierwsza ska-

dow cze uginaj; np.

piersct, piciuset, pieciset ;
— pieciomset, pieciomaset.

d) Sto, jako okrelnik, odmian ma Liczbowników w
obu stanach; np.

M. B. i W. sto ludzi

P. C. i Mj. *tu Iuclzi,-(]ziom,-dziach

N. sta ludmi.

M. B. i W. sto ofnierzów

C. stom onierzom
N, stoma onierzami.

(Idy za bez Rzeczownika stoi, przypadkujc sio jak

Rzeczownik rod. nij. w obu liczbach1
: st-o,-ar urem\

st-u, set, st-omramir acli,

8. Tysic, milion, bilion przypadkuja sio jak Rze-

czowniki,

Uwagi.

a) Kiedy przedmioty spoem czego dokonywaj, cecha

Narzednika bierze sio l»ez p odgosu; np.

OTti r;./i
;/'ina woami, jecha .s:.rx7iiia komi;

zamiast: czterema, szecioma.

bj Liczbowniki od dwu ax po tysic w zawodzie zna-

mienitym prócz lego moja [&zcze Mianownika czciowego,

który jost równy Posiadaczo\vi ; np.

dwaj, trzej, czterej,.... tzeci*.— diesici panowie jechali

znaczy: wszyscy dwaj, tr/.rj
, ile ich byo;

ale zbiorowo: dwu,.,., tzeiciu, dziesiciu.... (razem) . . . .

lub ro/.<lzi.'! : (hvóch,tned^Bzeci(kA4^esiecióck{o5obao)^ '
i °

znaczy: z wiecrj panów tylko ilo wymieniona , anie

wszyscy, ile icb byo.

Dlatego na pytanie : ile ? odpowiadamy Mianownikiem

C / '; i C i w
J

ni ; np.

Hr /( D h, trzech prciu..., itd. (Nie: dwaj, trzej...)



95

B. LICZBOWNIKI PORZDKOWE.

Liczbowniki porzdkowe odpowiadaj na pytanie

j

który? która? które? a oznaczaj porzdek, w którym przed-

1

mioty po sobie nastpuj; np.

pienoszy, drugi, trzeci, czwarty
,

pity,... setny czowiek

sza, ga, cia, ta, ta, na kobieta

sze, gie, cie, te, te, ne ziarno itd.

Powstawanie.

Z pni pier, drug lub wtór, tr
y
czwarty powstaj Licz-

j

bowniki porzdkowe

:

pier-w-szy,-3k-Q , drugirgargie lub wtóry,-fk,-e, trz-ec\,-cm,-cic, •

czwarty,-a,-e.

Dalsze az po sto utwarzaj si z trzonów Liczbowników

gównych dodawaniem tylko znamion rodzajowych -y, -a,

-c, przed któremi przegub mikki t w a r d n i e , a podglo-

sy swobodne e, o, c y
ha cinione ó, przechodz; np.

pi()ty-a-e, dziewi(ec)ty, trzyna(cie)sty,

sz(c)ósty dziesi(e
L
)<\ty, dw(adziecia)udzicsty,

si(edm)ódmy, jedyna(cie)sty, trzydzie(ci)sty,

(om)ósmy, dw(anacie)nnasty, pidziesit-y-a-e.

Od sto trzon wzrasta o narostek -n ; np.

s(to)et\\y, pisetny, cztey tysiace)eehtijsieczny,

dw(iecie)usetny, tysi(c)czny, pie( tysiecy)cio tysieczny,

trz(ysa)echsetny, dw(a tysiace)utysieczny, sze( tysiecy)ciotysieczny,

czter(ysta)echsetny, trzfy tysiace)echtysieczny, sto tysicy, stutysiczny.

Milion, bilion.... milionowy, bilionowy.....

Odmiana.

I

Liczbowniki porzdkowe odmieniaj si zupenie tak,

jak Przymiotniki.

Mamy take wyraenia: po pierwsze, po wtóre lub po drugie,

po trzecie; pienoszy raz, drugi raz,.... po pierwszy raz, po drugi

raz, po trzeci raz....
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fi LICZBOWMKI ZBIOROWE.

I

Liczbowniki zbiorowe wyraaj zbiór przedmiotów ; np.

dwoje, troje, czworo, picioro, szecioro dwadziecioro.... ludzi.

Powstawanie.

Liczbowniki zbiorowe pochodz od gównych, a mia-

nowicie :

aj Pnie gówne oi(-a), dw(-a), tr(-y) dobieraj naro-
stek -oj z wygosem -e: ob-oye; dw-oye, tr-oye.

hj Inne powstaj przez narostek -or z wygosem -o

:

czw-or-o
, pic-i-ov-o, szec-i-ov-o , siedm-i or-o,.... dziesicioro,

jedynacioro, dwanacioro,.... dwadziecioro.

Z czci zoonych, a osobno pisanych, tylko ostatnia ce-

ch zbiorowoci nosi; np.

trzydzieci picioro, dwiecie omdziesiaj dwoje.

Odmiana.

Liczbowniki zbiorowe sa Rzeczownikami, i odmieniaj

si jak Rzeczowniki rodzaju nijakiego, przybierze w przy-

padkach odmiennych jeszcze jeden narostek -g; np.

M. 1>. i W, oboj-e dwoj-e czwor-o

I\ oboj-ga dwoj-%a czwor-£a

C. i Mj. uboj-gu dwoj-£u ci.wor-%u

N. oboj-giem dwoj-giem czwor-giem .

Dawniej i Mianownik narostek -g miwaf; np.

obojyn, dwitjyn, hojijn,.... dwanuscioryo.

Liczbowniki te rzadziej ju uywaj sic w kroju przy-

miotnikowym ze szkoda jzyka:
jedyny-o-e, obój^a-e, dwój-a-, trój-a-: nwory-a-c, jiitriory-a-e,

dwadzicciory-u-c, lj. ze dwudziestu zelirany. Np. Król obojij Sycylii.

WYTWORY Z TRZONA

UPZBOWNIKA CLowwiJio.

IZtr/.uii(')W ^Iwnycli wyrabiaj sic Liczbowniki mnoic
i wielokrotne.
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I. Mnone si kad na pytanie ile razy? lub ile kro?
a wyraaj mnoenie przedmiotów. — Ich cechami Rze-

czowniki raz, kro; np.
#

jeden raz, lub zgoa: raz, dwa razy, trzy razy.... sto razy...

jeden kro, dwa liftF&rtrzy kro.... sto kro...

Sto Przysówki, -a przeto nie przypadkuj si.

Pierwsze uywane s w arytmetycznm dziaaniu mno-
enia; np. dwa razy dwa jest cztery.

Prócz tych mówsnj^ z Przyimkiem po: po razu, po dwa razy

po sto razy lulT^po dwakroc, po trzykro....

II. Wielokrotne staj na pytanie ilokrotny-a-e? a

wskazuj, ile razy si co powtarza. Cech ich Przymiot-

nik -krotny-a-e; np.

jednokrotny, dwukrotny, te?/krotny, czterokrotny

dwunastokrotny.. . dwudziestokrotny.... stokrotny....

Sto Przymiotniki, i tak te si odmieniaj.

Podobnie utwarzaj si okrelniki liczbowe:

jednorazowy, lub zgoa: razowy, dwurazowy, trzyrazowy, czterorazowy....

Mamy jeszcze wyraenia oddziaowe z Przyimkiem po: po jednym,

-nej i po jednemu,-nej, po trzy,-rzech, po cztery,-rech.....

WYTWORY Z TRZONA

LICZBOWNIKA PORZDKOWEGO.

Z trzonów porzdkowych robimy Liczbowniki' u-

czestnicze i utamkoiue.

I. Liczbowniki uczestnicz oznaczaj, midzy il

przedmiotami pewien przedmiot takie i sam uczestniczy.

Cecha ich okrelnik samo; np.

smnojcden (za: samopierwszy), samowtóry, s«\n\Otrzeci....

Np. Samoómego Noego Bóg zachowa.

Sto sowa kroju przymiotnikowego.

13
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II. Liczbowniki uamkowe wyraaj czci caoci.

a) W arvlmclvcc licznik uamka wyraa sio Licz-

bownikiem gównym, mianownik porzdkowym w zgo-

dzie z domylnym Rzeczownikiem cze; np.

Vo —jedna druga (tj. cz) albo pól, % == ^"e trzecie <(j.

czci) ,

;j

/4 z= trzy czwarte, 6%M = szedziesit dwie trzystai

i

pidziesit ósmych.

Niektóre czci caoci zwile nazywaj sic oso-

bliwie u gminu zapomoca naroslka -in(-d) lub izn(-a)\ np.

7o poowina, ya frzeeiiia, y4 czwarcina, V7 sab/iiiia, Vs ciiiiMj

Y10 efeiesiccina.

i Nazwami najpospolitszych czci caoci sa Rzeczowniki:

poowa, wier.

b) Mamy nadto Liczbowniki poowiczne] znaczce wy-

raona Liczbownikiem porzdkowym ilo mniej póF; np.

1

Y

2
pótora okcia, 2 % póHrzecia garca, 9 % pództesieta snia,
pótorej wierci, póilrzeciej kwarty, pódiiesietej mili.

WYTWORY ZTRZONA

LICZBOWNIKA ZBK IROWEGO.

Z trzonów zbiorowych tworz si Liczbowniki wielorakie

i skadowe.

I. Liczbowniki wielorakie okazuj liczb Uorakoici

czyli gatunku przedmiotów. Ich cecha narostek -ok; np.

jednaki, dwojaki, trojaki dziesidoraki Odmieniaj sic jak

Przymiotniki.

II. Liczi;. .winki skadowe wyra/.aja ilo przedmiotów

jednego rodzaju, w skad caoci wchodzcych. Lechami
ich z rOSl c k po- i n a ru s ( e k -U ; np.

pojedynczy (za: pojedynny), podwójny, potrójny, poczwórny.
Imir bei grosika po; np. picetófity, szeciorny....

Obfito ozsoi skadowych zapowiada cecha -/*/-//:

'/"•"yjst//, tro0)isty,

Liczbowniki skadowe sa ezórómi Przymiotnikami.
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Na pytanie w ile razy? uywa polski jzyk Przysówków
mnozno skadowych, których cech jest trzon zwrotny sob\ np.

w dwójnasób, w trójnasób (si to wróci).

WYTWORY PRZYSÓWKÓW LICZBOWYCH.

Od wszelkich Liczbowników kroju przymiotnikowego ro-

bie si daj odpowiednie Przysówki, i tak:

aj Porzdkowe; np. pierwsze , drugie , trzecie

,

czwarte

bj Zbiorowe; np. jedynie, na dwoje , na troje, na

czworo

ej Wielokrotne; np. jednokrotnie, dwukrotnie, trzy-

krotnie

dj Uczestnicz; np. samowtór , samotrze , samo-

czwart

ej Wielorakie; np. jednako, dwojako, trojako

fj Skadowe; np. pojedynczo, podwójnie, potrójnie....

dwoisto, troisto.

NAZWY LICZBÓWEK.

Nazwy liczbówek (znaków liczbowych w pimie , cyfer),

urosy czci z< trzonów zbiorowych, czcio po-

rzdkowych zapomoc cechy mniejszoci -k w ko-
cówce -ka; np.

1 jedynka, 2 dwójka, 3 trójka 4 czwórka, 5 pitka, 6 szóstka,

7 siódemka, 8 ósemka, 9 dziewitka.

W oderwanym znaczeniu mówimy dalej: jedynastka,

dwudziestka, setka

II. LICZBOWNIKI NIEOZNACZONE.

Pomidzy nieoznaczone mi Liczbownikami mamy

:

A. Zupenie n i e o k r e l iyr ^ tule,-lu,-lq,-lom-loma.

i
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** o (

jednostek

nad dziesi az do I9stu

dziesitek

setek

tysicy

setek lysieey it cl.

P>. Niejako okrelne:

1. kilka

kilkanacie

kilkadziesit

kilka set

kilka tysieey

kilka kro sto tysicy

Te wiec s okrelone posad w dziesitnym systemie

arytmetycznym, a bywaj:

aj GJówne, jak powysze, i równie sie odmienia-

j; np.

Stan zbiorowy Stan rozdzielny
M. B. i W. Mika kilkanacie , .

:

'

, v

n ,.. ru x ..„ ,.,, (nieuywane)
l\ Mj. (i n. os. mz.) kilku kilkunastu v ;

C. kilku kilkunastu kilkom Wkunastom

N. kilk kilkunast kilkoma kilkunastoma.

b) Zbiorowe: kilkoro, kilhanacineo,....

P. kilkorga, kilkanaJciorga itd.

c) Mnone: kilka fazy, kilka kro itd.

d) Wielokrotne: kilkokrotny, kilkunastokrotne.

e) Wielorakie: kilkoraki, kilkiidziesiecioraki.

2. Przeciwiestwem okrelne, a mianowicie

:

a) Rzeczowniki liczbowe: sita i trocka* *chy t
-

-che, -hq. Wiele i niewiele, tudzie pylajne IU% odnne-

ni;ij:i sir juk Lic/liowniki gówne; np. wielnrla-/om,-hntia.

b Przymiotniki liczbowi; zastarzaym wszy, -*M, --

WSSyitek, wszelki, wszelaki, knldi
f
-den

,

niektóry^ nijaki, niejaki, iaden.

Te odmieniaj si jak Przymiotnika leci wiyedorodza-

jowanych : wszytek,-tka9-tko . kaiden i iaden Piernik

ki lim rieczownikow kfcówk -<y. mzys, Imidr,
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c) Przysówki liczbowe zupenie nieodmienne:

duo, wicej, najwicej]

mao, mniej, najmniej.

IV. ROZDZIA.
O ZAIMKU.

Zaimki s pytajne i odpoiuiedne.

Pierwszemi si o jakie pojcie zapytujemy, drugie

slu do odpowiedzi i do twierdzenia ; np.

Kto tu jest? Ja.— Ten jest moim przyjacielem, który mi
prawd mówi.

A. ZAIMKI PYTAJNE.
r Pytajne s nastpujce:

kto? co?

co za?

czyj? czyja? czyje?

który? która? które?

jaki? jaka? jakie?

jakowy? jakowa? jakowe?

1. Zaimek kto? co? ma dwie postacie: osobow i

rzeczow bez rónicy liczby i rodzaju.

Lubo on si bez Pizeczownika
t

uywa
,
jednake w przy-

padkach odmiennych przyj cechy przymiotnikowe.

Odmiana.
c -o?

c*-ego ?

cz-e\m\?

c -o?

cz-em ? (czym ?)

o cs-ein? (o czym?)

2. Zaimek co za? jest nieodmienny.

3. Wszystkie inne przypadkuj si w obu liczbach jak

Przymiotniki; tylko niedorodzajowany czyj? take i

M. k- t-o?

P. fc-ogo ?

C. A-0111U?

B. A-ogo ?

N. *- im?
Mj. w k- im ?
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Iw
Bierniku ieskim liczby poj. dochowuje rzeczowni-

kowa kocówk -£ zamiast -a: czyje/!

Kiedy zamiast który mówimy rzeczownikowym krojem:

któren, wtedy i Biernik I. poj. rod. es. powie sie z ko-
cówka rzeczownikowa: które zamiast: która.

B. ZAIMKI ODPOWIED\E.

Odpowiedne Zaimki sa: albo okreslne, a te znowu czwo-

rakie : osobiste, dzierawcze, wskazujce i wzgldne;

albo nieokreslne.

I. ZAIMKI OKRELM.
A. OSOBISTE.

Zaimki osobiste oznaczaj osoby dziaajc*.

Osób dziaajcych jest po trzy w obu liczbach.

w I. poj. W L urn.

I sza osoba, która mówi, zastopuje si zaimkiem: ja my
2ga osoba, do któftfj si mówi, i ty " wy
3cia osoba, o którj si mówi) * « on

< ona
ono

Trzecia osob wyraa takie kafcfr Rzeczownik; op.

tm albg czowiek myli, ono albo (*f&a |>lyni»\ 0/10 albo sumienie

gryzie, pni albo rotiliny kw.Fkr;, wj/ albo bracid kochaj.

\ * O d m i a n a.

I /i osoba

Liczby pojedyna Liczby mnogij.

one**
oni

Posta narorfnita pierwotna,

supefna. krótka.

.M j«
IV m n-/> m/
i

III 11 -ir ni/

B III ll-/> in/
W j«

'

\. III II-

Mj. rr III-II

DOI

nam
nas

nam/

po II

III//

III//

!
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2ga osoba

Liczby pojedynczej. Liczby mnogiej.

Posta: naronieta, pierwotna,

zupena. krótka.

M. ty wy
P. ei-eb-ie cie

L
was

C.
f
t-ob-ie ci wam

B. ei-eh-ie cie
L

was
W. ty! wy!
N. tob wami
Mj. na t-ob-ie przy was

3cia osoba

Liczby pojedynczej. Liczby mnogiej.

I. odmiana II. odm.

(mezka i nijakaj (eska)

Posta; zupena, skrócona. zupena zupena, .... skrócona

M. on ono ona one oni

P. jego go Jej (j ich)*) ich

G. jemu mu j<? (jim)*) im

B. jego je go j<? je (jichf) ich

W.
N. nim, (niem) ni (niemi)y nimi

UZUPENIENIA OGÓLNE,

1. Posta Narzdnika 1. mn. nimi pisze si zwykle

o osobach mczkich, posta zas' niemi o innych przed-

miotach; np.

Oto wierni towarzysze. Mio z nimi losy dzieli. Mijaj ze czasy;

za niemi zbawienia soce.

2. Kiedy Zaimek osoby 3ciej z Przyimkami uy mamy,

wtedy zamiast do rdzenia /- kocówki przymiotnikowe

przyprawiamy do rdzenia n-\

*) Zwyczaj ze szkod dla jzyka nieuywa w pimie zupenych postaci: jich, jim,
porzdnie zbudowanych na rdzeniu j- dobraniem kocówek: -ich, -im, nibyto organ
polski ma nie wymawia spógoski j przed cienkiem brzmieniem samogoski i; a przecie
sowa : j e z , Jerzy, jesz, je itp. wymawiamy :jiz, Jirzy, jisz,ji, nie:jei, Jerzy,
jesz, je. Wszake tu brzmienie tosamo, tylko inaczej pisane.
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np. iin;z. nij. np. zeus.

P. z niego

C. ku niemu

bez nij
przeciw niej

B. przez niego nie

\. z nim (nimi

o ni
miedzy ni a

My przy nimfniem) o mej

Liczba pojedyncza. Liczba mnoga.

np. posp. znam.

naprzeciw nich

przeciwko nim
nad nie nich

nadmierni) nimi

po nich.

Mianownik i Wolacz z Przyimkami si nie uywaj.

Przyimki do wprawy.

Z Posiadaczem: z, od, do, dla, bez, prócz, koo, miasto, zamiast.

Z Celownikiem: ku, gwoli, przeciw, przeciwko.

Z Biernikiem: xv, o, po, na, za, nad, pod, przed, miedzy, mimo.

Z Narzednikiem : z, za, nad, pod, przed, miedzy.

Z Miejscownikiem: xv, o, po, na, przy.

1'ZlTENiaklA SZCZEGÓOWE.

1. Posta zupena zaimków osobistych [hp.mnie, cic-

bir, jego) uywa sie zwykle, osobliwie kiedy z dobitnoci

Oftflk wymieniamy; np.

Jemu winene wdziczno — Kn^o woasz? Nic ciebie, ile jego.

Postaci zaimków osobistych pierwotnej i skróconej; (np,

mir, cir, goj nigdy na pocztku zdania poio/yc nic mona; np.

Wimcm^ mu wdziczno. Uraz ci przebaczam.

2. Zamiast: niajo z Przyimkami sam rdze /! do nich

przyczepia ozdobnie mona; np.

Miasta: dla nia/o, m niego, w ntego, bez niego, przez ni

dla, za, we, bczen, przeien i t « I

.

Zaimek osobisty zwrotny.

Zaimek osobisty z w rolny czynno przedmiotu dzia-

ajcego n:i mego samego iwraca] np.

i sobie I / sir

I *
* m E&imek ma tylko przypadki odmienne, suce

n;i Wszystkie otobj w obu lioabach.
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Po stad: naronieta, zupena : pierwotna:

P. siebie si
G. sobie

B. siebie si
N. sobfl

Mj. w sobie

Np. prosz y ycz
prosisz .2 yczysz

prosi

prosimy od yczymy
prosicie r§ yczycie

prosz ycz

bawi
. bawisz

•2 bawi

o bawimy
* bawicie

bawi

rzdze

rzdzisz
L

& rzdu
"5 rzdzimy

rzdzicie

rzadza

mowie

mówisz «
£ mówi &
o mówimy '

g
mówicie o

mów/

Do wybitniejszego oznaczenia kadej osoby suy Zaimek

okrelajc y sam, sama, samo ; np.

Dla mnie samego za mao. Tobie samej wierze. Nas samych

przestraszyo. Oni sami sie wyrzekli. Sobie samemu yczysz.

W sobie samych ufacie.

Sam dam, sama si przekonasz, samo sobie winno,

samiimy byli' w bdzie, sami przyznacie, same si po-

waniy; dobitniej, ni: ja dam, ty si przekonasz itd.

Sam,-a,-o odmienia si jak Przymiotnik, lecz bdc
niedorodzajowanem, bo w rod. mz. bez wygosu, a

w rod. nij. z wygosem rzeczownikowym -o,

zatem i w Bierniku 1. poj. rod. es. zachowuje rzeczowni-

kow kocówk -e; np. Mnie sarn to zadziwio.

B. ZAIMKI DZIERAWCZE.

Zaimki dzierawcze okazuj, e jaka osoba dziaa-

jca posiada czyli dziery jaki przedmiot; np.

Gdy rzekn: twój ko, wtedy Zaimek dzierawczy: twój okazuje,

e druga osoba dziaajca: ty posiada ten przedmiot: ko.

U
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Zaimki dzierawcze sa nastpujco:

mój , twój
,
jego, jj%

nam , wasz , ich, swój

ja ja Sza sza ja

je je sze sze je.

Te Zaimki s zastpcami Posiadaczów Zaimków oso-

bistych; albowiem jeeli lsza osoba liczby pojedynczej:

ja dziery czyli posiada jaki przedmiot, na pytanie: czyj

len przedmiot? odrzeeby powinna mówica osoba Posiar

daczem: mnir; siad powsta Zaimek dzierawczy: mójrja,
-je, np. mój ogród, moja laka, moje pole. Jeeli za 2ga

(^s. I. poj. dziery, to powstaje: twójrjarjc , a jeeli ocia

w rod. mez. lub nij., to powstaje : jego itd.

Jako Zaimki dzierawcze potworzyy si nawet z pni

Zaimków osobistych:

Z liczby

pojedynczj

Zaimków

osobistych:

) mi
) «£

pnie:

III

t

zapoHioca

narostków:

oj

-w oj

tworz Zaim

ki dzier.

:

mój
<WOJ

np.

mój pan,

twój pan,

mnogiej, )

)

nas

Was
11

W
-asz

-asz

nasz
wasz

pan,

wasi pan,

pO(l\VÓjll('j.
)

)

ma
Wa

III

w
-as

-as

IIIOs

was
nmspan,

waspan.

Zaimki dzierawcze ni ero d za j o wa n e (jtgOijij, ich)

s;i nieodmienne; rodzajowanc za przypadkuja gi jak

Przymiotniki. Apohiewai si one nie «l <> ró d za
j o w a-

mój, twój, na&z, wasz, swój, zamiast: ma/i..., noszy....),

tedy i Biernik bez. pqj, w rod/, keós. ozdobniój ma rze*

ozownikowg kocówk: r miasto ; npL

ma i; jak pa i. u ludu •

i'
<>n. oaw#4 p im.
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Liczba pojedyncza

Postar naronieta, pierwotna

zupena. _

mez. nij.

M. m oj moje
P. m-oj-ego
G. m-oj-emu
B. jak M. lub P.

W. jak M.

N. m-o(})-hn) (mojem)

Mj. w m-o(j)-ini) (mojem) o mym (mem).

Liczba mnoga.

Posta: naronieta zupena,

* posp. znam.

M. i W. moje m-o(j>r
P. ni-o(j)-ic7i

m-o(j)-iw

krótka,

mez. nij.

me
mego
memu

mym (mem)

naronicta, pierwotna,

zupena. krótka.

m-oj-a
m-oyej
moje)
moje
m-oj-a
m-oj-a

ma
me)
me)
ma
ma
ma

o m-OJ-e/ w me;

krótka.

C.

B jak M. lub P.

N.

Mj.

me
mych
mym

(mojemi) m-o(j)-imi*) (memi) mymi
po m-o(j)-ic/i*j na mych.

UWAGI.

1. Nasz, wasz tylko zupena posta maj.

2. Po Pizeczowniku nie mile brzmi krótkie, lepiej zu-

pene postacie; np.

wi sie imi twoje. — Nadaremne me starania.

o. Kiedy Zaimek dzierawczy odnosi si do podmio-
tu zdania, kadziemy zaimek dzierawczy zwrotny swój,

-a,-e bez wzgldu na osobo, liczb i rodzaj ; np.

(ja) kocham, (ty) kochasz, (on, ona, ono; brat, siostra, dzieci) ko-

cha swego towarzysza.

(my) kochamy, (wy) kochacie, (one,- oni; siostry , bracia) kochaj

swego towarzysza.

*j Wyrzucajc w pimie przegub -j przed samogosk -i: mo-ira, mo-i, mo-ich
mo-imi, zamiast pisa wedug porzdnej budowy jzyka: moj-im, moj-i, moj-i mi, moj-
ich, utrudzamy teoretyczn nauk polszczyzny tak dla cudzoziemców jak i dla mo-
dziey narodowej. e zas' spógoska

j przed samogosk i w jzyku polskim si wy-
mawia, ju i przed nami wielu badaczów udowodnio.
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Obojtniej wszake zwracajc do podmiotu przedmiot

odziorzony, uywamy iiiczwrofnijcli Zaimków dzierawczych

z lszrj i 2giój osoby obu liczb, ale nigdy z ociej ; np.

Udam sic do mego przyjaciela. — Dasz to twemu ojcu.

Pocieszymy naszego ssiada. — Podzielcie wasz majtek.

W takim razi* Polacy Zaimków dzierawczych najozdob-

nirj wcale nie potrzebuj, lubo je inne jzyki wyranie

Wad,; np.

Pozdrów brata (rozumie sio swego). Przedal wie Oj. swoje).

Nie zapomnijcie ksiek (oczywicie swoich).

A. Dla dobitniejszego okrelenia dzierawy dodajemy Przy-

miotnik wasny,-a,-e; np.

Moje wasne dzieci. — Wasne nasze sprawy.

(1. ZAIMKI WSKAZr.lCK.

Zaimki wskazujce wskazuj na jaki przedmiot, i

Zgadzaj si z nim w rodzaju, w liczbie i przypadku, asa

ipujce:

len, ta, to; talu, taka, takie,

tamten, tamta, tamta; takowi/, takowa, takowe,

on, ona, ono; owaki, owaka, owakie,

ów, owa, owo;

Przypa<l!jij;i sio jak Przymiotniki z t róni*}, ze w
piórws/Ycli picia roedotodzajowanych Biernik I. pój. rod.

. im;i rzeczownikow kocówk -e:

ir rzecz, tamte twierdz, w on chwile, na owe gór.

W//, Iniut-rn iii;ij;i slan »/.ylny VI OOrOStkoWJ -en

zamiast -// w rodzaju mzkim,

n.ln'»/ni. :

trzeba Zaimek osobisty on, ona, ono f jego,

jdj iid. od wskazuj g< który si porzdnie od-

mienia.

• oticmu. otij itd.
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Ten, taki, takowy wskazuj na bliszy, tamten , on,

óWj owaki na dalszy przedmiot; np.

Dwojakie s wielbdy: waciwy i dromedar; ten z jednym,

ów z dwoma garbami.

D. ZAIMKI WZGLDNE.

Zaimki wzgldne cale zdanie do poprzedzajcego

przedmiotu odnosz; np.

Nauka, któr tak lubi, uczyni mnie wiatym. Ten, który mnie

uczy, jest mi dobrodziejem.

Zaimki wzgldne s nastpujce:

który, która, które; kto
}

co;

jaki, jaka, jakie; co.

jakowy, jakowa, jakowe;

Dorodzajowane : który, jaki, jakowy id jak Przymiotni-

ki; kto, co jak równobrzmicy Zaimek pytajny.

Zaimek wzgldny co Mianownika ma jednakowo na

wszelki rodzaj i liczb; przypadki za odmienne wyraa
zapomoc krótkich postaci Zaimka osobistego on

Wl. poj. mz i nij. ens. W. 1. mn.

M. co co co

P. co go co jej co ich

C. co mu co jej co im
B. co go, co je co j_ co ich, co je

N.- co nim (niem) co nia
L

co nimi, {niemi)

Mj. co w nim (niem) co przy nie]i co na nich.

Np. Bóg stworzy wiat, co go (którego) myl ogarn nie

zdoamy. Oto zamek, comy o nim (o którymemy) rozmawiali.

Przed Rzeczownikiem mówi si w Posiadaczu 1. poj.

rod. mz. i nij. co jego, a przed innem sowem : co go ; np.

Ten ucze, co jego matk powaaj. Ot noyk, co go tak dawno
szukam.

Zaimki wzgldne uywaj si zwykle na przemian, aby

nie powtarza jednego.
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Kiedy pic Zaimek wzgldny odnosi wicej do wypane-

gq lub domylnego przymiotu, niz do przedmiotu, brfld

naley: j<iki,-a-e\ np.

liczne urodzaje, jakich rzadko. Takie cnoty posiada, jakie na

obywatela przystoj. /jakim sic kto wdaje, takim sie sam staje.

Nikomu nie wiadomo, jaki) mierci umrze.

Gdy zdanie poboczne naprzód sawimy, rzeknie sio kto,

co ; np.

Kto cnotliwszy, ten szczliwszy; zamiast: Ten szczliwszy, który
cnotliwszy.

//. ZAIMKI MEOKRELSE.

Zaimki nieokrelne, odpowiadajco na pytajne nie-

oznaczonym sposobem, powstaj z tyche dobieraniem pr/y-

czepek: -9
-bd, -kolwiek, lub Przysówków: ///-, nie-

%

byle, lada} sa tedy nastpujce:

kto; ktobadi; ktokolwiek, nikt; nic kto; byle kto;

co; cobadi; cokolwiek; nic; nie co (stad: nieco); byle <

lada kto;

lada co (stad: ladaco); —
izyj,-a,-e, czyjbdi, czyjkolwiek, niczyj, mc czyj, byle czyj, lado czyj;

co za, cobad: :.<t, cokolwiek li ; —
ktrys\-asre , klórybad:', którykolwiek, niektóry, byle który, lada

który; —
jaki, jakibdi, jakikolwiek, nijaki, niejaki, byle jaki, lado jaki; —
jakowyif jakowybdi, jakowykohuiek.

Tc Zaimki przypadkuj] swoje pierwotniki ; np.

M. kto, V koyo, ('-. komu, N, i Mj. kun<,

jus, czemu,

Tak te: czyjbdi, czyjegobdi, czyjcmubai itd
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V. ROZDZIA.
O CZASOWNIKU).

Gdy wymowie sanie przedmioty, np. Bóg, ksika, ucze,

to mam je tylko w myli mojej.

Ale gdy kto powie:

Bóg jest, ksika leaa, ucze bdzie czyta,
wtedy wiem, ze przedmiot: Bóg objawia si ju w
czasie teraniejszym, aten przedmiot: ksika objawi
siew czasie przeszym, a przedmiot : ucze o b j a w i si
w czasie przyszym.

Otó sowa: jest (by), leaa (lee), bdzie czyta (czy-

ta), które wyraaj objaw przedmiotów w pewnym cza-

sie, nazywaj si Czasownikami.

Objawiajce si zas' przedmioty: Bóg, ksika, ucze^
zwane s podmiotami myli naszej.

Najatwiej pozna Czasowniki po tern, e z Zaimkami

osobistemi ja, ty, on, ona, . ono , " my, wy, one, oni ugina

si daj; np.

Sucha jest Czasownik, bo mona mówi: ja sucham, ty suchasz,

on sucha, my suchamy, wy suchacie, one suchaj.

Czasowniki polskie kocz si na -<?; np.

gra, liczy, goni, milcze, psu, zwin, a mao które na cig-
nieje kocówki -c , -dz , -e , -z , które powstay ze zlewu

spógoski z poprzedzajc spógosk
,

po wyrzuceniu zgoski

-li; tak:

*) Klasyczna doktryna gramalykalua czasownik nazywa sowem, wiernie tumaczc:
v er bura. U nas sowo znaczy wszelki wy ra z u stny. A e acinnicy lub Francuzi
nie mogli utworzy osobnego wyrazu technicznego, nie idzieza tem, abymy ich nala-
dowali.
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Inne przykady:

tuc, piec, siec, ciec, wlec,

oblec.

módz,strzydz,strzedz,biedz,

Ujd, zaprzadz, stydz.

gnie, mu
pa, ka, wie, kra,

bó, prz, si, je,
i.

pa, nie, trz,
sku.
gry, wii, Ii.

róe ros(n(i)v

yrze grzehjfnfi

fjizii \fjrzez{na)

Te same czasowniki rozlicznie skadaj sie ze zroslka-

mi ; np.

wyrzec, orzec, urzec, zarzec, tlorzec, odrzec, przyrzec;

wystrzydz, rozstrzydz, przeslrzydz, ohslrzydz, ztstrzydz, M\strzydz,

fOstrzydz itd.

Kady przedmiot przede wszystkiem innrm objawia sie

byem swoim ; np.

Wieczno jest. Wanda bya królow polsk. (My) Bdziemy
wam radzi.

\\\\ moje by trojaki:

I. Byt czysty
y

który sio wyraa samym Czasownikiem:

by; np.

Wejjorz jest ryb. Nor bya ciemna. Jutro bdzie tnró:..

II. Byt objawiony sltnicm podmiotu; rip.

Dzici spi, co tyle znaczy, jak duecie znajduje sie wstanie
$nu, ;i wic jest.

III. By1 objawiony dziaaniem podmiotu; np.

Monarcha rzdzi, znaczy, e monarcha co dziaa, wic jest.

W1ELORAKO CZASOWNIKÓW.

Gdy l»\t jesi trojaki to i Czasowniki sg trojakie:

1. Czasownik byó
t

ktdty Bi posikowym nazywa wtedy,

gdy innym Czasownikom odmienia si pomaga; np.

wiem by I, bd ://<//, byem mony, bd poznany.
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I

II. Czasowniki nijakie, które oznaczaj byt ze stanem
podmiotu; takie s: spa, drzyma , sta, siedzie, lei,

odpoczywa, widn, schn, mdrze, czerni si. Np.

Oboki si czerwieniej , tj. oboki s i objawiaj sie w stanie

czerwieni. Starzec dziecinnieje, tj. starzec jest i przechodzi w stan

dziecinny.

III. Czasowniki czynne, wyraajce byt z dziaaniem
podmiotu ; takiemi s : suy, chodzi, lata, pywa, budo-

wa, ku, garn, wlec, slrzydz, prz, gry, trz. Np.

Miuje bliniego, znaczy: ja jestem i objawiam si miowaniem, ij

Ptaki lataj, znaczy : ptaki s i lotem swT

ój byt objawiaj. *)

Widoczna, e Czasownik by w kadym innym Czasowni-

ku pomylanym by musi; np.

Czuje, znaczy: jestem i mam czucie, czyK jestem czujcy. — My-
lisz, znaczy tyle co: jeste i zajty myl, czyli jeste mylcy. —
Gwiazdy wiec, tj. gwiazdy s i rzucaj wiato, czyli gwiazdy s
wiecce. — Chrystus naucza, tj. Chrystus by nauczycielem. —
Zboe podroeje, znaczy: bdzie drosze.

PODZIA CZASOWNIKÓW NIJAKICH.

S Czasowniki nijakie oznaczajce:

1. Stan jednostajny, np.

stad, ty, gnid, lee, spad, mrze, drze.

2. Stan postpowy, np.

schn, puchn, stygn, zibn, lepn, lgn, gin, ln.
3. Stan zwolna si wzmagajcy wyraaj Czasowniki

wzmogliwe na -e; np.

siwie, gupie, niszcze, wolnie, gnunie, dzicze, mdle, dnie.

Te Czasowniki, z Rzeczowników i Przymiotników wy-

robione, wskazuj, e podmiot powoli staje si takim, jak

pierwotnik orzeka; np.

Twarz adnieje, oznacza : powoli staje sie adn. — Urzdnik har-

*) Nie znamy jzyka, w którymby byy Czasowniki bierne. Dawni gramatycy wyma-
rzyli je w gowach swoich, inni lepo za nimi prawi. Jeeli amor nie bdzie odmiana
Czasownika amo, ale osobnym Czasownikiem; to 'równym prawem logieznóm wyrazy
amo, amavi, amabo itd. nie bd odmianami jednego trzona: ara-, ale powstayby o-
sobne verba praesenlia, perfecta, futura etc.

45
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dzieje, znaczy: robi sie coraz hardziejszym. — Ser plenieje, zna-

czy: zwolna pleni porasta.

PODZIA CZASOWNIKÓW CZYNNYCH.

Czynne Czasowniki sa albo przechodnie albo nieprze-

chodnie.

Przechodnie odnosz dziaanie podmiotu do jakie-

go przedmiotu, bdcego w Bierniku na pytanie

kogo? co? lub w Posiadaczu na pytanie kogo? czego?

a taki przedmiot sam zwie si w gramatyce przedmiotem

prostym lub zgoa przedmiotem (objektem); np.

Sokrates wypi trucizn (B). Ludzie chwal Boga (B.), który wiat (B.)

stworzy Kady pragnie szczejcia (P.). Potrzebuj^ rady fP.).

Nieprzechodnie Czasowniki sa takie, które przed-

miotu ppastego przy sobie mie nie mog; do ich okre-

lenia suy Celownik, przedmiotem ubocznym nazwa-

ny, Narzednik, Miejscownik lub jakikolwiek inny

przypadek z Przyimkiem ; np.

Su dobrej sprawie (C). — Chodzimy nogami (N./
1

. — Ko riy

w stajni (Mj.). — yj dla ojczyzny (P.).

UZUPENIENIE.

Czasowniki czynne lub nijakie, które Zaimek zwrot-
n y : si stale przy sobie maja, i bez niego uywa
sie nie dadz, nazwane sa zwrotnemi ; np.

czoga sie, mia sie, poci sie, ba sie, sta sie, spodziewa sie,

starze sie, czernic sic, zieleni sie, rumieni sie.

Rozróni naley Czasowniki zwrotne od zwrotnie

uywanych; np.

Mona kogo chwali, my, trapi, ma, uczy, ale moina takie:

Chwali sie, myc sie, trapie sic ihj.

Pomidzy z w roi no uywane mi BC irznjemnc, tj.

lakie, 00 wyraaj wzajemne na siebie dziafanie podmiotu

i przedmiotu. atwo je p<> ban pozna, ze do uzupefaiie-

nia zdania wyraz Z kim dodawae ino/na
; Qp.

u-itc kim), poiegna sic (% kum kim
, H sie,

pojedynkowa sic, przep Uowa sic fi kim-
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ZMIANA CZASOWNIKÓW.

Nader gibki jzyk polski na rozliczne zmiany (modyfika-

cyej gównego pomysu, przez Czasownik wyraonego, roz-

liczne wyrobi sobie zewntrzne ugjcia sowa. Te mnogie

zmiany Czasownika, odpowiednie wewntrznym zmianom

znaczenia, s bogactwem, jakiem si inne jzyki, prócz sa-

wiaskich, poszczyci nie mog.

Wszelkie zmiany Czasowników wystpuj w czworakim

ksztacie:
'

1. Jako Czasownik trzonoiuy, o samej kocówce bez

innego dodatku; np.

spad, wcha, koczy, myli, konic, drze.

2. Jako Czasownik przegoszony, gdy samogoska si

zmienia; np.

wypali, wypala; roztoczy, roztacza; wydrze, wydziera.

Wtedy albo samogoska kocówkowa y, fi, i), u, albo

take rodogos o, 6, e, na samogoski a, przechodz,

lub te eufoniczne y, 6, a wstpuj; np.

rozburzy, pochwali, zamilcze, trafi,

rozburza, pochwala, zamilcza, trafia,

robi, mówi, ustro(j)i, pomódz, tuytrz,
rabia, mawiar ustraja, pomaga, wytrzsa,

spa, urwa, posa, zabra, umrze, wypru,

sypia, urywa, posya, zabiera, umiera, wypara,

3. Jako Czasownik zronity , do którego przylgn ja-

ki ze szesnastu zrostków (zgosek naczelnych, Przyim-

ków cznych); np.

o-, oprawi za-, zacz od-, odpali
u-, umie na-, nala pod-, podku
w , wsadzi po-, poprawi nad-, nadcia

L
gnó

do-, dogoni
\
przy-, przynie

wy-, wyby
roz-, rozczyni

prze-, przewróci
ob-, obsypa ]Z-, zwali
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Przyimck przed w wieszych utworach zrostkiem si

staje ; np.

pnt&stawi; przedoy, lepiej po polsku : przed kogo pooy
lub komu zoy.

Mamy takie dwa razy zronite Czasowniki , ale

tylko z nastpujcymi zrostkami

:

na-, ns\-tvy~gartywa I za-, zsi-prze-da w-, w-z-nie
po-, po-wy-rzynd

|
z-, z-o-sta

Nawet tafty razy zronite ze zrostkami : na- po-; np.

iin-po-przc-rabia, po-roz-po-czyna,

Zroslki su do oddania pewnych okolicznoci
,

pod

jakiemi sie objaw odbywa ; tak np. znaczy

:

wy- na zewntrz, np. wyda
roz- na róne strony, rozsypa

prze-na wskro, przestrzeli

ob- na okó obstruga

za- zupoTnio, zadusi

na- na wirzch, naoy
po- trocliy, pogaska
do- zblienie, domierzy

cakiem, np. ogupie
czciowo, usuy
na wewntrz, wej
poczenie, -zy

przeciwno, odeprze

o-

u-

w-
z-

od-
pod- spodem,

nad- gór,

przy- blizkoY,

podpisa

nadstawi.

przysun

1. Jako Czasownik naroniety ; np.

.s/ac, st-aw-a; czyta, czyt-JW-a; zaci, zae-\i\-a; rba,
rab-\\-a.

Taki Czasownik dobior jeden z narestków: -aw,

-yw, (-iw), -cw,-uw, -ow, -gin, -////, -yn, -in,-ij,-n; np.

d-ur pis-aC wyszuk-uc zl-a<
: uez-u k-u

d-aiw-a pU-yw-a wy$zuk-iw?a ri-iw-a ucz-uw-aó k-ow-a

nuil-a/- j-a p0CZ- zakl-aj : p-i stuk-a

nad-\m-a (jj-illl-a pocz-y\\-a z-ukl-hi-uc p-lj-ar stuk-n-a^

Wedug zmiany wewntrznego znaczenia, wszelki Cza-

sownik polski jesi dwulieowy , majc posta niedokonana

i dokonan] piórwsza wyraia Btan lub dziaanie cigle

trwajcej a przeto nie spenione, nie skoczone; druga

oznacza stan lufa dziaanie spenione i skoczone; np.

i niedokonane: gra gin dmucha wyrywa ecmad
Uoo dokonane: zagra igin dmuchn powyrywa napoprzecina
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Bo gdy jaki przedmiot gra, gin, dmucha, wyrywa, przecina, ?

to jego objaw (stan kib dziaanie) cigle jeszcze trwa i nie do-

kona si; ale gdy on zagra, zgina, dmuchn, powyrywa, na-

poprzecina, to jego objaw ju sie dokona, speni, skoczy.

Cechami dokonanoci s najczciej zrostki, take

narostek -n; np.

pic, wy-pic; tup-(a), tup-n-.

Lico .niedokonane jest wyrazem trwaoci stanu

lub dziaania, dokonane przedstawia skoczonoc tego.

Kade lico Czasownika odbija si na dwoistym tle (ty-

pasj w rónych odcieniach *) ; a mianowicie

:

A. Lico niedokonane ma za podstaw to cigotlhue i

czestotliwe.

I. To cigotliwe wyraa stan lub dziaanie cigle
trwajce ; np. szarpa, lee.
Ko szarpa, znaczy: cigle szarpa. Leaem na trawie, znaczy:

cigle byem w jednym stanie.

Cechy cigotliwoci s zwryczajne kocówki: -ac, -y f-i)

^e, -oiua, qc i cignite; np.

gada, way, czyni, mrucze, kule, dzikowa, garn, tuc.

II. To czestotliwe, przedstawia stan lub dziaanie

przestankami trwajce, lub czsto powtarzane; np.

lega, poszarpywa.
Legaem na trawie, znaczy: czsto, przestankami bywaem na

trawie. Ko poszarpywa, znaczy: czsto, przestankami, a do

tego z t okolicznoci, ze nie bardzo, troch.

*) Jak w odmianie konjugacyi s nazwy na .róne wzgldy (sposoby, czasy itd.) , tak tez

i w o dmi ani e Czasowników powinny by nazwy na róne odcienia gównego pomysu ;-Jip.

umiejtnie nie mówi si w gramatyce: kocha jest Czasownik b e. z ok o liczny, a
kocham Czasownik oznajmujcy; ale si powie w analizie gramatykalnej , e ko-
cha jest Czasownik w sposobie bezokolicznym, a kocham jest (len sam) Czasownik
w c z a s i e teraniejszym sposobu oznajmujcego. Tak te, gdy prócz odmian innym j-
zykom wspólnych mamy nadto róne zmiany 'tego samego gównego pomysu,
jestlo niewynikoci prawi, e np. pali jest Czasownik niedokonany, a wypali
Czasownik dokonany ; musimy tedy nada nazwiska tym modyfikacyom jednego pomysu,
wyraonego trzonem pal, a rzec: pali jest Czasownik lica niedokonanego, a wypali
jest (ten sam) Czasownik lica dokonanego na tle jcdiiotiwym.
Innym jzykom, skpe majcym przykady tylko na vcrba fren enla t i va i inchoa-

tiva, do byo wspomina "o nich, nam trzeba wyobraenia nasze w osobne uj formy i

nazwy, bo co ani nazwiska ani ukadu nie ma, o tern i ciemne pojcie i trudno przychodzi
mówi, osobliwie w nauce.
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To c z e s t o 1 1 i w e bywa przeto :

a) Proste, bez zrostków, np. lega, rabia, mawia,

pija.

b) Okoliczne, ze zrostkami, np. po-szarpywa,

wy-rabia, za-kwita, prze-pisywa.

Cech czstotliwoci jest samogoska a w ko-
cówce -a, a dla rónicy od innych Czasowników na -a,

trzon si zmienia
,

przekszajc o, ó, e, 6, na a, e,

lub przyborem narostków: -iv, -m, -n, -j z rózncmi pod-

gosami; np.

rezbro(j)i, rozbraja; mówi, mawia; le-

cie, lata; rozgnie, rozgniata; ugrz,
ugrzza.

sta, stawa
gra, grywa
zyska, zyskiwa
zagrza, zagrzewa
osnu, osnowa
wyzu, wyzUWa

-ymu wy, wyyma(wod z chust)

- ima ja, ffjlma
t - j/na wyzat'', wyzynar /l

- ina rozpi, rozpina
ija ubi, ubija.

samo: -ac

-awac
-ywa
-iwa
-wa
-owad
-uwa

-W

-III

-II l

j

B. Lica dokonanego podcieliskiem bywa tfo fednotliwe

i obfite.

I. To jednotliwe wystawia Btan tub dziaanie raz

j e ii e n spenione,

Takie to jesi albo powolne, albo dorane.

I. Powolne, gdy Btan lub dziaanie jakia ciai trwa-

o, nim si raz akocsyo ; np. rozszarpa, wyUidó sir.

Wilk rozszarpa barana , niaoty: pótj szarpa, póki rm roz-

l Wyleaem sir. maoay: tak dugo leaem, póki*si oie

wytaem,
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2. Dorane, kiedy stan lub dziaanie z jego zaczciem

w tej samej jedno] chwili si skoczyo; np. szarpn,
legn albo ledz.

Ko szarpn, tj. w jednej chwili pocz i skoczy dziaanie.

Rozleg si mrak nad dolin, znaczy rano z t okolicznoci,

ze na róne strony.

To jednotliwe dorane bywa zatem:

aj proste, np. szarpn, krzykn, tupn, plun;

bj o k o 1 i c z n e , np. zatrzasn, u-milkn, za-drapn,
roz4idz sie.

Cech jednotliwoci s zrostki, przylegajce, do ta

cigotliwego, lub narostek -n w kocówce -na
; np.

czyta, przeczyta; budowa, wybudowa; rba, rbn.

II. To obfite maluje powtarzane czsto i tak

skoczone dziaanie, e jego skutkiem jest obfito; np.

Nawykrawywa, znaczy: czsto wykrawywad , póki nie bdzie

przedmiotów po dostatek. Napodokada, tyle co: poty po je-

dnemu dokada, póki czego nie bdzie duo.

Otó to obfite bywa:

1. Dostatne, znaczce dostatek; cech podwo-
jone zrostki ; np.

lia-wy-krawywa, na-z-biera, po-pod-stawia, po-pvzy-lepia.

2. Mnogie, wyraajce mnogo; cecha troisty

zrostek; np.

n&po-do-kada, im-po~pvze-rabia, na-po-ob-cwac.

Czasowniki zmieniaj si podug nastpujcego wzorca

fparadigmaj.

*) Odmiany (konjugacyc) maj swoje paradigmata, wyrobione ju na klasyczne jzyki;
zmiany Czasowników wasay s'i dotd po gramatykach, bo gramatycy nasi zwykli byli

nasz jzyk w gotowe, obce tylko ramy wciska, a waciwoci polszczyzny nie pochwycone
w umiejtne karby zostaway. Wszake i to dzieko na zarysie tylko ograniczy si musi.
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Do wprawy.

[mówi, pi, krzycze, czyta, sa, pcha, drapa, rba, liza, kwit-

na, marzn, ple.

UWAGI.

1. aden Czasownik nie ugnie si do wszystkich zmian;

najczciej obok ta cigotliwego tylko je dno tli we
powolne utworzy si daje; np.

kocha by milcze pcha
pokocha przeby zamilcze wypcha
— — — pchn

— zamilkn wypchn
— bywa — —
— przebywa zamilcza wypycha
— — — powypycha
— — — napowypycha

To cigotliwe
« jednotl. powolne
« « dorane proste

« « « okoliczne

« czestotliwe proste

« « okoliczne

« obfite dostatne

« « mnogie

2. aden Czasownik nie przyjmuje w swój skad wszyst-

kich szesnastu zrostkówr

, np.

wy- wyprosi,

roz- —
prze- przeprosi,

ob- —

wyrwa
rozerwa
przerwa
oberwa

za- zaprosi, zerwa
na- naprosi si, narwa
pa- poprosi, porwa
do- doprosi si, dorwa

3. Mao Czasowników

0-

u-

w-

z-

od-

pod-

nad-

przy-

uprosic,

wprosi si,

urwa

zerwa

odertua
poderwa
naderwa,

przyrwa

czstotliwi si daje w nie-

zro nitej postaci, (np. woa, nie powie si woywa,
ale zwoywa, obwoywa itd.); przeciwnie za posta z r o -
nit rzadko mona jednotliwi doranie, (np. yka,
ykn, ale nie: wyyknó, rozykn itd.).

4. Czasownik majcy to jednotliwe dorane, (np. liza,

lizn) zwrykle nie ma ta czstotliwego prostego; bo nie

mówi si: lizijiua, ale wylizywa^ zlizywa itd.

5. Sa Czasowniki, lady skadu ze zrostkami noszce,

16
i
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które zatraciwszy to ciglotliwe , maja tylko to jedno-
1 1 i w e powolne i czstotliwej np.

To jeelnotl.powol.

T/o czstotliwo

da obieca kupi skoczy trci obali

dawa obiecywa kupowa skaka trca obala

Tak: zyska, zwyciy, uderzy, chwyci, puci, chybi, wróci,

trafi, spoiy rzuci, stopi, zdradzi, sia/, wzia/, strzeli, ruszy.

Dopenienie lic

Gdy Irwao stanu lub dziaania ma swoje s k o -
czonud, dokonanie; otó lico niedokonane i do-

konane kadego Czasownika nawzajem si dopeniaj,

w szczególnoci za

:

1. Licu niedokonanemu na tle tak ci ag Jo tli w e m
jak c z s t o 1 1 i w e m odpowiada lico dokonane na tle tak

jednotliwem jak obfitom, a zawsze okolicznem, tj. w formie

zr o s n i q l e
j

; np.

Chcc dopeni Czk lica niedokon.: rba rozrebywa
powiemy tem jednotl. powolnem rozraba rozraba

« obGtm dostatnim porozrebywa porozrebywa
« « mnogiem naporozrebywa naporozrebywa.

.Kawo wiedzie, jaki zrostek wybra w dopenieniu lic;

trzeba sobie tylko pomylió, z jakim skutkiem zakocza
si stan lub dziaanie; np.

Jeeli kto gada, a wynurzy co na zewntrz, to wygada,
jeli • (jadaniem rozgosi co w róne strony, « rozgada/;

gdy « (/udaniem zwyciy, « przegada;

ikoro • gada/, i obmówi kog< « obgada;
a kiedy gadaniem porznie roznnnw, • Zagada itd.

Lecz kiedy si co dziao, nie cile skutku baczc, wie

przy dokonaniu wemie si to jednotliwe bezwzgldne] np.

zmhir, napisa, przeczyta.

2. W braku ta etotliwe £o byd,

bierzeraj tlo ciqgotlitve
]

a dla dobitnoci przydajemy sowa:

tm, zwykle, iwykntfó; np.

ni < liniujemy, zwykle //a//i^ przyszo^
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o. Gdy Czasownikowi brakuje ta j e d n o 1 1 i w e g o

doranego, uyjemy jednotliwe powolne, z dodatkiem

sówka: raZj przecie raz; np.

Przecie raz usucha i nauczy sie szybko.

Jeeli licem niedokonanem t same okoliczno wy-
razie chcemy, co dokonanem; wtedy ten sam zrostek -
czymy z tfem c z s t o 1 1 i w e m ; np.

Lico dokonane: napisa, rozpali, wyje, ogrza,

Lico niedokonane: napisywa, rozpala, wyjada, ogrzewa.

Z innego trzona dopenienie si bierze:

Lico niedokonane

:

bra, ka, widzie patrze,

« dok. tla jednotl. powol.: wzia, pooy, ujrze zobaczy,

ODMIANA CZASOWNIKÓW,

IW odmianie Czasowników polskich zachodzi sze wzgl-

dów: strony, sposoby, czasy, liczby, osoby i rodzaje.

O stronach.

Stron (form) nazwany jest wzgld na stan pod-

miotu; np.

Nauczyciel chwali pilnego ucznia. —- Pilny ucze by pochwalony

od nauczyciela.

Dwie strony zachodzi mog w odmianie Czasowników:

czynna i bierna.

Czasownik jest w stronie czynnej, kiedy podmiot sam

dziaa ; np. Krakus zaoy miasto Kraków.

Czasownik jest w stronie biernej, gdy podmiot do-

znaje dziaania od innego przedmiotu ; np.

Miasto Kraków zaoone byo od Krakusa.

Tylko Czasowniki czynne przechodnie uywaj si

w obu stronach, np.zna kogo lub co i by znanym; mio-
wa i by miowanym] inne odmieniaj si tylko w stronie

czynnej, np. duma, suiy, gasn.



O sposobach.

Sposób (tryb) jest wzgldem na okoliczno, w jakiej

stan lub dziaanie sie wysawia; np.

piewa, piewaj, piewam, piewabym, piewajcy.

Szet mamy sposobów wyraenia stanu lub dziaania:

hezokolicZny, rozkazujcy, oznajmujcy, warunkowy, czcy
i imiesów,

I. Sposób bezokoliczny wyraa stan lub dziaanie,

jeszcze w myli naszej bedace, dlatego tez adnemu pod-

miotowi nieprzy sdzone; np. by, pisa, wierzy.

II. Sposób rozkazujcy oznacza stan lub dziaanie

na jaw wystpi majce, a dlatego pewnemu podmiotowi

[) r z y k a zan e ; np. bd! (ty), piszmy! (my), luicrzcie!
|

wy .

Sposób teri wyra/ar moe skanianie, proba,
napomnienie, przestrzeganie, rozkaz, zakaz.

III. Sposób oznajmujcy wysawia stan lub dziaanie

\\\y. nujawne, przeto lei wprost przysdzone pewnemu
[lodmiotowi ; np. Dusza jest. Ucze pisa. (Wy) rwierzycic.

IV. Sposób warunkowy okazuje stan lub dziabnie przy*

sdzone jakiemu podmiotowi pod pewnym warunkiem; np.

Niejeden byby (spos. war.) szczliwszy, gdyby na inafeni prze-
stawa (warunek). — (Tyj Piknieby pisa (spos. waiO, tfdy-j

l)\ sie uczy kaligrafii (warunek.) — Jeeliby poganie do

poznali fwarunok)^ toby uwierzyli (spos, war.). — Nie poyczy-
bym (spos. warj mu pienidzy, chybaby kto zarczy za nie-

go (warunek .

V. Sposób czcy oznacza stan lub dziaanie przy-!

sdzone pewnemu podmiotowi zjak niepewnoci; wy-

raad tedy moe zamiar, cel, iyezenie, warunek; np.

Dzieci chodz do szkoy, by tie uczyli (zamiar) - - .Mamy pied

zmysów, ubymy niemi pojmowali pzcczj cel), — Oby nam B

imógil (tyczenie/ leby byo (spos. war.), iph/ln/siny godzin
mierci wiedzieli (warunek, spos. fi
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VI. Imiesów (czyli sposób okrelajcy) wyraa
stan lub dziaanie w postaci Przymiotnika lub Przysówka,

a suy do okrelenia Rzeczownika lub Czasownika; np.

Bdc na polowaniu, zabiem wilka. — Napisawszy zadanie, ba-

wi sie ucze moe. Tutaj imiesowy: bdc, napisawszy w po-
staci Przysówków okrelaj Czasowniki: zabiem, bawi si.

piewajcy ptaszek zachwyca nas. — Schorzay czowiek nie

zdolny do pracy. — Rozdraniony so bywa srogi. Tu imieso-

wy: piewajcy, schorzay, rozdraniony w postaci Przymiotników

okrelaj Rzeczowniki: ptaszek, czowiek, so.
Imiesów oznacza czas, a zato nie podlega stopnio-

waniu.
O czasach.

Czas jest wzgld na por stanu lub dziaania ; np. chce,

chciaem, zechce; jem, jadem, bd jad.

Czasów jest trzy: teraniejszy, przeszy i przyszy.

1. Czas teraniejszy okazuje, co si teraz dzieje; np.

kocham bliniego. Ziemia kry okoo soca.

2. Czas przeszy oznacza, e si co juz stao lub

dziao ; np.

Czytaem ksik. Mieczysaw Iszy przyj wiar chrzeciask.

Do czasu przeszego naley czas zaprzeszy, który wy-

raa , i si co pierwej dziao lub stao , nim co innego

zaszo; np.

Czytaem by ksik, zanim brat przyszed. To jest: Pierwej czy-

taem, a potem przyszed brat. — Wadysaw Jagieo przyj by
chrzest, nim otrzyma reke Jadwigi, królowej polskiej. To zna-

czy: wprzódy przyj by chrzest, a nastpnie dopiero zosta

królem.

Tak przeszy jak zaprzeszy czas jest albo nie-

dokonany, albo dokonany, gdy wyraa objaw w przeszoci

albo trwajcy albo skoczony, stosownie do tego,

czy od lica niedokonanego czy dokonanego po-

chodzi ; np.

Czas przeszy niedokonany: gasiem, targaem
« dokonany: zgasiem, targnem

« zaprzeszy niedokonany: gasiem by, targaem byt

« dokonany: zgasiem by, targnem by.
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Zamiast czasów zaprzeszych kadziemy krócij prze-

sze; np.

Gdy Leszek Biay Haliezanów, ziemie polska najedajcych, pod

Zawichostem porazi (byty, od narddu na trzon zaproszonym

zosta.

5. Czas przyszy wyraa, i sin cos dopiero stanie

lub dzia bdzie : np.

Drzewo zakwitnie. — Pracowity zyc bdzie iv dostatkach.

Wedle lic jest on niedokonany albo dokonany, gdy <>-

znacz objaw w przyszoci albo trwajcy albo sko-
czony; np.

Czas przysz. niedok. bd czyta, bd czytywa, bd wyczytywa;
« « dokon. przeczytam, poprzeczytaje.

O liczbach, osobach i rodzajach.

Odmieniajc Czasowniki uywamy liczb dwie, Ij.

pojedynczej i mnogiej; osób po trzy w obu liczbach!

rod a j ó w I r z e c h w liczbie pojedynczej : mzkiego, e-
skiego i nijakiego, w liczbie zas mnogiej z a w o d 6 w d w ó c b

tj. pospolitego na wszelkie rodzaje, i znamienitego u nny.-

rzyznach, chcc ich wyszczególnili od innych przedmio-

tów ;
np.

Liczba pojedyncza. Rodzaj mezki, :eski, nijaki.

Osoba 1 s/.a bratem braam bralom

Oso ha 2ga brae oraa brao
Osoba 3cia hrd braa brao

Liczba mnoga. Zawini pospolity, znamienity,

Osób a I sza braymy bralimy

Osoba 2ga braycie braliscir

Osoba 3cia bray brali

Tak rzecze si wzaw. posp. pany jechay 4 rolniki oray, i w
/;iw. znam. panowie jechali, rolnicy otuli.

Odmienia Czasownik piv.iv czasj wszystkich sposo-

bów, ludzie/, przez lir/by, osoby i rodzaje, znac*y w gra-

matyce datowa gto
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Do czasowania suy Czasownik posikowy : byó
}

z któ-

rego pewne wzgldy si skadaj.

ODMIANA
Czasownika posikowego.

1. Sposób bezokoliczny.

by.

II. Sposób rozkazujcy.
L pojed. Osoba i. — L mn. Osoba 1. bdmy

2. bd 2. bdcie
3. niech bdzie 3. niechbd
III. Sposób oznajmujcy.

1. Czas teraniejszy.
L. pojed. Osoba . jestem L. mn. Osoba 1. jestemy

2. jeste 2. jestecie
o. jest 5. s

2, Czas przeszy.
, pojed. Rodzaj: mczki, eski, nijaki.

Osoba 1. byem bymn byom
2. bye bya byo
3. by bya byo

L. mnoga. Zawód: pospolity, znamienity.
Osoba 1. byymy bylimy

2. byycie bylicie
3.

'

byy byli

3. Czas zaprzeszy.
L. pojed. Rodzaj: mezki, ieski, nijaki.

Osoba 4. byem by, byam bya, byom byo
2. bye by, 6yAwf bya, %/os byo
3. by by, 6y/a bya, %fo byo

L. mnoga. Zawód: pospolity, znamienity.
Osoba i. byymy byy, bylimy byli

2. byycie byy, bylicie byli

5. fy/fy byy, ty/i byli.

4. Czas przyszy.
L. pojed. Osoba 1. bd L. mn. Osoba 1. bdziemy

2. bdziesz 2. bdziecie

3. bdzie 3. tcrf
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IV. Sposób warunkowy.

4. Czas teraniejszy i przyszy.

(W formie czasu przeszego.)

L. pojed. Rodzaj: mezki, eski, nijaki.

Osoba 1. bybym, byabym, byobym I*

2. byby, byaby, byoby
o. byby, byaby

9
byoby

L. mnoga. Zawód: pospolity, znamienity.
Osoba I. byybymy,, bylibymy

2. byybycie, bylibycie
3. tyyby, byliby

2. Czas przeszy i zaprzeszy.

(W formie czasu zaprzeszego.)

L. pojed. Rodzaj: mezki, eski, nijaki.

Osoba 1. bybym by], byabym bya, byobym byo
2. tftftyl by, byaby bya, byoby byo
3. %#># by, by&iy bya, 6yA% byo

L mnoga. Zawód: pospolity, znamion i ty.

Osoba I. byybymy byy. bylibymy byli

B. byybycie byy, bylibycie byli

& tyfyty byy. /;///% byli

V. Sposób iczjjcy.

1. QfiM t o rn niejszy i przyszy.

(W kibici Ciasa praeszogo.)

L pojed. Itndzaj: nirzki, eski, nijaki.

Osoba 1. abym by, abym bya, abym byo

^. aby by, aby bya, aby byo
7). aby by, aby bya, aby /////<>

L mnoga. Zawód: pospolity, znamienity.
Os 0( |; ( 1. abymy byy, abymy byli

-2. abycie byy. abycir byli

.". aby byy, aby byli
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2. Czas przeszy i zaprzeszy.

(W kibici czasu zaprzeszego.)

L. p oj ed. Rodzaj: mzki, eski, nijaki.

Osoba 1. abym by by, abym bya bya, abym byo byo
2. aby by by, aby bya bya, aby byo byo
3. aby by %/, a% bya %^ *% byo %/o

L. mnoga. Zawód: pospolity, znamienity.
Osoba 1. abymy byy byy, abymy byli byli

2. abycie byy %/y, abycie byli %/i

3. <% byy %fy, <% byli byli

VI. Imiesów (sposób okrelajcy)

Czasu teraniejszego

nierodzajowany (przysówkowy) fctfc

rodzajowany (przymiotnikowy) bdcy,-ca,-ce

Czasu przeszego

nieodmienny (przysówkowy) byw&zy
odmienny (przymiotnikowy) byy,-n,-e

Czasu przyszego

(przez opisanie) majcy,-a,-e by.

VII. Rzeczownik

czasownikowy bycie

trzonowy byt

przymiotny bytno

Jak by uginaj sie odpowiednie odcienia lica dokona-

nego: iuy-by> prze-hy, w-byc, £-by, na-by, po-by,

do-by,. od-by, pr^y-by.

Nie maj tylko czasu teraniejszego ani w sposobie o-

znajmujcym, ani w imiesowie, bo objaw dokonany, sko-
czony ju teraz nie trwa wicej.

17
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WZORZEC.

czasowania odpowiadajcych sobie nawzajem lio

WSZECH CZASOWNIKÓW.

STRONA CZYNNA.

A. Lico niedokonane B. I

(trwao)

na tle

i co dokonane
(skoczono)

na tle

cigottiwm lub czeslotUwem. jednotliwem lub obfite/n,

I. Sposób bezokoliezny.

wy-,roze-,przc-,obc

prac

o-, (w-), (w-), Z-

za-, (na-), po-, do-
odc-,pode-, (nad-,przy)J

)-<jra

i zwrotnie: nagra sie.

II. Sposób rozkazujcy.

r os i.

iS.
2
o. ///V/7/ ///'a

r Os. 1. //ajmy
grajcie

niech graj

III. Si

wy
,

o-,

za-,

odr-,

i

Sposób oznajiniijaey

i. Cza? teraniejszy.

///ani

prasi
///•a

//ramy

prcie
</>"J'!

-. Czas |»i'zeszf\

Rodzaj: mkl, /niski, nijaki,

Os. I. ///alem, ///alam, ///alom

2. prae, praa, ///alo wy
3. ///al, praa, //rafo o

Zawml: pospolity, znamicnih . /a
" n -> I ///alymy praliDI) odr

i praycie pralicie
5. pray prali

-graj

itd.

-Os. I.

- ()s. L

5 ml
5 .».

(Nfe ma, 1><» objaw

dokonany nie trwa terai

)

-(fnifrm

itd.
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3. Czas zaprzeszy.

Rodzaj : mezki, eski, nijaki.

P Os. 1. gratem] ^ graam] c- gratom
nrnini \2. grae )vj graa )^ grao

3. gra )
^ </ra/a j

? grao

Zawód: pospolity, znamienity

graymy] ^ gralimy] ^
graycie )^ gralicie \^
gray '^ grali

J

r *

r< Os. 1.

3 2.

P 3.

wy-,
o-,

za-, .

ode-, .

-gra-

em
byt

Rodzaj:

p Os. l.bd,
2.bdziesz,
o.bdzie,

Zawód: posp. znam.

r Os. l.bdziemjO c^ ^
3 2.bdziecie, 2 2
=

o.bd**, (^ 5^

4. Czas przyszy,

mez. e. nij.

/"bd,
bdziesz,
bdzie,

bdziemy,
bdziecie,
bd,

(Jak czas tera.
lica niedokon.)

-gram

-grasz
wy-,
o-,

za-,

ode-,

-gra

-gramy

-gracie

-graj

Rodzaj:

r Os. 1.

a 2.

Zawód

:

t- Os. 1.

3 '2.

P 3.

Rodzaj:

r Os. 1.

d 2.

Sr 3.

Zawód:

t- Os. 1.

3 2.

P 3.

IV. Sposób warunkowy.

1. Czas teraniejszy i przyszy.

mezki, eski, nijaki.

grabym, graabym graobym
j

graby, graaby graoby wy-, ,

graby, graaby graoby o-,

pospolity, znamienity. za-, .

graybymy, </ra/ibyniy ode-, .

graybycie, gralibycie
grayby graliby

2. Czas przeszy i zaprzeszy,

mezki, eski, nijaki.

-gra-

bym
itd.

grabym) graabym) ~- graobijm \ &
graby ta graaby }^ graoby V^
graby

\

* graaby ) ? graoby I
*°

• pospolity, znamienity.

graybymy] ^ gralibymy^
,

*ybycie^grayby
grayby

gralibycie \ m
graliby

J

r

wy-,
o-,

za-,

ode-,

-gra-
1 bym
byt
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V. Sposób czcy.
1. Czas teraniejszy i przyszy.

Rodzaj: mezki, eski, nijaki.

rOs. 1. abym'
•o 2. aby gra, graa, grao.
£ 7). aby
Zawód: pospolity, znamienity.

p Os. 1. abymy i

3 i. abycie grafy, grali

P ' 3. aby
j

wy-,

U o-,

oilc-,

2. Czas przeszy i zaprzeszy,

mezki, eski, nijaki.

byli grali

f o-, . . U
Sa za-,
~§ odr, .

Rodzaj:

p Os. 1 . byin\

o ± by 6yJ grra/, 6y& graa, byo grao
? 3. by /

Zawód

:

pospolity, znamienity.

p Os. 1. bymy\

a 2. bycie
) %/y #n?fy,

P 3. by
/

Podobnie e Spójnikami: ibym, ebym, — gdybym, skorobym,—
jelibym, jcieltbym, — i z Wykrzyknikami: obyml boydajbym!

VI. Imiesów (sposób okrelajcy)

1. Czasu teraniejszego,

czynny i nijaki od Czków nijakich
(nierodzajowany, przysówkowy) grajc
ftodzajowany, przymiotnikowy) grajcy -,n-,c

1. 1 erny (odmienny,przymiotnikowy) //rany-, a-,

e

2. Czasu przesz/ego.

izynny (nieodmienny) graumzy

• i c ni \ i
mi I ni mmi n \ i

nijaki (odmienny) tylko od Czasowników
nijakich pochodzi, DD. od: fo%

2

U?

wy
o-,

za
od -,

wy-;
o

,

za-,

ode-,

wypowic
• spowiay ilp.

a
s

to
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3. Czasu przyszego.

(wyraa si przez opisanie imiesowem: majcy.)

czynny (i nijaki od

Czków nijakich) majcy/-a,-e gra

bierny

czasownikowy

trzonowy

majcy-^e by grany

VII. Rzeczownik

granie

gra

* ode-,

.|' za-,

wy-, . .

o-, ...
za-, . . .

ode-, . . .

<Q

5
55

W postaciach v czasu przeszego jeyk polski ma osobn
bezosobist odmian n : -no, -to ; np.

Sp.ozn.czasu prz. grano, chwalono, cignito, darto.

Sp.war.czasu ter. granoby, cwalonoby, cignietoby, dartoby.

Sp.cz.czasu ter. zby grano, oby chwalono, izby cignito, by darto.

Sposób naogowy, tylko polszczynie waciwy, wyraa
si w czasie teraniejszym i przeszym zapomoc
posikowego sowa czstotliwego bywao:

Sp. ozn. czasu teraniej. poluje bywao na zajce.

« « « przesz. polowaem bywao jesieni.

Ims. « teraniej. polujc bywao z zamiowaniem.
« « « przesil, polowaiuszy bywao od witu, nie ubiem nic,

STRONA BIERNA.

Cecha strony biernej jest Czasownik posikowy by,

a na wyraenie ta czstotliwego bywa.

Strona bierna utwarza si, kadc imiesów bierny z

Czasownikiem posikowym prze,* wszystkie inne wzgl-
dy; np.



A. Lico niedokonane. B. Lico dokonane.

I. Sposób bezokoliczny.

by chwalonjj,-a,c by \vy-,prze-,u-,za-,po-c7<wrt/(y/^.

U. Sposób rozkazujcy,

bd chwalony bd wy-,prce-,u-,za-,po-dtoaJony,

III. Sposób oznajniiijcy.

1. Czas teraniejszy.

jestem chwalony jestem \vy-,prze- chivahny.

2. Czas przeszy.

byem chwalony byem wy- chwalony.

o. Czas zaprzeszy.

byem by chwalony byem by prze- chmilony.

4. Czas przyszy.

bd chwalony bd u- chwalony.

IV. Sposób warunków^.

1. Czas teraniejszy i przyszy.

bybym chwalony bybym za chwalony.

2. Czas przeszy f zaprzeszy.

bybym (by) chwalony bybym d>\j)./x>- chwalony.

V. Sposób czcy.
1. Czas teraniejszy i przysty.

abym by chwalony abym by wy- chwalony.

2. Czas przeszy i zaprzeszy.

[abym by by chwalony) nieuiywa sie.

Vii Imiesów.

1 . Czasu teraniejszego^
przysówkowy: bdc chwalony bikjc w\-,j>r/.r chwalony.

przymiotników) .
chwalimy.

)1. Czasu przesze

wy-fprzC-,U ,za-,pO chwalony.

7). Czasu prz\ szo
imijcy by chwalony maj<y by po-, .chwalony*
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UZUPENIENIA.

i . Dla wyraenia zupenej dokonanoci w stronie biernej

bierzemy w posiek Czasownik zosta z licem dokonanem np.

zosta zabiy, zosta by pojmany, zostaniesz nadgrodzony

,

zostaby ukarany, jezelibym mianowany zosta.

2. Ogólnie nie milo brzmi w jeyku polskim strona

Czasowników bierna. Dlatego bierne wyraenia oddaje-

my raczej

:

aj Stron czynn osobicie; np.

zamiast biernie: jestem, byem, bd itd. od rodziców kochany

;

lepiej czynnie : rodzice mnie kochaj, kochali, bd kochali.

b) Czynnie nieosobicie , kadc 3ci osob 1. mn. z

Biernikiem; np.

chwal mi (tj. ludzie)

chwalili mie

chwalili mie byli

bd mie chwalili

chwaliliby mie

chwaliliby mie byli

aby mnie chwalili
aby mnie byli chwalili

Podobnie z innemi Biernikami : ci, go, j, je, ucznia,

nas, was, je, ich, uczniów itp.

Take odmian bezosobist, np. chwalono mi, cie
L

, ucznia itd.

c) Zwrotnie osobicie, czc Czasownik czynny

zwrotnie uyty z 3ci osob obu liczb; np.

Goska cze pisze si dwoma znakami: c, z. Polska dzielia si
na województwa. ubry si z czasem wytpi.

dj Zwrotnie nieosobicie, gdy Czasownik w 3ciej oso-

bie liczb. poj. zwrotnie uyty, poczymy z Biernikiem

w osobie 3ciej ; np.

chwali si go, j, je, ucznia, je, ich, uczniów; chwalio si
go; chwali;) si ich byo; pochwalio si pilnych uczniów.

3. Polak nie kadzie Zaimków osobistych przed Czasow-

niki, chyba dla dobitniejszego oznaczenia osoby dziaa-

jcej
;
np. Ja si pytam, ty odpowiadasz, on sucha.
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ODMIANY (konjugacye).

Bogaty jeyk polski w rozliczne ugjcia slow na odda-

nie rónych odcieni pomysów rozmaite ma odmiany ka-
dego wzgldu gównego. Gdy atoli czas l c r a n i e

j
8 z y

i czas przyszy lica dokonanego najwicj rozmaitoci

obejmuj, przez wzgld tedy jedynie tylko na nie, uatwia-

jc nauk

:

I

Wszystkie Czasowniki zbieramy na t r z y o d m i a n y

fkonjugacyej.

lsz(-j odmiany znamieniem jest samogoska a, np. <jad-

w czasie teraniejszym: #^-a;

llgiej « brzmienia y lub i, oba pisane take przez e ei-
nione; np.

Spos. bezokoJ. poQZ-(y), $a-(i)t sysi-(ec% woL(efy jer,

Caa tera. pooz-y, u<i--i, siy$z-y wol-l j-v.

Illcij samogoska, e, np. krj-(a) krj-e, dzikow-(a) dzikuj-G.*)

Po sposobie b e z o k o 1 i o z n y m i r o z k a z u j a-

eyiu i nader alwe jesl poznawanie, do ktÓrj odmiany

Czasownik naley, i lak:

Do Iszój odmiany nale Czasowniki, koczce sio:

w sposobie bezokoli c z n y m na : -ac;
,

a w s
[

m > s ( ) I » i e rozkazu j a e y m na : -aj
;

Sp.bezok.: :;/-a<\ </l>-m\ tfuch-ni, rabi-me, zgin-*ó9 pwtamturi mi
Sp.rozk.: -/'-aj, tfó-tlj, &VmcA-*\j, n////-aj, ://.

; ^-aj, pi>:-<imatri-i\\

Cz. tera.: ://a, db&, sucha, rafctu, oy/z/a, poztmawiB*

•J Gramatycy i\q biedzili pod odgadniciem, ile jzyk
i

» *
»

l -Ki ma k< . baidy
inna ich ilawia liczb, od jednej ;<£ !" dzieaiciu. Goj lf

i

/•• ml wicej, ..m mniej wykaza! ich na caaa teratni

leclum] / ual nauczyciela lub /< sownika wbi sobio w irow mechani
musi, ab) .<t aciskie vorbum do jednej i knnjutrai yj minii ... Niepoledninto

|z) ka |"'i i ly i ko 'l n i

i
motooy tuki rezullal u ynika . v

Iom nikÓM ' h n 1 1 i " pa > o li
, b
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Do Hgiej odmiany nale wszystkie wielozgos-i
ko we, na -tj (-i) -e\ np.

Sp. bezok. kocz-y, susz-y, czyn-i, ia(j)-ie, jcz-ee, myl-e
Sp. rozk. kocz, susz, czy, taj, jcz, myl
Gz. tera. koczy, suszy, czyni, ta(j)i, . jczy, myli.

Z jednozgloskowych za:

Niektóre na -y (-i) , ec z wylotn kocówk -yj (-ij)

w sposobie rozkazujcym

:

krz-y krz-(yj) krzy, ly, mszy, dzdzy, tl-i tl-(ij) tli, lni, myli,

mdli, tkwi, drwi, mi, brzm-i-e brzm-i-(ej) brzmi.

Cztery na -re: pa-trz-e patrz patrzy, drze drz-(yj) dry,
uj-rz-e ujrz ujrzy, mrz-e mrz-(yj) mrzy.

Na -a: spa sp-(ij) spi, st-a stój sto(j)i, ba sie bój sie
L

bo(j)i sie.

Do lllciej odmiany nale wszystkie inne Czasow-

niki , tj. które ani do Iszej ani do Ilgiej nie nale ; np.

Ora, orz naley do lllciej odmiany, bo chocia sposób bezo-

koliczny ma kocówk -a, ale rozkazujcy nie koczy sie na

aj. Równie gotowa, gotuj; la, lej itp.

y, zyj; gni, gnij itp. nale dla tego do lllciej odmiany, bo

lubo w sposobie bezokolicznym kocz sie na -y (-i), ale s
jednozgloskowe. — Tak te nastpujce i wszystkie inne:

Sp. bezok : pak-a, królow-Si, pokazyw-a, wyskakiw-a, rw-a,
Sp. rozk: pacz, króluj, pokazuj, wyskakuj, rw-(ij),

Gz. tera : pacze, króluje, pokazuje, wyskakuje, rwie,

s-a, s-a, 6r-ae, st-a sie, trz-e, szal-e, stukn-,
szl-(ij), ciel, bierz, sta sie, trz-(yj), szal-ej, stukn-(ij),

szle, ciele, bierze, stanie sie
L , trze, szaleje, stuknie,

tuc, slrzydz, grze, ple, ka, nie, gryi,
tucz, strzy, grzeb', ple, kadi, nie, gry,

tucze, strzye, grzebie, plecie, kadzie, niesie, gryzie.

Czasowniki odnosz si do wlas'ciwych im odmian bez

wzgldu na ich lica lub ta.

Kocówki wzgldów cz si z p r z e g u b e m trzona ; np.

st-a, czyt-a, waz-y, dziekow-a, zartow-a, l-a, W-i
st-ój, czyt-a waz-yl, dzikuj, iartow-al, 1-ej, w-ij.

48
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WZORZEC
trzech odmian czasownikowych.

I. odmiana. II. odmiana. III. odmiana.

I. Sposób bezokoliczny.

koch-Sió |wcc-y, rob-ii, wm--e |pi*-a.

II. Sposób rozkazujcy.
koch-a} ucz, rób', um-i-vj pisz

A-oc/i-aj-my ucz-my, rób-my, wm-i-ej-my pisz-my

Aoc/j-aj-cie ucz-cie, rób-eie, wm-i-ej-cie pisz-eie

III. Sposób oznajniujey.
1. Czas teraniejszy.

(Utwarza sie ze sposobu rozkazujcego: koch-(aj), ucz, rób',

umi-(ej), pisz dodawaniem cech).

koch-am
Aoc/t-asz

Aoc/i-a

ucz-,

ucz-ysz,

ucz-y,

rob-i-,

rob- isz,

rob- i,

wm-t-eni

um-i-t$z

mn-i-e

pisz-

pisz-e&z

pisz-e

koch-amy
koch-acw

ucz-ymy,

ucz-ycie,

rob- imy,
rob- icie,

um-i-emy
?/?/i-i-ecie

piszemy
pisz-eeie

koch-nj ucz-,

2.

rob-i-, um-i-ej

Czas przeszy.
pisz

(Robi si ze sposobu bezokolicznego : koch-(ac), ucz-(y), rob-(i),

umi-(e), pis-(a): Aoc/i-a-em, Aoc/i-a-e, koch-al itd.

uoyl-em itd. roi-i-em itd. wm-a-em itd. / /5-al-cin itd.

5. Czas zaprzeszy.
kochaem by, kochae by, kocha by; kochaam bya... itd. ue%-
feffl by itd. robiem by itd. umiaem by itd. pisaem by itd.

8. Czas przyszy.
bd kocha, uczy itd. albo: kocha, uczy bd itd.

IV. Sposób warunkowy.
1. Ciafl tera. i przyszy: kochabym itd. i/c:.#/byill itd.

i. <lz;is przesz, i zaprzesz: kochabym by itd.

V. Sposób tfcgcftr.

I. f.z;is terai. i p rysz: abym, ebym \\t\.kocha,uc:.y
t
robi itd.

V, QtM przesz, i zaprz: fplj/byni itd. by A-wW, /;/$«/ iul.

VI. Imiesów
1. Czasu t e ra / o i ej i i agó,

czynny : /,or//-a j-jjc, //<;.- j|r, rob-i-i\i\ \nn-i-vyc< pisz-c

kocA-aJ-cy,*c£-ey, ro-i-cy, um-i-€j-cy,pan«y
bietnj : fcocA-Any, //< eony, rtM-oy, — pi - any.
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2. Czasu przeszego,
czynny (nieodmienny): Aocft-aw-szy, wos-yw-szy, ro6-iw-szy,

wm-i-aw-szy, pis-aw-szy.
bierny (odmienny) utwarza sie' tylko z lica dokonanego, np.

ukochany, wyuczony, zrobiony, — napisany
nijaki (odm.) tylko odCzków nijakich pochodzcy: wm-i-ay.

3. Czasu przyszego (przez opisanie),

czynny: majcy kocha, uczy, robi, — pisa
bierny: majcy by kochany, uczony, robiony, — pisany.

nijaki: majcy wmie.

VII. Rzeczownik,
czasownikowy: Aocft-anie, ucz-enie9 rob~i-enie, pis-anie

trzonowy, wyrabia sie najwicej z postaci zros'nietej, np.

roz-kosz, n&-uk-a, wy-rób, roz-um, o-pis.

Do wprawy.

I.odmiany
Wielozgl. na

-a:
mija (mijaj)

wygania,

poczyna,

zaklina,

umiera,

porywa,
nazywa,
kiwar
ziewa,

miewa,
chowa,

kowa,
czuwa,

przezywa.

Jednozgl.

mie (miej,

mam, mia)

da(daj),zna,

pcha, dba,

tka, ka,
dzga, kpa.

II. odmiany
Na -y, jakuczy:

liczy (licz), leczy,

guszy (gusz), ruszy,

suy (su), dziery,

mierzy(xmtvz), marzy.
Na -i, jak robi:

mówi (mów'), czyni,

strzeli (strzel), chwali,

kupi(kup'), trafi (traf),

dawi (daw'), gromi.

Na -e, jak uczy:
milcze (milcz), jcze,
sysze, lee, patrze.

Na -e, jak robi:
cierpie (cierp'), myle,
wole, brzmie.

Na -e, jak umie;
rozumie, wyrozumie,

je, jedz, jem, jesz, je,

mie, miej, miem,....

wiedzie, wiedz, wiem,

Tako ich zronite:
z-je, o-po~wiedzie,itp.

III. odmiany.
Na -a:

czesa (czesz), koysa, opasa,

kaza (ka), maza, wiza, liza,

sypa (syp), kama (kam'), ora
(orz), kara (karz), aja (aj).

Na -owa, -ywa (-iwa):
polowa (poluj), czstowa, budo-

wa,pracowa, chorowa, zgady-

wa (zgaduj), zyskiwa (zyskuj).

Wzmogliwe na -e.*y

mdrze(mdrze}), bole, gupie,

zóknie, zbutwie, oniemie.

Jednozgoskowe na -a:
pia(pie']), grza (grzej), siac(siej).

Na -y (-i):

my (myj), zy, kry, wy, ry,

szy, ty, pi (pij), bi, wi, gni.

Na -u:
czu (czuj), ku, zu, wyzu,

obu, snu, knu, tru, szczu,

psu, su, blu, plu, ku sie.

Inne : mle (miel), ple (piel),

sa (szli}), sa (ciel), re (zryj).

*) Czasowniki wzmogliwe maj swobodne e w kocówce e, i nalei do III. kon-
ugacyi; inne na e maja i ciftuone, analei§ dojl. konjugacyi. Pielgnowa tedy ci-
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UZUPENIENIA.

S Czasowniki do Hgiej i Mciej odmiany nalece, które

w osobach skrajnych (tj. w os. lszej 1. poj. i w os. 3ciej

1. mn.) czasu teraniejszego i równego mu czasu przysze-

go z lica dokonanego przegub mikki twardza.

a) WHgij odmianie.

Kiedy w Czasownikach na -i. - przegub jest syczcy

cienki, takowy w osobach skrajnych zamienia si na

odpowiedni gruby ale mikki, mianowicie:

cienkie na syczl. clcienk. na szum.sz

-di « dz « z «

cienk. s na szum.szcz
< d d.

Przykady.

nuc-(i)

nu
radz-(i)

radi

pro-(i)

pro
mus-i-(e)

mus
woz-(i)

Woz

nuc
nucisz

radze

radzisz

prosz
prosisz

musze
i

musisz

woze

wozisz

nuci radzi prosi musi *) wozi

nucimy

nucicie

radzimy

radzicie

prosimy

prosicie

musimy
musicie

wozimy

wozicie

nuc radz prosz musz wo
Zamiast analogicznie, jak goci'.

czszczt c%(cisz
}
czici czszcz,

jeidz-(i) goc-(i)

jed go
jezdze

L
goszcz

jedzisz goci*z

jedzi go-

jedzimy gocimy
jedzicie

jezdz goszcz

c:sci[od: cz(e)\
i
cicij);

zwyczaj anomalicznie pisa

nakazuje -.czci, czc(ijY, — czcz, czcisz, czci, czcz.

Do wprawy.

nriu\ wierci, karci, któcir, lecie, chodzi, rzdzi, f/adzi, ledzi,

gtoiii wiii, grozi, azi, poci, pieci, mieci, gniedzi \ pomnie.

takazoja ju porzfdny meeuuaism jzyk mierna*] poetfpo-Iooto zoraku grmtowoofo poiotoia ^nn «j nowy radalby dla wyz*ody nie-

ne / polszczyzny, psu • uumych
i mioników rie rrtneuski lub niemiecki

I

oburzv, ktoby chcia zniszczy n (ran ta i

• /N/m-' róinioc, nu'-. i/y «-, i* a miedzy i, 5, Q itp.

*) G którzy bodowy jeyka polskiego di wylol nie zgbili, nic idejoioii
• za».'* fka, ile przeciwoie n i h zaaad wj

iii"\\ k
:

i
|

musi <• m
j

• uaii jzyk, i.i zgubj U nowy ojczystej a przolo i narodu.
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b) Wllhidj odmianie.

Nastpujce s te Czasowniki, w których przegub m i k-

k i w osobach skrajnych tw a r d n i e

:

1. Cztery Czasowniki na -ad, z ulotn kocówk
sposobu rozkazujcego; -yj (-ij); np.

rwa rw(ij) rw rwiesz rwie.... rw; zwykej: rwie rwi.
zwa zw(ij) zw zwiesz zwie.... zw; « zwie zwi.
ga z(yj) g esz ze.... g; * z z.

„ ssa s(ij) ss ssiesz ssie... ss.

2. Cztery na -ac, w których sposób rozkazujcy koczy
si na przegub mikki:

bra bierz bier (bior) bierze.... bier (bior)

pra pierz pier (pior) pierze.... pier (pior)

sta si sta si stan si stanie si.... stan si

wsta wsta wstan wstanie.^., wstan
jecha jed jad jedzie jad

Wietki podglos c teje na o w przenonem szczególnie zna-

czeniu: bior, bior, pior, pior; np. Bior twój art za prawd.
Pior nasi nieprzyjaciela.

3. Na -: kciec (kieki lub pczki wypuszcza) kci(-ej),

kce kciesz kcie.... kc i pi Czasowników na -re.

(u-,za-...) trze drze (u....)mrze (wy-,za-....) wrze prze
trz-(yj) drz-(yj) mrz-(yj) wrz(yj) prz(yj)

tr dr mr wr pr
trzesz drzesz mrzesz wrzesz przesz

tr dr mr wr pr.

Wszystkie na -. np.

d pi ci tkn sun garn sypn
dm-(ij) pn-(ij) tn-(ij) tkn-(ij) su garn-(ij) sypn-(ij)

dm pn tn tkn sun gam sypn
dmiesz pniesz tniesz tkniesz suniesz garniesz sypniesz

dm pn tn tkn sun gam sypn.
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5. Czasowniki cignite, na cechy : c, dz, ó
y
£6; np.

tuc strzedz mie i pa let

tucz strze mie id pa le

tuk strzeg mite (miote) id pas lez

tuczesz strzezesz mieciesz idziesz pasiesz leziesz

tuk strzeg mit (miotaj id pas lez.

Tylko w Czasowniku: chcie, chciej cienkie we wszystkich
osobach zamienia sie na syczliwe c: chce, chcesz, chce, chcemy,

chcecie, chc.

NIESTATECZNOCl W ODMIANIE.

1. S Czasowniki na -a, które za dwojakim spo-

sobem rozkazujcym dwojako si odmieniaj , albo po-

dug Iszej, albo radziej podug Illciej odmiany; np.

echta, podug I. odm. echtaj,echtfkm, -asz.,-a,-attty,-ace,-/q;

« III. « echc, echc, -esz,-e,-emy,-ecie,-

a jeszcze agodniej i dwiczniej z przegubem szumnym,
przeto miekszym cz, ni ze syczliwym, twardszym c:

echcz9
echcz, -esz, -e, -emy, -ecie,-.

Tu nale Czasowniki o narostku -ot, wyraajce agodne
powtarzanie pierwotnej czynnoci ; np.

od: mig-fa), trzep-(a), gruch-(a), om-(ar\,

pochodz: migota, trzepota, gruchota, omota.

Tudzie: koata, szczebiota, wiegota, dygota, turkota, kopo-

ta sie, szamota sie; (akie: plta, depta, hasa, plsa, szczypa,

chlupa; osobliwie:

o przegubie k, g: bruka, puka, skaka, gdaka, kwoka, kraka,

struga itp. — brukam, i brucz itd.

« 8k : zyska
f
gaska

t
muska, klaska, Uilaskac, pluskw' it[>.

« pynnym: papla, babra, szemra, gdi/nir, gmyra,
guzdra sie, kaja sie kajam sir i kaje sie.

Przeguby s, zd Bzumiei) na kzcz. Mi:
s| tffCWUet, siriszeze), chlasta' 1

,
chosta , chlusta , ipcazda,

gwizda (fjwizdin f/irr/Alir) ilp.

2. Pewne Czasowniki na -a
,
pozbywaj si juk Iszej

odmiany

:
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aj W samej liczbie pojedynczej; tak:

szepta, podug I. odm. szeptaj, szeptamy,-acie,-aj,

« III. « szepcz, szepcz, -esz
} -emy,-ecie, -.

Szczególnie o przegubach p, b; np.

kopa, chrupa, chapa, chlapa, kapa, apa, upa, tupa, trzepa,

ciupa, koleba itp. — kopaj i kopi itd.

b) Ju tylko sposób rozkazujcy i ostatnia oso-

ba czasu teraniejszego zachowuj kocówki IHciej od-

miany; np.

rba, podug I. odm. rbaj — — — — — rbaj,
« 1IL « rb', rbi, -esz, -e, -emy, -ecie, -.

Osobliwie o przegubach p, b ; np.

szarpa, czerpa, kapa, szczypa, sapa, drapa, chrapa, klepa,

kpa si; — duba, dyba, grzeba, skroba, skuba, dziuba;-^-

tudzie: kaszla, zebra, bazgra, krzesa, koysa itp.

cj Sam tylko spos. rozkazujcy brzmi czasem jeszcze

na -a/, osobliwie gdy ostro przykaza chcemy ; np.

[oraj, Ara/aj, drzymaj, zakasaj itp.

2. Od niektórych Czasowników jedne wzgldy ze ci-
gnitej, inne z zupenej kibici wicej s w uywaniu ; tak

:

Sp. bezok

Sp. rozk.

Sp. ozn.

rzec, (rzekn)

rzeknij
rzek, rzekn
rzecze, rzeknie
rzeki

edz i zegna
zegnij
egn
egnie

egl

pnysidz,przy-sign
przysignij
przysign
przysignie

przysig, sign
Sp. bezok. ledz i legn; lecz: lee
Sp. rozk.

Sp. ozn.

Sp.bezok.

Sp.rozk.

Sp.ozn.

legi

legnij

legn
legnie

lei

lez

ley
lezal

bied i biegn; lecz : biee
bie biegnij bie

biege biegn bie
bieze biegnie biey
biegi biea.

za-przdz,za-przgn
za-prz, sa-przgnij
za-przg, 2a-przgn
za-przee, za-przgnie
za-przgl

ldz,lgn
lgnij
lgn
lgnie

gvzzc,grzznc
grznij
grzzn
grznie

grzz, grzzn.
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kra, (kradnc)

kradnij
kradn
kradnie

krad

ró i rosn
ronij

(rose) rosn
(rocie) ronie
rós.

Sp. bezok. pa, (padn)
S|). rozk. padnij
Sp, ozn. padn

padnie
pad

Tylko w pierwiastku czasu przeszego zgoska -na ginie: sab^

na- sab-, zgad, wid, chud, puch, klk, pk, znik, mók,

zwyk
t
olep, lep, trzs, gas, kls, kwit, marz; a osobliwie w

osobach o zgosk przyduionych : brzekfa, brako, przesiky,

drapli, klasa itp.

Przegld

Czasowników na -rzó (-rzec, -re) podobnych brzmie-
niem, a rónych znaczeniem i odmian.

pa-trze (Otrze
O pa-trz

3 pa-trze

a pa-trzy

pa-trzal

3 MyJ>

N7arl

doj-rze re
g doj-rz

3 doj-rze

o
Em

J3,

3 rVe

j doj-rzy

doj-rztkl ""ar

~wr:

g- wrz(yj)

^ ivre

p i/we

- rzal

7-

Pza-iurze
3 za-wrz(yj)

j=2 za-wre

a za-wrzto

Pzo-toMrl

3

s
-

-

drze

• rfrial £rfarl

mrze
2 mrz(yj) "gj

es mrcy ^
mrzftl

C:u-mr:ec

H n-mr
u-mrzv

£VmarI

-prze

przeje^

3 ^F :

CA 3

2- ex — r *

to
9

H />r*ye a m
'n prze S

przal *—*&
.
N />arI

Dojtze (np. jak owoc) dojrzej, dojrzeje, dojrzeje, dojrza.

Rónica jesf w spos. bo/okolicznym iw czasie
przeszym piciu Czasowników przechodnich na-//r\-/r ,

a nieprgecbodnioh na -er tego BamegO brzmienia:

wy-, rOl-, ob-, u-, z-, za-, po- myHerli (cnsi ;i wy-, mz-, prze-, za-

mj/sl( :rr l(i; t;ik: nie-wolir,-lil (kógoi) a aie wola'\-la (przechodni

i nieprtechodni); \i-...putrzycry (cui a patrzd^at (na coft lub\r,-bi

I Iubi :

,-(t; wy-,z-.l>i/Y-....//<//N/< ,-J/7 (kogO) a music( :

,-$i(i.
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SZCZEGÓOWY WYWÓD (FORMACYA) ODMIAN,

Postacie naczelne.

Chcc odmienia jakikolwiek Czasownik, trzeba zna
dwie jego postacie naczelne: sposób bezokoliczny i

sposób rozkazujcy; np.

wit-a tocz-y kar-a darow-a kwitn-aó siec

wit-aj tocz karz daruj kwitn-ij siecz*)

Sposób bezokoliczny jest najwaciwsz nazw ka-
dego Czasownika, i nie odmienia si.

Sposób rozkazujcy.

Sposób rozkazujcy wywies' si daje ze sposobu

bezokolicznego
;

jego cech jest /, bd wyrane, bd w
zmikczeniu przegubu tkwice.

Kocówek jest nastpujcych om, na które Polak a-
two z uywania trafia

:

Sp.bezok.

Sp. rozk.

Sp.bez.

Sp. roz.

Sp.bez.

Sp.roz.

1.

ulotny na-

rostek-aj

szuk-(a)

szukaj

11.

-yj (u) <tf

™>-{y),p-(i),l-(a)

wyj pij /ej

V.
przegub mikki odkryty

walcz-(y),dzivo-(i)>patrZ'(e)

walcz dzwon patrz

VII.

przegub mikki z ulotnym

narostkiem: — yj (Aj) -ej

drz-(e^)
y
pomni-(e)

y
brzmi-(e)

drzyj pomnij iraniej

111. IV.

-ej -uj (oj;

szal-(e) pracow-(a),st(a)

szalej .pracuj stój

VI.

przegubzmikczonyodkryty
opas-(a), kop-(a), wlec

opa&z kop' wlecz

VIII.

przegubzmikczonyz ulotnym

narostkiem: — yj (-ij)

g-(a)> sP~(a)

%j W
Sposób ten ma tylko 2g osob 1. poj. a 1 sza i 2g

1. mn.; inne osoby bior si z czasu teraniejszego z do-

datkiem Przysówka niech, niechaj; np.

niech kocz, kocz, niech koczy; koczmy, koczcie, niechaj kocz.

*) Sposób bezokoliczny sowniki wszystkich jzyków przytaczaj ; rozkazujcy wywie-
dzie snadno gramatyka obszerniejsza, a cudzoziemcowi dian napisana.
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Czasy naczelne.

Z dwóch postaci naczelnych utwarzaj sie dwa czasy
naczelne: czas teraniejszy (lub przyszy lica dokona-

nego) i czas przeszy;*) a ich znamiona uwidaczniaj sie

najlepiej w ociej osobie liczby pojed., gdzie nie ma cechy

osobowej; np.

macza, macza, maczsil; cierpie, cierpi, cierpia.

l.Czas teraniejszy sposobu oznaj litujcego.

Czas teraniejszy wychodzi wprost ze sposobu roz-

kazujcego, dobierajc trojakie znamiona: «, y (i, <f),**)

e, wedug trojakiej odmiany; np.

Sp. bezok. tworz-y ro(j)-i burcz-e wyrozami-e sta

Sp. rozk. twórz rój burcz wyrozum stój

Czas teraz, tworzy ro(j)i burczy wyrozumie $to(i)i

pakaz-a budow-a gnuni-e wia gna kr-y b-i j>s-u<
:

pokaz buduj gnuniej wiej ze kryj bij psuj

pokae buduje gnunieje wieje zenie kryje bije psuje

ku lub: kó, pru lub: pró, grze pra jecha
kuj kol pruj porz grzeb' pierz jed
kuje kole pruje porze grzebie pierze jedzie

ciec zaprzdz gnie si trz wit

ciecz zaprzaz gnie siadz trz wie
ciecze zajtrzeje gniecie siedzie trzsie wiezie

Przy tern odrzucaj sin ulotne cechy sposobu roz-

kazujcego: -aj (zawsze), -yj (-//) -j ; np.

biega ipO brzmie' pomnie siar rwa ga
bieg-(aj) sp-(ij) brzm-iej j>omn-(ij) szl-dj) rw-\ij) /:•-

biegu 9pl brzmi pomni sile rwie e
T;ik; pchn prh(n-ij)-nie

,
poj pojan-ijj-mie, gja< nie,

pOCUf pocz(n'-ij)-nie.

*i i j. .t w ti'in wielki l" •l / p • / > I \ w 1 1
|

>< wiekuifla,
j

ilbo 'sianie

miedzy mamieni* imieniem i nie ni i odmia-

j
Tiiii\i-li

f drugio po cienkich spógoska e ka-
t:ik>-/. r - wedug po| ;1m'j lub ci fgoski
albo grubo jak ] ftko jak i.
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Zboczenia,

Czki ta czestotliwego

:

sposób rozkazujcy:

Czas tera. dawniej

porzdnie formoway:

teraz za raczej pisuj:

dawa,
dawaj,

stawa,

stawaj,

wyznawa,
wyznawaj,

poznawa itp.

poznawaj.

dawam, stawam, wyznawam, poznawam

;

daje, staje, wyznaje
u ,

poznaje.

Tylko w Czasowniku : wzi do sposobu rozkazujcego:

wez narasta jeszcze -m w czasie teraniejszym: wemie.

Gorzó, bez sposobu rozkazujcego, trzecie osoby ma:
gore, gór; ale wzmogliwe: gorze, gorzej porzdn ma
odmian: gorzeje, gorzejesz, gorzeje itd.

Cechy osobowe.

W czasie teraniejszym cechy osobowe s nastpujce:
W os.l . l.p. nosowre brzmienie -ni ]mam
a ziewajc sie w smg. tworzy-
w os. 2. -sz

« 3. « nie ma cechy

« 1. 1. mn. -my
« 2. « -cie

« 3. « -
a oparte o narostek -j tworzy

kocówki

:

-#J3> -ej
W staroytnym kroju 3ci osob 1. mn. dochowuj;

dam dadz, wiem wiedz, jem jedz.

Imiesów czasu teraniejszego czynny.

Z trzeciej osoby 1. mn. czasu teraniejszego robi si

imiesów czasu teraniejszego, dodajc jego cech -c; np.

3cia os. 1. mn. cz. ter. woaj, hucza
L,

bior, umiej, jedz

imiesów czas tera. woajc, huczc, biorc, umiejc, jedzc

a rodzajowany woajcy,-a,-et huczcy,-a,-e, biorcy,-a,-e itd.

Od imiesowu rodzajowanego wyrabia si czasem Przy-

sówek sposobowy na -y, okrelajcy inne Czasowniki na

pytanie jak? np. ,
, m

;

Siedzcy pisze. Lezcy czytaem. Stojcy jemy wicone. pie-
wajcy (tj. z atwoci) skocz dzieo. Niechccy go trciem.

Co innego: piewajc kocz, tj. i piewam i kocz.

miem
pi tn

masz spisz miesz tniesz

ma spi mie tnie

mamy pimy miemy tniemy

macie spicie miecie tniecie

pi mi tn
lub:

maj miej
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Rzeczoiunik trzonowy.

Rzeczownik trzonowy nie daje si wyrobie od kadego

Czasownika; wydobywamy go ze spos. rozkazujcego od-

rzucajc ceehe jego wy lotn.

W Rzeczowniku mzkim twardy przegub nie zmienia si,

a mikki. tiunrdnie; np.

Sp. rozk. odczyf~(aj poubh-(ajy,'yfe^tyM/n* zago, sple, wybierz

Rzeczow. odczijt
y

posuch, lek, czyn, zagon, splot, wybór.

W Rzeczowniku eskim albo przegub mikki twar-

dnie przed wygosem -a, albo twardszy miknie; np.

Sp. rozk. naucz, nu, rad, jed, powlecz, zapomóz, roz(e)wrz-(yjK

Rzeczownik nauka, nuta, rada, jazda, powoka? zapomoga, rozwora.

Sp. rozk. rozkoch-(aj), odpowiedz, zapowiedz, pamiet-(aj), maz,

Rzeczownik rozkosz, odpowied, zapowied, pami, ma.

Bywa i niezmieniony przegub w Rzeczownikach eskich

:

Sj>. rozk. wiedz, bro, pociel, karni, susz, twierdi

Rzeczownik wiedza, bro, pociel, karm, susz, twierd<(Jv(m[.\

2. Czas przeszy sposobu oziiajmujeego.

Czas przeszy wydobywa sie ze sposobu bezoko-
icznego, zamieniajc jego cech 6 na l\ np.

kapa, czstowa, sia, szerzy, gnid, myli, ja, ku,

kapot, czstowa, sial, tZfzyl, gni, mytil, ja\, kul.

r

cignite jednak kocówki wprzódy rozwiniesz; np.

pawlic, mód:-, sku, pli, bó, poi, znak

powieki, móglf skubl, ]>lvll, bodl, pad, :nala:l.

Czasowniki na -Aj, -ed podgfoy wietkii na t-
g i 6 a /aillinii;ij;i; np.

syszd, wiedzie, pomnie, (trier, myili, kuter, d:n

n(, wiedzUH pommn,
9
drimt, myjM, kula, diicznf.

Srodogtoa &y wyparta prcBl Spógosk pynna r, rz

e trzonów Czasowników; t-rzer, d*rzdÓ, j>-r;r\', i-re, um-
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rz, wy-wrz itp. w czasie przeszym do trzona wraca,

a natomiast kocówka -a swój podglos a traci ; np.

tar-, dar-, par-, zar-, umar-, toywar-.*)

Podobnie Czasowniki: m-fóc, p-le wyparty s'rodogos

,

trzonowy: e z utrat podglosu kocówkowego: i napo-

wrót przyjmuj, i przegub / przed cech twardz

:

me//, pe.
Mimo adu utworzy si czas przeszy: szed, sza,

szo od Czasownika: i.

Dla dwicznoci.
L

/

Srodogos wietki e teje na a, ó w Czasownikach

:

le, ple, mie, gnie, nie, wie, wie,
laz, plót, miót, gniót, niós, wiód, luióz.

Si albo sie: siad.

Dwojako si uywa: wlec, wlek, i wlók.

Cechy osobowe.

Cechy osobowe czasu przeszego cz si z niedoro-

d z a j o w a n y m pierwiastkiem ; np.

w 1. pojed. targa, targaa, targao, w 1. mnog. targay, targali,

a s nastpujce

:

W os. 1. 1. poj. -{e)m sta-em, staa-m, stao-m,

sta-e&, staa-, stao-,
sta, staa, stao,

stay-my s/a/-imy
stay-cie stalicie
stay stali

Dla dwicznoci.
r

i. Scinione podgosy 6, a, prócz rodzaju mzkiego
wszdzie swobodniej na e, c, np.

wiozem wizam vezom, brnem brnam brnom
wioze wiza wizo; brne brna brno
wióz wiza wizo, brn brna brno itd.

*) Wszelka rozmaito ugj czasownikowych ma swoje wane powody; wszelkie tedy,
od gramatyków stawiane wzory sa tylko ich podmiotowemi utwory, i dlategoto-
ile gramatyków, tyle ju bywao ich rozmaitoci. W polszczynie kady Czasownik jest so
bie i drugiemu wzorem, a wyraenia : odwzorowy, nieprawidelny itp. wydaj si
przeto zbytecznmi utworami w nauce jeyka polskiego.

2. 1 -(e)

3. « brakuje

1.1. mn. -smy
2. « -scie

3. « brakuje
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2. Srodogos lub podgJos stony a
t
wraca w wietkie

e w zawodzie znamienitym ; np.

sie [si), siadem, siadymy, siedlimy, siedlicie, siedli.

/e:r, lazem, lazymy, lelimy, lelicie, leli.

cierpie, cierpiaem, cierpiaymy, cierpielimy, cierpielicie, cierpieli,

mdle, mdlaem, mdlaymy, mdlelimy, mdlelicie, mdleli.

Cechy Czasowników osobowe dodawa mona take in-

nym sowom, na pocztku zdania stojcym; wtedy trzon

Czasownika nieugity zostaje, a Czasownik by w czasie

teraniejszym najozdobniej opuszcza; np.

JJf )
pha,-a,.o gg" j

prosira,-o

msauAi • \ .^ ) prosiiL-li.
1 u o/cascie /

J

mymy
\

ivyscie

jam jest Pan Bóg twój jam winien czotciekem dobram

ty jest uczniem moi ni ty winien czowieke dobra
on jest dobroczynny on winien czowiek dobra

7nymy sa_ ludmi mymy winne,-ni ludziemy dobremy
iryeie s sprawiedliwi wyeie winne,-ni ludzieeie dobreeie
one, oni saxudzieczne-ni one, oni winne,-ni ludzie dobre

Poniewae grzeczny, tomy cie chwalili.

Wzgldy skadane.

Z pierwiastku czasu przeszego na -/, skada sie u
wzgldów.

Czas zaprzeszy

skada si z pierwiastku czasu przeszego kaidego Czasow-

nika i z takiego! piarwiastkuCzasowoika posikowego (ty/); np,

braem by.
Czas przyszy

lica niedokonanego skada si z Czasownika posi-

kowego wczasife przyssfym [bd i z nastpujcego pier-

wiastku Czasu przeszego, albo z poprzedzajcego sposobu

bezokolicznego wszelkiego Czasownika; np.

bd brar <iro ftH>0; hrur l"'j!r.
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Sposób warunkowy
czasu teraniejszego i przyszego tworzy si z

pierwiastku czasu przeszego kadego Czasownika przy-

prawieniem mu narostka -by; np.

brabym, braaby, braoby.

Cech
fy/

przycza mona take do innych sów, na

pocztku zdania stojcych; np.

Dobrzebym wyszed, gdyby.... Tobymy woleli, gdyby....

Czas przeszy izaprzeszy tego sposobu dobie-

ra jeszcze pierwiastek czasu przeszego Czasownika po-

sikowego (by)] np.

brabym by, braabym bya, braobym byo.

W sposobie czcym
przed pierwiastkiem czasu przesz. narostek by z cechami

rodzajowemi albo sam naprzód staje jako Spójnik, albo przy-

lega do Spójników: a, ze, iz, gdy, skoro, jeli, jeeli, lub

do Wykrzykników o, bogdaj; np.

bym bra, bys bra, by bra, bymy bray, bycie bray itd.

abym uwaa, aby uwaa.... abymy uwaay itd.

bogdajbym doczeka, bogdajby doczeka... bogdajbymy doczekay itd.

Tene sposób w czasie przeszym i zaprzeszym
przyjmuje jeszcze posikowe: by do rodka; np.

jeelibym by czu, jeeliby bya czua itd.

Imiesowy.

Imiesów czasu przeszego nijaki,

tylko od Czasowników nijakich pochodzcy, robi si z

pierwiastku czasu przeszego dodaniem samych znamion
rodzajowych -y, -a, -e , np.

osiwie, osiwia, osiwiay,-a,-e ; ciec, ciek, cieky,-a,~e.

Niektóre z tych imiesowów stay si ju istnemi Przy-

miotnikami; np.

st(~a)ayra,-e , cz(-u)uy,-a,-e , um(rz-e)ary.

Imiesów czasu przeszego czynny

powstaje z pierwiastku czasu przeszego zapomoc cechy

sz w kocówce -szy; np.

tuk, tukszy ; wylaz, wylazszy; dar, darfezy.
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Lecz gdy t samogoska poprzedza, takowe zamienia

sio na w; np.

kocha sadzi, pomkn, tryzu,

kochawszy, sadziwszy, pomknwszy, wyzuwszy.

Nie wszystkie Czasowniki maja ten imiesów w licu nie-

dokonanem; nie powie si np.

patrzy wszy, czuwszy, szalawszy, ale tylko: upatrzywszy, poczwszy,

oszalawszy.

Imiesów czasu teraniejszego i przeszego bierny

ma dwie cechy : n, t, tkwice w szeciu kocówkach

:

-any, -on?/, -yty(-ity\ -uty, -ety, -(ar)ty.

Utwarza si on z pierwiastku czasu przeszego przez

zamian kocówek:

Kocówka: zamienia si na:

-al -any

f-yl{-i) w wielozgloskowycM

]i cignita na samo -/ /" ?

-yl (-i) w jednozgoskowych-yty(-jty)

-ul -uty
-l -cty
(ar) I -arty

Przymiotnikami sie stay: ci(a)ety, (haj)ety, poj[a)ety itp.

Imiesowy czasu przyszego

czynne, bierne i nijakie powstaj przez opisanie

/ imiesowu czasu teraniejszego czynnego Czasownika

miió [majcy,-&>-t) i ze Bposobu bezokoBcznegó strony

czynnj tub biernj wszelkiego Czasownika; np.

m(ija('yra,-e nadyrodzic, majcy hyc nadyrodzony, majcy osiwie< :

.

Odmiana hcz osobista

na postacie czasu przeszego w sposobie oznajmujaeym,

warunkowym i czcym utwarza sio i imiesowu biernego

przemian wygosu y -a, t ua wygos o; np.

dany, pieczony, ryty, j>ity, wyzuty, odjty, rozdarty,

dano, ptCUmO, ryto, pttbi wyzuto, odjto, rozdurto.

Spot. war. danohy ; iSpos. /acz. aby dano \U\.

Na przykad:

blay^ajany, ujrz(-al)any.

j ususz(-y)ony, zataj(-i)ony.

\
tu(k-)czony, zgry(z-)ziony.

^i-yWih ^ab(-ijity.

opl(-u)uty, kt(-u(uty.

zmarzni-a/jiety, ci(-aicty.

pan-l)ty, wywar{->ty.
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Rzeczownik czasownikowy

wyrabia si z imiesowu biernego, dodajc do przegu-

bu cech e miekczce, przy czem i podglos tgi o na
wietkie e przechodzi; np.

woany, spaczony, jedzony, pokryty, uczuy, pojty, tarty,

woanie, spaczenie, jedzenie, pokrycie, uczucie, pojcie, tarcie.

PRZEGLD
wywodu wzgldów czasownikowych.

Iszy wzgldów oddzia. ligi wzgldów oddzia/)

Postacie naczelne.

Sposób bezokoliczny. Sposób rozkazujcy.
stae ulotne przegub

a, y (i, e), e, , u (ó); — c, dz, , . |yj(ij)ej\ej,uj(ój); aj,yj(ij), ej ; mikki, zmikczony

Czasy naczelne.

Czas przeszy sposobu oznajm.

-a, -y {-i), -a, -u; 1

Wzgldy skadane.

a) Czas zaprz.. sp. oznajm. —i by

b) Czas przysz. sp. oznajm. *-<& bd—
c) Sp warunkowy cz. teraz, -ibym

CZ. przeSZ. —bym by

d)Sp.czcy cz.terai. abym

CZ. przeSZ. abym by-

Imiesowy.

a) Czasu przeszego nijaki.

-ay, -yy (-iy), -uy, y,-a,-e

b) Czasu przeszego czynny.
-szy;—rawszy,-ywszy,(-iwszy),-wszy,-uwszy.

c) Czasu tera. iprzesz. bierny.
-any, -ony ; — -yty (-hy), -uty, -ty, -arty.

Odmiana bezosobista.
-ano, -ono ; yto ( ito), -ulo, -to, -arto

Rzeczownik czasownikowy.
-anie, -cnie ; ycie (-icie),-ucie -ecie, -arcie.

Czas teraniejszy sposobu oznajm.
-am
-asz
-a
-amy
-acie

-ysz (-isz)

-y (-i)

-ymy (-imy)

-ycie (-icie)

-.«

-esz
-e
-emy
-ecie

-em
-esz

-emy
-ecie

-ej (-edz,-).

Imiesów
Czasu ter. czynny nierodz. -c

rodzajowany -cy,-a,-e

Przysówek sposobowy _aCy

Rzeczownik trzonowy

mezkl na przegub stwardzony,

eski na przegub stwardzony -f- a I

lub zmikczony nagi
lub niezmieniony nagi.

*) Gdy w wywodzie wzgldów dwa oddzielne szeregi, wedle podobiestwa form si
szykuj, tedy ani wicej ani mniej postaci naczelnych by nie powinno. Gramatycy,
co tego nie dopatrzyli, jedni na te, drudzy na owe trudnoci padali, i mnóstwo nam
ponatwarzali Czasowników nieforemnych, na które Polak nawet nazwiska nie potrzebuje.

20
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CZASOWANIE ZWROTNE.

Czasowniki zwrotne, zwrotnie uywane i wza-

j e m n e , we wszystkich wzgldach Zaimek zwrotny sie

przy sobie majce, uginaj si podug trzech odmian stro-

ny czynnej, jak inne; np.

Czasownik: zwrotny, zwrotnic uyty, wzajemny.

Podug odmiany: Ilgiej, Hlciej, Iszej.

Sp. bezokoliczny ba si, nmy si, zgadza sie.

Sp. . rozkazujcy bój sie, umyj sie, zgadzaj sie.

Sp. ozn. czas tera. bo(j)i sie itd. zgadza sie itd.

czas przeszy ba si itd. umy si itd. zgadza si itd.

Do wprawy:

Lka si, poci si, mia si, guzdra si, stara si, przypatrzy si.

CZASOWANIE TRZECIOOSOBOWE.

Czasowniki, majce tylko 3ci osob liczby poj. rodzaju

nij. przez wszystkie sposoby i czasy bez strony biernej,

trzecio osób o we sie nazywaj; np.

grzmie, niech grzmi, grzmi, grzmiao
,

grzmiao byo, bdzie

grzmiao, grzmiaoby, grzmiaoby byo, aby grzmiao, aby byo
grzmiao, grzmic, grzmot.

Do wprawy.

yska, yska; bole, boli; wierzbie, wierzbi; dzia sie, dzieje si;

wita, wita; dnie, dnieje; zmierzcha si, zmierzcJiu sie.

S i wyraenia trzecioosobowe: Przybyo dnia. Wstao si rano.

Bdzie si orao. Jak ci sie powodzi. Dobrze si spi.

Utyeb, ro jak osol»<; caasu tor. /;» pod slaw bior, (Kopcsyski, Mucskowaki) punkt
trasem i Vriom, do ktoraft imiersaja. (circ ii

|

Nowsi mmalyey upodobali Mbit i
•• ij ai t [aa. dal, tuk) xa na-

< /fin. iwcami w ti iski, Desakiewici, asowskB. ('i nam
,
paoty robi w jzyku Dii inni; ba aletylka, wpadajc ry Charibjdi n Scyllam,

<in/.. Casowników popraeiywali aam aieprawidalndmi iip., ala aadla dli wy-
iia przegubu oko/o SOtUi Ctasowników tcifgnietych (tfuc, móds, pass

1

ftpJ lafaas-
umij.i lad w tysicach) 1 porsfdns wytwory p« • 1 -ki <

• do swych ramii podali oio-
wy< I ; v .. umie, amie, umie, mutlemy as<

1 minio o 1 walaj
yk -v wazocn miar konsekweutay i fUotoficsny. Kio kr7.y\vd<::

. y bez-
I nim mów .
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l CZASOWANIE NIEOSOBISTE.

Czasowniki osobiste uywaj si nieosobicie, gdy

osoby dziaajcej wymieni nie chcemy.

Trojako wyraamy si nieosobicie:

1. Czynnie, trzeci osob liczby mnogiej ; np. powia-

daj, powiadali (tj. niby: ludzie).

2. Zwrotnie, trzeci osob liczby pojedynczej z Za-

imkiem zwrotnym si; np. robi sie, robio si itd.

3. Czynnie, osobn odmian bezosobist w posta-

ciach czasu przeszego; np. nakazano, nakazano byo,

nakazanoby itd.

Przykad odmiany.

Sp. bezok.

Sp. rozk.

Sp. ozn.cz.tera.

cz.przesz.

cz.zaprzesz.

cz.przysz.

mn. Zwrotnie.

niech sie mówi
mówi sie

L

mówio sie
L

mówio sie byo
bdzie sie mówio

Czynnie bezosob.

mówiono

mówiono byo
bdzie mówiono itd.

Czynnie

(mówi)
niech mówi
mówi
mówili,-y

mówli byli

bd mówili,-y

Do wprawy:
pisa, giosic, gada, prawi, dzwoni, je.

Na wyraenia nieosobiste su

:

1. Sposoby bezokoliczne kilku Czasowników; np.

Wida, e bogaty. zna, e chorowa.

Sycha, e wojna bdzie. pozna gupiego po miechu jego,

Czu, e swd, lub czu swd.

Te wyraenia odmieniaj si z Czasownikiem posiko-

wym; np.

niech bdzie wida, wida byo, wida bdzie, byoby wida.

2. Rzeczowniki lub Przysówki z 3ci osob 1. poj. Cza-

sownika by; np
bogo mizal mi, ci, mu itd.

haba wam itd.

wstyd nam itd.

szkoda mi itd.

potrzeba lub trzeba mi itd.

fjest)

/ byo
bdzie.

mio mi

nudno

te
L
skno mi

zimno mi itd.

(jest)

byo
bdzie
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CZASOWANIE OMOWNE.

Czasowanie omowne wyraa trojakie wzgldy:

1. Wzgld moebnoci, Przymiotnikiem: mona
(niby rzecz),

2. Wzgld rzeczywistoci Czasownikami: ?ialeiy
}

przystoi i Przymiotnikiem: poivinien-em.

3. Wzgld koniecznoci Rzeczownikiem: potrzeba,

trzeba.

Odmiana idzie tylko przez czasy osobowane w obu

stronach.

Przykady odmiany.

Moebno. Rzeczywisto. Konieczno.
mona, naley, trzeba \

mona byo, naleao byo, trzeba byo 1 kocha bliniego,

mona bdzie, bdzie naleao, trzeba bdzie i by kochanym.

moznaby, naleaoby, trzebaby itd.

Powinienem przyjmuje cechy rodzajowe i osobowe:

powinienem, powinnam, powinnom,
powiniene, powinna, powinno,
powinien, powinna, powinno,

powinnymy, powinnimy,
powinnycie, powinnicie,
powinny* powinni.

Czasowniki niezupene.

jak: musicY', mie, chcirr, woUó, módz, midó do zupeno-

ci myli potrzebuj innego Czasownika w sposobie bezo-

kolic/nym ; np.

musimy UOUraÓ; miesz kama; chcia je; wolicie sir ucz\< :

,

moemy l»y<
; s/rzrliwvmi; mam pisa listy.

suy ojczynie.
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DZIA DRUGI.

Nieodmienne czci mowy.

I. ROZDZIA.
O PRZYSÓWKU.

Przysówki odpowiadaj na trzy -gówne pytania: jak?

gdzie? kiedy? zCzasownikiem, Przymiotnikiem
lub innym Przysówkiem poczone; np.

Pynnie czytasz (Jak?J. Tam przebywa (Gdzie 1). Jutro si po-

prawie (Kiedy?). Wielce litociwy (Jak?). Nie prdko fJak prdko?).

Przysówki su przeto do okrelenia innych sów,

wyjwszy Rzeczownika i Spójnika; np.

az trzy, byle kto, nawet midzy ludmi, i jak biada!

Przysówki s waciwie krótkiemi nastpcami Rzeczowni-

ków, uytych w pewnych przypadkach ku okreleniu innych

i sów; np.

mówimy krótko: atwo zamiast z atwoci: odwanie (—z odwag),

tu (zzna tem miejscu), dzisiaj (~dnia biecego), kdy (zzktórem

miejscem), kiedy (zzktórego czasu).

WIELORAKOt PRZYSÓWKÓW.
I. Pod wzgldem wywodu Przysówki s: pierwotne,

pochodne i zoone.

1. Mao jest w kadym jzyku Przysówków pierwot-
nych; np.

czy? nie, ni, tu, dzi, jutro, az, nim, wnet, byle, bardzo.

2. Pochodne Przysówki powstay albo z Rzeczowni-

ków, albo z Przymiotników.
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aj Rzeczowniki w pewnych przypadkach przysów-

kowo si uywaj; np.

W Mianowniku: rano wsta. W Posiadaczu: razu jednego zdarzyo

si. W Bierniku : troch^ popaka.

Osobliwie czstoNarzdnik znaczeniePrzysówka miewa; np.

czasem si bawi, wierzchem jecha, obozem stan, wilczkiem si
wynie, gór porasta, przodem i, godzinami napada.

Lub zPrzyimkami: z góry paci, z gruntu poczciwy, z duszy z

serca yczy, w godzin skoczy, za rok odda, na wie jecha,

na glos woa, na czas przyby, na pogotowiu mie, o godzie y,
za prawd powiada; a cznie pisze si ju: zaraz, dodnia,

podczas, wewntrz, zewntrz, zawczasu, wczas, wci, wbrew,

Wobec itp.

bj Przysówki z Przymiotników potworzone niczem in-

nem nie s, jak pewnemi przypadkami *) w rodzaju nija-

kim z zachowaniem starodawnych rzeczownikowych
kocówek; Przyimki za z niektóremi si ju zrosy; np.

Kocówki

:

Przykady

:

M. -o cicho, daleko, prosto, krótko, prdko, boso, trojako.

P. -a z cicha, z daleka, z prosta, zwolna, zgoa, spena, znie-

miecka, z obca, zdawna, za widna, za wiea, od dawna.

-U za modu, z modu, znowu.

C. -u po cichu, pomau, po polsku, po miejsku, po ludzku.

B. jak M. w prawo, naco, na sucho, fiaczczo, na czysto,

a bez wygosu: wprost, na odlew, na olep, na wzajem.

N. -em cakiem, spoem, zaczem, zatem.

Mj. -e miekczcc przegub twardy: cale, dalece, wielce, wieca*
w krotce, wcale, na prejlec, nadaremnie.

PofiadtCI I. mn. o nagim tnonie dochowa/ si tylko w wy-
raeniu z dawien dawna.

Celownik przysówkowy tworzy si take z przymiotnikowa ko-
ówka -emu ; np. czemu? temu, po mojemu, po jakiemu? po tta~

remu, po dawnemu, 00 yupiemu, po dziecinnemu.

to niby I odkryeia ptwnyefc mmahrków (azowsk jako-
vki byy odmienne priei przypadki; jakoi y odmiennych czci mo-

Inego Przysowia pr/. przypadki iadon i nich odmieni' ani
Mgli .mi

|

iwnik boi Przyimka Jest dawnym ubytkiem, np. leeia i 7 inno (Tiaaiilftilil
izdanyc wrem. kom. dla razbora drewn. akt, Tom l, uld. wu str. 11. Kijów l«8.) itp,
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Przysówki w Mianowniku na -0 s najpowszechniej w
uywaniu, a mianowicie

:

aj Od Przymiotników o przegubie mikkim ; np.

ta-(i), tani-o, red(ni)nio, przednio, gorco, gupio.

bj Od pierwotnych Przymiotników; np.

kus-(y) kus-o lub{y)o, ywo, mao, pstro, twardo, duo.

c) Od pochodnych na -aty , -ysty f-isty), -awy, -owy,

-omy, -ony, -ki; np.

bogato, pkato;—parzysto, piaszczysto, rzsisto, dwoisto; — krwawo,

sodkawo, niebieskawo; — czciowo, jaowo, urzdowo; — akomo,

wiadomo; — sono, zielono; — pasko, cienko, rzadko, wysoko.

Wyjwszy: rzeczywicie, oczywicie, uroczycie; -—prawie, aska-

wie, ciekawiej — widomie; — wiecie, uprzejmie i niektóre inne.

Przysówki w Miejscowniku na -e mikczce tworz si

z Przymiotników o narostkach: -yty f-ityj, -iwy, tudzie

zakoczonych na -ny z poprzedzajc spógosk, i pocho-

dzcych od imiesowów nijakich na -ty; np.

naley(t-y) naleycie, pracowi(t-y)cie, sowicie; — dotkli(w-y)wie,

szczliwie, osobliwie ; — chwaleb(n-y)nie, codziennie, podwójnie,

doskona(-y) doskonale, czule, zawile, biegle.

Dosy wszake Przymiotników na -ny tworzy Przysówki

na -0; np.

gadziuchno, smutno, ciasno, wypuko, kopno, szumno, peno, ludno,

dawno, plenno, czarno, acno, spieszno, gnuno, czujno, rano,

pieprzno i inne.

S Przysówki, które wzgldzie mys'li dwojako si

wyraaj; albo Mianownikiem na -0, osobliwie gdy Przy-

sówek jest do miotem w orzeczniku, albo Mianownikiem

na -e, kiedy tylko okoliczno objawu si wyraa; np.

Bujno na Podolu ("urodzaj jest).

Straszno na stepie (jest).

Niebezpieczno na puszczy.

Dziwno mi (jest).

Jasno si tumacz.

Bujnie rosn chwasty.

Strasznie wróg gnbi.

Niebezpiecznie sie naraa.
Dziwnie sie to plecie.

Janie Wielmony (w tytule).



Lekce way obce sprawy.

Mile wita przyjaciela.

Cigle pracowa.
Srodze sie pastwi wrogi.
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Lekko dwiga brzemi wasnefjest)

Milo ginc za ojczyzn (jest).

Cigo odrabia powinno.
Srogo ukarana nieroztropno.

Podobnie: cudno i cudnie, groino, nago, podo, snadno, daleko,

pilno, równo, ckliwo, dumno, hojno, pewno, mieszno, otwarto, ciso,

smutno smaczno itp.

3. Zoone Przysówki s albo spojone w jedno sowo; np.

ni-gdy, ni-gdzie, na-z-byt, po-jutrze, po-za-wczoraj, czy-li, jednostaj-

nie, co-dzie, w-ciz, tym-czasem, samo-pas, na-tych-miast, w-dwój-na-sób,

albo niespojone, czyli wyraenia przysówkowe; np.

co godzina, co roku, w samej rzeczy, ani sychu, ani wtpi, chybi

trafi, chop w chopa, zb za zb, lad iv lad, kubek w kubek, krok

za krokiem, z tropu w trop.

II. Pod wzgldem znaczenia dziel sie Przysówki

na pytajne i odpowiedne czyli twierdzenia.

O róne okolicznoci pytamy sie Przysówkami : czy ?

czyli? azali? Hali?

Przysówki odpowiedne s:
twierdzce: tak, zaiste, istotnie, zapewne, prawdziwie, rzeczywicie,

bezwtpienia, w samej rzeczy, prawda, za prawd, do-

prawdy, tez, take, owak.

przeczce: nie, ni, ani, nigdzie, nigdy, zniskd, przenigdy, bynaj-

mniej, jakozyivo, przeciwnie, ni tu ni tam, ni tedy ni

owdy, ni stad ni zowd itp.

wtpienia: moe, chyba, niby, podobno, snad.

wyczajce: tylko, jedynie, jedynie tylko (nie: //).

Inne Przysówki lak pytajne, jak odpowiedne s:

\ . Przysówki miejsca:
gdzie? — gdzie, gdziebadi, gdziekolwiek, tu, tutaj, tam, tuz, tuituz,

ondzie, ówdzie, indzie, gdzieindziej
,

gdzieniegdzie, wszdzie, podle,

wzwy, wnatrz, zeifiuitrz, spodem itj>.

kdy? którdy'! — kdy, kedyhajli, kedykolwiek, którdyf,.... tedy

,

tamtdy, onedy, owdy, inedy, wszdy,

shad? — skade, skdbad, skadkulwiek , sta<l, stamtd, zonajl, zowd,

mud, zews:ud.

odkd'.' dokd] pokd? dopokad
i}

.
— odkade, odkadbd, odtd,

dotd, potad, dopotd.
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2. Przysówki czasu:
nieoznaczonego; kiedy? — kiedy, kiedybd,.... wtedy, natenczas,

wkrótce, wnet, zaraz, zawsze itp.

obecnoci: teraz, ninie, dzi, dzisiaj, dopiero, dopieroco itp.

przeszoci: dawniej\ niegdy, przedtem, wprzód, wczoraj, przedwczo-

raj, onegdaj itp.

przyszoci: jutro, pojutrze, pozajutro, na przyszo.

3. Przysówki iloci:
ile? wiele? ile, ilebadt, ilekolwiek, wiele.... tyle, dosy, jednako,

dwukrotnie, wtrójnasób itp.

Przysówki stopni i miary:
wicej, lepiej, mniej, gorzej, bardzo, bardziej , nie tyle, nader, oso-

bliwie, szczególnie, cale, zupenie,... trocka, nieco, omal, niemal, pra-

wie, az, zbyt, nazbyt, za, z itp. np. Jest tam z kopa jabek.

5. Przysówki porzdku:
najprzód, wprzód, pierwej, znowu, potem, nastpnie, dalej, nakoniec.

6. Przysówki przyczyny:
dlaczego? dlatego, czemu? temu, naco? nato.

7. Przysówki sposobu, a tych najwicej:

jak? jako? po jakiemu? tak, jako, jakbd, po naszemu, miao,
przyjemnie, ukradkiem, na ukos, krzywo, licznie itp.

ZMIANY PRYSÓWKÓW.

Jak Przymiotniki tak te od nich pochodzce Przysówki

ulegaj stopniowaniu bezwzgldnemu i wzgldnemu.

A. W stopniowaniu bezwzgldnem wiele Przysówków

mamy w zmalaej formie: nizko, szybko, ciko, lizko,

gorzko, niebiesko, pytko itp.

Przysówki zdrobniale stopniuj drobno przymiotu ; np.

gad-(ko), gadziuteko, gadziusio, gadziusieirko,

gadziutko, gadziuteneczko
,

gadziuko , <//adziusieneczko,

B. W stopniowaniu wzgldnem cech stopnia wysze-
go, jest narostek: -ej, mikczce poprzedzajcy przegub

twardy ; np.

bogat-(o), chud-(o), miekk-(o), drog-(o), cich-(o), bah-{6), kus-(o).

bogaci-ej, chudzi-ej, roitócz-ej, dro-j, cisz-ej, Waz-ej, kusi-ej,

21
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Rad-o dawniej powszechnie: rudziej, teraz take: raczej.

|
Stopie najwyszy przyjmuje zrostek naj-, np. naj-piekniej.

Dla dwicznoci.

1. Cecha zmalaloci k sama, czy z podgosami e, o

niknie; np.
I

%

rzad(ko), dal(eko), gb(olio), sser(oko), wys-okozz\uyz-(o\io)

rzadziej, dalej, gbiej, szerzej, wyej.

W takich przeguby /, d, przemieniaj sie czasem tylko

na odpowiednie s y c z 1 i w e c, dz\ przeguby za $, z% g
na szumne sz

}
z; np.

krót-(ko), prd-(ko), dziars-(ko), niz-(ko), bliz-(ko), (led-ko), a od: leg-(ko)

krócej, prdzej, dziar&zej, niej, bliej, (ledziej) lej.

Ale szczelnie spojony narostek -k dochowuje sie w
szumnem ez; np.

szybko szybczej, szparko szparczej, mikko, miekczej.

2. Tgie podglosy a, o przechodz na wietkie e; na e; np.

bludo bledziej, wesoo weselej, gorco, gorcej.

Dwojaki podgos, waciwie: cianiej, wiatej, mdrzej
przenonie: cieniej, wietlej, medrzej.

Inszy stopniom, ni równi, pie suy:
dobrze, le, wielce i duo, mao,
lep/e;, górze; wicty, mniej.

Jak na Przymiotnikach, tak tez i na Przysówkach by-

wa stopniowanie wzgldne bez porównania; np. przr-cu-

dnie, przy^u;ardo;iofnowne
]

osobliwie gdy praei stopoio-

wanie porzdne wynika szorstkie br/mjenie ; np. wietrj

gorzko, bardzo cierpko (zamiast: gorzczdj, najcUrpz*

PRZYSÓWKI CZNE.
Mamy jeszcze Przysówki fcz-ne fencliticaj, które do

innych bIów na kocu si przyczepiaj, a przelo przy-

pupkami inaczej przyrostkami nazywam 1

.
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Przyrostki s§ pojedyncze, zoone i pochodne.

Pojedyncze: Zoone

:

Pochodne:
li. -lito.? -bd.
i O 03 -e -to -eto -kolwiek.
r

c -ci -eto
o* 2
CC ^5 -cito

r

s

to

CLrg

O O
C^ Pu.

• r /

-SIC (-si) -to
-to

Cl, t»»

-sito (-sito)

Co do znacze i a, pytajny -li? znaczy tyle co: czy? np.

wyrazy: graszli? tenlito sam? znacz: czy grasz? czyto ten sam?

Bóg wie, takli tez to bywao
,
jak w historyach stoi (. Górn.)f

zamiast: czy tez to tak bywao?

Pytajnego przyrostka -li ? nie naley bra w znaczeniu

Przysówków: tylko, jedynie, jedynie tylko ; np.

Bdem jest mówi: li cnota...., li tylko jednego...., zamiast po

polsku: Jedynie cnota, albo: tylko cnota uszczliwia nas. Je-

dynie tylko jednego mam przyjaciela.

Przyrostki -i, -no albo pytanie, albo naleganie
znacz; np.

Ktoz Boga pojmie ? Czyjze stan szanowniejszy nad nauczycielski?

Kedyzto komety krc. Skdzeto ta miao. — Dajze biednemu

jamun.— Pomylno nad znikomoci tuszech rzeczy.

Przyrostki -c, -to dobitnoci nadaj; np.

To powiadam. Temci lepiej. Tencito syn mój najmilszy. Wasna-
to wina, kto mao umie.

Przyrostki -, -bd, -kolwiek pytajne sowa na n i e o-

o k r e 1 n e zamieniaj ; np.

kto?

kto
ktohdi
cokolwiek,

który ?

który

któryhdi
Atón/kolwiek,

gdzie ?

gdzie
gdziehdi
gdziekolwiek,

ile?

ile

ilehdi
//kolwiek

póki ?

póki
pókihdz
pókikolwiek,

naco?

naco
nacohdi
nacokolwiek. itp.

Od przyczepki - rozróni cech i

Kto jest? (—kto ty jeste?). Co napisai

2giej os. 1. poj.; np.
9

? (—co ty napisae?)
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II. ROZDZIA.

O PRZYIMKU.

Przyimki wyraaj stosunki, w jakich sio przedmioty

wzgldem siebie znajduj, a luz przeto do uzupenie-
nia przypadków a; np. Ucze chodzi do szkoy.

Samym Rzeczownikiem szkoa nie mona wyrazi tego

stosunku czyli wzgldu jaki zachodzi miedzy uczniem a

szkoa. Stdto pochodzi, be:

Kady Przyimek wymaga po sobie pewnego przypadku,

czyli rzdzi przypadkiem.

Co do wywodu s Przyimki pierwotne, jak : w, c,

o, u, od, do, ku, za, na, po, dla, bez, pod, nad, przy,

przez, przed, minio; duo jestP rzysówko W za Przyimki

uywanych; np. Idizko, naprzeciwko, wskro, poniej; inne

powstaty z Przymiotników: w-prostf-y), wc-dug(-i),

Rzeczowników, np, kolo
%

O-bok, miastu, ród, we-

wntrz, w-$zSrz, w-glb, wzgldem, h-woli.

W jeyku polskim s Przyimki rzdzce jedm/m , inne

dimiiifi, a znowu inne ir:cmu przypadkami. Eaden za
Przyimek nie moe wymaga! po sobie ani Mianowniku,

ani Wotaoza.
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A. Jednym przypadkiem rzdz:

1. Posiadaczem.

u (znaczy: byt). Upalmy li duy. U konia kopyte, racica u byda.

le suy u skpca.

od (zawiso, stanowisko wyjcia, przeciwno, porównanie, bier-

no). Porucznik od strzelców. Rkaw od sukni. Od zego u-

mykaj. Od Krakowa jade
L

. Od kolebki sierota. Lekarstwo od

cholery. Skromniejsza niewinno od pokory. Wybrany od

narodu.

do (kres, cel, przeznaczenie). Do czasu dzban wod nosi. Dobry

do rady. Pióro do pisania.

dla (przeznaczenie, przyczyn, cel). Dla byda pasza. Dla saboci

nie przyby. Dla zysku sie
L

nie pódl.

prze (to samo). Prze zbawienia ludzkiego Chrystus zesany.

blizko, bliej, najbliej (blizko miejsca lub czasu). Blizko stoli-

cy. Blizko nowego roku. Paneta Merkur najbliej soca.

koo, okoo, naokoo (przylego). Koo Warszawy Bielany.

Okoo poudnia. Naokoo ziemi powietrze.

obok (tosamo). Obok Biay ley Bilsk, obok Pesztu Budzy.

podle (tosamo). Podle Kijowa Dmepr pynie.

wedle (równolego, zgodno). Wedle brzegu droga. Wedle

pisma witego.

wedug, podug (zgodno). Wedug mego zdania. Podug stawu

grobla.

wzgldem (porówrnanie, co sie tyczy). Szczeliwy wzgldem e-
braka. Wzgldem procesu byem u adwokata.

bez (znaczy": brak, wyjtek^. Ucze bez ksiki. Obejd si bez te-

go, czego mie nie moesz.

krom, okrom (wyjtek). Krom cnoty nic nie zostanie.

prócz, oprócz (wyjtek, wyczenie). Prócz nauk wszystko straci

mona. Oprócz zacnoci rozsadek potrzebny.

miasto, zamiast (znaczy: zamian). Miasto wdzicznoci przykro.
Zamiast zemsty yczliwoci odpaca.

wobec (bytno, obecno). Wobec prawa. Wobec narodu.

ród, wród, poród (rodek). ród dnia. Wród gradu kul post-
powa. Poród przyjació.

wewntrz (w rodku). Wewntrz piersi serce bije.

zewntrz (na wierzchu). Zewntrz ciaa skóra.

wprost, naprost (kierunek). Wprost lasu droga. Naprost okna
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naprzeciw (opór, kierunek). Naprzeciw wiatru Uciec. Wyjad
naprzeciw ojca.

naprzeciwko (przeciwlegego). Naprzeciwko stranicy wietnica

(ratusz). (Balt. Ope 1522, od: wiec rada).

wzdu, wszerz, poprzek, wskro. Wzdu ki, wszerz po-

la, poprzek drogi, toskró lasu bdzi.
Wgb, Wgb nurtów Elstry rzuci sie Poniatowski z koniem.

wzwy, powyej (gór). Wzwy Morskiego oka ley Czarny staw.

poniej (doem). Poniej Szczecina Odra w morze wpada.

2. Celownikiem.

gwoli (zamiast ku woli, znaczy: zgodnie z wol, dla). Gwoli Pa-
skiemu imieniu. Gwoli monarsze.

ku (kierunek, zblienie, cel). Sonecznik ku socu kwiat obraca.

Ku Wiedniowi na odsiecz. Ku sawie doby miecza.

A bez wygosu u: K sobie cign.
przeciw (kierunek, opór). Przeciw nieprzyjacielowi wyruszy.

Przeciw prdowi pyn trudno. Przeciw zarazie rodek.

przeciwko (przeciwstawienie dla porównania). Brya ziemska

punkcikiem przeciwko ogromowi gwiazd staych.

wbrew (przeciwno). Wbrew woli rodziców nie postpuj.

3. Biernikiem.

przez (miejsce ruchu, cig czasu, powód, biernoci. Prtz morze

pyn do Ameryki. Przez 1300 lat staa Polska. Przez :•/>//-

renie Jerozolimy ydzi nie zgineji. Amerykanie prz.cz rnisy-

onarzów byli nawróceni.

4. Miejscownikiem.

przy (preylegotf). Przy pracy apetyt. Przy urzdzie zasuga

B. Dwoma przypadkami rzdz:

1. Posiadaczem i Biernikiem.

mimo. pomimo z Pósiadaetem (snaesy: mijanie bemgdne)
Mim Krakowa pojecha do WUdnia.

Z Posiadaczem lub Biernikiem (mijanie rawarowane):

Pomimo ieyo
)

lab: pomimo to. W namitnoci mimu oczów i

MIlAPj Bibo : mimo oczy i uszy iu$Za ani Widzi ani syszy.
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2. Posiadaczem i Narzdnikiem.

Z z Posiadaczem (ródo pojawu, wszcztek, czas): Rodem z Litwy.

Z serca ycz. Sawny z odwagi. Pomnik z kamienia. Z wiosny.

Z Narzdnikiem (czno): So walczy z nosorocem.

Uczucie z rozumem rzadko si zgadza. Cera jak krew z mlekiem.

3. Biernikiem i Narzdnikiem.

midzy, pomidzy z Biernikiem (ruch w rodek ; na pytanie do-

kd?) Miedzy góry si schronie.

Z Narzdnikiem (znajdowanie sie lub ruch na pytanie

gdzie?) Midzy górami mieszka, bdzi.
nad z Biernikiem (na pytanie dokd? wyszo, górowanie, nad-

miar): Nad gow rzuci. Wydatek nad przychód. Nie masz
sdziego nad Boga. Kocha ojczyzn nad ycie.

Z Narzdnikiem (na pytanie gdzie? stanowisko wysze,
blizko czasu): Nad gow rzuca. Praga czeska nad Wltaw.
Nie ma sdziego nad Bogiem. Nad wieczorem.

pod z Biernikiem (na pytanie dokd? cel, blizko czasu): Pod
oboki wzbija si orze. Pod pszenic ora. Pod zim.

Z Narzdnikiem (na pytanie gdzie? stanowisko nisze,

warunek): Pod obokami kry kania.. Pod wadz papiea
koció. Pod przysig.

przed z Biernikiem (na pytanie dokd? ruch): Przed twierdz si
posun. Przed sd stawi.

Z Narzdnikiem (na pytanie gdzie? miejsce, czas po-

przedzajcy). Przed twierdz obozowa. Przed sdem stan.
Przed poudniem.

4. Biernikiem i Miejscownikiem.

W z Biernikiem (na pytanie dokd? kierunek, sposób; skutek, wzgld,
czas). W boto zajecha. Ugodzi w gow. Zwin w trbk.
Wyci w pie. Obfitowa w elazo. W rok.

Z Miejscownikiem (na pytanie gdzie? jako, rodek cza-

su).W bocie zagrz. Wgotówce i w srebrach zostawi. Wnocy.

o z Biernikiem (przedmiot dziaania, odlego, rónica czasu lub

miary). nauki si stara. trzy mile. godzin. pid
ziemi.

Z Miejscownikiem (przedmiot, przymiot, na pytanie jak?

kiedy"!). Myli o naukach. Zwierzta o czterech nogach.

chlebie i wodzie iy. wicie.
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na z Biernikiem (denie). Uderzy na miasto. I na przechadz-

k. Uczy sie na pami. Na dzie dzisiejszy zostawi.

Z Miejscownikiem (statecznoj: Kupi na miecie. Roz-

weseli sie na przechadzce. Mie co na pamici. Na dniu

dzisiejszym zaleao.

C. Trzema przypadkami rzdz:

1. Posiadaczem, Biernikiem i Narzdnikieiu.

za z Posiadaczem (na pytanie kiedy?), Za króla Sasa. Za dnia.

Za naszej pamici.

Z Biernikiem (obopólno, dno do celu itp.). Brat

za brata odpowiada. Za pilno nadgroda. Za granice jecha.

Za rok

Z Narzednikiem (przekroczenie jakiej okolicznoci):

Za gór. Za akomstwem pycha.

2. Celownikiem, Biernikiem i miejscownikiem.

po z Celownikiem (tylko przy sowach odmian przymiotnikowych):

Po czemu? po zotemu. Po staremu. Nie po temu twoja go-
wa. Po polsku.

Z Biernikiem (kres, zbiór, cel). Po szyje. Po w'. Jan.

Jd po wod.
Z Miejscownikiem (znaczy miejsce ruchu, osobliwie po-

wierzchnie; rozeznanie, rozcigo itp.): Po bagnach brodzi.

Po morzu pywa. Po gosie pozna. Po ojcu majtek. Po

jabku da. Juz po zimie. Po trzech latach.

Dla dwicznoci.

Kiedy jednozgoskowy Przyimek, na BpóJgfosk zako-

czony, przód sowem, zaczynajcym sic kilka spógoska-

mi, agodnie wymówi mc mona, przydajemy mu wygos
ciilomczny -c ; np.

u ostro brzan : w Lwowie, i ttroU^ pod drzwiami, i tboiem,

ttgodnij: we LwowU, ze struta, pode drzwiami, ze zboem.

Tak Ir/.
: pude dwurem, nade dniem, ze wszystkimi itp.

ZtWtM sirmówi: heie mnie, ode mnie, }>rzeze mnie, nade mn,
puite nuta, przede mnie, we mnie, ze runie.
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Rzd Przyimków zoonych.

Dwa lub trzy Przyimki razem zoone rzdz Posia-
daczem, kiedy pierwszy z nich jest z (przed spógosk
mocn sj; np.

Zza Wisy wraca. Sprzede drzwi umkn. Znad \Dniestru woy.
Spod ziemi kruszce. Spoza drzewa strzyla. Sponad Tatrów mgy.

W innych skadach ostatni Przyimek rzdzi przy-

padkiem ; np.

Okoo domu, wród burzy, poza miastem. Popod Tamiza
L

tunel.

PRZYIMKI CZNE CZYLI ZROSTKI.

Przyimki, do skadu innych sów nalece, zrostkami

nazywamy. *)

Zrostki: wy-, roz- , ob- nigdy nie s rozcznemi
Przyimkami, bo nigdy osobno sta nie mog; prze w zna-

czeniu dla rozcznie uywano; np. prze Bóg! tyle co:

dla Boga!

Z Czasownikami cz si powysze cztery, tudzie

dwranas'cie nastpnych : o, u, w, z; — za na, po
)
do ;
—

od, pod, nad, przy, a czasem i przed ; np. ob-la, pod-toiy.

Z i n n e m i s o w a mi te i inne si zrastaj ; np. za-

cny, beze-cny, do-czesny, od-cie, mimo-chodem, miedzy-

rzcze, prze-naj-wietszy.

*) Vorsilben nazywa przed-z-goskami nie zgadza si z budow sów polskich,

gdyi Rzeczownik polski np.(goska) nie rad si skada z dwoma Przyimkami (prz-ed-z).

V o r - uud N a c h s i 1 b e n (zrostki i narostki) nazywa przedpjerwotkami i po-
pierwotkami (azowski) nie wynike, albowiem nie zawsze przylegaj do samego pier-

wiastku, pod którym niby rdze sowa ma si rozumió; atom bardziej, gdy nie od; sowa:
pierwiastek, ale chyba od sowa: pierwo lub pierwot zderywowae mona:
pi e rwo tek.

22
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III. ROZDZIA.

O SPÓJNIKU.

Nie wiele jest prawdziwych spójników, jak: a, L lub,

albo, czyli, lecz, ale, gdy, jeli, nii; lecz inne sowa ich

sub penia, a mianowicie:

Rzeczowniki: czci, wprawdzie, natenczas.

Przymiotniki: znowu, stemwszystkiem.

Zaimki: co, to, przytem, dlatego, przeto.

Czasowniki: bdi bd, tojest.

Przysówki: gdzie, kiedy, skd, stad, dalej, unstrpnie.

Przyimki: mimo, pomimo.

Wzgldem znaczenia sn spójniki

:

1. czce: i, a, oraz, tiulzel, tik, takie, toi, takoi, pry-
tem, i.... i, nietylko...., ale i.

2. Wyczajce: lub, albo, czyli, ani, ni, lub.... lub, all<<

albo, CZytO.... CZyta, chci.... cho, tu.... to, [

czci, czasem.... czasem, ani... ani, ni.... ni.

5. Potwierdzajce: tak, takto, jakoi, wszak, wszakie.

A. Przyczynowe: bo, bowiem ,
albowiem, poniewai, ie, ii,

gdyi, aie
}

bo tii*

5. Wnioskujce: ie, dlatego, przeto, tedy, to, to, wi\

i (nu, otói, \kqd, std.

<>. Warunkowe: li, je&i, /eieli, chyba ie
l
gdyby.
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7. Porównywjce : niz, nizli, nieli, anieli, jak, jako,

jak.... tak, tak.... jak, im.... tym, tak dalece, ii,

w miar jak, o ile... o tyle.

8. Przeciwstronne : cho, chocia, lubo, acz, aczkolwiek,

jakkolwiek, gdyby, nawet, mimo ze, pomimo ze;

tym odpowiadaj: lecz, ale, atoli, jednak, jednake,

wszak, wszake, wszelako, przecie, owszem, ba, a.

9. Porzdkowe: najprzód, dalej, potem, znowu, nastpnie,

nakoniec.

10. Celowe: by, aby, zby, izby.

11. Objaniajce: tojest, jakoto, i tak, mianowicie.

12. Miejscowe: gdzie, kdy, skd, odkd, dokd, pokd
(póki), dopokd, (dopóki).

13. Czasowe: gdy, kiedy, skoro, jak, jak tylko, skoro,

nim, wnet, wtedy, zaraz, odkd, dokd itp.

14. Pytajne: -li? czy? czyli? czy Uz?

Spójnik warunkowy i pytajny -li przyrasta do innego

sowa; np.

Bedeli chcia liczy, liczby mi nie stanie. (. Górn.); zamiast:

jeeli bd chcia liczy.
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IV. ROZDZIA.

O WYKRZYKNIKU.

Uczucie wyraaj Wykrzykniki : a! ach! o! och! ej!

eh! ha! ho! hej! hola! heje! pfe! biada! niestety ! da-

lipan! dalibóg! przebóg!

Gosy naladuj: miau! hauhau! be! me! uhu!

Dwiki naladuj: pnf! paf! pac! bc!

Niektóre s istnemi rdzeniami, z których sowa po-

wstay; np. trzask! (trzask-a), wiek ! (cwiek-ac), stuk !

(stuk-ac), puk ! (puk-ac), mlask ! (mlask-a), kwik! (kwicz-e),

tup! (up-a).



Cz czwarta.

RjCELj£ O ZDANIACH. '

Nauka o zdaniach nazywa si skadni (syntaxis), albowiem po-

daje zasady, wedug których ze sów zdania sie skadaj. W niej-

to rozprawy sie tocz, jakiego skadu s zdania, jak si prze-

obraaj, i w jaki porzdek sowa i zdania zestawiamy.

I.ROZDZIA
SKAD ZDANIA.")

W skadzie kadego zdania naley sowa rozezna, ze sob je

zgodzi, i wedug wymaga jeyka urzdzi.

ROZEZNANIE SÓW W ZDANIU.

Sowa, z jakich zdanie jest zoone, stanowi jego czci ska-

dowe, a midzy temi jedne s istotne, drugie dopeniajce, inne

okrelajce.

*) W tej czejci gramatyki niniejszej zostawia sie samemu nau

czycielowi wybór waniejszych i atwiejszych ustpów dla uczniów

Hlciej klasy, gdy inne do lYtej zostan.

•*) Wortfiigung.

23
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Ulotne czci zdania.

Wszelakie zdanie skada sie z dwóch istotnych czci: z pod-

miotu i z orzeczenia/) Podmiot (subjekt) jestto ton przedmiot, o

którym sie co myli, czyli przedmiot bdcy pod myl; orze-

czenie (czyli orzecznik, predykat) jest to, co sie o podmiocie

myli i orzeka; np. Bóg jest. — Soce wieci. — Bóg, soce sa

podmiotami zda, bo sie o nich myli i powiada, e ów je$t, a

to wieci. A te sowa: jest, wieci sa orzeczeniami, ii sie to o

podmiotach myli i crzeka.

Podmiot i orzeczenie nazywaj sie istotne mi czciami zda-

nia, bo le bez nich zrozumienia nie masz; np. W skadzie sów:
.... znajduj sie jeszcze po lasach litewskich , brakuje podmiotu;

a w skadzie: ubry ....jeszcze po lasach litewskich, zbywa na

orzeczeniu.

Podmiotem, który zawsze w Mianowniku sta musi,

moe by:

i. Rzeczownik lub Zaimek osobisty czy to wyrany, czy

domylny; np. Ko rzy. — Zgar bije. — Ja czytam, wy sucha-
cie, on sie bawi, onierze beJbni, lub domylnie: Czytam, sucha-
cie, bawi sie, bebnia.

2. Inny Zaimek, Przymiotnik lub Liczbownik, miejsce

Rzeczownika trzymajcy; np. Kto odkry Ameryk? Kolumb. — Moja

róa kwitnie, twoja okwitu. — Ten uWaza, tamten roztargniony.—
Piorun, który uderza, zapala domy. — Ktokolwiek sie urodni, winien

mierci. — Mdry ustej)itje. — Ze dobrego nie luhi. — Trzysta

wystarezj.

3. Kada inna cz mowy za Rzeczownik uyta; np. Oszrze-

dza nie zawadzi. Niepozwalam zgubio Polsk. Pragncy zyr s:

liwie, nic krzywdzi bliniego. Mrlo nigdy me zaszkodzi. Li ni
znaczy: tylko.

Wszelkie or/.eezenie z;iwi( ;
r;i w sobie dwa pierwi;islki bd wy-

rane, bd domylne, tj. dmiiiol i cznik. Do miot [udtnbuh

jestto waciwo podmiotu; cznik (copula) pocz domiol i

podmiotem; np.

*) Inn] n.iryu.j.. |>...ln-i ( .| |M> .1 | :nl n i k i i» m luli »
]) r Z V-

t J n i k i e in iui> np .. w i a <i u i k i cm.
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Podmiot:

Pary
Ta ziemia

Wystpek

Orzeczenie

:

cznik wyrany:

|

jest

|

jest
bywa

Pierwszy czowiek
\ nazywa si
mianowa si

;
stanie si

jest.

by.

Domiot wyrany:
stolic,
nasza,
ukarany.
Adam.
bogiem,
przeszoci.
Domiot domylny:

(bytem, istot, rzecz)

(yjcym, cesarzem)

(tern lub owem)
cznik domylny:
(jest)

(bya) [kwitnca]

(jest.)

Aleksander Wielki

Teraniejszo

Dusza

Napoleon

(Podm.domylny:fo)
j

Stao si.
Domiot wyrany

Cnota
i
skarb wieczny.

Polska
j
kwita.

(Podm.domylny:tojj Dobrze.

Orzeczeniem by moe:

. Czasownik, którego trzon jest domiotem, a w koców-
ce ukrywa sie cznik; np. Wieczno jest. — Czowiek myli
(zzmyl-cy jest). — Zorza sie czerwieni (—czerwie jestj. —
Mówiem [zZmOW-i -f- jes(te)m], (Psaterz Mac.)

2. Rzeczownik w Mianowniku lub Narzedniku z cznikiem ; np.

Bóg jest doskonao, albo: Bóg jest doskonaoci. — Woda
staje sie wnet lodem, wnet par.

Nawet Posiadacz, gdy ma jaki okrelnik przy sobie; np.

Kwiaty s rónego koloru. — Czy jeste tego zdania?

3. Przymiotnik lub inne sowo rodzajowane w Mianowniku

lub Narzedniku z cznikiem; np. Ziemia jest kulista. — Nauka

staje si przyjemn. — Krasicki by powaany. — Nie zawsze

zostaniesz tern, czem sobie yczysz,

4. Przysówek lub wyraenie przysówkowe z cznikiem; np.

Tu jest wesoo. — Jestem w myli. — S nam na zdradzie. —
Dom jego sta otworem. — Niwy obszerne odogiem lez. (Taska.)

cznikiem mog by Czasowniki: by (bywa) , sta sie (sta-

wa sie), zosta, zwa si, nazywa si, mieni si, mianowa si,

urodzi si, zy, umrze itp. np. Urodzi sie panem, y marno-

trawc, umar ebrakiem.

Tudzie: zdawa si, okaza si itp. np. Zdaje sie by roztropnym,

okazuje sie pilnym (by).
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Jedno sowo stanowi moe zdanie; np. Czasownik sam:

Uwaaj (tj. ty). — Tumacze (tj. ja). — Dnieje (tj. dzie nastaje). —
Grzmi. — Gore. — ni sie.

Trzecioosobowe wyraenia: Mona. — Trzeba. — Naley. — Po-

winnimy.

Domiot sam: mieszny (tj. miszny jestej. — adna. —
Dziecko. — Obkany, trza mu wybaczy. — Cicho! — Pomau!

(tj. id/

Sowo pytajne: Kiedy? Gdzie? Jak? He? Kto? Jaki?— h\q. Dokd?

Odpowied, rozkaz, woanie; np. Rozumiesz? Nie. — Naprzód!

(tj. postpuj). — Wody! (tj. daj). — Dobranoc!

Dopeniajce czci zdania.

Prócz domiotu i cznika s jeszcze dopeniajce czci
orzeczenia, dopenieniami (dopenikami) zwane:

1. Przedmiot prosty w Bierniku na pytanie kogo? co? lub w
Posiadaczu na pytanie kogo? czego? np. Kady naród ma swoje

dziecistwo, wzrost i zgrzybiao. (Tad. Czacki.)

—

Ani pera przyrodzo-

nej okrasy, ani zoto swojego blasku pod rk niezgrabnego rze-

mielnika nie traci. (Józ. Maks. Ossoliski.)

2. Przedmiot uboczny w Celowniku na pytanie komu? np.

Czowiek ufa szczciu

3. Sposób be z okoliczny, osobliwie po Czasownikach nie-
zupenych: musie, mie, chcie, wole, módz, zwykn, lub w
Dieuipefaj myli branych, jak: myli, prosie, radzie, lubi, mie,
i, pragnc

,
potrzebowa , zamyla, postanowi sobie, zamierza

sobie; np. Prawda musi zwyciy. — Myl by na wsi. — Ide spa.

OhriUajct rzrsri zdani*.

Tak przy podmiocie, jak przy orzeczeniu i jego dopenieniu
bywaj gowa nkr« :lajc<\ ok rln i ku ni i nazywane; np. Te tny

urielkU i bitne ludy: Polacy, Rusini i Litwini, stanowiy nic<i<l-js

«»</ Itufh/ku po Karpaty jedne potna fieczpospolitf pod rzdem

króla.

Zf.OI)A srów W ZDANIU.

Sowj odmienne igadzad ufl m sobq powinny w zdaniu dla

iwizkuj juki midzy nimi zaehodki, i mianowicie:
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A. Rzeczownik a okrelniki jego.

/. Okróniki rodzajowane.

Okrelniki rodzajowane zgadza si musz z Rzeczownikiem
swoim w rodzaju, zawodzie, liczbie i przypadku:

Przymiotniki np. Rzetelny ssiad, rzetelni ssiedzi. Przebiegle

zydy i przekupki.

Liczbowniki np. Jeden Bóg we trzech osobach. — Cztery s oko-

lice wiata. — Dwie rce. — Dwaj bracia. — Dwoistym sposobem

dojdziesz do tego celu.

Zaimki: np. Jaki pan, taki kram. — Za nasze i wasze spraw. —
Na tym i na tamtym wiecie.

W szczególnoci.

Zaimek wzgldny zgadza si ze sowem, do którego sie od-

nosi w rodzaju, zawodzie i liczbie, przypadek za zawis od zda-

nia, w którem stoi; np. Kocham matk (rodzaj eski, liczba po-

jedyncza, Biernik) którejem (rodzaj eski, liczba poj. Celownik)

wychowanie winien.

Liczbowniki nieoznaczone; jak: ile? tyle, kilka, tudzie gówne

:

5, 6, 7 i dalsze tylko w przypadkach zawsze odmiennych zga-

dzaj sie z Rzeczownikiem swoim; np. M. B. i W. dwanacie
planet, P. dwunastu planet, C. dwunastoma planetami, Mj. po

dwunastu planetach.

Liczbowniki zbiorowe, bdc zawsze jako Rzeczowniki uywane,
Posiadacza po sobie maj; np. troje bydlt, trojga bydlt, trojgu

bydlt, trojgiem bydlt, przy trojgu bydlt.

Liczbowniki wyraajce rok, lepiej brzmi, gdy pierwsze dwa
s gówne, a tylko ostatnie porzdkowe; np. Pisaem ro\u tysic

omset czterdziestego dziewitego.

//. Prztjdatnia.

Przydatnia, tj. Rzeczownik albo przed albo po okrelo-

nem sowie pooony, zgadza si z niem w przypadku, a jeeli

to by moe , take w rodzaju , zawodzie i liczbie ; np.

Panowanie Zygmunta I. króla polskiego, byo wietnem dla Pol-

ski. — Obotryci, naród sawiaski, zupenie zniemczeni zostali. —
Pierwsi rodzice nasi, Adam i Ewa nie dugo yli w raju. — Cze-
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sto objaniajmy Spójnik: jak, (jako) wie przydatnie z rzecz o-

krelona; np. .lako rodak, winienem ci pochwa. (Szaniawski.)

Gupi i cicleni ludzie na tych wieckich dobrach
,

jako ptacy na

lepie, wizn:. (Skarga.)

B. Podmiot a orzeczenie.

Orzeczenie zgadza sio milsi z podmiotem swoim we wszelkich

moliwych wzgldach: w osobie, liczbie, w rodzaju i za-

wodzie, a nawet w przypadku; np. J odpowiadaem. —
Wspóuczniowie odpowiadali. — Do nauk trzeba, aby myiihyly
zebrane, zjednoczone przykute i przywizane. (Wodek.)

(Zawód pospolity) Zbliay si rycerze i pany. (Mickiewicz.) —
(Zawód znam.) Polscy górale s weseli, ywi... odwani, ot-

warci, gocinni. (Stanisl. Staszyc.)

Co do liczby.

Orzeczenie, odnoszce sio do kilku podmiotów, kadzie si w
liczbie m nogi ej; np. Rolnictwo i swoboda zaludni aj a kraje.

(Jul. Ursyn Niemów i<z.)

\\V>/ i owca najpozyteczniejszemi sa zwierztami do-
m o we mi.

Gdy podmiot znpomoca Spójnika z
t

z innym przedmiotem si

wie, a oba s;i zarówno czynne, i równowane; orzeczenie

w liczbie mnogiej pooy naley; np. Trzy dni brat z siostr cie-

szyli Sie i pakali. (Mickiewicz.)

Ale rzeknie si: Matka z córka przyjechaa do stolicy; bo

matka córk ze sob wzia, a nie córka matk.

Przy nader rónorodnych lub myslnych przedmiolach, albo

gdy s zczone Spójnikiem! lub, albo, orzeczenie z najbliszym
si zgadza; np* Nauczyciel i napomnienie jego zapomniane.
Pokrzywdzony jest numd i sawa jego. Smierc lub :?/•//-

ciztwo oczekuje nas. — Albo ty, albo ja napisz. — Jako

nastay wystawne zamki, kosztowne miasta, dznrnc ksztaty, dziwne

obiory.... tak te nastr.la sprona pycha, niepobone akomstwo,

srogie upieztwo, okrutna niesprawiedliwoi, (W

Po Mianowniku zbiorowym Liczbowmkó\* 2, 3, i. po wszyst-

kich innych Liczbownikach gównych i po sowie: kaide p<»i<

i ownik w rodzaju nijakim liczby pojedynezój widaniu
pierwszym, w nastpujcych zad zdaniach zachodzi zgoda; np.

Dwóch braci jechao, i stanli tu na popas. pi zotych, by-
o, ale sie wydafy. Wielunie zrozumiao swych korzyci, a
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dlatego dali si obaamuci. — W noclegach ja si krztaam, Wa
caw zajadaj a potem kade swoim dworem spao. (Taska.)

Co do osoby.

Przy rónorodnych podmiotach orzeczenie stosuje sie do oso-
by przedniejszej. Przedniejsz za jest osoba pierwsza od dru-

giej, a druga od trzeciej; np. Ja i ty wiemy to. ~ Ty t oni

zbdzilicie.

Co do rodzaju.

Gdy domiot jest Rzeczownikiem, wtedy tylko z podmiotem sie

zgadza co do rodzaju, gdy taki jest w uywaniu; np. Rozum
jest mistrzem, cnota mistrzyni iycia.

Nie dobierzem atoli rodzaju w tych przykadach: Matko, bd
mi anioem stróem. — Dobre dzieci jest pociecha^ dla rodziców.

Co do zawodu.

Przy rónych podmiotach orzeczenie stosuje sie do zawodu
znamienitego; np. Brat i siostra zasmuceni. — Panowie,

panie i dzieci razem przyjechali. — Jedziec i ko zabici.

Kiedy Liczbownik: oboje, tudzie Liczbowniki zbiorowe na -stwo

znacz osoby pci obojej; orzeczenie sie kadzie w zawodzie

znamienitym; np. Maliny bdziem jedli oboje, (Karpiski.) —
Pastwo prezesostwo odwiedzili nas. — Pastwo modzi przy-
jechali.

Co do przypadku.

Domiot rzeczownikowy i przymiotnikowy kadzie sie:

Albo wMianowniku,
1. gdy wystawia istot podmio-

tu, lub mianuje i oznacza, co

on jest; np.

Jam jest Pan Bóg twój.

—

Druz-

backa bya znakomita poetka. —
Wszelki pocztekjest trudny.

—

Bóg
jest najmdrszy.— Wiesze, ktom
ja? Orzechowskim, poczciwy Ru-
sin, Przemylanin, szlachcic polski

herbu Oksza i miaym na swo-

ich mieciach. (Stanisaw Orzechowski.)

Albo wNarzedniku,
1. gdy wyraa przymiot pod-

miotu lub opisuje, jakim on

jest; np.

Jowisz by bokiem u pogan.—
Ztych wierszów wida, ze bdziesz

poet. — Nasza sprawa staje si
trudn.— Sokrates by najmdr-
szym u Greków.—Mio ojczyzny

hasem bya ojców naszych. (Kra.)—

Prawdziw i jedyn rónic midzy
ludmi jest wychowanie. (Taska.)

—
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Filozofia jest nauka prawego my-

lenia i ycia. (I. nladecki.) — KtO

jeste? Jestem kapan boy. —
Ostatni król polski nazywa si

Stanisaw Poniatowski.— Sawny
kaznodzieja w XVI. stuleciu zwa sie

Piotr Pawezki.— Istotnie pooenie
/oj?s/niebezpieczne.(AdamMikiewicz.)

2. W iywem i mocnem przed-

stawieniu domiotu; np.

O Boe! ty zbawienie naro-

dów.— Wcale to niepotrzebne.
Mdry (jest) Polak po szkodzie.

Poezya jest muzyk duszy. (Kraszew.)

Czem jeste? Obywatelem jestem.

Pitagoras mieni sie mionikiem
mdroci. — Pawzkiego nazwano

Skarg, ii na skarg czsto cho-

dzi. — Karolina wychowan
bya w rzetelnej pobonoci.

(Karolina Taska.)

2. W sabszem okreleniu do-

miotu ; np.

Nauki zbawieniem narodów. —
Stao sie to niepotrzebnym.
Nie bdziesz mdrym, nie po-

znawszy siebie samego.

Wycznie Mianownik domiotem:

1. W wyraeniu bezosobistem; np. To prawda, to nie sztuka,

to tgi czowiek.

W takim razie Przymiotnik staje si Przysówkiem; np. Ciemno
wszdzie, gucho wszdzie. (Mickiewicz.) —

. To dobrze, tern

lepi r j.

Dlatego Przymiotniki: chwalebna, dobra, dziwna, niegodziwa, jasna,

niechybna, nieomylna, przystojna, nieprzystojna, osobliwa, ostatnia,

pikna, pewna, pospolita, prosta, przykra, przyzwoita, sodka, susz-

na, sprawiedliwa, szczliwa, wasna, za, zwyczajna, do wiary po-

dobna lub niepodobna stoj w Mianowniku, gdy podmiotem jest to,

choby wypuszczone, a gdy domylamy si orzeczenia: jest rzecz; np.

(To jest rzecz) Pewna, ze umiera trzeba. — Mniejsza o to. —
To gorsza, ze nieurodzaj; a co najwiksza, brak pienidzy.

Gdy atoli: rzecz wyranie stoi, uywa si Narzednik; np. Nie-

zawodna jest rzecz, ze pokój nastpi.

2. W jdrnych wysowieniach: wita twoja wola, Panie! —
Sen mara, Bóg Wiara, Dobry zwyczaj nie poyczaj. (lM/y*owia.)

Wycznie Narzednik domiotem:

1. Liczi. ownik, gdy l;<> nkresla przypadek z Pizyimkiem z\ np,

Skromno jest jedn f najpierwszycli cnot.

2. Dla rozrónienia domiotu od podmiotu; np.

Zosta biskupem (domiot). Zosta biskup (podmiot)

Umar Rtflwycijisfcjai;
j

Umar niezwyciony.
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Jest w czowieku co, co go ostrzega, ze ze jest zem. (Kraszewski.)

3. Przy imiesowie od cznika by; np. Bdc pilnym, wiele

si nauczy mona.

4. Przy cznikach: sta si, zosta, a czstokro i by w zna-
czeniu tamtych; np. Stawaj si coraz doskonalszym. — Po Wa-
dysawie IV. jego brat Jan Kaimirz na tron wyniesionym zosta—
Badacze rzadko s towarzyskimi, ale zamyleni

5. Przy cznikach: zdawa si, wyda si, okaza si, widzie
si, urodzi si, zy, umrze, wyjecha, zostawi, powróci, zasta itp.

np. Rzecz oddalona mniejsz si wydaje {by). — Ostatni król fran-

cuzki widzia si (by) zmuszonym umkn z Parya. — Zamiesz-
kaem ziemi, któr znachodz wymalowan, jak cudowny obraz.

(Ambroy Grabowski.)

6. Przy Czasownikach: osdzi, czu, uczu, ogosi, 'zna, uzna,
robi, czyni drugi przedmiot w Narzedniku sie kadzie; np.

Prusacy Pozna miastem niemieckiem ogosili. — Swawolna swo-

boda, która im std rocie, ii si pany czuj. {. Górnicki.) — Zna-

em go chopiciem. — Rozmaito brzmie czyni jzyk polski

malowniczym.

RZD SÓW W ZDANIU.

Rzd sów ustala ich wzajemn zaleno od siebie wedug
wymaga jzyka.

Posiadacz.

Ogólnie, gdy do okrelenia Rzeczownika suy inny Rzeczownik,

do którego tamten pod jakim wzgldem naley, Posiadacz sie

kadzie. Wieloraki atoli bywa Posiadacz:

1. Posiadacz podmiotowy na pytanie czyj? gdy on jest rze-

czywistym dzierycielem czyli posiadaczem Rzeczownika okrelo-

nego; np. Obraz matki (czyj?), gos sowika (czyj?), ycie czo-
wieka (czyje?), tj. matka ma rzeczywicie obraz, sowik gos, a

czowiek ycie.

Zamiast takiego Posiadacza Zaimków osobistych uywaj sie

Zaimki dzierawcze; np. Czyjto las? Mój. — Czyje wie sprze-

da? Swoje. — Polak ma i Przymiotniki dzierawcze na

-ów, -yn (-in), -y (4); np. Tatów ko, siostrzyn ogródek, ma-
mina suknia, wilczy zb, ptasie gniazdo, zamiast; ko taty, o-

gródek siostry itd.

2. Posiadacz przedmiotowy na pytanie czego? gdy on jest

jakimkolwiek przedmiotem Rzeczownika okrelonego; np. Obraz

's\
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matki rozpaczajcej (tj. matka nie ma obrazu, ale obraz wystawia

matk rozpaczajca). — Pani domu (tj. dom nie posiada pani,

lecz pani zarzdza domem). — Taki Posiadacz jest w wyraeniach:

Co nowego, nic dobrego itp.

3. Posiadacz przymiot o wy na pytanie jaki? kiedy on jest

przymiotem Rzeczownika okrelonego; a uywa si osobliwie

wtedy, gdy jeszcze jaki Przymiotnik przy Rzeczowniku stoi; np.

Modzian rzadkiej obyczajnoci (jaki?), czowiek wysokiego
wzrostu, mai wielkiej odwagi; (tj. modzian ma obyczajno,

czowiek wzrost, ma odwag). — Powiadajc: Nit masz tu prawa

pasze ni a; wyranie chodzi o to, jakie prawo? Mówic za: Xie

masz prawa pa po cudzych kach; idzie tylko o prawo.

i. Posiadacz czasowy, na pytanie kiedy? czas pewien cile
oznaczajcy, uywa sie tylko wtedy, gdy przy wyranym lub do-

mylnym Rzeczowniku jaki okrelnik stoi; np. Roku zeszego. (Dnia)

Pierwszego (miesica) kwietnia*

5. Posiadacz czstkowy wyraa jak tylko cze przedmiotu

na pytanie czego? np. Prosz wody. — Daj mi pinidzy (tj.

nieoznaczon ilo. — Lecz: Daj mi pienidze; znaczy pewn,
znan ilo.

Posiadacz czstkowy oznacza te i uytek na czas jaki; np.

Poiycz mi swego noyka; (tj. na czas pewien). A: Daruj mi swój

noyk; znaczy na zawsze.

Posiadaczem czstkowym rzdz:

a) Czasowniki, udzia lub brak udziau wyraajce, jak:
baczy, bcda, broni, chcie, chybi, czeka, kosztowa, akn,
oszczdza, oczekiwa, patrze, potrzebowa, pragn, prosi, pilnowa, iuckl
ledzi, strzdz, szanowa, szuka, uczy,* unika, uiywa, \unszowa,
falowa, i^da, zebra, a>czy itp. Bp.

Bromy pokrzywdzonych, patrz siebie, ucz si jeyka na-

rodowego.

A zwrotne:
b» 8ic, Chroni si, chwyci s i

<; , j si.;, kajt sir, lka si. ohriwij

podj sn;, radzi sn:, trzyma lif, tkn IIC, yka si>'\ -; itp.

Tudzie zro nic te ze zi ostkami: wy, u, I
'. do, od,

nad, przy: np. \Yy//unia< : am, u'>ywa dnia, %/AfU ksiek,
taptdra im prawdy, n*pliii bajek, dokoczy dtiela, odstpi
dom u, naduiyr wadzy, priykraic BUku I

1 niektóre dwa razy szczelnie zronite; np. Do--wia<:
znojów, na-ob-nar gazi, HU-do-Staje nam ywnnri, nie-

n(i-in<l:.i<( : drczycielów, t-po-duujai fffszczcia, $-po-wia-

dac mr gTZohóW, US-pO-mtudó kr/.ywd.
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b. Przymiotniki niezupen myl wyraajce, jak:
blizki, chciwy, ciekawy, godzien, peen, pewien, pomny, potrzebny, pilny,
wiadom, syt, 'wart, wdzicz en, wiadomy, wolcn, zwyczajny itp. np.

Blisza koszula ciaa, powinnoci swojej pilen (Rej), syt sawy.

c) Sowa, oznaczajce miar, wag, ilo; np. Ks chleba,
szczypta soli, funt cukru, stado owiec, nieco pienidzy,
peno much, wiele haasu, ile bitw tyle zwycieztw, nazbyt

sug.

Posiadacz po przeczeniu.

Zamiast Biernika kadzie si Posiadacz, kiedy Przysówek prze-
czcy nie do Czasownika, anie do innego sowa naley; np.

Twierdzco
Pisze list

Ma pienidze

Tak przepimy noc

Inne sowo zaprzeczone:

Nie list, lecz prob pisz.

iViepienidze,a/e rozum ma.

Nie tak noc przepimy.

Czynno zaprzeczona:

Nie pisze listu

Nie ma pienidzy

Tuk nie przepimy nocy

To i po Czasownikach niezupenych i dopenienia w spo-

sobie bezokolicznym wymagajcych; np. Nie mog jada mczy-
wa. — Nie miesz ust otworzy. — Nie pragnij posiada cudzej

rzeczy. — Nie boje si prawdy powiedzie. — Nie waz si
krzywdzi sawy bliniego.

Jedyny wyjtek stanowi sówka co, nic, które i po przeczeniu

w Bierniku stoj; np. Nie mam co robi. — Nie wiesz co nowego?

Nie kupiem nic. — Nic nie odpowiedzia, — Ale si powie: Ni-

czego nie zadam itp. bo Czasownik da Posiadacza wymaga.

Czasownik by z przeczeniem, brak wyraajc, nieosobicie si
bierze, a w czasie teraniejszym na mie si zamienia; np.

Jest zgoda, by czas, bdzie msza,' byyby ryby.

Nie ma zgody, nie byo czasu, nie bdzie mszy, nie byoby ryb.

Ale si rzeknie: Nie byyby ryby, gdy cay byt zaprzeczony.

Celownik.

Celownik najogólniej wyraa cel czynnoci; np. Przynosz wam
nowin, tj. w celu, aby wam jej udzieli.

Prócz Przyimków rzdz Celownikiem:

1. Przymiotniki, wyraajce poytek, podobiestwo, rów-
no i przeciwne tym pojcia, jak:
bezpieczny, chtny, duny, dogodny, miy, naleny, przeciwny, przykry,

równy, rad, straszny, szkodliwy, wdiczen, wiadomy, wierny, winien,
waciwy, wasny, wzgldny, zawistny, zdrów, zwyczajny, yczliwy itp. np.

Bezpieczny krajowi, przeciwny woli, radem kademu, wier-

ny swym zasadom.



Tudzie ze zrostkami : po, pod, przy, u:

pomocny, posuszny, pospolity, potrzebny, powolny; — podlegy; —
przychylny, przydatny, przyjemny, przyrodzony, przystpny, przyzwoity; —
ulegy,' uprzejmy, usuny, uyteczny ii p. np.

Pomocny choremu, przydatny wieniakowi. Niektóre Wada

sie take zPrzyimkiem dla: Potrzebny dla chorego, dla wieniaka.

2. Czasowniki podobnych znacze:
da, dzikowa, folgowa, grozi, hetmani, kaza, przeczy,
przodkowa, raozi, lubowa, suy, szkodzi, towarzyszy, ufa,
uly, wierzy, zazdroci, zorzeczy itp. np.

Obowizki religii przodkuj wszystkim innym. (Krasicki,)

Zwrotne: dziwi sie
L
, kania sie, równa sie, prosi si; i zro-

nite z Przyimkami cznemi: wy, prze, u, z, za, na, po, do, od,

pod, nad, przy, jak:
wydoa, wyrówna, przeszkodzi, uchybia, ublia, uly,
ujmowa, uwacza, zrówna, sprosta, sprzeciwia sie, sprzyja;
zapobidz, zaradzi; naprzykszasic, pobaa, pomaga, pozwoli,
potakiwa, powioca si, dogodzi, doj, dokuczy,

^
dopomódz,

odezwa si, podchlebia, podda si, nadskakiwa, przymawia, przypisa,
przysiga, przygania; np.

Dziwiem sie
L
porzdkowi, okazaoci i wygodzie. (Krasicki.)

Przypatruje sie tobie, jak r ar o gow i. (Skarbek.)— Jeszcze czas te-

mu Zabiele. (Konarski.)

Róne wyraenia z wyranym lub domylnym cznikiem
by] np. Jan mu na imi. — Memu synowi lat sze. — Komu
sie tu gniewa 9

. — Juz temu lat 77, jak Polska rozebrana. —
Chce mi sie, przykrzy mi sie, szczejci mi sie, schodzi mi (na

czem, tj. brakuje mi czego), trzeba mi, mi mi sie w oczach itp.

Biernik,

Biernik, W zdaniu przedmiotem prostym zwany, tylko przy cza-

sownikach przechodnich hyc moie; np. Kozak spince strzee 1 > r a -

lv. (Aug. Bidowski.) Wiele za nieprzechodnieh, gdy je ze zrostka-

mi skadamy, na przechodni.' .sic zamienia; np. iy
,
przey

cierpienia; bied, zabied drog; pa, napa* kogo —

.

Niektóre Czasowniki beiosobiste rzdz take Biernikiem, jak:

boli (mmc), wierzbi, tyczy sic, mierzi, korci, dolega, obchodu, ///-

da, sycha, czu, mor; np. wida zorz pónocn sycha strza,
CZU pro eh, znu< : siad.

Kadzie mc tó jeszcze Biernik dla oznaczenia wartoci, przeoi-
czotti i pruttnm Kia pytania: ile? jak dugo? jak daleko'

jak dugi, tzcrolu, yruhy, wysoki, gfboki? np. Warto dwa zoto.
rrzj lata bawi u granic, - Gal zinif chorowa — Mogia
Wandy usypana nule od Krakowa. — Mur dwie stopy gruby.
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Narzdnik.

Narzednik sie kadzie:

1. Na oznaczenie narzdzia, rodka lub sposobu; np. ora
pugiem, chwyta ap, jecha wozem, ogarn uczuciem,
poj rozumem, ogosi drukiem, i spacerem, róni si
wychowaniem.

2. Po Czasownikach: gardzi, kierowa, pachn, rzdzi, wada,
macha, wywija, brzydzi sie, opiekowa sie; np. gardzi bogactwy,
pachn pimem, wiatem rzdzi, ramieniem wada.

3. Na wyraenie czasu, gdy przy Rzeczowniku nie ma adne
go okrelnika; np. rankiem, dniem, wieczorem, noc, latem, jesie-

ni, zim; w liczbie mnogiej nawet z okrelnikiem: temi dniami,

dawnemi laty. — Czas wyraa sie take Przyimkiem: na wiosn,

w jesieni, w poudnie, pod wieczór.

4. Na oznaczenie miejsca; np. t drog i, morzem pyn.

Rzd przyimhowy.

Po pewnych Rzeczownikach , Przymiotnikach , Liczbownikach,

Zaimkach i Czasownikach kad si Przyimki z ich przypadkami; np.

W: bogaty w cnoty, szczodry w pochway, skromny w niedoli,

skrztny w pracy.

z: dom z kamienia, korzyci z nauk, najobyczajniejszy z uczniów;

jeden z nas, który z was, aden z nich, wielu z krajowców;

truchle z bojani, wydoby z pochwy, drze ze skóry.

na: papier na list, glina na cegy, saby na nogi, przebi na

wylot.

do: ksika do naboestwa, podobny do matki, pyn do Gdaska.

ku: jecha ku Krakowu, zblia sie ku domowi.

od: mundur od zota, nie przeda od piciu reskich, szczotka

od butów; wonniejszy od róy, uscliy od upau, daleki od

ojczyzny; mówi od rzeczy, odjecha od rodziców, ochro-

ni od s'mierci, wstrzyma sie od miechu.

nad: zlitowa si nad kim, pastwi sie nad zwycionym, paka
nad nieszczliwym, wicej nad sto.

Rzd podwójny.

m . kCzasowniki, wymagajce zarazem dwóch przypadków, maj rzd*

fwjwójfiy; s bowiem:

|[. Czasowniki, rzdzce Celownikiem i Biernikiem albo

liadaczem; np. komu co darowa, rozkaza, przynie, do-
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nie, dotrzyma; upodoba sobie kogo lub co; komu czego y-
czy, poyczy, broni, zazdroci.

Nawet o rzeczach; np. podda ziemi nawozu, rzuci koniom siana.

2. Rzdzce Biernikiem i Posiadaczem; np. kogo, czego
pozbawi, nauczy.

3. Biernikiem i Narzdnikiem; np. kogo czem obdarzy,

obciy, uj, zby.

<t. Rzdzce pewnym przypadkiem i Przyimkiem; np.

pomci si czego nad kim, przysiga komu na co, oskary ko-

go o co, prosi kogo o co, zachowa kogo od czego, wygubi
co do szcztu, wyzu kogo z czego.

Lub dwoma Przyimkami; np. skary na kogo przed kim.

Rzd wieloraki wedug znaczenia.

Przykady: aja losowi (wyrzeka na), zaja nieostro-
nego (gania mu). — Bogosawi Bogu lub Boga (wielbi go),

bogosawi synowi (dobrze mu yczy). — Godzi sucego
(umawia go), godzi si z kupcem (targowa si), godzi brata

z ssiadem (jedna ich), godzi na czyje ycie (nastawa). —
Urga przyzwoitoci, urga s\ z zawiedzionego. — Wpa
w rce, wpa do pokoju, wpa na myl. — Zaduma si
wypadkiem, o majtku, nad przyszoci. — Tskni do

domu (do którego si ma kto zbliy), za ojczyzn (w oddale-

niu), bez rodziny (opuszczonej), po matce (utraconej). — Prosi

matki chleba, aski u króla, rzd o urzd, goci na objad, za

bratem. — Ufa przyjacielowi (zwierzy), w Bogu (nadzieje

mir), w szczcie (polega na niem) itp.

Czstokro wedug upodobania piszcy uywa moe teco lub

OWegO rzdu; np. mci si czego lub za co; rozmyla co, o

<v/'in lub nad czem; popisywa si czm lub z czm; woy,
wdroy si w co lub do Czego.

SpOSÓb tacwy.
Kiedy priy Czasownikach , wyraiajcych czynno zon sów

lub duszy, Przysówek me si poloiy, sposób oznajmujiey za-

mieni si D8 ;ic/cv; np. Wulzr. te mi sprzyjasz; nie widz,

ihbyi nii sprzyja. — - (Izu ,
/.** mutr skrzywt/zi; nie czu,

mnie skrzywdzi.

Lecz pe Czasowniku wiedzie kadzie si: cxq; np. M« wi

Cg] priiwd won
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Imiesowy.

Imiesowy tmi rzdz przypadkami, co ich Czasowniki; np.

pragnc chway, przypatrujcy si socu, dawszy sowo, ciy
szabl, obmierzy kademu.

Po Czasownikach, oznaczajcych sprawy zmysów, bra naley
imiesów czasu teraniejszego; np. Widz ptaki latajce, sysz
ich mówicych itp. nie z niemiecka: Widz ptaki lata, sysz
ich mówi.

Rzeczowniki od Czasowników pochodzce.

Rzeczownik jakiejkolwiek postaci, pochodzcy od Czasownika

przechodniego, wymaga po sobie Posiadacza; pochodzcy za
od Czasownika, rzdzcego innym wzgldem, zatrzymuje rzd pier-

wotnika swego; np.

Zamiowa porzdek.

Rozmiowa sie w naukach.

byczy bliniemu.

Prosi o przebaczenie.

aowa za grzechy.

Pogardzi podym.
Wstydzi si niedbalstwa.

Zamiowanie porzdku.

Rozmiowanie sie w naukach.

yczenie bliniemu.
'

Proba o przebaczenie.

Zal za grzechy.

Pogarda podym.
Wstyd mi niedbalstwa.

Wyraenia trzecioosobotue.

Wyraamy sie trzeci osob liczby pojedynczj rod. nijakiego:

a) Kiedy orzeczenie nie odnosi sie do adnego podmiotu; np.

Jest co robi: — Byo na co utyskiwa. — Jado si smaczno. —
'Nie ma si czemu dziwi.

b) Kiedy podmiot zamieni sie na Posiadacz; np. Nie ma w
kraju pienidzy (tj. pienidze nie s). — Nie byo o tern mo-
wy (tj. mowa nie bya). — Brako mi czasu. — Przybyo mu ro-

zumu.

c) Kiedy podmiot zamieni si na Celownik; np. Nie ma komu

sucha (tj. nie jest ten, ktoby sucha). — Niedostaje im odwagi

(tj. odwaga nie jest u nich). — al mi ci (tj. ja auj). —
Trzeba mi.

>d) Kiedy podmiot zamieni si na Biernik; a to, gdy oznacza

ar, wag, ilo; np. Jest jeszcze godzin czasu (jest go-

\d). — Bdzie moe pó funta cukru. — Zgnio dwie kopy
\ek. — Byo par osób. — Zgino par koni.— Zostanie tro-

masa i kawaek chleba.
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Stówa przeczce.

Jedno zdanie kilka sówek przeczcych wymaga moe; albo-

wiem nietylko zaprzeczy mona objaw (Przysówkiem nie), ale

take podmiot i przedmiot, sposób i okoliczno czasu lub

miejsca; np. Nie wiem, nic nie wiem, nikt nic nigdzie o tern

nie wie. — Nigdy nikomu krzywdy nie wyrzdzaj.— aden z nas

nikomu o tern ani sowa nie powiedzia.

WIELORAKOC ZDA. >
A. Ze wzgldu na objaw podmiotu bywaj zdania:

1: Czynne, których podmiot sam si objawia, a Czasownik orze-

czenia jest w stronie czynnej; np. Wojna wyludnia kraj.

2. Bierne, których podmiot tern si objawia, e doznaje dzia-

ania; a orzeczenie, bdce Czasownikiem przechodnim, jest w stro-

nie biernej; np. Kraj wyludniony zosta przez icojne.

B. Co do rozwinicia czci s zdania:

1. Nagie, o samym podmiocie i orzeczeniu; Bóg wywiadcza.

2. Dopenione, majce do peni ki w orzeczeniu; np. Bóg wy-
wiadcza ludziom dobrodziejstwa.

5. Ozdobne, których czciom stosowne okrel ni ki si przy-

dadz; np. Najdóbrotliwszy Bóg, wszechmocny stwórc i najmdr-
szy rzdca wiata, wywiadcza zawsze i na kadym miejscu lu-

dziom, na obraz jego stworzonym, nieprzebrane dobrodziejstwa
podami ziemi i utworami caej natury, suzacemi wnet do ich po-

trzeby, wnet do ich rozrywki, wnet do utrzymania ich rodu.

Zdania niezupene, nie maj istotnych i innych, atwo do-

mylnych czci, osobliwie w rozkazach, pytaniach, odpowiedziach,

przysowiach; np.

Niezupene: Zupene:
Id! Ty id!

Baczno! Wy dajcie haczn-

Aa zdrowa! .la zyczo, ;iby ci to na zdrowie

wyszo,
Co robicie'.' A/c. .My nic mc robimy.

i c/ei'i mae czym postpy w Dla czego ucze mae postpy,

naukach. Dlaczego'/

Suchy marzec, mokry maj, bdzie Kiedy marzec jest suchy

ytO niby
gty (Pnyttowi*) mokn, bdzie yto niby
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C. Pod wzgldem skadu bywaj zdania:

i. Pojedyncze, majce tylko jeden podmiot i jedno orzeczenie;

np. Ogromne gwiazdy byszcz niby wietliste punkty na niebie.

2. Zoone, jest poczeniem dwu lub wicej zda w jedn ca-

o; np. Kiedy soce wschodzi, budzi si caa natura.

Zdanie zoone obejmowa moe:

a) Albo zdania spórzdne,*) tj. od siebie wcale niezawise; np.

Pikno mija, cnota trwa.

b) Albo zdania spojone, czyli spój zda,**) z których jedno

gówn myl zawiera, a przeto gównem zwane; inne do okrele-

nia zdania gównego s przyczone, a dlatego podrzdnemi si
zowi; np. (Zd. gówne): Porzu przyjaciela, który ci do ze-
go namawia. (Zd. podrzdne). — W Polszcz tych, co sie m-
droci, cnot lub dzielnoci odznaczali, szlachetnymi zwano, i

szlachectwem obdarzano, aby wskaza, ze tylko godno, zacno i

obyczaje rónice midzy ludmi stanowi. (W tym spoju zdaniem

gównem jest: W Polszcz szlachectwem obdarzano; inne s pod-

rzdne.)

Wzgldem szyku, zdanie podrzdne nazywa si pobocznem, kie-

dy z któregokolwiek boku zdania gównego stoi ; a wstawionem,

kiedy w rodku jego si mieci; np.

Poboczne.

Rodzaj chleba robi z niedoj-

rzaych owoców drzewa chlebowe-

go, które po wyspach australskich

ronie.

Chociaby czowiek bez cnoty

by urodziwy, podobny jest do

piknego, ale robaczliwego owocu.

Wstawione.

Z niedojrzaych owoców drzewa

chlebowego, które po wyspach

australskich ronie, robi rodzaj

chleba.

Czowiek bez cnoty, chocia

urodziwy, jestto frukt pikny, ale

robaczliwy.

Zdanie nawiasowe wsuwa si w inne, nie majc z nim cise-
go zwizku, a przeto t nawiasem si zamyka; np. Modociane

lata (oneto najpikniejszym czowieka wiekiem) nader szybko

ulatuj.

Okres (peryod) jest takim zda spojem, w jakim albo jedna, albo

obie z czci zawisych znowu s zoone. Te dwie czci w
okresie od siebie zawise, które tylko razem wzite zupen myl

*) Satzverbindun$.

**) Satzgefugt.

25
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wyraaj, zw si rozczoniami jego. Pierwsze, podrzdne rozczo-

nie jest poprzednikiem; drugie, gówne nastpnikiem okresu; np.

Kto bliniego to takiej doli, jaka mu w udzia od przygody padnie,

wstydzi si zwa bratem dlatego, ze sam na wyiszy szczebel posa-

wio; ten nie wart wzgldów nieba. (Poprzednik tego okresu o-

krelaj dwa zdania podrzdne). — Gdy jesie zapada: tumy pta-

ków przelatuj obszar oceanu, dc do krain, kdy nie ma zi-

my, a których nigdy nie widziay; bo goni za przewodni myl
natury. (J**ef Kremtr.) (Tu poprzednik jest pojedynczy; lecz na-

stpnik trzema zdaniami podrzednemi okrelony.)

Okres jest zoony , kiedy jakie rozczonie jego sic skada ze

zda spórzednych (czonów).

Rozczonie okresu jest przeto lyloczonowe, ile zda spórzednych

obejmuje; np. Poniewa czas szybko mija, i nigdy si nie wraca;

le tedy nie korzysta z niego, le nie oszczdza go, a najgorzej

na ze go obraca. (Tutaj poprzednik jest jednoczonowy,
lubo z dwóch zda spórzednych skojarzony; nastpnik trzy-

czonowy, bo z trzech zda spórzednych zoony.)

I Gdy skowronek nad bruzd rodzinn zanuci;

]I bocian klekoccy na gniazdo powróci;

I zórawie w powietrzu przez krzyki radosne

Gosz w szacie zielonej wracajca wiosn:

Oto jest chwila pracy, niech j rolnik chwyta.
(Kajetan Komian.)

(Poprzednik
trzyczlonowy.)

(Nast. jednoczonowy.)

(Poprzednik
dwuczonowy.

)

-

l
- 1 1 i k

fonów)

iA gdy si troski do duszy wkradn^

I
Huczc w niej chmury carnem i

;

A gdy nieszczcia na kogo spadn,

I posta wzniosa, szlachetna, adn
Smutek nachyli ku ziemi:

Ol niech na chwile Zloi sic ju/ howa,

Itany sztyletem nic CUCIJ

Niech cho przj igonie zabrzmi te sowa:
W roci spokojnoso — nn róci

(Ani
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II. ROZDZIA.

ZMIANY ZDA.
Nauka o zmianach zda wykada, jak bez przeistoczenia gó-

wnej myli pewnemu zdaniu nada skad innego powinowatego
mu zdania.

Przeobrazi tedy mona zdanie czynne w bierne, nagie w
ozdobne, pojedyncze w zoone; a zoone skojarzy lub

cign w jeden zwi.

PRZEMIANA ZDANIA CZYNNEGO NA BIERNE
i odwrotnie.

I. W przemianie zdania czynnego na bierne, przedmiot
prosty (w Bierniku lub Posiadaczu) przeobraa sie w podmiot, a

podmiot albo w Posiadacz z Przyimkiem od, albo w Biernik
z Przyimkiem przez , albo w Narzednik, albo sie opuszcza;
Czasownik za przechodzi ze strony Czynnej na biern tego sa-

mego lica, sposobu i czasu, zgadzajc sie w innych wzgldach z

nowym podmiotem. Inne sowa w zdaniu nie zmieniaj sie. Np.

Zdanie czynne.

Niektórzy cesarze rzymscy

pierwszych chrzecian za wia-

r wizili, okrutnemi sposobami

katowali, i na mier m-
czyli.

Zdanie bierne.

Pirwsi chrzecianie od
niektórych cesarzów rzymskich

za wiar wiezieni, okrutnemi

sposobami katowani i na mier
mczeni byli.

Go do przypadku, w zdaniu biernem poredniczcego , który z

podmiotu zdania czynnego powsta, uwaa mamy:

a) Najpospoliciej uywa sie Przyimek od; np.

Po ucieczce Henryka Walezego

naród polski obra swym kró-

lem Stefana Batorego.

Wiater zama drzewo.

Po ucieczce Henryka Walezego

Stefan Batory od narodu
polskiego królem obrany zosta.

Drzewo od wiatru zama-
ne (jest).
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b) Bierze si Przyimek przez, gdy rzecz przypadku poredni-

czcego stanowcz ma w czynnoci przewag nad rzecz pod-

miotu; np.

Królowa Eona uwizia do\ Niezmierne skarby z Pol-

Wioch niezmierne skarby z ski uwiezione do Woch przez

Polski.

wygranej sprawie (ja) uwia-

domi brata listem.

królow Bon.
wygranej sprawie brat u-

wiadomiony przeze mnie b-
dzie listem.

c) Jeeli przypadek poredniczcy wyraa sposób dziaania,

Wadzie si Narzdnik; np.

Nauki wzbogac dusz, pie-

nidze kiesze lub szkatu.

Rosa i dzd odwilzaj ziemi.

Promie soca oywia ziarno.

Dusza wzbogacon bdzie nau-
kami, kiesze lub szkatua pie-

nidzmi.
i

Ros i dedem odwilona

(jest) ziemia. Promieniem soca
oywione (jest) ziarno. (JózofKremcr.)

d) Przypadek poredniczcy opuszcza si, kiedyby si go atwo
domyli mona, lub kiedy w zdaniu czynnem Czasownik jest nie-

osobicie wcity.

któr pozyczy-Oto ksika
lem (ja).

Chwal ucznia.

Ubito niedwiedzia.

Oto ksiaika , która poy-
czona bya (przeze mnie).

Ucze jest chwalony.

Niedwied byl ubity.

Jzyk polski, unikajc Czasownika w stronie biernej, kadzie go

zwrotnie osobicie; np.

Czynnie: Gnuno i zbytki gubi narody.

Biernie zamiast: Narody gubione s gnunoci^ i zbylkami.

lepij : Narody gubi si gnunoci^ i zbytkami.

Gdy w czynnym zdaniu dwuznaczno ley, bierne staje si
potrzeb; np. Nasze buty pobiy zgraje nieprzyjacielskie. Tutaj

Mianownika od Biernika rozróni*'- nie mona. AYyraznirj przeto:

Zgraje nieprzyjacielskie pobite zostay od hufców naszych.

II. Przemieniajc zdanie bierne na czynne, odwrotnie sir po-
^ f

;
f

» u j e : przypadek poredniczcy robi si podmiotem , a podmiot

przedmiotem, Czasownik zad przechodzi w stron czynn tego sa-

mego lica, sposobu i czasu; np.

Biernie: Skromny lubiono jest od ktide/o.

Czynnie: Kady lubi skromnego.
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ROZWIJANIE ZDA.
Rozwin zdanie znaczy, zdanie nagie w ozdobne prze-

obrazi.
Chcc rozwin zdanie nagie, np. Pola wyday.

dopelniwszy je, Pola wyday nam plony.

przyozdabiamy nasamprzód podmiot
stosownemi okrelnikami ,

jak Przy-

miotnikiem, Zyne pola.

a Przymiotnik Przysówkiem , a Przy-

sówek innym. Nie bardzo zyne....

Z kolei dobra podmiotowi mona
Liczbownik lub Zaimek jaki, Te nasze trzy.... pola,

a nawet przydatnie spucizna.

z wszelkiemi okrelnikami Droga spucizna po zacnych

przodkach naszych.

Nastpnie przyozdabia si orzeczenie (Wyday).

doborem wyraajcych rozmaite oko-

licznoci sów, jak Przysówek, wy-

raenie przysówkowe albo Przyimek

z pewnym przypadkiem. Nie$podzianie,(pewnego)roku,

w nad§rode
u
, za prace, za wy-

datki.

Nakoniec wszelki Rzeczownik w zda-

niu mona okreli sowem rodzajo-

wanem, Tego sotnego roku, obfite

plony, w sowit nadgrode, za

staranne prace nasze, wy-
datki oone.

a sowo rodzajowane Przysówkiem lub

Przyimkiem z pewnym przypadkiem W sowit niemal nadgrode,

oone zwykle na sprawienie

roli itd.

Cae zdanie ozdobnie rozwinite: Te nasze trzy nie bardzo

iyine pola, droga spucizna po zacnych przodkach naszych, wyday
nam niespodzianie tego sotnego roku obfite plony w sowit niemal

nadgrode za staranne okoo nich prace i znaczne wydatki, oone
na sprawienie roli, oplewienie zasiewów i zebranie wszystkiego.

Rzeczownik okrela si daje, oprócz sów rodzajowanych, Po-

siadaczem, przypadkiem przyimkowym lub przydatni; np

wiato ksiyca jest odblaskiem soca. — List do ksidza
leiy napisany. — Piotr Skarga, znakomity kaznodzieja i pisarz,

iy w XVI stuleciu. 4
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Okolicznoci, jakie posuy mog do okrelenia wnet orze-

czenia, wnet jakiego Rzeczownika, bywaj nastpujce:

a) Okoliczno miejsca na pytanie gdzie? skd? dokd? kdy?
itp. np. Bóg jest wszdzie. - Wiater wieje od wschodu. —
Zajc ucieka w las. — Tamtdy droga do wsi.

b) Okoliczno czasu na pytanie kiedy? jak dawno? jak du-
go? itp. np. Powietrze rano i w wieczór zawsze chodniejsze

niz w dzie. — Od zajcia Sztambuu Turcy iv Europie pa-

nuj. — Wieniak pracuje a z do nocy.

Prócz Przysówków i Przyiników uywa sie tu Posiadacz, Bier-

nik i Narzdnik; np. Co wiosny odmadnia s/e przyroda. — Mo-
tyle krótki czas yj. — Latem zbieramy na zim.

c) Okoliczno iloci, stopnia, miary, porzdku; np. Do-
sy spa godzin siedm. — Bardzom sie skaleczy. — Zbyt
tpy rozum czowieka. — Przed wschodem soca wida pierwej
jutrzenk.

d) Okoliczno przyczyny, powodu, p oznaki, celu; np.

Dry z zimna. — Dzieci rodziców sucha powinny z mioci.—
Pozna ptuszka po piewie. — Podróuj jedni dla rozrywki,
drudzy dla spraw jakich, inni dla nauki.

ej Okoliczno sposobu na pytanie jak? jaki? np. Statek parowy

szybko leci. — Serce bez mioci jest, jakoby lampa bez oleju.

Prócz Przysówków i Przyimków suy tu \arzejlnik i imiesów

bd nicrodzajowany, bd przemieniony na przysówek osobliwie

sposobowy; np. W Polszcz jezdz konno, wozem lub saniami,

wlndyi na soniach, w Afryce wielbdami i strusiami.— Idc
po lodzie, atwo upa mona. — (i o raco sie modl M okrejacii.

le pisa 1 (rcy.

Okrelniki zmieniaj zdatne zwyczajne na prze rce, py taj-

ne, lub wyraajce jakie wzruszenie umysu; lip.

Zdanie zwyczajne: Ten wschód soca jest wspaniay.

« przeczce: Ten wschód soma nie jest wspaniay.

« pytajne: Czy nie wspaniay ten wschód soca?
« podziwienia: Ojak wspaniay len wschód soca I

rozszkrzamk ZDA.
R OZ8 /«' rzy z<l;nne znaczy, zdanie pojedyncze w SDÓj zda

zamieni, czyli zdanie gówne podrtdnm okreli.

/danie podrzdne zaczyna sie albo jakiem sowem w z g 1 e dn cm
,

*albo Spójnikiem; bywa tedy dwojakie: wzgldne lub czne.
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Zdania wzgldne.

Zdanie wzgldne wie si z gównem zapomoc sów wzgld-
nych, jako:

Zaimków wzgldnych: Leio , który tylko w gorcych krajach

yje, naley do najdrapiezniejszych zwierzt. — Nauki
,

jakich za

modu nabdziemy, utkwi nam w pamici. — Nie znajdzie Boga,

kto go szuka tylko w niebie. (Mickiewicz.) — Go poyteczne, nie

zawsze skuteczne. — Ziemia wszystko wydaje, za. co j matk zo-

wiemy. — Ktokolwiek si pyszni, (ten) nie wart poszanowania.

Przysówków wzgldnych: Tam sigaj rozumem, gdzie wzrok

nie siga. — Odkiedy proch wynaleziono, zarzucono uk i strza-

y.— Bdcie miosierni, jako wasz ociec niebieski miosierny

jest. — Wieszli? gdzie, kiedy i jak umrzesz? — Nie przewidzi

onierz, dokd go zaprowadzi miao. — Chmurotyczne skay,

kdy Tatrzaniec za kozem przesadza, niedostpne dla innego.

Zdania czne.

Zdanie czne spaja si z gównem zapomoc rozmaitych

Spójników, od których te i nazwisko bierze; tak bd zdania:

Przyczynowe: Poniewa powietrze jest blado bkitnego koloru,

dla tego wida nad nami strop, firmamentem zwany.

"Wnioskujce: Bóg jest duchem, a wic w duchu cze mu odda-

wa naley.

Owiadczajce: Wadysaw okietek do mierci ubolewa nad tern,

e krzyakom Pomorza odebra nie zdoa.

Próno ten mocarz, zaufany w sile,

Dumn potg straszy poch ziemie,

Jakby sam jeden na wiata mogile

Mia przey ludzkie wyludnione plemi. (W.)

Warunkowe: Jeli prawda nie zwyciy, to zginby przyszo.

Porównywajce: Im sroszy los nas nka, tern mniej stad nam
trzeba. (Bogusawski.)

Przeciwstronne : Chociaby kamca prawd mówi, to mu nie

uwierz.

Celowe: Sprawuj sie dobrze, by pociech by rodzicom.

Czasowe: Skoro soce zachodzi, cae przyrodzenie ma sie do

spoczynku. — Zaledwie ranek pozoci niwy, alici rolnik

do roboty spieszy. — Myl z duszy leci bystro, nim si w
sowach zamie. (Mickiewicz.) — Poczekaj, a kolej na ci
przyjdzie.
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Tylko takie zdanie, które ma na pocztku Spójnik i lub a, jest

gówne, a poprzedzajce podrzednem; np.

Jeli jest rozkosz, to prdko uciecze,

A za ni smutek, jak limak sie wlecze. (K. z.)

Nawet kilka zda podrzdnych suy moe do okrelenia zda-

nia gównego; np.

Przyja, co odbiega w- ndzy,

Co sie nie jedna z przymioty,

Co jest tylko dla pienidzy,

Traci U mnie WartOC Cnoty. (Kajetan Wgierski.)

Zdania dopen iajce.

Tak wzgldne, jak czne zdanie jest dopeniaj cem, kiedy

go po gównem oczekujemy ku dopenieniu myli; np. Powiedz

nam, co nowego sysza. — Niektórzy sadzo:, ze chorob zacza-

rowa mona. — Pytanie, czy wszyscy ludzie s równi.

Do zda dopeniajcych nale przytaczajce, jak np. Bóg rzek:

tNiech bdzie wiato!*

KOJARZENIE ZDA SPÓRZDNYCII.
Skojarzy zdania spórzedne znaczy, poczy je w jedno zda-

nie zoone. Wielorako kojarz sie zdania spórzedne:

1. Kiedy nic wspólnego miedzy sob nie maj, wi si:

a) Bezporednio, tj. zamian tylko kropki na przecinek lub

rednik; np.

Spórzedne.

Grzeczny wszdzie lubiony. Bez-

czelnym pogardza kazden.

Skojarzone.

Grzeczny wszdzie lubiony, bez-

czelnym pogardza kazden.

So broni sie trb i kami. So broni sie trb i kami;

Wó odpiera nieprzyjació rogami.
1 wó odpiera nieprzyjació rogami.

Gdy sowik zanuci,

Myliwy grot rzuci;

Znika nagle piew,

Ptaszyna upada,

Skrzydekiem nie wada,

CillcllO Stoi krzew. (Kazimirz Brodziski.)

b) Zapomoc Spójników przeciwstronnych: a, ale, lecz, ina-j
czej; np.

Ptak lata. Hyba pywa.— Ksie- Ptak lata; a ryba pywa.—Ksi-
yc (wUeL Ksiczyc meyrzeje. — iyc wieci; ale nie grzeje. —

tdzaj w modoci. fffka w Oszczdzaj w modoci; inaczj
staroci. ndza w staroci. ^
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2. Kiedy za zdania spórzdne albo wspólny podmiot albo

wspólne orzeczenie maj; zatrzymawszy tylko jeden podmiot lub

jedno orzeczenie, opuszczamy inne, i kojarzymy zdania:

a) Za porednictwem Zaimków:
Osobistych, choby tylko domylnych:

Róa jest pysznym kwiatemA Róa jestpysznym kwiatem;(om)

Róia zachwyca nas barw i woniaA zachwyca nas barw i woni.

Dzierawczych:

Nasza ka nad strumykiem ley,

Wasza ka ley w dolinie.

Wskazujcych

:

Nasza ka nad strumykiem ley;

wasza wdoli7iie.

Platyna i zoto s najdrozszemi

kruszcami. Platyna jest biaa.

Zoto ma óty kolor.

Platyna i zoto s najdrozszemi

kruszcami; owa jest biaa, to

ma óty kolor.

fyjZa porednictwem Spójników: \
czcych: i, oraz, tudzie, tez, take, toz, tako, jako i; — lub

albo, czyli, ani, ni; — i.... i, juz.... juz, to.... to, lub.... lub, albo....

albo, czy.... czy, cho.... cho, bd.... bd, czci.... czci, czasem...

czasem, ani.... ani, ni.... ni, nielylko.... ale i, tak... jak; np.

Gwiazdy wiec. Soce ioieci

Ksiyc wieci. — By nauczycie-

lem. By urzdnikiem. By o-
nierzem. By rolnikiem. — Wielu

nie umie czyta. Wielu nie umie

pisa.

Wnioskujcych: ze, dlatego, przeto, tedy, to, wlec, zatem, bo tez.

Kamie jest ciszy od wody.\ Kamie jest ciszy od wody,

Gwiazdy, soce i ksiyc wie-

c; — By to nauczycielem, to

urzdnikiem, to onierzem, to

rolnikiem.— Wielu nie umie ani

czyta, ani pisa.

Kamie w wodzie tonie.

Porzdkowych; np.

Mierno utrzymuje zdrowie.

Mierno wzmacnia siy do pra-

cy. Mierno przysparza majtek.

Mierno staje sie ródem szcz-
cia. Mierno jedna nam sza-

cunek.

dlategoto w niej tonie.

Mierno utrzymuje najprzód
zdrowie; dalej wzmacnia siy do

pracy; przysparza potem maj-
tek; nastpnie staje sie ródem
szczcia; nakoniec jedna nam
te i szacunek.

CIGANIE ZDA PODRZDNYCH W GÓWNE.
ciga zdania znaczy, zdanie podrzdne w gówne wcieli dla

zwizoci i ywoci mowy.
ciganie zda dzieje sie albo za spraw imiesowów, albo za spra-

w Rzeczowników lub Przysówków, albo za sprawa sposobu bezokol.

^26
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CIGANE ZDA
za spraw imiesowów.

Kiedy zdania za spraw imiesowów ciga si maja, sposób

oznajmujcy Czasownika przemienia sic na imiesów tego sa-

mego czasu, lica i strony. Jeno imiesów czasu teraniejszego
kadzie si nietylko za czas teraniejszy , ale i za czas przeszy

i przyszy wtedy, gdy czynno tak zdania gównego jak i pod-

rzdnego sa[równoczesne; imiesów za bierny odpowiada moe
kademu czasowi strony biernej. Zreszt, gdy odpowiedniego imie-

sowu brakuje, zda cign nie mona.
cigaj si zdania po opuszczeniu albo Zaimka wzgldne-

go, albo Spójnika.

Opuszczanie Zaimków wzgldnych.
Zaimek wzgldny tylko wtedy opuci mona, gdy w Mianowni-

ku stoi, albo przez przemian zdania czynnego na bierne, lub

biernego na czynne w Mianowniku stanie.

Opuszczajc Zaimek wzgldny (oraz Zaimek wskazujcy, do kto—

regoby sie tamten odnosi), Czasownik zdania podrzdnego za-

mieniamy na odpowiedni imiesów odmienny i zgadzamy go jak

Przymiotnik ze sowem, do którego si Zaimek wzgldny odnosi; np.

Pochwalono ucznia, który piknie pisze. Pochwalono ucznia, pik-

nie piszcego. — Kto staroci nie szanuje, nie wart sie ze-

starze. Nie szanujcy staroci nie wart itd. — Zygmunt August

tym, którzy go do rozwodu namawiali, odpowiedzia, ze król ka-
demu wiar dochowa powinien. Zygmunt August namawiaj-
cym go do rozwodu odpowiedzia , ze itd. — Zawsze posucham
tych, CO mi dobrze radzi bd. Zawsze posucham radzcych
mi dobrze. — Zgina wód:., który w bojach osiwia. Zgina wódz,

w bojach osiwiay. — Hola, któr le uprawiaj, nie wydaje plonu.

(Biernie: która jest le uprawiana.) Hola, le uprawiana, nie wy-
daje plonu. — ffie doilaletn pomocy, jakiej daem. (Biernie: ja-

ka zadana bya (ode mnie.)
|
Nie dostaem zadanej pomocy. —

Bóg nadgrodzi ze
:

, która nad bidakiem uronisz. (Min mc: która

nad biedakiem uroniona bdzie.) Bóg nadgrodzi /c, nad bieda-

kiem uroniona. - Tych, CO na sejmie be. la radzili, obiera naród.

Majcych radzie na Sjmi olucra naród.

cznik by lub razem i domiolem zgadza si ze slowein bkrilo-

nym, lub tól si wypuszcza; np. Zy duch uwiód ludzi , którzy

byli w raju. Zy duch uwiód ludu, bdcych w raju. hopczyn-

skirmu, który byl gramatykiem polskim, wybito medal wnadgrodc.

Kopczyskiemu, byemu gramatykowi polskiemu, wybito itd.
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Dunajec, który jest spawny, wpada do Wisy. Splawny Dunajec
wpada do Wisy. — W Stefanie Batorym, który by wojewod
siedmiogrodzkim, miaa Polska najdzielniejszego króla. W Stefanie

Batorym, wojewodzie siedmiogrodzkim, miaa itd.

Opuszczanie Spójników.

Spójniki czasowe: gdy, kiedy, skoro, odkd; przyczynowe:
poniewa, gdy, ze, ii; warunkowe: jeli, jeeli; przeciwstron-
ne: cho, lubo, aczkolwiek) czce: i, a. tylko wtedy za spraw
imiesowów opuszcza mona, gdy zdanie podrzdne ma z gównem
wspólne jakie pojecie; zachodzi to:

1. Kiedy oba zdania spoiny podmiot maj; natenczas Czasow-
nik zdania podrzdnego przemieni si na odpowiedni imiesów
nieodmienny; np. Gdy para na zimne rzeczy osiada, przemienia

sie w krople. Para, osiadajc na zimne rzeczy, przemienia sie

w krople. — Skoro sie bdziesz widzia z bratem, pozdrów go ode

mnie. Widzc sie z bratem, pozdrów itd. — Poniewa Czowiek
ciaem obleczony jest, prawom iwierzecoci jest poddany. Czowiek,

ciaem obleczony bdc, prawom iwierzecoci'jest poddany. (J. Kremer.)

Iem sie' stara o dobro publiczne, umr spokojnie. Starawszy
si o dobro publiczne, umr spokojnie. — Jeeli ucze nie myli,

to nie zrozumie skadni. Nie mylcy ucze nie zrozumie skadni.

Chocia by srogo przeladowany, hartu duszy nie straci. Srogo

przeladowany, hartu itd. — Jan Kamirz zoy koron, i*

wróci do sianu duchownego. Jan Kamirz, zoywszy koronq,

wróci do stanu duchownego.

2. Gdy oba zdania wprawdzie róne podmioty maj, ale zaim-

kowy podmiot zdania podrzdnego odnosi sie do jakiego sowa,

bdcego w zdaniu gównem; wtedy bierzemy odpowiedni imiesów

odmienny i zgadzamy go z tern sowem , do którego Zaimek si
odnosi; np. Matce zy w oczach stay, gdy (ona) syna egnaa. Mat-

ce, egnajcej syna, zy w oczach stay.

Przy tern zdanie gówne zawsze wprzódy postawi naprzód, a

zdanie podrzdne wtedy na bierne przerobi potrzeba, gdy jego

Czasownik jest w czasie przeszym lica dokonanego; np.

Gdy lekarz rannego opatrzy, lepiej mu sie zrobio.

Przestaw': Lepiej sie rannemu zrobio, gdy go lekarz opatrzy.

Biernie: gdy on od lekarza opatrzonym by.

cignij: Lepiej sie zrobio rannemu, od lekarza opatrzonemu.

Czstokro dwojako cign mona zdania: imiesowem czyn-

nym lub biernym; np.
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Skoro SobieskiTurków pod Wiedniem pobi, cigaich az na Wgry.
cignij: Sobieski, po hi wszy Turków pod Wiedniem, ciga ich itd.

Albo przestaw': Sobieski ciga Turków az na Wgry, skoro ich

pod Wiedniem pobi. Biernie: skoro (oni od niego) pod Wied-
niem pobici zostali. cignij: Sobieski ciga az na Wgry Tur-

ków, pod Wiedniem pobitych

CIGANIE ZDA
za spraw Rzeczowników lub Przysówków.

Przy ciganiu zda za spraw Rzeczowników lub Przysówków
opuszcza si Spójnik, a Czasownik zdania podrzdnego przemie-

nia sie albo w Rzeczownik, z dobraniem jednego z Przyimków: w,

z, za, na, po, od, pod, przy, przed, dla i innych, a nawet bez

Przyimków, albo w stosowny Przysówek; np. (Gdy chorujemy,)

W chorobie ocenia sie warto zdrowia. — Mów (tak, by cie

zrozumiano) zrozumiale. — Ten rodzaj cigania zda zachodzi:

4. Kiedy dwa zdania, lubo wzwy wymienionemi Spójnikami

poczone, nic wspólnego miedzy sob nie maj; np. (Skoro wi-
ta,) Ze witem pilni do roboty wstaj^. — (Odkiedy wynaleziono

szczepienie ospy,) Za wynalazkiem szczepienia ospy podlegamy

wicej chorobom. — (Kiedy strzel z armaty,) Na wystrza z ar-

maty Irzs sie mury. — (Gdy soce zajdzie,) Po zachodzie
soca chód krzepi natur. — (Odkiedy Kraków zaoony,) Od
zaoenia Krakowa 1200 lat mino. — (Kiedy Jagiellonowie

panowali,) Pod panowaniem Jagiellonów kwita owiata w Pol-

szcz. — (Kiedy soce zamione,) Przy zamieniu soca z dnia

staje sie noc. — (Kiedy grzmi i yska,) Podczas grzmotów i

y s k a w i c odiwiHa sie powietrze.

Lub sam Narzdnik; np, (Jeli bdzcego mile upomnisz,)

M i IV m u po inni cni cm bdzcego prdzej poprawisz, ni tedy—

gO kara.) kara.

cznik sic wypuszcza, a domiot przybior stosowny Pr/y i-

inek; np. (Kiedy jesl zawierzucha.) W za wic rzuh bajlia po-

</rn:ni. (Gdj by król Sas,) Za króla Sasa jedz, j>ij i po^

:itj paso. (Pnyffawi*)

2. Kiedy zdania innómi Spójnikami s powizane, jak:

Owiadczajcy: ie: np. Iad pewien, (ze ci Bóg opatrzy.)

opatrznoci boskiój. — (Ze wielce jestem zatrudniony,

)

Dla wielu zatrudnie nie wychodz z domu.

Celowe: by, aby, toby, izby ; np. oprawa si zawsze (tak,

ab\s byl chwalony.) chwalebnie. — Ta droga nadto ka-
mienista /.aby ni jecha mona.) do jechania.
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Miejscowy: gdzie; np. Miejsca (,gdzie przebywa bd,) poby-
tu mego oznaczy nie mog.

Czasowe: nim, zanim; np. (Nim odkryto AmerykJ Przed od-
kryciem Ameryki nie znalimy ziemniaków.

3. Czstokro miasto uycia imiesowu, osobliwie gdy odpo-
wiedniego brakuje , tudzie dla zrozumiaoci lub w dwuznaczno-
ci; np. Podziwiaj tego, który wiat stworzy. Podziwiaj stworzy-
ciela wiata. — Chociaem saby, pracuj. Saby bdc, pra-

cuje. Wyraniej: Mimo saboci pracuje. — Acz (jest) ubogi,

yje wesó. cignicie robi dwuznaczno: Ubogi, yje wesó.

Lepiej przeto Rzeczownikiem: W ubóstwie yje wesó.

CIGANIE ZDA
za spraw sposobu bezokolicznego.

Opuszczajc Spójniki: ze, aby itp. sposób osobisty Czasowni-

ka zamienia mona na sposób bezokoliczny ; np
v

Przyjaciel obie-

ca (, e mnie odwidzi) mnie odwidzi. — (Ze kto nic zego
nie robi,) Nic zego nie robi, nie jest jeszcze cnot. — Lekarz

kaza mi (, abym w óku zosta.) w óku zosta. — Nie spodzie-

wam si (, ebym doy lat dziada mojego.) doy lat dziada mojego.

Nawet wicej ni jedno zdanie podrzdne cign mona w
gówne; np. Stru, który jest najwikszym ptakiem na ziemi, Za-

ta nie moe, bo krótkie ma skrzyda. Króciej: Stru, najwikszy

ptak na ziemi, lata nie moe dla krótkoci skrzyde.

III. ROZDZIA.
SZYK SÓW I ZDA.

Porzdek, w jakim si sowa w zdaniu i same zdania ukadaj,

szykiem ich nazywamy.

Ogólnym przymiotem szyku polskiego jest swoboda; albowiem

jzyk nasz, nie bdc do cisych regu wizany w ustawianiu

sów i zda, szykuje one w takie nastpstwo, jakiego wymagaj
myli czowieka lub wzgldy na styl.

Szyk sów i zda bywa tedy u nas tylko dwojaki: albo prosty,

albo przestawiany.

SZYK SÓW W ZDANIU.
I. Szyk prosty.

W prostym czyli przyrodzonym szyku takim porzdkiem so-
wa po sobie nastpuj, w jakim pomysy przez nie wyraone; np.
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Czowiek, obdarzony od stwórcy mow, jest zdolen objawia dowol-

nie bliniemu myli swoje dla rozrywki lub potrzeby. — A mianowicie:

I. Podmiot z okrelnikami swemi staje na pierwszym miejscu

zdania; np. Czowiek, obdarzony od stwórcy mowa,...

Z przestawienia podmiotu na miejsce przedmiotu wynikn moe
inna myl; np. Rozum (podmiot) potpia czasem uczucie (przed-

miot/. Co innego znaczyoby: Uczucie potejiia czasem rozum.

II. Po podmiocie nastpuje orzeczenie z caym swoim przybo-

rem; np. Czowiek jest zdolen objawia dowolnie bliniemu

myli swoje....

III. Okrelniki ida po sowach okrelonych, jak w powyszych
przykadach: czowiek obdarzony, objawia dowolnie, myli
swoje. — W szczególnoci za:

1. Przybory Czasownika szykuj si, jak nastpuje:

«) Najprzód okrelniki, jako okoliczno sposobu, czasu,

miejsca, bd Przysówkiem, bd rzdem przyimkowym wy-
raona; np. Piorun uderzy niespodzianie tej nocy w lip,

b) Potem dopeniki
,

jak: sposób bczokoliczny, przed-
miot uboczny, prosty; np. Czowiek jest zdolen objawia
dowolnie bliniemu myli swoje. — Jeeli nie chcesz obraia

Boga, który cie kocha, miuj bliniego; nie z niemiecka: Jeeli Bo-

ya, który cie kocha, obraa nie chcesz, miuj bliiniego.

c) Na ostatku inne rzdy Czasownika, jak: NarzdOc i rzd
[i r z y i m k o w y ; np. Nazywam nauczyciela Job r odziej e m. Udzie-

lamy drugim myli swoich dla r o z r y w ki lub p o t r z eby.

2. Jeeli wielorakie okrelniki Rzeczownika przed nim stan maja,

prosty ich porzdek jest taki: Zaimek wskazuj acy, Zai-

mek dzierawczy, Licftbowhtk, Przy só wek, Przymiot-
nik; np. Te nasze ttzy marnie stracone lata nie wróc
si nigdy.

II. Szyk przestawiany.

Gwoli szczegóowej myli mówicego, dla gadkoci, diwitczno-

ei, nadobnoci i jasnoci toku mowy, udzie /<• wzgldów poe-

tycznych przestawiamy sowa i porzdku przyrodzonego. Kiedy

atoli samo przestawianie bIów owyip potrzebom nie yrystai

zamieniamy je winne, wyr/mamy niektóre luh wstawia-
ni

j nowe; takie sprawy iowig si postaciami gramatycznymi,

jak: zamiennia, wyrzutnia, dodatnia.

I. Dla zwrócenia szczególno] uwagi lul» dla przycisku na pewne
ra, stawiamy je naprzód; rtp, Tu na ziemi panuje rozum i

panowa powinien. (Brojiisjaw Trentonski.)
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Dlategoto z wielorakich okrelników Zaimki, osobliwie wska-
zujce, i Liezbowniki najzwyklej stawiamy przed Rzeczowni-

kiem; Przymiotniki lub imiesowy po nim; np. Ten czas, ci ludzie.

Nasza si Wista ukochana toczy

Przez kraj polisty, pszeniczny, uroczy. (Ant.Czajkowski.)

II. Dla gadkoci i dwicznoci mowy unika naley:

1. Schodzcych si wielu sów jednoz gosko wy eh lub

równozgoskowych; np. Ach jak dzi wiatr wia! Zamienni:

\
Ach jaki dzisiaj by wicher ! — Jakie drzewo , taki zawsze owoc
bywa. Wyrzutni : Jakie drzewo, takie owoce.

2. Kilku sów jednakowem brzmieniem si zaczynajcych,
koczcych lub spotykajcych; np. Rybaki radzi raki ra-

\ zem api. Zamienni: Rybaki spoinie lubi raki apa. — Chwale

ucznia Jego obyczajnego. — Zwyczaje jego. Przestawieniem:

Chwal tego ucznia obyczajnego. — Jego zwyczaje.

5. Sówzjednego rdzenia pochodzcych lub w równej odleg-

oci rymujcych si w mowie niewizanej ; np.' Zarosi sie-

po rosie. Wyrzutni: Zarosi si. — Takie cnoty s przymioty
mej istoty* Przestawieniem: Takie cnoty przymiotami s istoty mojej.

"III. Dla nadobnoci toku mowy:

1. Wielorako sowa radzi przeplatamy, jak Przyimek a Rze-
czownik Posiadaczem, Przymiotnik a Rzeczownik Posiadaczem,

innem okreleniem lub Czasownikiem; np. W miych przyja-
ció gronie: — Silnem rycerza ramieniem. — mier prawego

ma okropne na uczuciach naszych zrobio wraenie. —
Smutne w narodzie dzisiaj odmiany. (Fr. Kmanin.)

2. Czasowniki pisarze polscy wnet przy pocztku, wnet

przy kocu zdania kad; jip. Gdy przyj mia z wysokoci

Róg w ciele ludzkiem, aby nas owieci w ciemnociach, i wy-
j z niewoli wiecznej i gniewu boskiego; rozgosi przyjcie

SWOJe dawno obiecane U proroków. (Piotr Skarga Pawzki.)

Gdy si za czasem chrzecianie w Persyi rozmnoyli, i ko-

cioy juz swoje mieli; bardzo ta rzecz magów, którzy z staro^

.jlawna zawzdy idc po krwi, stróami i wodzami naboestwa per-

skiego byli, obrazia, i ydów, przyrodzonych chrzecian nie-

przyjació, zazdro wzruszya, ii si z magami zmówiwszy,
trapi chrzeciany poczli. (Skarga.)

3. Jednozgoskowe przypadki Zaimków, jak: mi, ci, si, go,

mi, ci, mu, im itp. ani na pocztku ani na kocu zdania nie

kad; lecz albo zaraz po Spójniku, albo po Czasowniku, a nawet
i przed Czasownikiem, byleby jakie sowo poprzedzao; np. Dzi-
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kuj ci bardzo, iti mnie wybawi z kopotu, — Wielce sie dzi-

wuj nierozsdkowi jego. — Nie: Dzikuj bardzo ci, itd.

4. Na kocu zdania unikamy sów przydugich; np. Prze-

najwitszy sakrament, przenajwielebniejszy konsystorz. Nie: Sakra-

ment przenajwitszy, konsystorz przenajwielebniejszy.

IV. Dla jasnoci mowy:
i. Spójniki, sowa pytajne i wzgldne zawsze na po-

cztku zdania si mieszcz; np. Jeeli niechccy zbdz, wybaczcie.

Gdzie pomaracze rosn? — cinaj drzewa, które popróchniay.

Po innem sowie staja Spójniki: bowiem, za; czasem take:

atoli, wic, tedy, przeto, zatem; np. Bogosawieni poeci; jeden bo-

wiem z osuszy, drugi j wycinie. — Oszczdza wiec sobie

chorób, kto im niewstrzemiliwoci przyczyny nie daje. [igr- Krasicki.]

Spójnik: ale bdem jest stawia po innem sowie, to rou-
mieby naleao o Spójniku: albowiem; np. Stanisato Leszczyski

nie mia zapewne dzielnoci bohatera.... ale posiada wszystkie cnoty

wielkiego monarchy. [Taska.] Nie z niemiecka: posiada ale wszystkie...

2. Sówko: nie zawsze przed sowem okrelonem , a sówko:
si zawsze po Rzeczowniku czasownikowym stoi; np. Nie tacy

pankowie byli murem chrzeciastwa. [K. z.] — Gani ze obejcie
si nawet z bydlciem.

V. Dla miary wierszów i dla zgody ich zakoezek w poezyi

rozmaicie przestawiaj si sowa; np.

Tam kukuka w boru kuka,

Pacze matka, syna szuka. [Aug. BidowtkL]

Zamiast: Kukuka kuka tam w boru, matka pacie, sutka syna.

S wyraenia i skady, w których sów przestawia nic mona,
jak: Ojcze nasz (modlitwa paska), Bolesaw Chrobry, panmlody,

Boieciao, rzeczpospolita itp.

SZYK ZDAX.
Prostym szykiem zdanie gówne ukada sio przed podrzdnem,

a poprzednik okresu przed nastpnikiem.

Dla wzgldów atoli stylistycznych przestawiamy zdania; a

podrzdne niejeden autor nawet W gówne rad wstawia; np.

Czasu jednego
,
gdy Saracenowifc wedfug zwyczaju na wojowa-

nie rhrzeciaskic.h krain wybiegali, pojmali wiele wicLfUÓWSkMrf*]

Nie przestawia si rozczonia okresu, kiedy opuszczony Spójnik:

(Lubo) Kaida ywtaulka aa niebie swoim blaskiem ponie;

(Lubo) Kaide ptasz, kwiat kaidy pod niebios budow
Ma swuj jeiyk, swe pienia, twój kolor, swe wonie:

Polki! a wy rodzinna wzgardziycie mowt. [J N. J.j

A



(D MTOWm
PISANIE GOSEK.

Nauka poprawnego pisania (ortografia) opiera si szcze-

gólnie co do brzmie na czterech gównych zasadach:

Wzgld na wymow, wzgld na luijwód etymologiczny,

wzgld na cechy polszczyzny i wzgld na zwyczaj, powa-

g wieków ustalony.

A. WZGLD NA WYMOW.
Ze wzgldu na wymow wynika pierwsza ogólna zasada:

Stosuj pismo do szczóro polskiój wymowy.*

Rozmaita atoli jest wymowa, jak do okolicy; np.

Wielkopolanin mówi: szersze, zatem,

Maopolanin wymawia: szersze (zzszyrsze) , zatem (—zatym).

Niektórzy mówi: lachetny, pik,w£rok, zamiast: szlachetny, szpik, wzrok.

inni z obca wymawiaj zgoski: ti, di, ri itp. zamiast po polsku:

ty> dy, ry.

Najpikniejsza wymowa, do której si pismo stosowa

ma, jest w okolicach , lecych na rozgraniczu Mazurów

od Rusi/)

*) Centralna ta wymowa polska, któr celni pisarze (np. J. Sniadecki) za wzór sta-

wiaj, i wedluc którj, gbsi badacze jzyka* (Kopczyski, Mroziuski, Deputacya warszaw-
ska, Muczkowslii, F. Zochowski, Szreniawa, K. Mecherzyski, Koncewicz i inni) w zasa-
dach pisowni polskiej si trzymali i trzymaj, kojarzy w jzyku pimiennym dwa
gówne ludy, skadajce dawn Polsk: fclaz^urów i Rusinów czyli Wielkopolan
i Maopolan.

I



II

Dwie ostatecznoci bywaj wadami wymowy, przyczyn

psot w jeyku i bdów w ortografii.

1

.

W zachodnich okolicach za nadto czsto brzmi sa-

mogoska wie tka e*) zamiast szczero polskiego brzmienia

y (lub i) lub stonego o; np.

grzech, mleko, kresa, kobieta, dzieci, /e», lepiej,

zamiast: grzech, mleko, kresa, kobieta, dzieci, tej, lepiej,

dawnem, dawnemi, miewa, trze, jem, je, jecie, mówiemy,

dawnem, dawnemi, miewa, trze, jem, je, jecie, mówimy,

kocie, osie, kozie, nies, biere.")

kocio, osio, kozio, niosa^, bior.

2. Na Rusi lubi samogosk u, rozdzielaj zlewy po-

chodnych spógosek, a cienkie grubo wymawiaj; np.

mówi: ón lub wón, i ouszem, krauca, uznauszy lub uznaszy,

zamiast: on, i owszem, krawca, uznawszy;

bur-za, mier-zy, brat-stwo, grod-ski, zaporoz-ski,

bu-rza, mie-rzy, brac-two, grod- ki, zaporoz-ki.

wiat, cjao, pastwo itp. zamiast: wiat, ciao, pastwo.

Do partykularnych wad wymowy naley szeplawos,***)

która wiegoccy jzyk rodzi; np.

ko, wzrok, /pika, pole, doirewa, Slazk, lachcic,

zamiast: szko, wzrok, szpilka, poszle, dojrzewa, Szla^zk, szlachcie.

Lubo mówimy: ród, laz i spolszczone: rót, róba....

Koo Krakowa sycha przycisk fakcentj na trzeciej

z koca zgosce ; np.

zamiast: w Kra-ko-wie, wy-pi-o, w o-gro-dzie, Mo-ska-lc,

mówi: w Kra-ko-wie, wy-pi-o, w o-gro-dzie, il(htk~U.

•) JoetO OMhl z.iclioilnij ^awiaszczyzny (KajIUDÓW, ut; ;
k.'\v

zaeliodnirj Europy.

") Taka prowineyonalna wymow popieri
wyoanój w Krakowi.' 1848. W lwowskiej literaturr.o pojawia
W Diieaniku mód, potem ja prtojety Gnicia narodowa, Dziennik narodowy, l'

Mta twawaaa i niektóra pisma ulotne,

i na tf wymowa powymyla! atowakl tasady, ajaafciaai i Ibjmi
jzyka uarodowego do podmiotowych widze lub wad w wymowie.
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Takim naciskiem wymawiamy tylko sowa : ogól, szczegó, w przy-

padkach o jedne zgosk przydfuonych; np. iv o-gó-le, szcze-gó~em;

nastpnie sowa z narostkiem -by: by-a-bym, da-li-by, smut-no by...

i w czasowaniu: mie-lismy , mie-liscie, gra-li-bysmy, zna-nismy,

zna-niscie... tudzie sowa obce, jak: Cy-ce-ro, A-rysty-des, fi-zy-ka,

gra-ma-ty-ka
, par-ty-ja, fi-lo-zo-fi-ja , Da-ni-ja, nie Cy-ce-ro, gra-

ma-ty-ka, fi-lo-zo-fi-ja.... Tylko Mazury mówi: ko-misy-ja, i-li-ja.

B. WZGLD NA POCHODZENIE.

Ze wzgldu na wywód sów druga staje zasada:

> W sowie pochodnem zachowuj ile monoci goski, jakie

si w pierwotnika znajduj.*

Np. dbowy, Dbica, Dbrowa (od: dab), tum-ok (tum-i), Kazi-

mirz (od: mir, pokój) itd. nie: dembowy, Dembica, Dombrowa, to-

mok, Kazimierz.

Zacieranie etymologii (soworodu) czyni jzyk nie-

zrozumiaym i bezzasadnym*), w goskach bowiem ley

was'ciwe sów znaczenie. Dlatego

:

1. Chocia spógoska saba na kocu sylaby brzmi

mocno, pielgnuj j ,
gdy ona w innem ugjciu sowa si

wykazuje; np.

las-ka a liz-ki, miek-ki a Ostrogski,

lasek lh-ga, miek-czy Oslrog,

pyszcz-ka a mózdz-ka, w o-cie a wodi-cie,

pyszczek móz-dzek,

skpstwo a hrabstwo,

sk-py hra-bia,

óz-ko a gorz-ko,

o-iy go-rycz,

dziat-ki a dziad-ki
t

dzia-tek dzia-dek,

bogac-two a dowódz-two,

boga-ty dowo-dzi,

up-ka a liub-ka,

u-pek hu-ba,

trosz-ka a roz-ka,

tro-cha ro-zek,

o-cet wo-dzi

karaf-ka a konew-ka,

kara-fek kone-wek,

je-li a niz-li,

\jest-li ni-zeli.

*) Mozebno wyprowadzenia rodu sów pojedynczych i porzdna a logiczna tyche
budowa stanowi najpierwsz godnos' jzyka. Nawet Francuzi i Anglicy, których pi-

sownia najbardziej zagmatwana i najmniej z wymowa zgodna, w uznaniu owej prawdy
mae swe szcztki soworodu radzi ratuj i w witej nietykalnoci utrzymuj; jako u-

padty u nich wnioski do zatarcia etymologii, a pisania zupenie tak, jak si wymawia.—
i Tylko niektórzy pisarze, a co gorsza mniemani postpowi gramatycy (azowski ma:

yme-ski, zamiast mz-ki itp.) z zasad (!) burza nam ad jzyka ojczystego, jedne z naj-

wikszych jego zalet.

L
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3. Rozrónianie poj pisowni jest znamienita polszczy-

zny zaleta ; np.

Spos. rozk. mie (od: mie; a sp. bezok. mie (mam), wyjecie (wy)

;\ wy jecie (wymów: jicie, je), biel (biao) a biel (tuszcz), u

(Rzeczownik) a Czasowniki: wie (wodzi) i wie(wozi), lubi a ht-

hie, polem (zipotym) a polem (pot). Tudzie gówne pojcia, jak:

Rzeczownik: dobrem zotem, Poockiem (miasto)

Przymiotnik : dobrem(—dobrym), zotem, Poockiem \~ -im, okolica)*)

II. SZCZEGÓOWE CECHY POLSZCZYZNY.

A. Samogoski charakterystyczne.

I

Gówne cechy polszczyzny w samogoskach sa nosowe

e, t
grube y, ciniono e, ó.

• Samogoski nosowe , a, tylko jeyk polski wsJawia-

szczynie zachowa;*') dlatego zgodniej z cechami polszczy-

zny mówi i pisa:

zamknity nic zamkniony wstrzemiliwo nie wstrzemiliwo
zamknicie « zamknicnic pielgnowa « pielegnow

Szczsny « Szczsny imi « imi
rozwizo « rozwiezo kurc: « kur:

*) azowski w gramatyce swojej (Kraków 1848) niemal wszytko przewrotnie wyn
i przeciwnie uczy mówi i pisa: leomy, tej, osio, do b ren (nawet jako Praymiol-
nlk), j eci e"j <l o /. r e w a , - k o

, i pik, i p i , f ó n V , w/rok; p o j e < y c /.
> ; p .1 i-

-

<• i o w a itp
,
jest on w tych icecaaefi gramatykiem a n t y n a r o d o u y m.

Polubiwszy bowiem kosmopolityczne <•, osadza takowe w miejsce naszych nos
mogoaek c, a, w miejsce Bzczero polskiego grzmienia y (i, «'•>,

i stonyea i, o; usankeyo-
nowai obco nam brzmienia tja, <ij.i, rja itp. 7p>f;i. p amatyków zasadami w
pil przeciw najgfównieiszym jeyka naszogo cechom, a skrztnie chwytajc si nowatorstwa,
upatruje 'l.ino(' i ducha joayka w iogo Rwicbniciach , poiawionycii \

lak narodu, jtk jeyka; i w skaeniu togoz pod wpywami obcych pierwiastków.
Ekolwiek dogadza niektórym, vo w upyniouych stosunkach kraju i wychowania od-

jta mieli sposobno obeznania si / rzeteln istot mowy p i
strony on

/y g r a im a t y c / n i o p o d c i t n a r o -1 o w o

i k narodowy jetl raooaa dan, wystpkiem obiera' go sobie

h marze.
tak m n i o m ;i u »k . j.ik t,w

ku poaytkowi aswialy narodowej nastpnie sio pojawi; a jeeliby pi>

irodowoici ich jzyk w tycio wprowadzali: przybdzie kiedy* <lo itawian-
jedon dyalekl . którego chai - lal a-

.•i patryotÓH takie niebezpieczestwo od naszych potom-
ków wcaed i^emu w zarodzie zapol
.nzn\i ustpach wypracow

Filolog duski Snnili spomii
. jzyku polskim, /•• znalaz u nim

jak fcaiowski widzi w tern iiaoi va&
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Nosowe mamy zamiast innoslawiaskiego u; np.

(dub), bd (budut).

Ogólnie kiedy samogoski e, o zlewaj si w wymowie
ze spógoskami nosowemi m, n, piszemy w sowach pol-

skich i spolszczonych , ; np.

ch, bd, wity, pdzel; bk, zc, prac, chomt, gt.

Lecz gdy od samogosek e, o wyranie si odbijaj no-

sowe spógoski m, n kadzie si: em, en, — om, on; np.

piórem, tentent, cienki; dwom, oma, plon.

Juz; dzi raczej , ni em, en, om, on pisz w mia-

nach wasnych: Treboiula, Kety, Dbrowa, Kotaj itp.

za: Trembowla, Kenty.....

W obcych sowach zachowujemy odbite m, n: Tempe

(dolina w Tesalii), Kremlin ; — Bengal, Walenty, Jacenty,

talent, tren, kalendarz, pensya, — Lombard, Bombaj,

bomba, pompa, kompas, komplet, komput; — kofitent, ron-

do, koncept, koncha, bronz, tron, blond, front itp.

>•

Grube y kadzie si po spógoskach grubych, wyjwszy

&, g, a czasem eh, h, A zatem

:

Organ polski nigdy nie wymawia cienkiego i po twar-

dych /, c, d, s, z, r itp. (chyba je cieezy na c, di, ,
i), ale zawsze grube y; np.

nie: partia, India, period, Maria, ale: partya, Indya, peryod, Ma-
rya (a jeszcze lepiej: partyja, Indyja, peryjod, Maryja).

Rodzima samogoska y (lub i) brzmic w uciech cen-

tralno polskich zamiast wiatowego e, pisze si przez e

cinione; np.

ser, wieca, owej, madrem, mdremi, wie, je, jecie,

nie: ser, wieca, owej, madrem, mdremi, wie, je, jecie/)

*) Jako rzeczywicie wicej rozmaitoci i nadobnoci juz dla przeplatanych brzmie
(y, i, e) jest w mowie, kiedy e cinione po szczero polsku jak y (lub i) wygaszamy. Stron-
nicy wygodnej, ale nie narodowej pisowni bez e cinionego, racz porówna te wyrazy:

«Calem ciaem. Bratniera pozdrowieniem. Midzy temi, ostalniemi, poczonerai strona^



oówek (oowiu), sówko ('sowo), borówka (borowyj, krzyówka (krzy-

owy), bój (boj-ny), ó, ów', ótek, óty (ona), pó (poowa),

gówny (gowa), ósmy (om'), który (kto), póki (pokd), poty (potad),

móci (mocek), wóczy (wok) itp.

2. Kiedy si swobodne o w innych dyalektach sa-

wiaskich znajdzie; np.

król (po rusku, korol), góra (po korutasku: góra), czóno (po sta-

ro sawiasku: czon).

Podobnie: chróst, dóto, stró, sójka, mózg, wróbel, krótki, pró-
ny, równy, kóci, wróy, wójt, szczegó, wskro itp.

3. Kiedy w obcych jeykach o swobodne si znajduje:

próba (Probe), róa (rosa), chór (chorus), Józef (Josephus), Jakób

(Jacobus) itp.

W niektórych sowach ó pochodne przerobio si z innej

samogoski

:

córka (po sawiasku: dszczera, po sowacku: cera), pióro (po sa-

wiasku: pero), ródo (po serbsku: zredlo), zóraw (po sawiasku:
zarawl), szósty (sze), siódmy (siedm'), oprócz (po saw. opricz) itp.

Podgosem przegubu jest 6 cinione, nie u, gdy w
przydueniu sycha o swobodne. Zachodzi to:

1. Przed spógoska sab lub pynn nie nosow;

W Mianowniku 1. poj: Bóg (Boga), bób, gód, góg, róg, wóz,

wódz, wó, ból, bór, znój; dwój (dwojga), ów (owego) itp.

W Posiadaczu 1. mn.: mów (mowa), wdów, sów, krów, gów,

kóz, osób, ozdób, szkód, jagód, dróg, nóg, ról itp.

W sposobie rozkazujcym: rób
9

(robie), mów
9

(mówi) itp.

Ale nie dwózgfoskowe na -o,-or,-orz ; np. dzicio, gru-

czo, kwiczo, ywio, gcsior, jawor, piskorz, wgorz; — takie:

por, sikor (sikora), jezior ,
przestróg, dob, wtrób-, — chod

(chodz), wód, sodi, orz (orzri, porz
}

skrob' itp.

2. (idy pierwsza spógoska |68l sahn, a druga pynna; np.

W Mianowniku 1. poj. bóbr (bobra), w Posiadaczu 1. mn. dóbr

(dobra), w czasie przeszym : móg (mogam), wióz (wielimy).
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a zamiast e, i, o.

Peny dwik samogoski a wolimy ni£ e, i, o; np.

rzadszy (nie: rzedszy), lato (po rusku: lito), miara (mira), Stawianie

(po czesku: Slovane/.*)

Stone: a, o, ó.

Z wietkiego e stone samogoski a, o, 6 s wasnoci
polszczyzny; np.

z: sie powstao: siad, kule kula, kocio (nie: kocie), bior (za:

bierej, zona (dawniej: zena) miota (nie: mieta), pióro (po sawia-
sku: pero), roda (srjeda), miód (med)

t czoo (czelo), czon (czljen),

Kijów (Kijew),

B. Spógoski charakterystyczne.

[Gówne cechy polszczyzny w spógoskach s: spógos-
ki cienkie, twarde , cienkie brzmienie /.

Spógoski cienkie.

j Nie naley zaniedbywa znamienia (') nad spógoskami

.cienkiemi: di, , i, p, //,/*, w , m\ rH nietylko dla ozna-

jezenia, jakie kocówki dobiera si maj w budowie

bzyka, ale i dla dwuznacznoci; np.

czyn (czynu) a czy (czyni), mów (P. 1. mn, od: mowa) a mów9

(sp. rozk. od: mówu).
ap a ap\ wyrób a wyrób', traf a traf, grom a grom\

apy apie, wyroby wyrobi, trafu trafi, gromy gromie.

Cienkie : p , V
, f , w , m trac znami cieczenia

przed spógosk; np.

chorgiew', chorgiewka (nie chorgiewka); kup', kupie (nie kupie);

tak t: mówno, cierpmy, dawcie itp.

I.

Twarde wasnoci jest jzyka polskiego; np.

ókiew', awa (po czesku: lawa), da (po rusku: dau).

*) Wschodni Stawianie (Rosyanie, Rusini, Serbowie) i Polacy mówi: S Zawianiu;
zachodni (Czesi, Sowecy) wymawiaj: Slow... Rónica jest tylko dyalektyczna wbrew wy-
wodom Czechów i pisarzom pojedynczym.
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J.

Spógoska je, jako najciesza i najsabsza tylko po

spógoskach saby cli stan moe; np.

gja gjellii, zdj, wrjazd wjeda, zjazd zjeda, zje zjadam,

zjednoczy zjednoczony.

Po mocnych przechodzi w ich cieczenie; np. ze sów:
t(o)-j, J*(o)'j, zamiast: i]a, pja, powstay: ciqc, piqc, gdzie i

jest tylko znakiem cieczenia. Jawna tedy rzecz, e:

I Po spógoskach mocnych nigdy cienkie brzmienie j
[organ szczero polski w mowie polskiej nic wymawia; np.

Z obca nam brzmi, bo po sfawiasku: parfja, Rosja, Turcja itp.

[zamiast po polsku: partyajiosya, Turcya, lub: pavtyja,Rosyja,Turcyja.

Gardowe h, g wymawiamy zamiast innosawiaskich

eh, h; np.

kto (z ruska: chto), Bogdan (Bohdan). Lepiejby przeto za Kopczy-
skim pisa: krzest, okrzczony, ni za zwyczajem: chrzest, ochrzczony.

cli. Ii.

Spógoska mocna eh róni sio od sabej h wymowa i

pismem nawet dla rónicy w znaczeniu; np.

Chem (miasto), hem (na gow), chart (pies), hart (np. dusi

chan (tatarski), Han (nazwisko), chorzy (sabi), hoy (wawy).

Sfebe h rrie eh pisze sio:

1. Gdy w soworodzie odpowiada spógosce g; np.

ja) haAba, (go-y) ho[>;s:., hoota, (gard) hardy, (graf) hrabia,

-ha, (god-y) hodowa, (
L^of^l», houb) houbiec, (róg li -

\hatyn, (m \d4 $iq itp,

2. W sowach

:

bahy, bohalór, brana, buhaj, eiyhi, ha! hajdaniak, hajutik, hak,
haaa, haastra, lialun, bani
heli herb. hetman, hol hojny, I hoM, huf,

huk, hula, hultaj, burm bort, kurhan, ojby^a,
w i h p" ImmIiin h np. li I m u [60, li •• rc O* .i

, li D rm •

."">. W sowach obcych przyswojonych;

- .', humor, honor, hiena, hislorya, herbata, handel, hydra, huta,

\mahi
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4. W mianach wasnych

:

Helena, Henryk, Hieronim, Sapieha, Mahomet; — Boh, Hory (rzeki);

Halicz, Hiszpania, Hibernia

Sabo h obcych slow przed gruba samogosk radzi

wyrzucamy; np.

Abraam, Anibal, Amilkar, arfa, armata, orda, uan; zamiast: Abra-

ham.... harmata....

Z.

Nie mona zaniedbywa kropki nad szumnem i, oso-

bliwie gdy po r stanie; np.

skar-zy, dzier-zy, dzier-aiua, brzmienie, drze (dygota),

nie: ska-rzy, dzie-rzy, dzie-rzawca, brzmienie, drze (szarpa).

rz.

Szumne rz mamy w miejsce sawiaskiego r lub rj; np.

rzeczy (po rusku: riczi), rzeka (po sawiasku: rjeka), miasto Rzczan

(po rosyjsku: Rjezan).

Po sykach: sz, s, z, z szumne rz przeszo ju w
twarde r; np.

Szreniaioa, ród, rodek, *roda, redni, rebi, ródo, renica;

d?wniej: Szrzeniatoa, rzód.... rzódo....

Chyba ze na j dla dwicznoci sie zamieni, to zostanie rz:

dojrze, dojrzewa, dojrzay; dawniej: dorze, dorzewa....

dz.

Syczliwe dz wycznie ma jeyk polski; np. .

dzwonko czes. zwon), miedzy (po bógarsku: mezda), wodzony (ivozden).

C. Przeplatanie gosek.

Przeplatanie spógosek samogoskami, a samo-
gosek spógoskami czyni nasz jeyk przyjemnym i

spiwnym; do tej sprawy su nam pod rk osobliwie

a g o d n e feufonicznej goski, tj, spomidzy samogosek ,
a spomidzy spógosek j; np.

len (po sawiasku: In), kark (po czesku: krk), soce (po saw.
slnce), sup (stp). — Zamiast: da, bi, umi, mówimy: daj, bij,

umiej.

Lepiej tedy: party-ja, Arkady-ja, racy-ja, Azy'ja,Lechi-ja, Mary-ja,

ni: parly-a, Arkady-a, racy-a, Azy-a, Lechi-a, Mary -a,

auajtwardziej:jpar//a, Arkadja, ra-cja, A-zja, Le-ehja, Ma-rja.
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D. Podwajanie gosek.

Podwajamy litery tylko wtedy, gdy obie wyranie z o-

sobna wymawiamy; np.

Skady ze zrostkami po, do: poobdziera, doora, doostrzy itp.,

tt, netto, brutto; dd, oddech, nadda, poddasze;

SS, tylko sowo: ssa; ZZ. zzu; kk, mikki, lekki;

WW, skady ze zrostkiem w; wwika, wwabi itp.

mm, karmmy, plammy, ammy; im, panna, czynny, stronny itp.

I, pctf, p?//a, metf, mcia; cc, kupieccy, kozaccy, greccy...

dd, ddysty; , u; o ecie, wrócie, lecie itp.

W obcych i spolszczonych sowach podwaja spólgfosek

nie masz potrzeby, kiedy podwójnoci w wymowie nie

sycha; np.

(affectus) a/bA/, (huffet) fttf/e/; tak te: milion, bilet, kaligrafia, ilu-

minacya, guma, amoniak, suma, grupa, aparat, apertura, apelacya,

(arret)an?ss/,(lerasse) taras i terasa, korespondent, mira (ixwica),Rosya,

fasa, prasowa, atest, gazeta, ateneya, atak, komisy a, Izabela, Marcel.

W nazwiskach litewskich na U i w obcych mianach

wasnych zwyczaj dochowuje podwójne goski ; np.

\ Jagieo (Jagielle), Radziwi, Zabielo, Skirgieo, Pallas, Apollo,

\Ptjrrhus, Mekka, Tarragona, Hoppe, Otto, Hanncmann.

\Daal, Kanaan, Kook (odkrywca Australii, wymów Kuk).

D. WZGLD NA ZWYCZAJ.

Ostatni wzgld jest zwyczaj pisania; ale ani zwyczaj je-

dnego wieku, ani pojedynczych uczonych, *) lecz

| zwyczaj przez wszystkie wieki literatury polskiej ustalony

(czstokro wbrew innym waniejszym wzgldom; tak np.

[Piszemy miana wasne: ll«dziwiU,Ossolir.ki,I{ussncki
f
Os9a (rzeka),

chocia SIC tylko jedno , s wymawia. — Wbrew wywodowi;

pisze sio: boski (od: Bóg), papir (od: pupyrus), zgon (zamiast: skon),

dr*zv'L (ram, didii, ttwiiro (lam. od-wUra), mietana (sam.

\z-nvctana), przcc'tcvudo (tam. przescieado), zwierciada <wc:rzado).

') Kto.y chcia pewnym ippiobW pitaC* dltttfO, fte i.ik pitywtM w | / I l y m literatu-

ry wi<-kii; llbo mor dlateffO, ii* lak dflliaj piMija : ten b&óc jt'dno«ironnyrn , wykracza
prseeiw mowie ojosystaj; bo aie wpatraywsiy ita w cakowite jaj oblieie. paosyjej istot.

Tylko ibistoryi Iworsfoayo i doskonalcego sie jfyka w?zech wirków /dojmiesz lyp

oblicia jego, na którlaa, mimo plam, j.ikir ni nie rzucaj, inarsyciele pewnych wfaków, iy-

itoja hi' nieskaiooa, jodna i niepodiielas i - 1 • » t n om
tai tylko aa swyerj ucaaoycb upatrywali, mielibymy, osobliwie w dniaoh

n, prawi tyle waryacyj w ortogratii, ile pisany w lawodaclii a prayaajaiaiaj nio

by fot.y m»dy pOWailObaaJ narodowej.
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O pisania duych liter pocztkowych.

Due kroty (litery) pocztkowe pisz si: I. dla wska-

zania pocztku myli, II. dla oznaczenia poj szczegól-

nych, III. na znak uszanowania.

L Pocztek myli du krot wskazuje sie:

1. Na pocztku pisma.

2. Od ustpu, a wpoezyi na pocztku kadego wiersza; np.

Ryeerzto nie wielki,

Krajowi ublia,

Który nad stan wszelki

Wieniaka ponia. (Kaziin. Brodziski.)

3. Po kropce, np.

W zbytku i rozmaitoci szat wielka jest marno. Szaty dla po-

trzeby s wynalezione, eby od zimna i gorca broniy.
(Andrz. Frycz Modrzewski.)

Po znakach pytania i wykrzyknienia
,
gdy nastpuje

odpowied lub inna myl ; np.

Coto s gwiazdy? Same bryy niebieskie wiksze od ziemi,

a nawet od soca.
Nadaremne starania! Któ panom dogodzi? (ign. Krasicki.)

Ale gdy znak pytania lub wykrzyknienia nie zamyka

myli, maa litera po nim si kadzie; np.

Gdziee cnoto? gdzie prawdo ? gdziecie si podziay? (icn. Krasicki.)

Bracia! na chwil uciszcie te gwary. (Juliusz Sowacki.)

5. Po dwukropku, gdy jak myl przytaczamy nieza-

lenie od poprzedzajcego zdania; np.

Mdrzec mówi : « Ogrod uszy twoje cierniem, a nie suchaj

zego jzyka, i (Pismo V.)

Maa litera napisze si, gdy wyrazy po dwukropku dal-

szym cigiem s jednego zdania; np.

Czowiek z dwu czci uczyniony jest: z duszy i ciaa. (Skarga.)

II. Pojcia szczególne du liter oznaczamy:

Ii.
Miana wasne i wszelkie rzeczy szczegóowe; np.

Aryman, Belzebub (duchy), Saturn (boek), Micha Korybut Winio
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wiech (król polski), Cerber (potwór podziemny w mitologii), Obal (pies),

Ameryka (cz ziemi), Amerykanin (jej mieszkaniec), Litwa (kraj),

Litwin, Kujawy (okolica), Kujawiak, Syrena (okrt), Waz-ssawa (miasto),

W^ar^^wiam, rynek Gówny, ulica Szeroka, azienki (pafac w War-
szawie), Prater (ogród w Wiedniu), Rabiagóra, Kocielisko (dolina

w Tatrach), morze Czarne, Morskieoko (jezioro w Tatrach), Wisa,

Gajzar (ródo w Islandyi), Rkawka (uroczysto narodowa, obcho-

dzona w Krakowie na pamitk zaoenia mogiy Krakusa, R-
kawka zwanej), Wielkanoc, On/on (konstelacya), Poraj (herb), Dziady

(tytu poematu Mickiewicza) itp. — Nawet miana pospolite, uyte
za wasne, jak: Zjednoczone Stany, Rzesza niemiecka.

Nazwy dni i miesicy maa kroia sic pisza ; np.

niedziela, poniedziaek... stycze, luty.

2. Rzeczy uosobione; np.

Gocze zotego Soca, róana Jutrzenko!

Juc w chatki mojej zajrzaa okienko.

5. Przydomki, choby byy Przymiotnikami lub Liczhowni-

kami;np. Wadysaw okietek, Kazimirz Wielki, Zygmunt Trzeci.

A. Przymiotniki z osobowych mian wasnych ulwarzane; np.

wszechnica Jagielloska, biblia Wujkowska.

Przymiotniki, od innych mian wasnych pochodzc

maa litera sie pisza; np,

trakt ókiewski (do ókwi prowadza w); ale dua: ókiewskie

(przedmiecie we Lwowie), ókiewski (hetman wielki koronny) itp.

5. Waniejsze wyrazy naukowe (techniczne) w o-

snowie tej nauki, dla którój s utworzone; np.

w dziele religijnym: Trójca, Ociec, Syn, Duch wity,
< filozoficznym: Metafizyka, Dwwlziel (diehtonom tik

(sad, wynik zoony). itp.

« matematycznym: Mianownik, Licznik, Wstawa, Dostawa, itp.

i gramatycznym: Mianownik, Posiadacz, W tocz.., Hseezawnik,

Takie sowa, mi które Ing uwag zwróci chcemy; np.

I byo (woa) Sowo ni pocztku!
Sowo to byo ii Boga! To B&
Bóg! byo Bogiem! — 1 woa na nowo:

Sowo to byo wiatem i wLywoteml

[Ciaem sowo to stao sn- potem. (Bohdi
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7/7. Chcc uszanowanie okaza, dui liter piszemy:

1. Rzeczowniki: Bóg, Stwórca, Zbawiciel itp.

2. Sowa tytuowe wadz lub osób w pimie, do

nich zwróconem; np. Wysokie Ministerstwo Sprawiedliwoci—
Przewietny Urzdzie Obwodowy! — Najjaniejszy Panie! — Janie
Owiecony. — Moci Ksie 1 — Wielmony Moci Dobrodzieju! —
Jegomo Pan. — Mamo! — Drogi Przyjacielu!

3. Zaimki odnoszce si do tej osoby, do której pi-

szemy; np.

Ty, Ciebie, Tobie, Twój; lub do tej, która j bliej obchodzi, jak:

On, Go, Jemu, Niego.

PISANIE SÓW.
SOWA ZOONE.

cznie si pisz sowa zoone, jedno pojcie stanowice; np.

Rzeczowniki: wszechwiat, panmody
t
widzimisie, wacpan, Wielkopolska.

Przymiotniki: caoroczny, dwusieczny, obostronny, nowoytny, bezpieczny.

Czasowniki: niecierpliwie kogo, niewoli, nienawidzi, niecheci.

Przysówki i Spójniki: zaraz, znowu, podzidzie, dlaczego, dlatego,

dotychczas, gdzieniegdzie, nadewszystko, nadto, nakoniec, naosta-

tek, natomiast, natychmiast, niemniej, przedewszystkiem, tymcza-

sem, wreszcie, nareszcie, wtedy, tojest, takjest, wprawdzie, wtenczas,

natenczas, tuczem, wtem, poczem, potem, zaczem, zatem, oto.

Przyimki: popod, ponad, spod, pomidzy, spomidzy itp.

Ale gdy pojcia s rozczone, to i sowa osobno pi-

sa trzeba; np. Tak jest, jak powiadam. Wprawdzie rozmiuj sie.

Na ten czas nie zoy pienidzy. W tern seL Nie o to idzie.

To si tyczy osobliwie Przysówka nie; np.

nie mam, nie chce
k
, nie woa (bdnie: niemam, niechce, niewoa).

Nie sprawiedliwo , lecz gwat. Nie cnota, ale zbrodnia. Nie le,

ale dobrze. Przeciwnie napisze sie razem: Niesprawiedliwo, nie-

cnota. Niele gra. By a nieby. Niektóre pojcia zoone zwyczaj

pisze rozcznie: Zielone witki, Nowy York.

SOWA 0BCE.<

Naczeln tu jest zasad: » Sowom obcym nadawaj krój

polski, w tern postp. •

Sowa tedy obce spolszczone i pimiennictwu polskiemu

przyswojone, susznie pisa ortografi polsk wedug wy-

mowy ust polskich; dlatego te:

III
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aj Od wieków pozbylimy sie juz obcych liter: /A, ph,

\c f—k), v, t (~cj, qu, a kadziemy: /, fy
k,w,c,kw;*)

I
piszemy: teatr (nie theatrum), filozofia (philosophia), hipoteka (hy-

Ipotheca), nerw (nervus), racya (ratio), kwadrat (uadratum) itp.

bj Obce ipsylon fy) pisze sie ju przez i po cien-

kich, a obce i przez y po grubych spógoskach:

\fizyka (physica), gimnazyum (gymnasium) itp.

ej Zlew spógosek gardowych k
} g ze sykami s, z obcy

jest budowie jeyka polskiego. Idc tedy naprzód w kszta-

ceniu jzyka i udoskonaleniu pisowni:

Obce x zamiast ks, gz **) nietylko w swojskich sowach

ka nie naley, jak: ksiga, ksidz, ksize, ksieiyc; ale

i obce sowa po swojemu pisa wypada: tekst, oksyd
,

okset, egzamin, egzemplarz itp.

dj Gdy gardowe k, g przed e organ szczero polski nie

wymawia bez ich cieczenia; np.

kiedy, gieda, nie: kdy, geida; przeto te i

W spolszczonych sowach nie wymawia si z obca: Oken, He-

gel (prawie: Oknjlegl), ale z polska: Okien, Hegiel. Tak: algiebra (nie:

algebra), gieologia, gieografia (dla jednostajnoci nie: jeografia).

Scieczajc g, przeobrazilimy takowe zupenie na cienkie; w so-
wach: rejestr, jenera, ajent. (Przeto: lojika lepiej, ni logika, lotka).

Nawet w c i e c z e n i e spógoski poprzedzajcej prze-

szo g: ewanielia (zamiast: cwangiclia).

Na powyszych zasadach nietylko sowa pospolite,
jak: kapitan (capitaine), fajans (laynnce), sterynowy (stearine),

ale i miana wasne obce, pimiennictwu polskiemu zupe-

nie przyswojone, piszemy wedug wymowy pisowni pol-

sk; np. Bujron (po ang. Byron), Petrarka, Kamcnt, Rhso (Rous-

seau), afajei (Lafayette)? Tyjert (Tiers), Szyler (Schiller), Giek

(Gdthe), Sieling (Schclljng), Lajbnic (Leibnitz).

—

Ateny (Ayienae),

Teby (Thebae), Londyn (London), Gienua, Giertruda, (iicrmania,

Meksyk, Teksas, Ksawery, Aleksander, Ksenofon, hserkscs.

i iMi.r u i jetyl \n Mttyel latach <l>> lago postpu kroki czyni: >rti dopiero
tdolf, ikliv, Panter, Nazion, Silbc (zam Adolph, act»v, Panth< Sylbc).

"i Waaaltla w tu im i.mir <.!>. brzmienia k, s (lub z, /> nie mikn. !• lylka

, np. Hyk^-j; Ryktf-aZTRykiia; dowód. l« ilew (ka, ga) ZZ i jw.«*i nam obcy,
•z którym lif Irmino JOMOS6 rozsta im/ktur\m piMKOBI.
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Lecz w sowach, w literaturze polskiej mniej znanych,

lub szczególnie si piszcych, zachowa obc ortografi dla

zrozumiaoci wypada; np.

wedgewood (wedwud) gros de Naples (gro de Napl), gros de laine

(gro de len), Brougham (wym. Brum), Beaurdeaux (Bordo), Quito
(Kwito), Chateaubawd (Szatobrian), Cousin (Kuze), Michelet (Miszcle),

Quine (Kine), Anquetil du Perron (Ankietil dju Per), Bernardin de

Saint Pierre (Bernard de Se Pier), Troxler.

DZIELENIE SÓW
na zgoski wymowy.

Z ogólnej zasady (wyoonej na stronicy 17.) wynika:

4. Przegub czy pojedynczy, czy z kilku spógosek
zoony, bierz cay do nastpujcej samogoski; np.

nie-ho, o-f*ie, czy-ta, no-iyk, sto lik, do-hvy
f
wosku, bio-dro,

siostra, pan-na, cho-ro-bli-wy, mieszcza-nin, no-zy-ca-mi, pa-

no-ivie, ca-le-go, ta-ni-mi.

2. Narostki bez p odgosu czy pojedyncze, czy

zoone oddzielaj od przegubu trzona ; np.

mow-ca, per-la, ryb-ka, tyl-ko, bliz-ki, rzad-ki, tkac-ki, ziemski,

jaw-ny, szcz-li-wy, smuk-ly, pro-ha, wierz-ba, jab-ko, grusz-ka,

pastwo, do-bro-dziejstwo, gar-dlo, pierzch-n, kup-my, ma-
cie, wo-mi, tluklszy, robiwszy, dawszy, cierp-liioszy.

3. Zrostki stanowi osobne zgoski; np.

roz-dzia, roz-ora, prze-rwa, wy-ssa, ze-mdle, po-kna
L
c,

po-uczy si, bez-czel-ny, ze-msta f
po-wtórz, w&po-mnie

;

w, z z nastpujc spógosk si cz; np. wbi, zla.

Ro-zum, po-duszka zatary lad skadu zPrzyimkami: roz-, pod-.

adniej brzmi podziay^: wszys-cy, btysz-czy, piesz-czoch itp.

ni inaksze.

ZNAKI PISARSKIE.

Znaki pisarskie wskazuj, jakich przestanków i ja-

kiego gdzie gosu w mowie uy naley. Takie s

:

Przecinek G) Mylnik (-)
rednik (;)

Domylnik ( )

Dwukropek (0 Nawias O. []

Kropka 0) Przytocznik o «)

Znak pytania (?) Rozdzielnik (-)

Znak wykrzykilienia (!) Odsyacz C ^ 1)
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Przez zaniedbanie lub niewaciwe uycie znaków pisar-

skich pismo traci na zrozumiaoci.
Przecinek (,).

Przecinek (lioma) oznacza may przestanek w mowie,

a gos przy nim ani sie podnosi, ani znia.

Przecinkiem sie rozczaj:

1. Wszelkie zdania krótsze; np.

Od Boga poczynamy, Bóg pocztkiem wszcmu. (J. Kocnanowski.)

Kto chce y , musi by czynnym.— Pracuj, oszczdzaj , a bdziesz

bogaty.

Kadzie sie tedy przed Zaimkiem wzgldnym i

Spójnikiem w zdaniach krótszych; np.

Nie jest ten dobry, który sie nie stara by jeszcze lepszym.

—

Przed Kopernikiem wierzono, e soce naokoo ziemi kry. —
Bdmy rodzicom wdzicznymi, poniewa nam tyle dobrodziejstw

wiadcz. — W wieku dziecinnym czowiek sie bawi, w modoci
si uczy, a w dojrzaym korzysta z nabytych nauk. — Ptaki roz-

weselaj nas piewem, albo su nam do poywienia.

Kiedy Spójniki: i, a, lub, albo , czyli nie zdania, ale

dwa sowa cza, rije pisze sin przecinek; np.

Brat i siostra. — Pilny a uwany. — To lub owo. — By albo

nieby. — Szlachetno^:' czyli zacno.

Lecz kiedy te Spójniki sa powtarzane, przecinki sie

kad; np.

Straciem i ojca, i matk, i brata , i przyjaciela. — Brakuje

mu lub chci, lub zdolnoci.

2. Czci zdania, a ^iec:

a) Czci zdania skojarzonego i cignitego; np.

Skromno wpoiyciu z innymi, pokora w obliczu Boga i vy-
Bzorfci rozumu, umiarkowanie w yczeniach, uprzejmo i yczli-

woii dla bliniego sa cnoty , jednajce ludziom wzgldy, zaufa-

nie I Ulli-

fr/Okrólenia zapomoo) imiesowów nieodmiennych, a

odmiennych wtedy tylko, gdy maj) okrólniki przy sobie; np.

Majc polskie sbiwo, nie uywaj obcego.- Il'>:u',i:yws:.j/ rzad-

ko zbdzisz. Józef egipski| od braci sprzedany, przebaczy

im szlacbetnie.
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ej Przydatnia i wstawione sowa lub zdania; np.
Czowiek, pan ziemi, przewysza zwierzta urod ciaa i si

ducha. — Oto, mówiem mu, masz na to, bracie, rk mojc.

dj Wyliczane pomysy; np.

Posuszne, pilne, przytomne i grzeczne dzieci s pociech dla

rodziców. — Bóg by, jest i bdzie. — Polacy, Rusini, Moskale,
Czesi, a na poudniu Korutanje, Sowecy, Serbowie, Boniacy,
Bógary i inne pomniejsze ludy skadaj plemi sawiaskie.

ej Podmiot, bdcy Czasownikiem w sposobie bezo-

kolicznym; np. Doskonali si, jest przeznaczeniem czowieka.

rednik (;).

rednik oznacza wikszy przestanek w mowie, a gos
przy nim cokolwiek si z n i a , w okresie zas' podnosi
si i zawiesza.

rednik kadzie si ogólnie midzy zdaniami, które juz

przecinki zawieraj:

1

.

Midzy zdania s p ó r z d n e ; np.

Przepyszny jest w pogodny dzie widok ze szczytu Giewonta

w Tatrach; przed tob rozlega paszczyzna nowotarska, za tob
Krzywa i jeszcze wzniolejsze wierzchy; Biay i Czarny Dunajec,

jak srebrzyste wstgi, w zakrtach dolinami byszcz; wyyny o-

kolicy, które nawet góral jednokonk z trudnoci przebywa, roz-

paszczone masz pod wzrokiem; niby plamka nad bia smuk
wydaje sie nad Wis Kraków, co by stolic potnego króle-

stwa; na Giewoncie doczeka sie moesz zjawiska, e ród so-
ca nisz sfer zasoni mgy, chmury, u podnóa ci zagrzmi,

ynie, ded lunie, piorun trzanie.

2. Midzy zdanie gówne a podrzdne czne,
osobliwie przeciwno wyraajce; np.

Jzyk narodowy najwaniejszym jest przedmiotem w szkoach;

bo nie przylgn do duszy, nie zasil umysu nauki, w obcym j-
zyku pobierane. — W dawnej Polszcz nie byo wprawdzie prze-

biegych w polityce ludzi; ale w cnotach towarzyskich i domowych
przewyszali nasi ojcowie dzisiejsze narody, chepice sie z oga-
dy i owiaty.

Nasz nie nawyknie do cudzego chleba;y i umiera u nas mu potrzeba. (Bogdan Zaleski.)
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3. Midzy rozczlonia okresu, gdy on jest pojedyn-

czy, ale rozczonia rozszerzone; albo gdy on jest zoo-
ny, cho c/iony pojedyncze; np.

Poniewa wiedzie nie mog, czy jutro nie umr; powinienem

zawsze tak zy, abym si mierci nie lka. — Gdy mnie do rozsd-

ku i cnoty zwracasz, gdy nad krokiem moim czuwasz, gdy mnie

strzeesz od obdów; nie mame cie, ojcze, kocha nad ycie?

Dwukropek (:).

Dwukropek oznacza przerw w mowie; gos przy nim

sie spuszcza, w okresie za podnosi si i zawiesza.

Dwukropek si pooy:
1. Przed dosownem przytoczeniem pewnych sów lub

myli; np. Chrystus rzek: Kochaj bliniego, jako siebie samego.

2. Przed wyliczeniem lub wyszczególnieniem przedmiotów,

osobliwie po sowach; nastpujcy, jakoto, tojest, mianowicie) np.

Okrg ziemski ma pi czci ldu staego: Europa, An/a
t

Afryka, Ameryka i Australia. — Nastpujcych pi rzeczy zdro-

wie utrzymuje i saboci leczy: czyste powietrze, zdrowe poy-
wienie, wiea woda, ruch mierny i spokojno umysu.

Nawet ród czonów okresowych ; np.

Gdy warunkiem chorób dwojaka jest rzecz: usposobienie do

nich i przyczyna je wzniecajca; dwa tedy mamy sposoby uchro-

nienia sie od nich: hartowanie ciaa i wystrzeganie si przyczyn.

3. Miedzy rozczonia okresu zoonego; np.

Kiedy dzieci, które czsto napominania starszych lekee way-
o, bd swój poznaje; kiedy 'auje tego, ze obraafo Boga i do-

broczyców swoich, a sobie przez to szkodzio; kiedy obiecuje

postpowa wedug rad i przestróg rozumniejszyeh : wtedy jest

nadzieja, e si poprawi, a stanic si kiedy cnotliwym, rozsdnym,
szczliwym i uytecznym czowiekiem.

Kropka (.).

Kropka oznacza nofdtuiszy przestanek, a gos przy nij

zupenie si spita i c i a.

Kropki uywamy :

1. Na kocu zupenego (dania lub okresu.

2. Po pojedynczych sfowach w napisach lub odpowie-

dziach; np. Uwtga. — Dom poprawy, — Co jest chmura?

Zbiór wyziewów wodnych.
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3. Po liezbówkach, znaczcychLiczbowniki porzdkowe; np.

Morze dzieli sie na piec oceanów: 4. wielki, % atlantycki;

3. indyjski, 4. lodowaty pónocny, 5. lodowaty poudniowy.

4. Po goskach lub zgoskach, skrócenie oznaczajcych;
np. tj. (tojest), p. (pan), obw. (obwód), obyw. (obywatel).

Kiedy w osnowie pisma nastpujc myl od poprzedza-

jcej wy rani ej odznaczy chcemy, przerywajc wiersz,

zaczynamy pisa od nowego, a to si ustpem nazywa.

Chcc jeszcze wicej oddzieli myli rozprawy pisemnej,

zostawia si prócz tego miejsce próne midzy wierszami,

które si odstpem nazwie.

Znak pytania (?).

Znak pytania kadzie si po kadym rzeczywistym py-
taniu, a gos przy nim si podnosi a czasem zakrca ; np.

Zuchwalcze! kto jest? skde? i po co fu przyszed?
A czy znasz ty, bracie mody, (Ignacy Krasieki.)

Te pokrewne twoje rody?
Tych górali i Litwinów,

I mud ca i Rusinów? (Wincenty *Poi.)

Znak wykrzyknienia (!).

Znak wykrzyknienia, przy którym gos pewne wzrusze-

nie umysu oddaje, pisze si:

1. Po Wykrzyknikach, Woaczach i po wyrazach uczucia:

zdrada I — Bracia! kto mi dopomoe?
Miecz mój i zbroja! Prdzej! paziu mody. (Juliusz Sowacki.)

Woacz wstawiony przecinkiem si odznacza:

Hej! skaty i niwy, zadryjcie na strza!

Wystrzeli myliwy, król borów i ska. (Adam Mickiewicz.)

Gdy do Wykrzyknika o! inne sowa nale, znak na

kocu si pooy; np. O Boe!— O jake bolesna niewdziczno!

2. Po przemowie u góry listu lub proby ; np.

Wielmony Moci Dobrodzieju! — Przewietna rado miejska!

Mylnik (— ).

Mylnik si pooy:
1. Gdy si co czyta ma z przestankami duszemi; np.

mier— sd — wieczno, okropneto dla grzesznika wyrazy.

2. Gdy szczególn uwag czytelnika zwróci chcemy na

niespodziany i nagy obrót myli; np.



XXIV

•
. . le by niewdzicznikiem;

Wiec ci zwyk monet zapac — wierszykiem. (Ignacy Krasicki.)

0. Zamiast ustpu i po urywczych zdaniach, jak np. w
wielu przykadach tej gramatyki.

bomyliiik (.«..)•

Domylnik kadziemy:

1. W miejsce opuszczonych gosek lub sów:
Pan M. pisa do pana S list przez

%. Na znak u r wr a n e j i niedokoczonej myli

:

Paziu! wybiegnij przez drzwi boczne sali; Niechaj odwier-
ny .-..•, Lecz có to? Boe! Zwodowa wiea i zamek sie pali!

(Juliusz Sowacki.)

5. Na znak przerywanej mowy; np.

Moc mi jaka obala .... krzepnie krew'.... truchleje. Zbli-

cie sie.*.. dzieci moje.... niechaj gos.... konajcego.... ojca....

ostatni raz..,, do serc... waszych....

Nawias (() lub []),

zamyka odrbne sowa lub zdanie uboczne lub objanienie,

któreby nawet, opucie mona bez naruszenia myli; np.

Prónowa kto lecie (mówi mdrzec), bdzie zimie ebra.(Skaiya.)

Miasta poprzekrcanych nazwisk: Brzemi (Bremen), Roztok [Rostok),

Strzelce {Strelilz), Lipsk (Leipzik) itp. wiadcz o zniemczonych
krajach sawiaskich.

Przytocznik (
u
).

kadzie si na pocztku i na kocu przytoczonych sów;
a gdy te s dusze, take na pocztku kadego wiersza:

I gosy ostre, fletni umilone wtórem,

Wrzasny t piosneczk niedobranym chórom:

• Ach! na tym wiecia mier wszystko zmiecie,

• Robak sie legnie i w bujnym kwiecie.* (Antoni Malczewski.)

Rozdzielnik (cznik) (-).

rozcza zgoski na kocu wiersza lub w wykadzie gra-

matycznym ; np. roz-po-znn-nie.

Odsyacz (*), lub: a), lubi M, ). lub inny znak jaki

kadzie sie po sowie, do którego naley przypisek, u

dou slromey lub na kocu dziea umies/ezony.
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SPROSTOWANE WANIEJSZYCH OMYEEK DRIKl.

W osnowie. .

Stro-
nica.

wimz Zamiast:
i góry, z doJu

Popraw':

6 3 purtya parya
7 5 wydmuchiwa, ni wy- wydmuchiwa, ni wy-

dmuchywa, dmuchiwa.

7 7 w — — r f — - f
7 6 f — — w' w — — \\

10 11 kocio, Niemiec Niemiec, kocio

10 10 kota Niemca Niemca, kota

15 2 najpynniejsza, najagod- najagodniejsza.

niejsza

15 6 gramatycznej etymologicznej

15 11 an-i a-nj

25 9 ywotny ywotny
24 15 rónorodnych równorodnych.

54 14 trojak dwojaka

47 10 5. Po Czasownikach jed- 3. Po pewnych Czasowni-

notliwych, kach ta jednóUiwego,

49 21 2. Dorna jest Miejscownik Si Dorna ma znaczenie

Miejscownika

51 21 mied midi
54 3 tata at
71 . i przed spógoska gruba, po spógosce grubej,

85 10 Wielkopolanów, Wielkopolan,

85 13 (Grz. z Zar.) (Grz z Zar.)

92 i) jak H/.c- jak zbiorowych Rie-
lir, l\ 1. i.

121 13 icrwa wrwaó •

157 19 dla tego dlatego

lii 10 2. C/iny 2, P

143 13 'r<jn(ii
:

144 6 ginie: -nur w CtASOWnikaofa :

l i-i i a \\\-
. a: \\Y-

lii 3 (kogoti) a nie (kog niem )

a patrz i
bil

, -f— bi,m l a ItiM <.
. (kogo) i m a: lubi (kogO)j a :

ruta



stro- Wiórsz Zamiast:
nica. z góry, z-doJu

Popraw':

147 15 ziewajc si zlewajc sie

150 8 trzon Czasownika nieu- pierwiastek czasii przesz-

gjety zostaje ego nie osobuje sie

152 2 dano, dano, pieczono,

153 4 na przegub stwardzony na przegub , twardy lub

stwardzony

155 18 mówli mówili

157 14 nastpcami zastpcami

157 11 z atwoci: z atwoci;
159 6 zyyjo, mao, mao,
158 20 znie- z nie-

159 7 Mianownikiem Miejscownikiem

V 8 drznik drónik

XXIV 18 sowa lub zdanie uboczne, sowa, lub zdanie uboczne,

W uwagach .

stro- Uwa- Wiersz Zamiast:
mca. ga

Popraw':

5 *") 1 ei zet

18 *) 1 zgosk zgoski

73 *) 2 adjectiwa acljectiva

73 V 3 Dobrowsktego: (okrelne), Bobrowskiego: (okrelne),

117 V 1 konjugacyi (konjugacyi)

117 *) 2 w odmianie w zmianie



Obwieszczenie.

Z maszyny drukarskiej Zakadu naukowego Ossoliskich we Lwowie wyszy równoc?.

nakadem autora o nader tanich cenach

trzy gramatyki jzyka polskiego
przez

Henryka Sucheckiego,

oryginalnie napisane, i do uytku szkó krajowych zastosowane,

pod nazwami:

Nauka jzyka polskiego, dla uczcej si modzi,

na trzy stopniowe kurs rozoona. Cena 42 kr. mk

Zwiza nauka jzyka polskiego dla uczcej si
modzi Cena 14 kr. mU-

Krótka nauka jzyka polskiego dla* pocztkujcej
modzi, tudzie dla chccych mi przegldowy
obraz polszczyzny Cena 10 kr. mk.

Ty« U dzieek dostanie alho przez ksigarni Fr. Pillera i spóki , all>o w drakami Zak.iJu

Ossoliskich, albo w znaczniejszej liczbie egzemplarzy przy koriyd wlj

wprost od autora pod 1. Hu% we Lwowie, jakoi i po WtSJtlkick ki

niach krajowych i zagranicznych.
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